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Αθήνα, σήµερα στις 14 Νοεµβρίου 2022, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 13.08,’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 11-11-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΚΓ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 11 Νοεµβρίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο
σύνολο του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της από 30.3.2022 Συµφω-
νίας Τροποποίησης της από 30.7.2018 Σύµβασης Παραχώρησης
του έργου «Ανάπτυξη Εµπορευµατικού Κέντρου Θριασίου Πε-
δίου» που κυρώθηκε µε τον ν. 4574/2018, µεταξύ της εταιρείας
«ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟ-
ΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ» και της εταιρείας «ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑ-
ΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ», καθώς και του Ελληνικού
Δηµοσίου, της εταιρείας «ΕΤΒΑ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» και της εταιρείας «ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΕΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ» και λοιπές επείγουσες ρυθµίσεις της Γενικής Γραµ-
µατείας Μεταφορών)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινωνι-
κών Θεµάτων κ. Στυλιανός - Ιωάννης Κουτνατζής ενηµερώνει το
Σώµα ότι θα συζητηθούν οι υπ’ αριθµ. 126/4-11-2022 και 132/4-
11-2022 επίκαιρες ερωτήσεις και θα απαντηθούν από τον κ.
Πλεύρη, η υπ’ αριθµ. 147/7-11-2022 και η υπ’ αριθµ. 33/3-10-2022
ερώτηση κατ’ άρθρον 130 και θα απαντηθούν από τον κ. Γεωρ-
γαντά, οι υπ’ αριθµ. 127/4-11-2022, 137/7-11-2022, 138/7-11-2022
και 91/4-11-2022 κατ’ άρθρον 130 παράγραφος 5 και θα απαντη-
θούν από την Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας κ. Ασηµίνα Γκάγκα,
οι υπ’ αριθµ. 136/7-11-2022 και 139/7-11-2022 που θα απαντη-
θούν από τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Χρήστο Τριαν-
τόπουλο, οι υπ’ αριθµ. 124/4-11-2022 και 144/ 7-11-2022 που θα
απαντηθούν από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Απόστολο Βε-
συρόπουλο, οι υπ’ αριθµ. 119/31-10-2022, 121/2-11-2022 και
142/7-11-2022 που θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων κ. Ζωή Μακρή, οι υπ’ αριθµ. 133/7-11-2022
και 134/7-11-2022 που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων κ. Συρίγο, οι υπ’ αριθµ. 141/7-11-2022
και 143/7-11-2022 που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Πε-

ριβάλλοντος και Ενέργειας κ. Ταγαρά, η υπ’ αριθµ. 135/7-11-
2022  που θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών κ. Γιώργο Καραγιάννη και η υπ’ αριθµ. 130/4-11-2022
που θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας κ. Ευάγγελο Τουρνά.  

Αρχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 124/4-11-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού A’ Ανατολικής Αττικής
του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Όχι στην ανατροπή της στεγαστικής πολιτικής
υπέρ των Ποντίων παλιννοστούντων οµογενών».

Κυρία Απατζίδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία της.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως πολύ καλά γνωρίζετε υπάρχει ένα σο-

βαρό πρόβληµα µε τα στεγαστικά ποντιακά δάνεια. Πάνω από
τριάντα πέντε χιλιάδες συµπολίτες µας αυτή τη στιγµή παλιννο-
στούντες οµογενείς είναι δικαιούχοι κοινωνικής στεγαστικής πο-
λιτικής. Έλαβαν τη στήριξη της πολιτείας µε τη µορφή δανείων,
που ήταν εγγυηµένα, όµως, από το κράτος, σύµφωνα µε το
άρθρο 3 του ν.2790/2000. 

Τώρα, όµως, κύριε Υπουργέ τους αποστέλλονται οι διαταγές
πληρωµής για όλο το ποσό. Απειλούνται µε πλειστηριασµό της
κατοικίας τους. Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, η ρύθµιση αυτή αποτε-
λούσε τη στεγαστική αποκατάσταση για τους παλιννοστούντες
οµογενείς.

Η αποκατάσταση αυτή ορίστηκε µε την κοινή υπουργική από-
φαση 14979/2004. Η απόφαση αυτή είχε προσδιορίσει το ποσο-
στό και το ποσό των επιδοτούµενων δανείων. Υπήρξε επίσης η
κοινή υπουργική απόφαση της 15ης Μαΐου του 2020. Σύµφωνα
µε αυτή οι οφειλές των δανείων γίνονται απαιτητές από το ελλη-
νικό δηµόσιο µόνον όταν υπάρχει αναγγελία οφειλών ή διαταγή
πληρωµής ή διαδικασία αναγκαστικής εκτέλεσης.

Εδώ πρέπει να σηµειώσουµε τα εξής. 
Πρώτον, τα στεγαστικά αυτά δάνεια, όπως προείπα, έχουν

λάβει εγγύηση από το ελληνικό δηµόσιο. Ο σκοπός ήταν να λυθεί
ένα κρισιµότατο κοινωνικό και εθνικό ζήτηµα, η στεγαστική απο-
κατάσταση των παλιννοστούντων οµογενών. Επίσης, να σηµει-
ώσετε παρακαλώ ότι οι Πόντοι ήρθαν µε µια υπόσχεση στην
Ελλάδα από την ελληνική πολιτεία, ότι θα έχουν σπίτια και δου-
λειές. Τίποτα από όλα αυτά δεν ήταν αλήθεια.

Δεύτερον, τα δάνεια αυτά χορηγήθηκαν µε κριτήρια κοινωνικά
και όχι µε κριτήρια χρηµατοοικονοµικά ή τραπεζικά. Παρ’ όλα
αυτά, σήµερα οι παλιννοστούντες οφειλέτες αντιµετωπίζονται ως
στρατηγικοί κακοπληρωτές, κύριε Υπουργέ και αυτό θεωρούµε
ότι είναι απαράδεκτο.

Δυστυχώς τα ποντιακά δάνεια σήµερα οδεύουν προς ένα τρα-
γικό αποτέλεσµα. Οι οµογενείς κινδυνεύουν να χάσουν τα σπίτια
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τους µε πλειστηριασµό ή µε άλλους τρόπους διευθέτησης που
ορίζει ο Πτωχευτικός Κώδικας και σε αυτό ευθύνεστε εσείς και
η Κυβέρνηση σας.

Χρειάζεται να τονίσουµε ότι για την επίλυση του προβλήµατος
πρέπει να συνυπολογιστεί το ύψος του εισοδήµατος των παλιν-
νοστούντων οµογενών. Σας εξέθεσα τα προβλήµατα µε τα πον-
τιακά δάνεια. Περιµένω να ακούσω τι πρόκειται να συµβεί, αν θα
προστατεύσετε αυτούς τους ανθρώπους να µην πέσουν θύµατα
πλειστηριασµών και αν δεν θα ακυρωθεί αυτή η κοινωνική πολι-
τική στέγασης για τους Πόντιους οµογενείς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υφυπουργός κ. Βε-

συρόπουλος έχει τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, το Υπουργείο Οικονοµικών λαµβάνει υπ’

όψιν του ότι οι οικονοµικές δυνατότητες των πολιτών και των επι-
χειρήσεων που δραστηριοποιούνται σε όλο το εύρος της οικο-
νοµίας δεν είναι ίδιες και ότι η λήψη µέτρων οικονοµικής
ενίσχυσης είναι καταλυτικής σηµασίας για την κοινωνική συνοχή
και την αντιµετώπιση των ευµετάβλητων συνθηκών των τελευ-
ταίων ετών.

Στο πλαίσιο αυτό έχει ήδη προβεί σε στοχευµένες ενέργειες
και πλήθος µέτρων ανακούφισης και διευκόλυνσης των δανει-
οληπτών, µε σκοπό την αντιµετώπιση του ζητήµατος του ιδιωτι-
κού χρέους.

Ως προς τα στεγαστικά δάνεια που χορηγήθηκαν σε παλιννο-
στούντες οµογενείς µε την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου,
σας αναφέρω τα εξής: Αποτελεί γενική αρχή πως όταν το ελλη-
νικό δηµόσιο παρέχει κρατική εγγύηση για τη χορήγηση δανείων,
σκοπό έχει να παράσχει στον δανειολήπτη την ευκαιρία να λάβει
το δάνειο, το οποίο µε βάση τα ατοµικά οικονοµικά κριτήριά του,
δεν θα µπορούσε να λάβει. 

O δανειολήπτης αυτός ωφελείται διπλά έναντι οποιουδήποτε
άλλου δανειολήπτη. Λαµβάνει δάνειο το οποίο δεν θα µπορούσε
να λάβει και έχει την ασφάλεια της εγγύησης του ελληνικού δη-
µοσίου που οι κοινοί δανειολήπτες δεν απολαµβάνουν. Η χορή-
γηση αυτής της εγγύησης σε καµµία περίπτωση δεν απαλλάσσει
τον δανειολήπτη - οφειλέτη από την υποχρέωση της εξυπηρέτη-
σης του δανείου έναντι του χρηµατοπιστωτικού ιδρύµατος που
το χορήγησε µέχρι την πλήρη αποπληρωµή του, γεγονός που
ισχύει για όλα τα δάνεια. 

Στην περίπτωση που ο οφειλέτης δεν είναι συνεπής και το δά-
νειο δεν εξυπηρετείται, µε βάση την ισχύουσα εθνική και ευρω-
παϊκή νοµοθεσία, η εγγύηση καταπίπτει και η τράπεζα αιτείται
από το δηµόσιο την εξόφληση του οφειλόµενου δανείου. Το ελ-
ληνικό δηµόσιο καταβάλλει στην τράπεζα το αναλογούν ποσό,
εφόσον το αίτηµά της είναι σύννοµο και στη συνέχεια το ίδιο
ποσό καταλογίζεται στον οφειλέτη, µέσω της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, όπως ορίζει το άρθρο 101 του
ν.4549/2018.

Συνεπώς, όταν το ελληνικό δηµόσιο παρέχει κρατική εγγύηση
για τη χορήγηση δανείων, δεν έχει ως σκοπό να απαλλάξει τον
οφειλέτη από την πληρωµή αυτών των δανείων. Αντιθέτως, επι-
διώκει να παράσχει στον οφειλέτη µια ευκαιρία, ώστε να µπορέ-
σει να λάβει το δάνειο, το οποίο ο ίδιος υποχρεούται να
αποπληρώσει είτε στην (τράπεζα είτε στην ΑΑΔΕ).

Σας ενηµερώνω ότι µε βάση στοιχεία των τραπεζών µέχρι τις
31 Δεκεµβρίου του 2020 επί συνόλου περίπου 1,2 δισεκατοµµυ-
ρίου ευρώ ανεξόφλητου εγγυηµένου κεφαλαίου στεγαστικών δα-
νείων παλιννοστούντων, οι ανεξόφλητοι εγγυηµένοι τόκοι
ανέρχονται σε 130.000.000 ευρώ.

Παράλληλα, µε βάση τα στοιχεία της Διεύθυνσης Κρατικών Εγ-
γυήσεων και Κίνησης Κεφαλαίων του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους από το 2018 έως τον Ιούλιο του 2021, το ελληνικό δη-
µόσιο έχει καταβάλει ενδεικτικά 15,6 εκατοµµύρια ευρώ στις τρά-
πεζες, λόγω καταπτώσεων δανείων παλιννοστούντων, τα οποία
έχουν βεβαιωθεί στις ΔΟΥ και αποτελούν απαιτήσεις του ελλη-
νικού δηµοσίου µέσω της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσό-
δων.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ σε θεσµικές παρεµβά-

σεις τις οποίες µπορούν να αξιοποιήσουν οι οφειλέτες, µεταξύ
αυτών και οι παλιννοστούντες, για να διευθετήσουν το ζήτηµα
που αντιµετωπίζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κ. Απατζίδη έχει τον
λόγο για να δευτερολογήσει.

ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Κύριε Υπουργέ, λυπάµαι για την απάντηση
που δώσατε, διότι δεν είναι αυτό που σας ρώτησα. Νοµίζω ότι
είχα σαφή ερωτήµατα σε συγκεκριµένο πλαίσιο. Η απάντησή σας
µας δείχνει ότι είστε µία Κυβέρνηση αδιάφορη -και λυπάµαι, δεν
είναι προσωπικό- αλλά και ανίκανη. 

Πρώτον, αντιµετωπίζετε αυτούς τους φτωχούς ανθρώπους
σαν να είναι άλλη µία κατηγορία ταξικών σας εχθρών, αντί να
σκεφθείτε ότι εσείς -όχι εσείς προσωπικά, ως Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά στο σύνολό της η πολιτεία- τους φέ-
ρατε εδώ και τους είπατε ότι σας εγγυούµαστε ότι θα έχετε ερ-
γασία και δουλειά, κάτι που δεν συνέβη γιατί είδαµε ποια ήταν η
πορεία αυτών των ανθρώπων. Σας ζητώ προσωπικά, όµως, συγ-
γνώµη, κύριε Βεσυρόπουλε πραγµατικά για τις µπανάλ συνή-
θειες αυτών των φτωχών ανθρώπων που δεν θέλουν να αφήσουν
πεινασµένα τα παιδιά τους για να γίνουν πιο πλούσιοι οι τραπε-
ζίτες φίλοι σας.

Έχω και εγώ, όµως, µια απαίτηση, κύριε Βεσυρόπουλε, απέ-
ναντι σε αυτούς τους ανθρώπους. Να µας εξηγήσετε γιατί οι τρά-
πεζες χρεοκόπησαν και ανακεφαλαιοποιήθηκαν τρεις φορές µε
τα λεφτά και τις εγγυήσεις αυτών των φτωχών ανθρώπων και
τώρα έρχεστε εσείς και η Κυβέρνησή σας ως µπροστινός των
fund και των κορακιών για να  τους πάρετε ό,τι έχουν πληρώσει
διπλό και τρίδιπλο; 

Υπάρχει ή δεν υπάρχει, επιτέλους, ισότητα σε αυτή τη δυστυ-
χισµένη χώρα; Υπάρχει ένα Σύνταγµα που αντιµετωπίζει ίσους
τους ανθρώπους; Ναι ή όχι; Νοµίζω ότι το ερώτηµα είναι ρητο-
ρικό, γιατί από τη στιγµή που οι χρεοκοπηµένες τράπεζες αντι-
µετωπίζονται διαφορετικά από τα χρεοκοπηµένα νοικοκυριά, η
απάντηση είναι µόνο µία: Δεν υπάρχει τίποτα. Ο αποτυχηµένος
τραπεζίτης που έχει γεµίσει την κοιλιά του µε τον ιδρώτα αυτών
των φτωχών ανθρώπων, πρέπει σύµφωνα µε εσάς να γίνεται πιο
πλούσιος και πιο πλούσιος. Ενώ µιας φτωχής µητέρας από το
Μενίδι, από τις Αχαρνές πρέπει να πεινάνε τα παιδιά της και να
βγει στον δρόµο. 

Απαιτούµε να δοθεί σε όλους Πόντιους -αλλά όχι µόνο, δεν
είµαι µόνο για τους Πόντιους εδώ, είµαι για όλους τους Έλληνες
και για όλες τις Ελληνίδες- η αυτονόητη δυνατότητα να µπορούν
να αγοράσουν το δάνειό τους όσο το αγοράζει το fund και τα γα-
λανόλευκα κοράκια σας. Θυµόµαστε τις περιπτώσεις. Το οτιδή-
ποτε λιγότερο από αυτό για εµάς -όχι για µας, για όλους µας θα
έπρεπε εδώ µέσα να ισχύει- είναι µια αντιλαϊκή επίθεση απέναντι
σε αυτόν τον κόσµο. Κάντε κάτι, γιατί αυτή τη στιγµή κινδυνεύετε
και ως Κυβέρνηση να µπείτε στο χρονοντούλαπο της αηδίας,
αλλά και της ιστορίας.

Τέλος, καταθέτουµε εδώ τις προτάσεις των ποντιακών συλλό-
γων που ζητάνε συγκεκριµένα πράγµατα. Δεν ζητάνε να µην πλη-
ρώσουν αυτοί οι άνθρωποι, ζητάνε να πληρώσουνε, αλλά µε
κάποια διευκόλυνση λόγω των µνηµονιακών πολιτικών που επι-
βάλλατε όλα τα µεγάλα αστικά κόµµατα αυτής της δηµοκρατίας.
Αυτό περιµένουµε. Όχι άλλα λόγια, χορτάσαµε. Δεν µπορεί αυτοί
οι άνθρωποι να αντιµετωπίζονται µε αυτόν τον τρόπο. Δεν µπο-
ρούν να βγουν από τα σπίτια τους. Δεν µπορεί να συµβεί αυτό
και εσείς να ποιείτε την νήσσαν, ή να κάνετε το θέατρο του πα-
ραλόγου. Φτάνουν τα ωραία λόγια. Θέλουµε πράξεις. Συγκεκρι-
µένα πότε, πού και πώς!

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Απατζίδη καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κύριος Υφυπουρ-
γός έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, στη συνέχεια των όσων ανέφερα στην πρω-
τολογία µου σας ενηµερώνω ότι το ελληνικό δηµόσιο έχει προβεί
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σε σειρά ενεργειών ώστε να διευκολύνει τους δανειολήπτες να
αποπληρώσουν τις οφειλές τους. Συγκεκριµένα πρώτον, από το
2013 δίνεται η δυνατότητα πάγιας ρύθµισης οφειλών, η οποία δι-
ευρύνθηκε σηµαντικά µε νοµοθετική παρέµβαση της Κυβέρνη-
σής µας. Οφειλέτες του δηµοσίου µε τρέχουσες αρρύθµιστες
οφειλές µπορούν να ενταχθούν στην πάγια ρύθµιση των είκοσι
τεσσάρων ή σαράντα οκτώ δόσεων σύµφωνα µε τον
ν.4152/2013, όπως τροποποιήθηκε µε τον ν.4646/2019. 

Δεύτερον, από το 2018 το ελληνικό δηµόσιο έχει παράσχει το
δικαίωµα χωρίς την παρέµβασή του στις τράπεζες και στους δα-
νειολήπτες να ρυθµίσουν τα δάνειά τους. Συγκεκριµένα µε το
άρθρο 103 του ν.4549/2018 η πολιτεία παρέχει το δικαίωµα σε
τράπεζες και δανειολήπτες να ρυθµίζουν τα δάνεια που έχουν
συνάψει χωρίς την παρέµβασή της. 

Τρίτον, επισηµαίνω ότι από το 2020 η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη µε το ν.4738 θεσµοθέτησε ένα ολοκληρωµένο
και βιώσιµο πλαίσιο ρύθµισης οφειλών, µε στόχο να διευκολύνει
πολίτες και επιχειρήσεις να αποπληρώσουν ή να ρυθµίσουν τις
οφειλές τους, έχοντας πλήρη γνώση των δικαιωµάτων και των
δυνατοτήτων τους και κυρίως, να αποφύγουν τον εγκλωβισµό σε
ένα καθεστώς αφερεγγυότητας. 

Στο πλαίσιο του νόµου αυτού προβλέφθηκε ειδική διάταξη για
τη ρύθµιση οφειλών που προέρχονται από δάνεια φυσικών προ-
σώπων που χορηγήθηκαν µε την εγγύηση του ελληνικού δηµο-
σίου, όπως στην προκειµένη περίπτωση και αντιστοιχούν σε
βεβαιωµένες οφειλές. Συγκεκριµένα, µε το άρθρο 293 του
ν.4738/2020 καθορίστηκε το πλαίσιο δόσεων για καταπτώσεις εγ-
γυήσεων µε σαφή αναφορά του αριθµού των δόσεων και της αν-
τίστοιχης ποσοστιαίας απαλλαγής από τις προσαυξήσεις και
τους τόκους εκπρόθεσµης καταβολής που τις επιβαρύνουν. Οι
οφειλές αυτές δόθηκε η δυνατότητα να αποπληρωθούν µέχρι και
σε εκατόν είκοσι µηνιαίες δόσεις.

Με το εν λόγω άρθρο και την υπουργική απόφαση Α 1007/2021
παρασχέθηκε η δυνατότητα ρύθµισης έως εκατόν είκοσι µηνιαίες
δόσεις βεβαιωµένων οφειλών για όσα δάνεια έχουν καταστεί λη-
ξιπρόθεσµα έως 7-10-2019 σύµφωνα µε το αίτηµα κατάπτωσης,
µε προθεσµίες έως 7-6-2021 για οφειλές που βεβαιώθηκαν από
7-10-2019 µέχρι την υποβολή της αίτησης και εντός έξι µηνών
για οφειλές που βεβαιώθηκαν µετά τις 29-4-2021. 

Η πολιτεία, όµως, έχει παράλληλα µεριµνήσει ειδικά για τα µη
εξυπηρετούµενα δάνεια µε καταπτώσεις εγγυήσεων όσων βρί-
σκονται σε πραγµατική οικονοµική αδυναµία στο πλαίσιο της πα-
ροχής δεύτερης ευκαιρίας του ν.4738/2020. Φυσικά και νοµικά
πρόσωπα έχουν τη δυνατότητα να ρυθµίζουν όλες τις οφειλές
τους ή να εντάσσονται σε ένα καθεστώς δεύτερης ευκαιρίας
µέσω της απαλλαγής από τα χρέη τους για συγκεκριµένο χρο-
νικό διάστηµα. Η δεύτερη ευκαιρία δίνει τη δυνατότητα αναδιάρ-
θρωσης οφειλών και «κουρέµατος» αυτών των οφειλών µέσω του
εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµισης οφειλών, χρησιµοποιώντας
µάλιστα ειδική προς τούτο ηλεκτρονική πλατφόρµα. Προβλέπε-
ται, επίσης, η δυνατότητα εξόφλησης των οφειλών ακόµα και σε
διακόσιες σαράντα δόσεις προς χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα,
δηµόσιο και ασφαλιστικά ταµεία.

Μέσω της διαδικασίας του εξωδικαστικού µηχανισµού οι πα-
λιννοστούντες µε ενιαία αίτηση δύνανται να ρυθµίσουν συνολικά
οφειλές χωρίς προσφυγή στο δικαστήριο (και τα επιπλέον έξοδα
που αυτό θα συνεπαγόταν) µε τις προϋποθέσεις της πραγµατι-
κής οικονοµικής αδυναµίας του οφειλέτη, των συνεγγυητών και
των συνοφειλετών και το ύψος της εµπορικής αξίας της περιου-
σίας του οφειλέτη, των συνεγγυητών και των συνοφειλετών του
να είναι µικρότερο του ύψους της οφειλής ως εξής: προς ΑΑΔΕ,
ΕΦΚΑ, ΚΕΑΟ έως διακόσιες σαράντα δόσεις µε διαγραφή έως
75% της βασικής οφειλής και έως 95% επί των προσαυξήσεων,
προς τράπεζες και διαχειριστές δανείων έως τετρακόσιες είκοσι
δόσεις µε διαγραφή έως 80% της βασικής οφειλής και έως 100%
επί των τόκων. 

Η όλη διαδικασία γίνεται µέσω ψηφιακής πλατφόρµας αυτό-
µατα για το δηµόσιο και τις τράπεζες και αν ο οφειλέτης το επι-
θυµεί, του παρέχει τη δυνατότητα να αξιοποιήσει τις υπηρεσίες
του πιστοποιηµένου διαµεσολαβητή ως προς τα ιδιωτικά του
χρέη. 

Με τον τρόπο αυτό, οι παλιννοστούντες όπως και οι λοιποί
οφειλέτες προστατεύουν την πρώτη κατοικία τους και την περι-
ουσία τους, επιτυγχάνουν την αναστολή των διαδικασιών αναγ-
καστικής εκτέλεσης, (διαταγές πληρωµής, δεσµεύσεις
τραπεζικών λογαριασµών, κατασχέσεις και πλειστηριασµούς κι-
νητής και ακίνητης περιουσίας). Επιπρόσθετα, χορηγείται για
πέντε χρόνια κρατική επιδότηση της δόσης των δανείων µε υπο-
θήκη - προσηµείωση στην πρώτη κατοικία των ευάλωτων νοικο-
κυριών έως 210 ευρώ µηνιαίως, αναλόγως του πλήθους των
µελών της οικογένειας του οφειλέτη. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προχωρούµε στη δέ-

κατη έκτη µε αριθµό 144/7-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αικατερίνης (Κατερίνας) Νοτοπούλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Το Κυβερνείο εκπέµ-
πει SOS - Σχέδιο διάσωσης και αξιοποίησής του».

Ορίστε, κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολο-
γία σας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, συζητάµε σήµερα για το κτηριακό συγκρό-
τηµα του Κυβερνείου, το γνωστό Παλατάκι της Θεσσαλονίκης,
γιατί αγωνιούµε ιδιαίτερα. Γνωρίζετε και την ιστορικότητα του
κτηρίου, το βαρύ φορτίο που φέρει, την πολιτιστική του ιστορία,
αλλά και την αγωνία των Θεσσαλονικέων να αξιοποιηθεί προς
όφελος της τοπικής κοινωνίας, διατηρώντας και τις πολιτιστικές
χρήσεις δίνοντας διέξοδο και στους Θεσσαλονικείς για καλλιτε-
χνικές χρήσεις για την αξιοποίησή τους σε έναν προσβάσιµο
χώρο. 

Ξέρετε ότι βρίσκεται σε µία περίοπτη θέση στον Δήµο Καλα-
µαριάς. Γνωρίζετε ότι αποτελεί ένα ιδιαίτερο µνηµείο πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς και, άρα, αυτονόητα πως χρήζει προστασίας.
Δυστυχώς, όµως, αυτό που εύκολα µπορεί να δει κανείς µε µια
βόλτα απ’ έξω -πόσω µάλλον αν το επισκεφθεί- είναι η φθορά
που έχει υποστεί και είναι ανελέητη. Μιλάµε και για τη φθορά του
χρόνου, αλλά και για άλλες ζηµιές. Η εικόνα είναι απογοητευτική.
Υπάρχει απουσία συντήρησης. Έχει επιδράσει το θαλάσσιο πε-
ριβάλλον. Η χρήση του δεν µπορεί να πραγµατοποιηθεί σήµερα
και για λόγους αισθητικής, αλλά και για λόγους ασφαλείας. Για
τον λόγο αυτό χρησιµοποιείται µόνο περιστασιακά τµήµα του πε-
ριβάλλοντος χώρου και αυτό θα πρέπει µετά να καθαρίζεται και
να συντηρείται από εθελοντικούς φορείς. 

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
αφουγκραστήκαµε την ανάγκη των πολιτών για αξιοποίηση του
κτηρίου προς όφελος της τοπικής κοινωνίας και σπεύσαµε να
αναλάβουµε πολύ συγκεκριµένες πρωτοβουλίες. Γνωρίζετε πως
τα κλειδιά του ΥΜΑΘ διαχειρίζεται από το 1962 το Υφυπουργείο
Μακεδονίας - Θράκης του Υπουργείου Εσωτερικών. Προκρίναµε,
λοιπόν, ως λύση κατά τη θητεία µου εκεί να υποβληθεί από την
Αναπτυξιακή Μείζονος Αστικής Θεσσαλονίκης σε συνεργασία και
µε τον Δήµο Καλαµαριάς, µια ολοκληρωµένη πρόταση ωρίµαν-
σης µελετών αποκατάστασης και επανάχρησης του δηµόσιου
κτηριακού αποθέµατος και παράλληλα ανάδειξης του περιβάλ-
λοντος χώρου, προκειµένου να δηµιουργηθεί ένας ανατολικός
πόλος δηµόσιων πολιτιστικών και κοινωνικών λειτουργιών και του
Κυβερνείου, αλλά και των κτηρίων που βρίσκονται εντός του
στρατοπέδου Κόδρα, το οποίο και αποδώσαµε στον Δήµο Καλα-
µαριάς, στην τοπική κοινωνία. Είναι φυσική προέκταση του
Κόδρα το Κυβερνείο. Προτάθηκε, µάλιστα, να αξιοποιηθεί το κτή-
ριο και να µετατραπεί σε Μουσείο Διασποράς, σε έδρα του Συµ-
βουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, καθώς και να λειτουργήσει ως
συνεδριακό και εκθεσιακό κέντρο. 

Σας ζητώ, λοιπόν, να µας απαντήσατε σε ποιο στάδιο βρίσκε-
ται η υποβολή του αιτήµατος για τη χρηµατοδότηση των µελετών
ωρίµανσης αυτών, εάν έχει προχωρήσει τέσσερα χρόνια µετά ο
σχεδιασµός και εάν όχι, να µας πείτε ποιος είναι ο λόγος.

Κλείνοντας, θα ήθελα να µοιραστώ µαζί σας, κύριε Βεσυρό-
πουλε, πως αγωνιούµε πάρα πολύ οι Θεσσαλονικείς. Αγωνιούµε
και γιατί βλέπουµε όλα τα έργα της Κυβέρνησης στη Θεσσαλο-
νίκη να είναι σταµατηµένα, αλλά βλέπουµε και µια απαξίωση και
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του ίδιου του χώρου του Κυβερνείου. 
Αναστατώνεται δε περισσότερο η τοπική κοινωνία από τα δη-

µοσιεύµατα και τις δηλώσεις των στελεχών της Κυβέρνησης. Θα
αναφερθώ στα δηµοσιεύµατα που ήρθαν προ µηνών στη δηµο-
σιότητα και του κ. Βλαστού από την ΕΤΑΔ, ο οποίος µας αιφνι-
δίασε όλους κάνοντας λόγο για δηµόσιο ηλεκτρονικό διαγωνισµό
µέσω του οποίου θα παραχωρηθεί το Κυβερνείο σε ιδιώτη για
µακροχρόνια αξιοποίηση και µέσω αυτού θα αποδοθεί στην το-
πική κοινωνία, αλλά και του Υφυπουργού Εσωτερικών κ. Καράο-
γλου ο οποίος είχε δηλώσει πως το κτήριο θα µπορούσε να
µετατραπεί σε «BOUTIQUE HOTEL».

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-

πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Θέλουµε, λοιπόν, να δεσµευτείτε δηµόσια πως δεν θα δώσετε
προς όφελος των γνωστών αρπακτικών ή επενδυτών ένα τέτοιο
τοπόσηµο της Θεσσαλονίκης, αλλά θα διαφυλάξετε την ιστορι-
κότητα του κτηρίου και την απόδοσή του στην τοπική κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία συνάδελφε, όπως γνωρίζετε, το ακίνητο µε Αριθµό Βι-
βλίου Καταγραφής 2588 Θεσσαλονίκης, γνωστό µε την ονοµασία
Κυβερνείο ή Παλατάκι Θεσσαλονίκης, περιλαµβάνεται στο χαρ-
τοφυλάκιο της Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου, δηλαδή της ΕΤΑΔ,
που αποτελεί θυγατρική του Υπερταµείου και έχει ήδη ενταχθεί
στα ακίνητα πρώτης προτεραιότητας όσον αφορά την αξιοποί-
ησή του. Είναι ευρέως γνωστό πώς προέκυψε το Υπερταµείο,
πώς οδηγήθηκε η χώρα στη δέσµευση της ακίνητης περιουσίας
της για ενενήντα εννέα χρόνια και ποιοι ψήφισαν για τη δηµιουρ-
γία του. 

Εποµένως, τα θέµατα που εγείρει η ερώτησή σας δεν εµπί-
πτουν στην αρµοδιότητα του ΤΑΙΠΕΔ. 

Πριν αναφερθώ στα ερωτήµατά σας σχετικά µε τις ενέργειες
ωρίµανσης και αξιοποίησης του εν λόγω ακινήτου, θα ήθελα να
παραθέσω ένα πλαίσιο περιγραφής του ακινήτου και ένα σύν-
τοµο σχετικό ιστορικό. Το ακίνητο αποτελείται από γήπεδο µετά
των επ’ αυτού κτισµάτων, βρίσκεται στο ακρωτήρι Μικρό Έµβολο
Θεσσαλονίκης και ανήκει στον Δήµο Καλαµαριάς. Το ακίνητο κα-
τασκευάστηκε τη δεκαετία του 1950 από το τότε Υπουργείο Δη-
µοσίων Έργων. Στο ακίνητο αυτό υπάρχει παρεκκλήσι,
ελικοδρόµιο και µικρή προβλήτα. 

Με την υπ’ αριθµόν 3023/2001 απόφαση του Υπουργού Μακε-
δονίας-Θράκης, το Κυβερνείο χαρακτηρίστηκε διατηρητέο. Με
την κατάργηση του Υπουργείου Μακεδονίας - Θράκης, η διαχει-
ριστική αρµοδιότητα θα έπρεπε να περιέλθει στην τότε ΚΕΔ, η
οποία µε έγγραφό της προς τη Γενική Γραµµατεία Μακεδονίας -
Θράκης ενηµέρωσε ότι αδυνατεί να παραλάβει το ακίνητο και κυ-
ρίως τα κινητά επ’ αυτού πράγµατα λόγω διοικητικών εκκρεµο-
τήτων. 

Στη συνέχεια, το ακίνητο µε τη δηµοσίευση του ν.4389/2016
περιήλθε στην κυριότητα της ΕΤΑΔ ως µη εµπίπτον στις εξαιρέ-
σεις της παραγράφου 4 του άρθρου 196 του προαναφερόµενου
νόµου και µεταγράφηκε στις 4-5-2020.

Σχετικά µε την πρόταση ωρίµανσης µελετών αποκατάστασης
και επανάχρησης του δηµόσιου κτηριακού αποθέµατος, η οποία
έγινε από την Αναπτυξιακή Μείζονος Αστικής Θεσσαλονίκης, αρ-
µόδια να απαντήσει αναφορικά µε την πιθανή εξέλιξή τους είναι
η ίδια, καθώς δεν εµπίπτει στις αρµοδιότητες τόσο του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών όσο και της ΕΤΑΔ.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ στα πρόσθετα σχετικά
ζητήµατα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Νοτο-

πούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ,

κατ’ αρχάς να επισηµάνω ότι πράγµατι εκ παραδροµής στη γρα-

πτή ερώτηση που κατατέθηκε γράφτηκε ΤΑIΠΕΔ αντί για ΕΤΑΔ.
Ωστόσο το ερώτηµα παραµένει. Γνωρίζετε ότι ο νόµος του

2016 έχει ασφαλιστικές δικλείδες για τη διαφύλαξη..
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Εκ παραδροµής;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι και σας ζητώ

συγγνώµη.
Το σηµαντικό όµως είναι ότι ο νόµος του 2016 έχει ασφαλιστι-

κές δικλείδες για τη διαφύλαξη των ακινήτων της ΕΤΑΔ. Δίνει,
δηλαδή, το δικαίωµα να επιστρέψουν εκ νέου τα ακίνητα στο δη-
µόσιο ή να παραχωρηθούν άνευ ανταλλάγµατος σε φορείς του
δηµοσίου. 

Σύµφωνα µε τον κανονισµό εκµισθώσεων, µισθώσεων, παρα-
χωρήσεων, εκποιήσεων, ανταλλαγών, αγορών και αντιπαροχών
της ΕΤΑΔ, η εταιρεία µπορεί να παραχωρεί τη χρήση ακινήτων
άνευ ανταλλάγµατος σε δηµόσιες υπηρεσίες, σε νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου, σε ΟΤΑ για την εκπλήρωση
κοινοφελών σκοπών. Τα κλειδιά του Κυβερνείου εξακολουθεί να
τα κατέχει το ΥΜΑΘ. Και αυτό θα σας φέρει αντιµέτωπους µε επι-
πρόσθετες επιπλοκές σε οποιαδήποτε προσπάθεια µακροχρό-
νιας µίσθωσης σε ιδιώτη.

Από αυτά που είπατε, ακούω πως δεν είστε σε θέση να δε-
σµευτείτε για τη µη ιδιωτικοποίηση του κτηρίου και πως δεν είστε
σε θέση να µας πείτε και πώς προχωρά η αξιοποίησή του προς
όφελος της κοινωνίας των πολιτών. Θα µας απαντήσετε τώρα.

Εγώ θα επισηµάνω για µία ακόµη φορά από αυτό το Βήµα πως
οι Θεσσαλονικείς αγωνιούν ιδιαίτερα. Έχουν διαµορφωθεί κινή-
µατα και οφείλετε να ακούσετε και την τοπική αυτοδιοίκηση,
αλλά και τους πολίτες που επιθυµούν και τη στέγαση της έδρας
του Απόδηµου Ελληνισµού και την απόδοσή της στην τοπική κοι-
νωνία µακριά από τις προθέσεις της Κυβέρνησης που είναι γνω-
στές πια σε όλους και τις τελευταίες µέρες πιο γνωστές από ποτέ
για ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας.

Θα µας έχετε απέναντι σε ένα τέτοιο σχέδιο. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ.
Έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, η ΕΤΑΔ στο πλαίσιο εξυγίανσης, ανάδειξης

και αξιοποίησης του χαρτοφυλακίου της έχει ξεκινήσει και ολο-
κληρώσει διαδικασίες διερεύνησης του ιδιοκτησιακού καθεστώ-
τος και διαχειριστικού δικαιώµατος πολλών ακινήτων, που
βρίσκονται στο χαρτοφυλάκιο της. Ανάµεσα σε αυτά τα ακίνητα
συµπεριλαµβάνεται και το Κυβερνείο. 

Ως αποτέλεσµα αυτής της διαδικασίας διερεύνησης βάσει ενη-
µέρωσης που είχαµε από την ΕΤΑΔ, στις 18 Μαΐου του 2020 το
Υπουργείο Εσωτερικών είχε την πρόθεση να αναθέσει την εκπό-
νηση -master plan για τη βέλτιστη αξιοποίηση του Κυβερνείου
(Παλατάκι)- βάσει του δικαιώµατος που είχε δοθεί στον Υπουργό
Βορείου Ελλάδος να χρησιµοποιεί το Κυβερνείο ως κατοικία του.
Στις 12 Ιουνίου του 2020 ζητήθηκε από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών η παράδοση του ακινήτου, προκειµένου να αξιοποιηθεί από
την ΕΤΑΔ καθώς σε καµµία περίπτωση δεν θεµελίωνε διαχειρι-
στικό εν γένει δικαίωµα του τοµέα Μακεδονίας-Θράκης του
Υπουργείου Εσωτερικών για την αξιοποίηση του εν λόγω ακινή-
του. Κατόπιν συνεργασίας µε το Υπουργείο Εσωτερικών συµφω-
νήθηκε το ακίνητο να παραδοθεί και τυπικά στην ΕΤΑΔ στο
πλαίσιο επίλυσης του θέµατος της διαχειριστικής αρµοδιότητας,
ώστε να επιταχυνθεί η αξιοποίησή του. Σηµειώνεται ότι έχει ήδη
ολοκληρωθεί η παράδοση-παραλαβή του περιβάλλοντος χώρου
του ακινήτου. Ταυτόχρονα, έχει γίνει ανάθεση της φύλαξης του
και υλοποιούνται εκδηλώσεις σε βραχυχρόνιες µισθώσεις. 

Βάσει της ενηµέρωσης που είχαµε από την ΕΤΑΔ εντός των
επόµενων εβδοµάδων θα ολοκληρωθεί και η παράδοση-παρα-
λαβή του κτηρίου ενώ έχει ήδη ολοκληρωθεί η καταγραφή και
εκτίµηση των κινητών αντικειµένων και βρίσκονται σε εξέλιξη
ενέργειες για την ορθή φύλαξή τους. 

Επιπλέον έχει γίνει αυτοψία και έχουν καταγραφεί όλες οι απα-
ραίτητες εργασίες επισκευής και συντήρησης που θα πρέπει να
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γίνουν, ώστε να δροµολογηθούν µε την παραλαβή του κτηρίου. 
Επιπρόσθετα η ΕΤΑΔ στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της έχει

ήδη προχωρήσει σε ενέργειες για την ολοκλήρωση της ωρίµαν-
σης του ακινήτου και την τελική αξιοποίησή του. 

Τέλος, έχει ολοκληρωθεί από την ΕΤΑΔ µελέτη σκοπιµότητας
για το ακίνητο, µε σκοπό τη βέλτιστη αξιοποίηση του, η οποία θα
υπηρετεί δύο σκοπούς: Πρώτον, την αναγέννηση και αποκατά-
σταση του ακινήτου και δεύτερον, την επανένταξή του στην κα-
θηµερινότητα της πόλης. Στόχος της διαγωνιστικής διαδικασίας
για τη µακροχρόνια εκµίσθωση που προετοιµάζει η ΕΤΑΔ είναι
να ανακαινιστεί πλήρως το ακίνητο και να αποτελέσει ένα σύγ-
χρονο σηµείο αναφοράς για την Καλαµαριά αλλά και για τη Θεσ-
σαλονίκη ευρύτερα. Ένα τοπόσηµο µε χρήσεις πολιτισµού και
αναψυχής, που θα προσελκύει επισκέπτες από όλη την Ελλάδα
και θα συµβάλλει καθοριστικά στην ανάδειξη της ιστορικής του
φυσιογνωµίας, αλλά και της σύγχρονης ταυτότητας της πόλης. 

Η προβλεπόµενη αξιοποίηση αναµένεται να έχει πολλαπλά
οφέλη για τη διατήρηση και ανάδειξη του ακινήτου, το δηµόσιο
συµφέρον, αλλά και την τοπική κοινωνία και οικονοµία.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Στις επόµενες τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις, θα απαντήσει η

Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας, κ. Ασηµίνα Γκάγκα.
Συνεχίζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 127/4-11-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Κοζάνης του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η υποστελέχωση της παιδιατρικής
κλινικής της Κοζάνης µε ευθύνη της Κυβέρνησης, προκαλεί µε-
γάλη ανασφάλεια στους πολίτες της περιοχής».

Επίσης, θα συζητηθεί η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 138/7-11-
2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα
Στολτίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προβλήµατα στη
λειτουργία της Παιδιατρικής Κλινικής του Γενικού Νοσοκοµείου
Κοζάνης “Μαµάτσειο” λόγω υποστελέχωσης».

Οι δύο ερωτήσεις αναφέρονται στο ίδιο θέµα και θα συζητη-
θούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµι-
λητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους σε εφαρµογή της
διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131 του Κανονισµού
της Βουλής.

Κυρία Βέττα, ορίστε. Έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, σήµερα συζητάµε το θέµα της υποστελέχω-

σης της Παιδιατρικής Κλινικής του «Μαµάτσειου» Γενικού Νοσο-
κοµείου της Κοζάνης. Αυτό το πρόβληµα προκαλεί µια
υπέρµετρη θα έλεγα, ανασφάλεια στους πολίτες πρώτα απ’ όλα
της Κοζάνης και από την άλλη µια τεράστια επιβάρυνση στους
γιατρούς που δουλεύουν αυτήν τη στιγµή στο νοσοκοµείο. Στην
κλινική ενώ προβλέπονται πέντε οργανικές θέσεις, αυτή τη
στιγµή υπηρετεί ένας µόνιµος γιατρός, που είναι επιµελητής Β’
και µία επικουρική γιατρός, η οποία σε λίγες εβδοµάδες θα φύγει
και µάλιστα, δεν έχει κάνει χρήση ούτε και των αδειών της. Για
να καλυφθούν αυτά τα κενά υπάρχουν µέχρι τώρα έκτακτες µε-
τακινήσεις από όµορα νοσοκοµεία και από την άλλη υπάρχουν
µετακλήσεις ιδιωτών και δεν µπορούν να καλύψουν αυτά, όπως
καταλαβαίνετε, το πρόβληµα. Μάλιστα τελευταία ήρθε µία για-
τρός µε µπλοκάκι από τον ιδιωτικό τοµέα, µετά από όλες αυτές
τις διαµαρτυρίες που έγιναν. 

Και ξέρετε πολύ καλά και σαν γιατρός που είστε ότι η παιδια-
τρική κλινική δεν είναι µια απλή κλινική. Σαφώς δεν υποτιµώ τις
άλλες κλινικές. Αλλά έχει µία ιδιαιτερότητα, µε την έννοια ότι τα
παιδιά είναι ένα ευαίσθητο θέµα και θα πρέπει να υπάρχει µία
σταθερή και αδιάλειπτη σχέση µεταξύ του γιατρού και των παι-
διών και θα πρέπει αυτό να επιτευχθεί µε το καλύτερο δυνατό
αποτέλεσµα. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, αναγκάζονται οι γιατροί να δουλεύουν
πάρα πολλές ώρες, να δουλεύουν µε εξοντωτικούς ρυθµούς,
χωρίς άδειες, διακινδυνεύοντας και την άρτια νοσηλεία των παι-
διών, όπως είπα, αλλά και την άλλη τη δική τους σωµατική και
ψυχική υγεία. Και µάλιστα, υπάρχει ανοιχτή επιστολή του προ-

ϊσταµένου της παιδιατρικής στις 10 του Οκτώβρη, που λόγω ελ-
λείψεων λέει ότι το πρόγραµµα εφηµερίων από το τέλος του
Οκτωβρίου καθώς και του Νοεµβρίου δεν θα µπορεί να καλυφθεί
πλήρως. Άρα έχουµε πάρα πολλά κενά στις εφηµερίες των νο-
σοκοµείων.

Επίσης, οι νοσοκοµειακοί γιατροί µέσω της Ένωσης Ιατρών
Νοσοκοµείων Δυτικής Μακεδονίας έχουν επίσης εκδώσει ανα-
κοινώσεις ζητώντας άµεσες λύσεις. Και επίσης, σύσσωµη η κοι-
νωνία της περιοχής µε διαµαρτυρίες, συγκεντρώσεις,
ανακοινώσεις καταδικάζει την αδιαφορία αυτή, για την υποστε-
λέχωση της κλινικής. Υπήρξαν είκοσι τρεις σύλλογοι γονέων που
συµµετείχαν στο συλλαλητήριο της 26 Οκτωβρίου, που είπαν τα
ίδια πράγµατα.

Μπορώ να σας τα καταθέσω αυτά αργότερα.
Πώς φτάσαµε ως εδώ, κυρία Υπουργέ; Φτάσαµε ως εδώ γιατί

τα δύο τελευταία χρόνια έχουν φύγει τέσσερις παιδίατροι χωρίς
να προκηρυχτεί καµµία θέση στους διαγωνισµούς που έχουν µε-
σολαβήσει, ακόµα και σε αυτόν τον διαγωνισµό που έγινε τον Αύ-
γουστο, πρόσφατα δηλαδή.

Και εγώ θα ήθελα να σας πω δύο στατιστικά στοιχεία για να
καταλάβετε πόσο σηµαντικό είναι αυτό. Τον τελευταίο χρόνο εξε-
τάστηκαν στα επείγοντα αυτού του νοσοκοµείου, του «Μαµά-
τσειου», έξι χιλιάδες διακόσια δώδεκα παιδιά. Στα τακτικά ιατρεία
εξετάστηκαν χίλια τριακόσια οκτώ παιδιά, έγιναν εµβολιασµοί σε
επτακόσια πενήντα ένα παιδιά, ενώ εισήχθησαν επτακόσια
τριάντα δύο παιδιά, όπου τα πενήντα νοσηλεύτηκαν ως επιβεβαι-
ωµένα κρούσµατα, χωρίς να υπάρχει επίσηµη αναγνώριση του
νοσοκοµείου ως κλινική COVID. 

Το πρώτο ερώτηµα που ανακύπτει, λοιπόν, είναι γιατί δεν συµ-
περιλαµβάνονται στις προκηρύξεις της 3ης ΥΠΕ θέσεις παιδιά-
τρων. Θα θέλαµε µία σαφή και συγκεκριµένη απάντηση πάνω σε
αυτό. Αυτό είναι το φλέγον και άµεσο ερώτηµα και οι πολίτες,
αλλά και το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό περιµένουν σα-
φείς απαντήσεις για την κάλυψη των τεσσάρων κενών οργανικών
θέσεων µε µόνιµο προσωπικό.

Εγώ προσωπικά σάς έχω καταθέσει δύο ερωτήσεις µόνο γι’
αυτό το θέµα, για την παιδιατρική κλινική, αλλά δεν πήρα καµµία
απάντηση. Έτσι, λοιπόν, σήµερα περιµένω εγώ, όπως και οι πο-
λίτες της δυτικής Μακεδονίας και της Κοζάνης να µας πείτε ποιες
ενέργειες θα κάνετε για την άµεση κάλυψη των οργανικών θέ-
σεων στο «Μαµάτσειο».

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Στολτίδη, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι προφανές και τα στοιχεία που υπάρχουν επιβεβαιώνουν

ότι καµµία κυβέρνηση δεν κινήθηκε στη λύση του προβλήµατος
στο Γενικό Νοσοκοµείο Κοζάνης. Τα προβλήµατα είναι διαχρο-
νικά και τα έχουµε αναδείξει µε πολλές ερωτήσεις, αλλά δεν πή-
ραµε απαντήσεις. Ο ΟΕΝΓΕ και η ΕΙΝΔΥΜ, οι νοσοκοµειακοί
γιατροί δυτικής Μακεδονίας, καταγγέλλουν πολλά, ενώ το τελευ-
ταίο διάστηµα παραιτήθηκαν τέσσερις. Συµπτύσσω λίγο τα στοι-
χεία, γιατί έχουν αναφερθεί. Σήµερα υπηρετεί µόνο ένας µόνιµος
επιµελητής Β’ από τις πέντε οργανικές θέσεις, ενώ υπάρχει ελ-
λιπές οργανόγραµµα µε βάση τις ανάγκες και µία επικουρική για-
τρός, της οποίας η σύµβαση λήγει στις 31 Δεκεµβρίου. 

Τι κάνουν όλοι αυτοί; Υπερβάλλοντας εαυτόν καλούνται να κα-
λύψουν τα νοσηλευόµενοι παιδιά, το τµήµα επειγόντων περιστα-
τικών, τα τακτικά εξωτερικά ιατρεία µε τους εµβολιασµούς και
το τµήµα νεογνών της µαιευτικής κλινικής. Μέχρι τώρα τα κενά
καλύφθηκαν µε µετακινήσεις γιατρών από άλλες δηµόσιες δοµές
υγείας, αφήνοντας κενά εκεί και περιστασιακά µε ιδιώτη παιδία-
τρο ορισµένου χρόνου. Δεν υπάρχει, δηλαδή, η αναγκαία συνε-
χής ιατρική παρακολούθηση παιδιών, βρεφών και νεογνών µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται για την υγεία των µικρών ασθενών.

Οι εφηµερεύοντες ιατροί εκτελούν για µεγάλο χρονικό διά-
στηµα εφηµερίες πάνω από το όριο, δέκα µε έντεκα τον µήνα,
χωρίς άδειες µε ό,τι αυτό σηµαίνει και για τους ίδιους, αλλά και
για τους µικρούς ασθενείς. Επίσης, τον Οκτώβριο είχε κατατεθεί,
όπως έχει αναφερθεί, πρόγραµµα εφηµεριών µε έξι κενές µέρες,
ενώ τον Νοέµβριο τα πράγµατα είναι ακόµα χειρότερα. Δεν προ-
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κηρύξατε ούτε µία από αυτές τις τέσσερις κενές οργανικές θέ-
σεις παιδιάτρων στην προκήρυξη 373 του Αυγούστου, τα δυόµισι
τελευταία χρόνια δηλαδή. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία, που µας δίνει και η ΟΕΝΓΕ, τα οξυ-
µένα προβλήµατα στις δηµόσιες δοµές υγείας έρχονται στο προ-
σκήνιο ακόµα πιο επιτακτικά, καθώς οι τραγικές ελλείψεις σε
προσωπικό, εξοπλισµό και υποδοµές αυξάνονται στο πλαίσιο της
πολιτικής προώθησης του νέου ΕΣΥ που οδηγεί σε ακόµα µεγα-
λύτερη εµπορευµατοποίηση της υγείας.

Με βάση, λοιπόν, τα παραπάνω, ερωτάσθε τι θα κάνει η Κυ-
βέρνηση για να υπάρξει άµεση και ταυτόχρονη προκήρυξη και
των τεσσάρων κενών οργανικών θέσεων παιδιατρικής στο Γενικό
Νοσοκοµείο Κοζάνης και για την κάλυψή τους µε κατεπείγουσες
διαδικασίες µε µόνιµο προσωπικό πλήρους και αποκλειστικής
απασχόλησης, ώστε να εξασφαλιστεί η καθηµερινή εφηµέρευση
και γενικότερα η εύρυθµη λειτουργία της συγκεκριµένης κλινικής
και στη συνέχεια να στελεχωθεί φυσικά και πλήρως η κλινική µε
µόνιµο προσωπικό, ώστε να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες γε-
νικότερα.

Επίσης, ερωτάσθε τι θα κάνετε για να στελεχωθεί άµεσα και
πλήρως το Γενικό Νοσοκοµείο Κοζάνης, το «Μαµάτσειο», µε όλο
το απαραίτητο µόνιµο προσωπικό, νοσηλευτικό και λοιπό προ-
σωπικό όλων των ειδικοτήτων, ώστε να εξασφαλίζεται η εύρυθµη
λειτουργία του νοσοκοµείου.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για διπλάσιο χρόνο για να απαντήσετε. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς καλησπέρα και στους δύο συναδέλφους. 
Ξεκινώντας και είπατε ότι έχετε απευθύνει ερωτήσεις, θα

ήθελα να σας θυµίσω ότι το Υπουργείο Υγείας είναι αυτό, που
απαντάει σε µεγαλύτερο ποσοστό όλες τις ερωτήσεις που στέλ-
νετε. Τόσο ο Υπουργός, δηλαδή, όσο και εγώ απαντάµε στις
ερωτήσεις που καταθέτετε. 

Όσον αφορά τώρα το νοσοκοµείο, δώσατε τα δικά σας στοι-
χεία. Θα σας πω τα στοιχεία που δίνει σε εµένα ο ΟΔΙΠΥ. Στο ση-
µείο αυτό, όµως, θα ήθελα να θυµίσω ότι ο Νοµός Κοζάνης έχει
δύο νοσοκοµεία, το «Μαµάτσειο» και το Νοσοκοµείο της Πτολε-
µαΐδας. Ο αριθµός των εισαγωγών στο «Μαµάτσειο» το 2021
ήταν τετρακόσια ογδόντα ένα παιδιά, το 2022 µέχρι στιγµής είναι
πεντακόσια εξήντα εννέα παιδιά. Στην Πτολεµαΐδα ήταν πεντα-
κόσια πενήντα τρία παιδιά το 2021 και τετρακόσια πενήντα τέσ-
σερα παιδιά γι’ αυτό το ενιάµηνο. 

Η µέση κάλυψη των κλινών, δηλαδή το ποσοστό της κάλυψης
των κλινών, είναι 10% για την Παιδιατρική Κλινική στο «Μαµά-
τσειο» το 2021 και από τις είκοσι κλίνες είναι καλυµµένες το 16%.
Για το 2022 και για το «Μποδοσάκειο» είναι 17% και 18% αντί-
στοιχα. Άρα, δεν αµφιβάλλει κανείς ότι γίνεται έργο, γιατί πρέπει
να ελέγχουµε τα παιδιά. Όµως, το ποσοστό που χρειάζεται νο-
σηλεία είναι πάρα πολύ µικρό και στα δύο νοσοκοµεία του νοµού.

Τώρα, όσον αφορά το πόσοι παιδίατροι εξυπηρετούν τον
νοµό, έχουµε έναν µόνιµο και έναν επικουρικό, ενώ παρατείνον-
ται όλες οι συµβάσεις, κάτι που έχουµε πει. Στο «Μποδοσάκειο»,
στην Πτολεµαΐδα, έχουµε τέσσερις µόνιµους και υπάρχουν κι
άλλοι παιδίατροι στο νοµό. Στο Κέντρο Υγείας της Πτολεµαΐδας
και σε άλλα κέντρα. Άρα, ο αριθµός των παιδιάτρων που εξυπη-
ρετεί τον νοµό γενικά είναι σηµαντικός. Έχουµε νόµους που
έχουν πολύ µικρότερη κάλυψη. Δεν λέω ότι έτσι πρέπει να είναι,
αναφέρω απλώς τα στοιχεία.

Έρχοµαι τώρα στον δικό µας τρόπο µε τον οποίο θέλουµε να
βοηθήσουµε τα νοσοκοµεία. Το ένα είναι ότι µε το καινούργιο νο-
µοσχέδιο που θα κατατεθεί σύντοµα στη Βουλή δίνουµε τη δυ-
νατότητα να µπορέσουµε να έχουµε θέσεις µερικής
απασχόλησης, γιατί µας χρειάζονται, ιδιαίτερα όταν υπάρχει χα-
µηλό ποσοστό κάλυψης των κρεβατιών και χρειαζόµαστε περισ-
σότερους ανθρώπους, ώστε να είναι όλοι λιγότερο κουρασµένοι.
Αυτό θεωρούµε ότι θα λύσει πάρα πολλά θέµατα ιδιαίτερα στα
επαρχιακά νοσοκοµεία, πιθανότατα όµως και σε κεντρικότερα
νοσοκοµεία. Άρα, ερχόµαστε µε πάρα πολλές λύσεις για όλα τα
νοσοκοµεία της χώρας.

Όσον αφορά τώρα το γιατί δεν προκηρύχθηκε θέση παιδιατρι-
κής, η απάντηση είναι ότι γιατί το ίδιο το νοσοκοµείο είχε πάρα
πολύ χαµηλά την προτεραιότητα για την παιδιατρική όταν ζητή-
σαµε να µας πει ποιες θέσεις θα ήθελε να καλύψει. Εµείς, δη-
λαδή, στην προτελευταία προκήρυξη δώσαµε πέντε θέσεις, ενώ
για το νοσοκοµείο αυτά τα τρία χρόνια έχουµε προκηρύξει είκοσι
εννέα θέσεις και πέντε από αυτές να είναι ακόµη υπό κρίση. Ο
λόγος, λοιπόν, για τον οποίο δεν προκηρύξαµε παιδιατρική ήταν
γιατί ήταν σε πολύ χαµηλή προτεραιότητα. Έτσι, όµως, την
έδωσε το ίδιο το νοσοκοµείο. Ωστόσο, είµαστε εδώ για να δούµε
αν χρειάζεται να προκηρύξουµε κάτι ακόµη. Θα προκηρύξουµε
ξανά θέσεις, αφού αλλάξουµε µε το νοµοσχέδιο τον τρόπο που
γίνονται οι προσλήψεις των γιατρών, γιατί πάγιο αίτηµα όλων των
νοσοκοµείων είναι οι κρίσεις να γίνονται στα νοσοκοµεία. Αυτό
σηµαίνει ότι θα γίνονται πολύ πιο γρήγορα και άρα πολύ σύν-
τοµα, µετά την ψήφιση του νέου νοµοσχεδίου, θα είµαστε εδώ
για να µπορέσουµε να προκηρύξουµε τις θέσεις και να έχουµε
τις θέσεις που θα χρειαστούν σε όλη την Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Υπουργέ. 
Κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κυρία Υπουργέ, η απάντησή σας είναι

πραγµατικά εντελώς απογοητευτική. Προσπαθείτε να µας πεί-
σετε ότι οι γιατροί φτάνουν για τον νοµό. Όταν έχουµε τόσες δια-
µαρτυρίες από απλούς ανθρώπους, από πολίτες, αλλά και από
τους ίδιους τους γιατρούς όταν δεν φτάνουν οι εφηµερίες και
όταν ξεπερνούν τις ανθρώπινες δυνάµεις που έχουν οι γιατροί
για να µπορέσουν να καλύψουν τα κενά, εσείς προσπαθείτε να
µας πείσετε ότι φτάνουν. 

Έχετε υπ’ όψιν σας τι σηµαίνει Νοµός Κοζάνης και οι χιλιοµε-
τρικές αποστάσεις που υπάρχουν; Έχετε υπ’ όψιν σας ότι για να
φτάσουν από τα Καµβούνια µέχρι την Πτολεµαΐδα πρέπει να δια-
νύσουν εκατό χιλιόµετρα περίπου ή για να φτάσουν από τον Πεν-
τάλοφο µέχρι την Πτολεµαΐδα; Τι µας λέτε; 

Επίσης, δεν έχουµε µόνο να καλύψουµε θεραπείες, αλλά
έχουµε και τα έκτακτα περιστατικά, αλλά και τις τακτικές εξετά-
σεις που µπορούν να κάνουν τα παιδιά. Κι εγώ σας ανέφερα έναν
αριθµό από τα παιδιά που έχουν εισαχθεί. Αυτά τα παιδιά είναι
επτακόσια τριάντα δύο από τον Νοέµβριο του 2021 έως τον
Οκτώβριο του 2022. Αυτά λένε τα δικά µου στοιχεία. Και τα τα-
κτικά ιατρεία έχουν εξετάσει χίλια τριακόσια παιδιά, ενώ τα επεί-
γοντα έξι χιλιάδες. Αυτά τα παιδιά πού θα πάνε; Θα πάνε όλα
στην Πτολεµαΐδα; Αυτό µας λέτε; Και δεν υπήρχε προτεραι-
ότητα; Τι είναι αυτό που µας λέτε, ότι δεν υπήρχε προτεραι-
ότητα; Αυτά είναι εντελώς απογοητευτικά.

Ξέρετε, κυρία Υπουργέ, η δυτική Μακεδονία υφίσταται αυτή
τη στιγµή µια βίαιη και πρόχειρη απολιγνιτοποιήση, µε αποτέλε-
σµα να έχει υποστεί δραµατική µείωση του ΑΕΠ, ερηµοποίηση
και µετανάστευση. Ο κ. Χατζηδάκης µάς είχε πει ότι θα υπάρχει
η ρήτρα µετάβασης, δηλαδή οποιοδήποτε Υπουργείο νοµοθετεί
θα έχει ένα επιπλέον προνόµιο γι’ αυτές τις περιοχές. Ωστόσο,
όχι µόνο δεν βλέπουµε κανένα προνόµιο ως προς τη µεταχεί-
ριση, γιατί αυτές οι περιοχές υφίστανται πραγµατικά ένα σοκ,
αλλά βλέπουµε και µία τέλεια υποβάθµιση όλων των δοµών και
ειδικά των δοµών της υγείας.

Θέλω να σας πω ότι η εγκατάλειψη και υποστελέχωση της παι-
διατρικής κλινικής δεν είναι ένα µεµονωµένο φαινόµενο. Το ίδιο
συµβαίνει µε τη ΜΕΘ του «Μαµάτσειου», που έχει τρεις κενές
οργανικές θέσεις και µάλιστα εσείς σε δηµόσια παρουσίαση εί-
πατε ότι µπορεί να κλείσει αυτή η δοµή της ΜΕΘ, γιατί έχει µόνο
τέσσερις θέσεις. Μα, κάντε τις πιο πολλές, υπάρχει η δυνατό-
τητα. Και το ίδιο συµβαίνει και µε άλλα τµήµατα ή κλινικές του
«Μαµάτσειου». Δεν φτάνει χρόνος να αναφερθώ σε κάθε κλινική.
Να σας πω ότι από τις ογδόντα οκτώ θέσεις, που προβλέπονται
στο οργανόγραµµα, είναι καλυµµένες µόνο οι σαράντα δύο. 

Και στο «Μποδοσάκειο» της Πτολεµαΐδας που λέτε ότι είναι
υπέροχη η κατάσταση εκεί, από τις εξήντα δύο θέσεις είναι µόνο
οι σαράντα πέντε καλυµµένες, ενώ στα Σέρβια για παράδειγµα
προκύπτει ότι θα µείνουν άµεσα οι πολίτες χωρίς παιδίατρο, διότι
φεύγει για συνταξιοδότηση. 
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Αυτά γιατί συµβαίνουν άραγε; Συµβαίνουν γιατί εσείς το έχετε
διατρανώσει, το έχετε πει, ότι θέλετε να αναθέσετε στον ιδιωτικό
τοµέα όλες τις δοµές υγείας. Γι’ αυτό γίνεται. Την ξέρουµε την
τακτική της Νέας Δηµοκρατίας, απαξιώνει στην αρχή και µετά
ιδιωτικοποιεί. Και βέβαια, δεν έχετε µιλήσει καθόλου, καµµία
πρόθεση ή αναφορά για το ζήτηµα της αποκατάστασης των µι-
σθολογικών απολαβών των γιατρών, έπειτα από τις αντισυνταγ-
µατικές µειώσεις του 2012, ούτε για τους ανθρώπους που έχουν
αποµακρυνθεί λόγω µη εµβολιασµού, ενώ υπάρχουν ασφαλή και
συγκεκριµένα πρωτόκολλα για την επαναφορά στο ΕΣΥ.  

Και βέβαια να σας πω ότι οι προϋπολογισµοί των τελευταίων
ετών στην υγεία πρέπει να παραδεχτείτε ότι δεν ήταν γενναιόδω-
ροι. Εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, επειδή ακούστηκε, να υπενθυµίσω ότι ήρθε
αντιµέτωπος µε µια ανθρωπιστική κρίση όταν ανέλαβε το 2015.
Ανέταξε το σύστηµα, έδωσε πρόσβαση σε εκατοµµύρια ανέρ-
γους και ανασφάλιστους να έχουν πρόσβαση στο ΕΣΥ µόνο µε
τον ΑΜΚΑ, χωρίς να έχουν τα ανάλογα ένσηµα. Προχώρησε σε
δεκαεννιά χιλιάδες προσλήψεις σε καιρούς που οι δεσµεύσεις
για τις προσλήψεις ήταν πάρα πολύ ασφυκτικές. Χαρακτηριστικά
το 2014 ήταν τριανταεπτά γιατροί κλάδου ΕΣΥ, το 2019 έγιναν
πενήντα ή στο σύνολο γενικού προσωπικού από διακόσιοι εβδο-
µήντα έξι έγιναν τριακόσια εξήντα εννιά και το γενικό σύνολο από
τριακόσιοι εξήντα τρεις έγιναν τετρακόσιοι εξήντα τρεις. 

Από εσάς, όµως, δεν βλέπουµε καµµία τέτοια πρόθεση ενίσχυ-
σης του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Φαίνεται ότι ο COVID-19
τελικά δεν σας δίδαξε κάτι. Και να πω και σε αυτό που αναφερ-
θήκατε στην αρχή ότι απαντάτε στις ερωτήσεις. Χαρακτηριστικά
έχω εδώ µπροστά τον κατάλογο των ερωτήσεων που σας έχω
καταθέσει, είναι είκοσι ερωτήσεις προς το Υπουργείο σας. Δεν
έχουν απαντηθεί οι δεκαοκτώ. Από αυτές οι δεκατρείς, που έχω
καταθέσει εγώ προσωπικά, και τις άλλες που έχω συνυπογράψει,
αφορούν αµιγώς την υποβάθµιση των νοσοκοµείων...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αφορούν την περίθαλψη στην περιοχή της Κοζάνης, όχι µόνο

για την παιδιατρική, όπως σας είπα προηγουµένως, αλλά και για
την έλλειψη αναισθησιολόγου, για τα προβλήµατα µε τη ΜΕΘ,
για τον εξοπλισµό, για την ψυχιατρική κλινική, για την υποβάθ-
µιση των περιφερειακών ιατρείων, για την τραγική υποστελέ-
χωση των νοσοκοµείων σε πολλούς και κρίσιµους τοµείς. 

Φαίνεται, ότι υπάρχει αδιαφορία από το Υπουργείο σας. Σας
λέω συγκεκριµένα ότι δεν µου απαντήσατε σε όλες αυτές τις
ερωτήσεις και αυτό υποβαθµίζει και τον κοινοβουλευτικό έλεγχο
σε αυτά τα τρία χρόνια. Και βέβαια µας προβληµατίζει για τη βού-
λησή σας να αντιµετωπίσετε τα πραγµατικά προβλήµατα της κοι-
νωνίας.   

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καλλιόπη Βέττα καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν προχωρήσουµε

στη δευτερολογία σας, κύριε Στολτίδη, θα ήθελα να κάνω µια
ανακοίνωση.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου, και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Καλαµάτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πετάξατε το µπαλάκι, κυρία Υπουργέ, στη διοίκηση του νοσο-

κοµείου που δίνει λάθος εικόνα σε σχέση µε τις ανάγκες. Αυτό
πρέπει να το λάβει υπ’ όψιν ο κόσµος που βρίσκεται σε αναβρα-
σµό. Θα το δέσει, όµως, µε την προκλητική σας αναφορά πάνω
στο γεγονός του νέου αντιδραστικότατου νοµοσχεδίου για το
ΕΣΥ που έρχεται µε τα απογευµατινά ιατρεία και τα χειρουργεία.

Είπατε ότι παρεµβαίνετε για να δώσετε όλες τις δυνατές επιλο-
γές στο λαό µας για την γιατρειά του.

Άραγε, αναρωτιόµαστε τι επιλογές δώσατε -όχι εσείς- ως Κυ-
βέρνηση στους χιλιάδες που πέθαναν εκτός ΜΕΘ από την παν-
δηµία όταν την πιο άγρια περίοδο µειώσατε τη χρηµατοδότηση
κατά εξακόσια εκατοµµύρια ευρώ πρόπερσι; Την ίδια επιλογή θα
δώσετε και τώρα µε το νέο ΕΣΥ και τον εξορθολογισµό του,
όπως το λέτε, που και η περίπτωση της παιδιατρικής µονάδας
στην Κοζάνη είναι και αυτή ένα θύµα του σχεδιασµού αυτού που
έχετε για συγχωνεύσεις µονάδων και περαιτέρω υποχρηµατοδό-
τηση. 

Τι επιλογές θα δώσετε σε όλες τις µανάδες και τους γονείς σε
όλη τη δυτική Μακεδονία που πρέπει στην πλειοψηφία τους να
µετακινούνται στη Θεσσαλονίκη και να περιµένουν ατελείωτες
λίστες, επιδεινώνοντας την υγεία των παιδιών τους; Τι επιλογές
θα δώσετε στους γονείς που µέχρι τώρα στα παιδιατρικά καλύ-
πτονταν εκ περιτροπής, όπως το είπατε, µε το Νοσοκοµείο της
Πτολεµαΐδας και ακόµη και παιδιά που γεννιόταν ακόµα και λίγες
ώρες µετά έπρεπε να µετακινηθούν µε αµάξι στην Κοζάνη,
επειδή τελείωνε η εφηµερία; Αν έχετε, δηλαδή, τον θεό σας! 

Τι επιλογή θα δώσετε τελικά µε τη νέα υποχρηµατοδότηση δια-
κόσια εβδοµήντα εννέα εκατοµµύρια ευρώ στο φετινό προϋπο-
λογισµό; Καµµία. Όλοι στην αγκαλιά των κορακιών στην ιδιωτική
υγεία.

Ποιοι πάνε και περιµένουν µήνες, κυρία Υπουργέ, και χρόνια
για την περίθαλψη στο δηµόσιο νοσοκοµείο; Το 1/3 του λαού µας
που εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ το φτάσατε κάτω από το όριο
της φτώχειας, το άλλο 1/3, συνολικά τα 2/3 που αµείβονται µε
700 έως 1.000 ευρώ και δεν µπορούν να πληρώσουν τους λογα-
ριασµούς της ΔΕΗ. Αυτοί είναι που πάνε, γιατί δεν µπορούν να
πάνε πουθενά αλλού. Και τώρα σε όλους αυτούς τους λέτε εσείς,
περισσότερο θα περιµένετε, περισσότερο θα διακινδυνεύσετε
όλοι στα κοράκια της ιδιωτικής υγείας. Από δισεκατοµµύρια,
όµως, στους επιχειρηµατικούς οµίλους, στους ενεργειακούς οµί-
λους, σε όλους άπλετα, ασταµάτητα. 

Να αναφερθώ και στα ογδόντα επτά δισεκατοµµύρια που
προχθές είχε το νοµοσχέδιο για τη ρύθµιση των ληξιπρόθεσµων
οφειλών. Το 0,2% των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, που
τους ταΐζει η Κυβέρνηση και οι προηγούµενες δεκάδες δισεκα-
τοµµύρια σε κάθε προϋπολογισµό, χρωστάνε ογδόντα επτά δι-
σεκατοµµύρια. Με αυτά τα ογδόντα επτά δισεκατοµµύρια
διαστηµόπλοια, σχολεία και νοσοκοµεία θα είχαµε και επιβίωση
και των αγροτών και των αυτοαπασχολουµένων και µισθούς και
συντάξεις που να φτάνουν στο ύψος για να καλύπτουν συνολικά
τις ανάγκες. 

Αυτό, όµως, ρωτάµε, κυρία Υπουργέ: Δεν είναι τελικά αίσχιστη
µορφή βίας, εκβιασµού και µάλιστα µαζικού γονιών και παιδιών;
Κατά τα άλλα ενδιαφερόµαστε για την εκµετάλλευση και τη βία
ενάντια στα παιδιά. 

Έχουµε και τους προκλητικούς εξυπνακισµούς Υπουργού σας
στην κριτική του Κοµµουνιστικού Κόµµατος για την απάτη µε το
«καλάθι της νοικοκυράς» να λοιδορεί τη Σοβιετική Ένωση για τα
άδεια ράφια, δηλαδή τον σοσιαλισµό, τον σοσιαλιστικό κόσµο
που έβγαλε τους γονείς από το βασίλειο της ανάγκης και τους
πήγε στο βασίλειο της ελευθερίας. Εκεί που τόσες δεκαετίες γο-
νιός δεν ασχολήθηκε ούτε λεπτό ούτε στιγµή µε µεσαιωνικά ζη-
τήµατα, όπως αν το παιδί θα έχει να φάει, αν θα έχει να
σπουδάσει, αν θα έχει να γιατρευτεί, να βρει δουλειά, αν θα το
εκµεταλλευτεί κανένα τέρας, όπως τώρα στο σύστηµα που υπη-
ρετείτε όλα τα κόµµατα. Εκεί δηλαδή έχετε δίκιο, δεν είχε αυτές
τις επιλογές ο γονιός, η µάνα να πεινάει, να µένει αγράµµατος,
να πεθαίνει από ασθένειες, γιατί δεν έχει λεφτά, να είναι άνερ-
γος. 

Έχετε απόλυτο δίκιο σ’ αυτό. Εσείς όλες αυτές τις επιλογές
τις παρέχετε. Και λέµε φυσικά συγχαρητήρια και µπράβο στους
γονείς που σηκώνουν ψηλά την απαίτησή του να κερδίσουν αυτά
που αξίζουν σε αυτούς και τα παιδιά τους µε αυτές τις κινητο-
ποιήσεις απέναντι σε αυτό το αίσχος και τους καλούµε να συνε-
χίσουν, να µην υπάρχει γονιός, παππούς, γιαγιά που να µείνει
έξω από αυτή τη µάχη µέχρι να σας αναγκάσουν να τους δώσετε
όλα αυτά που χρειάζονται για τα παιδιά τους, όλα αυτά που αξί-
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ζουν και έχουν πληρώσει το εκατονταπλάσιο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε στους δύο συναδέλ-
φους.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ξεκίνησα να δουλεύω στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας το ’90. Δεν
σταµάτησα να το υπηρετώ καµµία µέρα και είµαι σαφώς ταγµένη
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και δεν µπορεί να µου το αµφισβη-
τήσει κανένας. Όχι µόνο δουλεύω στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
αλλά επειδή πιστεύω ότι ο καθένας πρέπει να κάνει ό,τι µπορεί
για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας σήκωσα χορηγίες σχεδόν δύο εκα-
τοµµύρια για να βελτιώσω την κλινική, που είχε επτάκλινους θα-
λάµους, να τους κάνουµε τρίκλινους µε τουαλέτα µέσα, να
βελτιώσουµε το βροχολογικό και πιστεύω ότι ο καθένας από
εµάς έτσι πρέπει να συµπεριφέρεται.

Άρα είναι σαφής η διάθεση να βοηθήσω το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Και είναι σαφής η διάθεση του Πρωθυπουργού που µε
διάλεξε σε αυτή τη θέση να βοηθήσει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Αυτό είναι σαφές. Δεν υπάρχει θέµα συζήτησης. Υπάρχουν
τριάντα δύο χρόνια πορείας, άρα δεν µπορείτε να µου το αµφι-
σβητήσετε. 

Να σας πω τώρα λίγο για τα στοιχεία που λέτε. Μιλάτε για το
Νοσοκοµείο της Κοζάνης, το οποίο όταν το αφήσατε εσείς το
2019 είχε προϋπολογισµό 12 εκατοµµύρια ευρώ. Να σας πω τον
προϋπολογισµό του νοσοκοµείου τώρα που λέτε ότι δεν το στη-
ρίζουµε; Είναι 28 εκατοµµύρια ευρώ. Απλώς για να βάλουµε τα
πράγµατα στη θέση τους, επειδή λέτε ότι είχατε γιατρούς και
δεν βάλαµε εµείς. Είχατε εξήντα τρία άτοµα ιατρικό προσωπικό
και έχει και τώρα εξήντα τρία άτοµα ιατρικό προσωπικό. Είχε εκα-
τόν ενενήντα τρεις νοσηλευτές και έχει διακόσιους είκοσι πέντε
νοσηλευτές. Είχε συνολικά τριακόσια πενήντα πέντε άτοµα προ-
σωπικό και έχει τετρακόσια σαράντα επτά άτοµα προσωπικό. Να
βάλουµε, λοιπόν, τα πράγµατα στη θέση τους!

Μιλάτε, επίσης, για χιλιοµετρικές αποστάσεις. Πτολεµαΐδα -
Κοζάνη είναι περίπου σαράντα χιλιόµετρα, άρα οι εναλλάξ εφη-
µερίες είναι κάτι που γίνεται στους περισσότερους νοµούς.
Άργος και Ναύπλιο εφηµερεύουν εναλλάξ. Ούτε στην Αθήνα
εφηµερεύουν τα νοσοκοµεία κάθε µέρα. Σηµασία έχει να είναι
καλά τα τµήµατα που πηγαίνει ο ασθενής, να γίνεται καλά η δου-
λειά του και να παίρνει τις ανάγκες που θέλει.

Να πω, επίσης, ότι το Νοσοκοµείο της Κοζάνης έχει τόσες ορ-
γανικές θέσεις και έχει και αυτή την πληρότητα που είναι της τά-
ξεως του 20% - 30%. Άρα, αντιστοιχεί ένας γιατρός ανά κλίνη.
Δηλαδή, όσοι άρρωστοι νοσηλεύονται, τόσοι γιατροί υπάρχουν.
Άµα βρείτε διεθνώς αυτή την αναλογία σε οποιοδήποτε νοσοκο-
µείο στον κόσµο, πείτε το µου να το ξέρω, γιατί γενικώς δεν
υπάρχει. Άρα η στελέχωση έχει να κάνει όχι µε το τι θέµατα θε-
ωρούµε ότι µπορεί να έχει ένα νοσοκοµείο, αλλά µε το τι πραγ-
µατικά έχει. 

Βεβαίως θα βοηθήσουµε. Βοηθάµε, έχουµε υπερδιπλασιάσει
τον προϋπολογισµό, έχουµε φέρει προσωπικό και θα εξακολου-
θήσουµε να το κάνουµε. Σας λέω και πάλι ότι ο στόχος αυτής
της Κυβέρνησης, προσωπικά του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη και δικός µου είναι να έχουµε νοσοκοµεία καλά στελε-
χωµένα. 

Ένα πράγµα που κάνουµε και είναι πάρα πολύ σηµαντικό, είναι
το ότι κάνουµε τµήµατα επειγόντων περιστατικών σε όλα τα νο-
σοκοµεία. Όχι απλά τµήµατα που να λέµε ότι είναι τµήµατα επει-
γόντων περιστατικών, αλλά να έχουν γιατρούς που έχουν
εξειδίκευση στην επείγουσα ιατρική και άρα, µπορούν να κάνουν
καλά οποιονδήποτε ασθενή πάει µε πρόβληµα απειλητικό για τη
ζωή του. Αυτά είναι ότι κάνουµε εµείς και έχουµε εδώ τα στοιχεία
να τα δείξουµε. 

Άρα είµαστε εδώ για κάθε Έλληνα πολίτη, οπουδήποτε µένει
στην Ελλάδα και στόχος µας είναι ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας
που είναι ανοιχτό σε όλους, στελεχωµένο καλά και καλό και για
τους πολίτες και για τους ασθενείς και για τους εργαζόµενους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Υπουργέ.
Πριν προχωρήσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, θέλω

να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης, διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών»
όπως ισχύουν, την 11-11-2022 Ποινική Δικογραφία που αφορά
στην Υπουργό Παιδείας κ. Νίκη Κεραµέως και στην Υφυπουργό
Παιδείας κ. Ζέττας Μακρή και Ποινική Δικογραφία που αφορά
στον Υπουργό Εσωτερικών κ. Μαυρουδή Βορίδη.

Προχωρούµε στη δέκατη τρίτη µε αριθµό 137/7-11-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου
Παπαναστάση προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για τις συν-
θήκες που επικρατούν στο Γενικό Νοσοκοµείο Μεσολογγίου».

Κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είναι η πρώτη φορά που έρχεται το θέµα του «κατ’ επί-

φαση» νοσοκοµείου, όπως το λένε οι Αιτωλοακαρνάνες, αλλά και
οι εργαζόµενοι. Ας το αποκαλέσουµε έτσι για να έχουµε ένα ση-
µείο αναφοράς. Για το Νοσοκοµείο Μεσολογγίου δεν είναι η
πρώτη φορά που έρχονται θέµατα εδώ πέρα στη Βουλή. Αυτή τη
φορά οι εργαζόµενοι κραυγάζουν ότι τόσο το νοσοκοµείο όσο
και αυτοί οι ίδιοι έχουν φτάσει πλέον στα όριά τους και αναγκά-
ζονται να χτυπήσουν το καµπανάκι του κινδύνου. Το νοσοκοµείο
οδηγείται µε µαθηµατική ακρίβεια σε µαρασµό και σε κλείσιµο. 

Η πολιτική της Κυβέρνησης µε την υποχρηµατοδότηση και την
υποστελέχωση τους αφαιρεί τη δυνατότητα να καλύψουν ακόµα
και τις βασικές λειτουργικές του ανάγκες. Είναι γνωστό το Γενικό
Νοσοκοµείο Μεσολογγίου καλύπτει τις υγειονοµικές ανάγκες
των περιοχών Μεσολογγίου, Ναυπακτίας και Ξηροµέρου. Ως
δευτεροβάθµια µονάδα υγείας, οι οργανικές θέσεις σε µόνιµο
προσωπικό ανέρχονται στις σαράντα πέντε. Οι υπάρχοντες,
όµως, γιατροί είναι είκοσι τρεις. Αποτέλεσµα αυτού είναι η πλή-
ρης αδυναµία κάλυψης των αναγκών που προκύπτουν καθηµε-
ρινά. 

Το σηµερινό επίπεδο λειτουργίας του νοσοκοµείου ήδη στη-
ρίζεται στην αυτοθυσία του ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπι-
κού, καθώς οι ίδιοι επιλέγουν να εργαστούν χωρίς άδειες, χωρίς
ρεπό, µε απανωτές εφηµερίες. Υπάρχει έλλειψη ειδικευοµένων
γιατρών. Οι ίδιοι δηλώνουν ότι οι συνθήκες εργασίας που γενικά
επικρατούν τους αποτρέπουν από το να κάνουν την επιλογή να
εργαστούν εκεί πέρα. 

Αντίστοιχη υποστελέχωση επικρατεί και στο µόνιµο νοσηλευ-
τικό προσωπικό. Ο µέσος όρος ηλικίας είναι τα πενήντα έτη, για
µια βαριά σωµατική εργασία όπως είναι του νοσηλευτή. Αυτό το
γνωρίζετε πολύ καλά, διότι νοσοκοµειακή γιατρός είσαστε.
Υπάρχει εργασιακή ανασφάλεια στους επικουρικούς. Και αυτή η
κατάσταση χειροτερεύει µε τις συνεχείς αποσπάσεις και µετακι-
νήσεις του προσωπικού προς άλλα νοσοκοµεία και υπηρεσίες. 

Υπάρχει µια καθολική απαίτηση από το προσωπικό του νοσο-
κοµείου και όχι µόνο από το Μεσολόγγι, αλλά και από σχεδόν το
σύνολο των νοσοκοµείων, για τη µονιµοποίηση όλων των συµβα-
σιούχων που εργάζονται σε αυτό ανεξάρτητα από τη µορφή των
συµβάσεων εργασίας, διότι η προσφορά τους καλύπτει πάγιες
και διαρκείς ανάγκες. Η δε παρουσία τους είναι αναγκαία για την
ασφαλή λειτουργία του νοσοκοµείου. 

Το ερώτηµα που απευθύνεται προς το πρόσωπό σας, κυρία
Υπουργέ, είναι: Τι µέτρα προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση για
να καλύψει τις εφηµεριακές ανάγκες του νοσοκοµείου µε την
πλήρη στελέχωση της χειρουργικής, παθολογικής, καρδιολογι-
κής, γυναικολογικής κλινικής και -ποια έµεινε άραγε;- 

του αναισθησιολογικού, µικροβιολογικού, ακτινολογικού τµή-
µατος, που αποτελούν ζωτικής σηµασίας ειδικότητες για να
σωθεί µια ανθρώπινη ζωή; 

Και επίσης: Τι µέτρα θα ληφθούν ούτως ώστε να υπάρξει πλή-
ρης στελέχωση του νοσοκοµείου µε µόνιµο νοσηλευτικό και ια-
τρικό προσωπικό και την µονιµοποίηση όλων των εργαζοµένων
στο νοσοκοµείο µε ελαστικές σχέσεις εργασίας; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε
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τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ. 
Καταλαβαίνω το τοπικό σε ένα βαθµό, αλλά να θυµίσω ότι τα

νοσοκοµεία δεν είναι για µια πόλη, είναι για όλους τους Έλληνες
κατοίκους και όλους τους Έλληνες πολίτες και ο χάρτης υγείας
είναι πάρα πολύ σηµαντικός. 

Να πω, λοιπόν, λίγο για τα στοιχεία του νοµού, που πάλι έχει
δύο νοσοκοµεία. Το Νοσοκοµείο Μεσολογγίου, που συζητάµε
τώρα, έχει εκατόν τριάντα έξι κρεβάτια. Η πληρότητα είναι 33%,
δηλαδή µία στις τρεις κλίνες είναι κατειληµµένη. Υπάρχει και το
Νοσοκοµείο στο Αγρίνιο που έχει εκατόν ενενήντα µία κλίνες και
η πληρότητα εκεί είναι 55%, δηλαδή, λίγο παραπάνω από τις
µισές κλίνες είναι κατειληµµένες. 

Το προσωπικό στο Νοσοκοµείο Μεσολογγίου συνολικά είναι
σαράντα οκτώ άτοµα για την ακρίβεια. Το νοσηλευτικό προσω-
πικό είναι εκατόν σαράντα πέντε και το λοιπό προσωπικό είναι
εκατόν είκοσι επτά. 

Πράγµατι τα τελευταία χρόνια η χώρα µας είδε µια τεράστια
«αιµορραγία» και ειδικευόµενους να µην µένουν στα νοσοκοµεία
µας. Γι’ αυτό και θέλουµε να αναβαθµίσουµε τα νοσοκοµεία και
θέλουµε να δώσουµε κίνητρα στους γιατρούς. Τα κίνητρα δεν
είναι να κάνουµε τις περιοχές «άγονο τύπου Α», γιατί αυτό που
κάνει το «άγονο τύπου Α» είναι ότι δίνει τη δυνατότητα στους για-
τρούς στα τρία ή στα πέντε χρόνια να φύγουν και να πάνε σε µια
κεντρική πόλη. Αυτός δεν είναι σχεδιασµός που θέλουµε να κά-
νουµε εµείς. Ο σχεδιασµός που κάνουµε εµείς είναι να δώσουµε
κίνητρα ώστε οι γιατροί να µένουν στην πόλη γιατί είναι ευχαρι-
στηµένοι µε τις συνθήκες της δουλειάς τους και µε το νοσοκο-
µείο, που σηµαίνει ότι το νοσοκοµείο στελεχώνεται και οι πολίτες
έχουν την ασφάλεια. 

Το δεύτερο πράγµα που κάνουµε είναι ότι κάνουµε τµήµατα
επειγόντων περιστατικών παντού, βάζοντας ανθρώπους που
έχουν εξειδίκευση στην επείγουσα ιατρική. Αυτό σηµαίνει ότι είτε
εγκεφαλικό πάει είτε έµφραγµα πάει είτε τραύµα πάει, ο γιατρός
είναι εκεί για να µπορέσει να δώσει τις πρώτες βοήθειες και να
σώσει τη ζωή. Και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, ιδιαίτερα σε
µικρά νοσοκοµεία. Πιθανότατα δεν µπορείς να έχεις σαράντα
γιατρούς από σαράντα τρεις διαφορετικές ειδικότητες να εφη-
µερεύουν κάθε µέρα σε νοσοκοµείο που βλέπει τριάντα περιστα-
τικά στην εφηµερία του, αλλά είναι σηµαντικό να έχεις τρεις
γιατρούς που µπορούν να αντιµετωπίσουν τα πάντα. 

Ο σχεδιασµός, λοιπόν, πρέπει να είναι αυτός. Είναι διαφορετι-
κός ο σχεδιασµός για ένα δευτεροβάθµιο νοσοκοµείο και διαφο-
ρετικός για ένα τριτοβάθµιο νοσοκοµείο. Είναι σαφές ότι
θέλουµε να στηρίξουµε κάθε νοσοκοµείο σε κάθε γωνιά της Ελ-
λάδας.

Ο τρόπος που στηρίζεται κάθε νοσοκοµείο είναι διαφορετικός,
ανάλογα µε το πού είναι. Ο τρόπος που στηρίζεται το νοσοκο-
µείο, ο τρόπος δηλαδή που στηρίζονται οι κάτοικοι σε κάθε γωνιά
της Ελλάδας, οι πολίτες σε κάθε γωνιά της Ελλάδας. Γιατί είναι
διαφορετικό πώς αντιµετωπίζουµε τους Παξούς, τους Φούρνους,
ή τους Λειψούς, διαφορετικό πώς θα αντιµετωπίσουµε το Μεσο-
λόγγι και διαφορετικό πώς θα αντιµετωπίσουµε την Πάτρα ή τη
Θεσσαλονίκη. Έχουν άλλες δυνατότητες, άλλα περιστατικά.
Άλλα νοσοκοµεία, λοιπόν, µπορούµε να φτιάξουµε. Άλλες δυνα-
τότητες µπορούµε να φτιάξουµε.

Ο δικός µας σχεδιασµός είναι να υπάρχει παντού φροντίδα για
όλα τα χρόνια νοσήµατα, παντού φροντίδα για όλα τα επείγοντα.
Να σώζονται οι ζωές, να υπάρχει χρόνια φροντίδα, να υπάρχει
διασύνδεση και όταν χρειάζεται τριτοβάθµια θεραπεία, να µπορεί
ο άρρωστος να διακοµίζεται στο τριτοβάθµιο κέντρο χωρίς φα-
σαρία, χωρίς καθυστέρηση, εύκολα και γρήγορα. Αυτό θέλουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-

ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και
δυο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Καλαµάτας, (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το είπα και στα προηγούµενα παιδιά, συµµαθητές και συµµα-
θήτριές σας, σήµερα στη Βουλή γίνεται µια ειδική διαδικασία. Γι’
αυτό βλέπετε µόνο πολύ λίγους Βουλευτές και την κυρία
Υπουργό. Είναι ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, που απλά σηµαίνει
ότι ο Βουλευτής ρωτά και η Υπουργός, συγκεκριµένα, απαντά.
Ο Βουλευτής είναι από την περιοχή της Αιτωλοακαρνανίας. Ρω-
τούσε για το Νοσοκοµείο Μεσολογγίου και η Υπουργός απαντά
σε πρωτολογία και δευτερολογία.

Κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, δεν είναι στον χαρακτήρα µου να χρησιµο-

ποιώ οξείες εκφράσεις. Όµως, θεωρώ ότι στους πολλαπλούς
σχεδιασµούς στο Υπουργείο σας που αναφέρατε, κάνετε ασκή-
σεις επί χάρτου. Και το λέω αυτό γιατί όλα βαίνουν προς λύση,
όλα πάνε καλά.

Εγώ θα σας πω µόνο εκτός κειµένου -δεν το έχω γράψει εδώ,
θα το αναφέρω, όµως- ότι νοσοκόµος διασωλήνωσε παιδί είκοσι
δύο χρόνων από τροχαίο. Είχε κάποια ελάχιστη εµπειρία, αλλά
δεν ήθελε να το αφήσει να πεθάνει. Δεν υπήρχε αναισθησιολό-
γος, γι’ αυτό το έκανε. Άρα µε τέτοια περιστατικά, σε αυτό το νο-
σοκοµείο των τριάντα περιστατικών ηµερησίως, ενδεχοµένως,
να πεθάνουν άνθρωποι και αυτό θα είναι ένα τραγικό γεγονός.

Εγώ θα σας πω αναλυτικά τι υπάρχει εκεί, γιατί άκουσα κάποια
νούµερα. Χειρουργοί µόνο τρεις. Η έλλειψη αυτή κραυγάζει ότι
σε καµµία περίπτωση δεν βγαίνουν οι εφηµερίες. Αναισθησιολό-
γοι, ξεχνάµε τον πληθυντικό. Είναι ένας ο αναισθησιολόγος και
η παράτασή του τελειώνει τον Δεκέµβρη. Υπάρχει ακόµα µία που
είναι σε µετακίνηση από το Νοσοκοµείο του Αγρινίου και άλλη
µία η οποία βρίσκεται σε άδεια µητρότητας. Τι θα µας πείτε; Ότι
υπάρχουν τέσσερις; Αποτέλεσµα; Εφηµερίες µε αναισθησιολόγο
µόνο εννέα µέρες τον µήνα. Τις υπόλοιπες µέρες τι γίνεται; Παι-
δίατρος µόνο µία. Ακτινολόγοι; Η ίδια κατάσταση. Οφθαλµίατρος
δεν υπάρχει, λόγω συνταξιοδότησης. 

Προσωπική εµπειρία: Στις 14 Αυγούστου πέντε νοµοί, µε Νο-
σοκοµεία στη Λευκάδα, στην Πρέβεζα, µε δύο στην Αιτωλοακαρ-
νανία, δεν εφηµέρευε η Πάτρα, αναγκάστηκα και πήγα στον
«Άγιο Ανδρέα» στην Πάτρα. Αυτή είναι η εικόνα την οποία σχε-
διάζετε εσείς να αλλάξετε. Και πότε; Πότε; Με το καινούργιο νο-
µοσχέδιο; Θα πούµε δυο λόγια.

Νοσηλευτικό προσωπικό. Έτσι και αλλιώς υπάρχει µεγάλη έλ-
λειψη. Δεν φτάνει αυτό. Ο λαός λέει «ήταν στραβό το κλήµα, το
δάγκωσε και ο γάιδαρος». Και τι έµεινε; Με αυθαίρετες αποφά-
σεις των διοικήσεων µετακινούνται από το Μεσολόγγι στο Αγρί-
νιο, για να λύσουν προβλήµατα. Και µην πούµε για το Αγρίνιο.
Είναι ένα άλλο τεράστιο θέµα.

Τελικά, το θέµα είναι ότι οι κάτοικοι της µισής Αιτωλοακαρνα-
νίας βρίσκονται σε απόγνωση. Δεν το αλλάζει αυτό ο σχεδιασµός
σας. Αυτό συµβαίνει παρά τις τεράστιες προσπάθειες που κατα-
βάλλει το ιατρονοσηλευτικό προσωπικό, που ξεπερνά και τις βιο-
λογικές του αντοχές.

Άκουσα στην προηγούµενη απάντηση -ήµουν εδώ πέρα και
επιτρέψτε µου να το χρησιµοποιήσω- ότι η Κυβέρνηση σχεδιάζει
µε µερική απασχόληση κ.λπ.. Εδώ το θέµα είναι ότι η Κυβέρνηση
δεν χρηµατοδοτεί ούτε εξοπλισµό ούτε την στελέχωση, µε απο-
τέλεσµα να βαθαίνει την ιδιωτικοποίηση. Δηλαδή, κλείνει την
πόρτα σε όσους δεν έχουν να πληρώσουν.

Αντί να δώσει στους υγειονοµικούς αξιοπρεπείς µισθούς, τι
κάνει; Τους σπρώχνει να συµπληρώσουν το εισόδηµά τους. Από
τι; Από πληρωµές των ίδιων των ασθενών. Είναι ή δεν είναι γεγο-
νός αυτό; Είναι και το ξέρουν οι γιατροί. Δεν αισθάνονται αξιο-
πρεπείς µε αυτές τις προτάσεις, αλλά εκεί τους οδηγεί η πολιτική
της Κυβέρνησης.

Όπως, επίσης, η Κυβέρνηση, βαδίζοντας πάνω στα βήµατα
των προηγούµενων κυβερνήσεων -το έχουν στρώσει το χαλί-, µε-
τατρέπει την υγεία σταδιακά σε ένα πανάκριβο, πραγµατικά πα-
νάκριβο, εµπόρευµα. Ήταν. Τώρα θα γίνει και χειρότερο.
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Όταν αρρωστήσει σοβαρά ένας άνθρωπος, το µόνο που κάνει,
είτε αγρότης είτε κτηνοτρόφος είτε εργάτης, τι είναι; Ή έχει ή
ζητιανεύει από τους γύρω του, για να έχει κοµπόδεµα να πάει
στο νοσοκοµείο. Αµφισβητείστε το. Να το ακούσουµε και αυτό.

Άρα, λοιπόν, εµείς ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν δε-
χόµαστε να γίνει το θέµα της επιβίωσης, µέσα από το κανάλι των
παροχών υπηρεσιών υγείας, θέµα των ολίγων. Έχεις πολλά, ζεις.
Δεν έχεις, πεθαίνεις. Αυτή είναι η κατάσταση. Το ξέρουν έξω από
τα περιφρουρηµένα ντουβάρια της Βουλής, εδώ. Το ζει ο κοσµά-
κης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, επειδή είµαι γιατρός, θα απαντήσω πρώτα απ’ όλα εκ µέ-
ρους των συναδέλφων µου.

Δεν δέχοµαι µε τίποτα αυτό που είπατε. Δούλεψα για τριάντα
δύο χρόνια σε ένα νοσοκοµείο λαϊκό, το «Σωτηρία». Ουδέποτε
πήραµε χρήµατα για κανέναν ασθενή και νοσηλεύτηκαν εξίσου
όλοι.

Το ίδιο γίνεται στις χειρουργικές µας κλινικές, στις παθολογι-
κές µας κλινικές, στις πνευµονολογικές κλινικές και θεωρώ αδια-
νόητο να λέει κάποιος ότι αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα δεν
µπορεί να νοσηλευτεί στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Να πω ότι
ειδικά για καρκινοπαθείς…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Η στεφανιογραφία έχει 300
ευρώ, κυρία Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Να

πω ότι ειδικά για τους καρκινοπαθείς, που µας ενδιαφέρει, που
είναι πολύ ευάλωτο αν θέλετε κοµµάτι, λειτουργούν και απογευ-
µατινά τµήµατα, χωρίς να πληρώνει ο ασθενής ακτινοθεραπεία,
παραδείγµατος χάριν. Άρα, µην το συζητάµε.

Η Ελλάδα έχει ένα σύστηµα υγείας. Συµφωνώ ότι οι γιατροί
δεν πληρώνονται πολύ. Είναι η πρώτη φορά που αυτή η Κυβέρ-
νηση έδωσε αύξηση µετά από δώδεκα χρόνια. Μικρή; Μικρή,
αλλά είναι µια περίοδος πολύ µεγάλων δηµοσιονοµικών θεµάτων
µε την ενεργειακή κρίση, που είναι ένα διεθνές φαινόµενο το
οποίο πλήττει τους λαούς όλων των χωρών, και παρ’ όλα αυτά
εµείς το αντιµετωπίζουµε καλύτερα, που δεν είµαστε και η πιο
πλούσια χώρα. Αυτό σαφώς, επειδή χρειάζεται η στήριξη κάθε
ελληνικού νοικοκυριού και κάθε ελληνικής επιχείρησης, δίνει µι-
κρότερη δυνατότητα στο να κάνουµε αυξήσεις και ανοίγµατα σε
όλους τους άλλους µισθούς.

Παρ’ όλα αυτά, δώσαµε αύξηση σε µισθούς, πρώτη φορά σε
περισσότερο από δέκα χρόνια. Πρώτη φορά.

Επίσης, να πω ότι ο προϋπολογισµός του νοσοκοµείου ήταν
3.800.000 εκατοµµύρια ευρώ το 2019. Σήµερα είναι 4.584.000
εκατοµµύρια ευρώ. Άρα και προϋπολογισµό δίνουµε περισσό-
τερο και προσωπικό έχει έρθει στα νοσοκοµεία και τεχνολογικός
εξοπλισµός ήρθε για πρώτη φορά αυτά τα χρόνια στα νοσοκο-
µεία. Έχουµε νέα τµήµατα µαγνητικών τοµογράφων, αξονικών
τοµογράφων. Δεν συζητάω για τα κρεβάτια των ΜΕΘ, που κά-
ναµε πάνω από εξακόσια νέα κρεβάτια ΜΕΘ. Και όχι µόνο έγιναν,
αλλά στελεχώθηκαν και όλα.

Άρα µη συζητάτε. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας είναι κάτι που
αυτή η Κυβέρνηση παλεύει όχι απλώς για να το κρατήσει καλά,
αλλά να το βελτιώσει. Θέλουµε να είναι ευχαριστηµένοι και οι
Έλληνες πολίτες και σαφώς οι Έλληνες ασθενείς παντού να αν-
τιµετωπίζονται µε σεβασµό από κάθε άνθρωπο και να είναι ευ-
χαριστηµένοι όσοι δουλεύουν στα νοσοκοµεία και στα κέντρα
υγείας, για να τους έχουµε εκεί και να αντιµετωπίζουν τον κόσµο
όλο, όπως πρέπει να αντιµετωπίζεται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Υπουργέ.
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 91/4-11-2022 ερώτηση

του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Φθιώτιδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς
τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Δραµατική η κατάσταση στο Γε-
νικό Νοσοκοµείο Λαµίας. Η προκλητική αδιαφορία της Κυβέρνη-

σης συνεχίζεται».
Κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, δυστυχώς βρισκόµαστε στην Αίθουσα της

Ολοµέλειας για πολλοστή φορά τα δύο τελευταία χρόνια να συ-
ζητάµε για τα προβλήµατα, για την τραγική κατάσταση στην
οποία έχει περιέλθει το Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας, αλλά και για
την παντελή αδιαφορία της Κυβέρνησης.

Αναγκάζοµαι και πάλι να επανέλθω, καθώς ζητήµατα παραιτή-
σεων, συνταξιοδοτήσεων και αναστολών εργασίας έχουν δηµι-
ουργήσει σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία των καίριων
τµηµάτων του πνευµονολογικού, του ουρολογικού, της παιδια-
τρικής, του τµήµατος επειγόντων περιστατικών, του ακτινολογι-
κού και του αιµοδυναµικού.

Έρχεται η σηµερινή κατάσταση σε πλήρη αναντιστοιχία µε
αυτό που βιώναµε τα προηγούµενα έτη, καθώς από το 2016
µέχρι το 2019 υπήρχε σταδιακή και συνεχής αύξηση του ιατρικού
προσωπικού. Είναι χαρακτηριστικό ότι από εβδοµήντα έξι για-
τρούς το 2016, φτάσαµε να έχουµε εκατόν έντεκα το 2019. Εν
συνεχεία, ενώ είχαµε κάθε χρόνο αυξητική πορεία, το 2021 πέ-
σαµε πάλι κάτω από εκατό. Φτάσαµε στους ενενήντα εννιά.

Δύο χρόνια τώρα οι απαντήσεις που λαµβάνω είναι µια τιτάνια
προσπάθεια από την πλευρά του Υπουργείου να ωραιοποιήσει
την κατάσταση. Έχει ξεχειλίσει η οργή στους κατοίκους της Λα-
µίας και της ευρύτερης περιοχής. Αυτά που κατήγγειλαν δύο
χρόνια τώρα έρχονται και τα λένε και κυβερνητικοί Βουλευτές.
Τι είπε κυβερνητικός Βουλευτής του κόµµατος της Νέας Δηµο-
κρατίας προ ολίγων µηνών; «Νοσοκοµείο υπό κατάρρευση. Λει-
τουργεί µε τρόπο επικίνδυνο για τη δηµόσια υγεία πλέον»,
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

Η διαµορφωθείσα κατάσταση κρίνεται επισφαλής και σε έγ-
γραφα τα οποία αποστέλλει και είδαν το φως της δηµοσιότητας
η διοίκηση του Νοσοκοµείου Λαµίας, µιλώντας και χαρακτηρί-
ζοντας την κατάσταση του ΤΕΠ επισφαλή. Βεβαίως, σε δηµόσια
συζήτηση που έλαβε χώρα πριν από ενάµιση µήνα στο Δηµοτικό
Συµβούλιο Λαµίας παρευρέθη ο διευθυντής της Ιατρικής Υπηρε-
σίας. Τι ανέφερε;

«Η διεύθυνση της Ιατρικής Υπηρεσίας είχε ήδη ενηµερώσει
από ένα χρόνο σχεδόν για την τραγική κατάσταση του Γενικού
Νοσοκοµείου Λαµίας, όταν είχε έρθει η κ. Γκάγκα, η Υφυπουργός
µας, στις 9 Νοεµβρίου του 2021. Από εκεί που ήµασταν σε τρα-
γική κατάσταση, σήµερα είµαστε σε κατάρρευση. Το νοσοκοµείο
µας πλέον είναι σε κατάρρευση. Όχι µόνο δεν µπορεί να λειτουρ-
γήσει σαν νοσοκοµείο µε περιστατικά που έρχονται στα επεί-
γοντα, αλλά δεν µπορεί πλέον να θεωρηθεί ότι µπορεί να
δουλέψει σαν αναπληρωµατικό νοσοκοµείο του COVID». Στέλε-
χος του Γενικού Νοσοκοµείου Λαµίας.

Τα ερωτήµατα είναι αµείλικτα, κυρία Υπουργέ. Ποιοι είναι οι
λόγοι και ποιες οι αιτίες που βιώνουµε διαρκείς και συνεχείς πα-
ραιτήσεις γιατρών κρίσιµων ειδικοτήτων τα τελευταία δύο χρό-
νια; Ποιες είναι οι ενέργειες τις οποίες θα πράξετε, ποιες
πρωτοβουλίες θα αναλάβετε προκειµένου να αντιστραφεί και να
βελτιωθεί η τραγική κατάσταση και να µην αναγκαζόµαστε να µε-
ταβαίνουµε σε ένα νοσοκοµείο, που όπως λένε και οι κυβερνητι-
κοί Βουλευτές πλέον, είναι υπό κατάρρευση;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Λέτε

πράγµατι ότι ήταν τον Δεκέµβριο του 2019 εκατόν έντεκα για-
τροί. Από αυτούς ήταν ογδόντα επτά µόνιµοι. Ξέρετε πόσοι είναι
µόνιµοι σήµερα; Εξίσου ογδόντα επτά. Άρα, σαφώς δεν είναι λι-
γότεροι οι γιατροί.

Σε αυτήν την τριετία έχουν προκηρυχθεί σαράντα οκτώ θέσεις
µόνιµου προσωπικού ιατρικού στο Νοσοκοµείο της Λαµίας. Από
αυτές ήρθαν είκοσι θέσεις και προκηρύχθηκαν, κάποιες είναι
ακόµη υπό κρίση και οι είκοσι οκτώ δυστυχώς είναι άγονες.

Σε αυτό το διάστηµα που λέτε ότι παραιτήθηκαν άνθρωποι, εί-
χαµε έξι συνταξιοδοτήσεις, είχαµε έναν θάνατο και είχαµε δώ-
δεκα µετακινήσεις λόγω µόνιµου διορισµού σε άλλες θέσεις.
Ήταν κάτι που έκαναν από επιλογή οι γιατροί, όχι γιατί εµείς δεν
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προκηρύξαµε θέσεις ή γιατί δεν στηρίξαµε το Νοσοκοµείο Λα-
µίας, αλλά γιατί για διάφορους λόγους προτίµησαν να πάνε
κάπου αλλού. Το γιατί -είστε από τη Λαµία- είναι πιο εύκολο να
µου το πείτε εσείς. Εµείς πάντως προκηρύξαµε σαράντα οκτώ
θέσεις που είναι περισσότερες από τις αποχωρήσεις και εξακο-
λουθούµε να προκηρύσσουµε θέσεις.

Να σας πω τώρα τι άλλο κάνουµε για το Νοσοκοµείο Λαµίας,
πέρα από τις προκηρύξεις ιατρικού νοσηλευτικού και λοιπού
προσωπικού. Στα έργα που περιλαµβάνονται στο RRF και που
έχουν ήδη δοθεί στο ΤΑΙΠΕΔ είναι η δηµιουργία ενός ογκολογι-
κού κέντρου στο Νοσοκοµείο Λαµίας που περιλαµβάνει την ανέ-
γερση νέου κτηρίου µε αµφιθέατρο και την επέκταση της
ογκολογικής κλινικής και την ένταξη του νέου κέντρου ακτινοθε-
ραπείας, συµπεριλαµβανοµένου νέου τµήµατος πυρηνικής ιατρι-
κής και το εκτιµώµενο κόστος είναι 15 εκατοµµύρια. Αυτό έχει
µπει στο RRF.

Δεύτερον, αναµορφώνουµε τα ΤΕΠ, που όπως είπατε δεν είναι
καλά. Επειδή µιλάω µε τους συναδέλφους εκεί και µπορώ να
ξέρω πώς πάει το νοσοκοµείο, άλλα 5 εκατοµµύρια έχουµε βάλει
για την αναµόρφωση του ΤΕΠ, συν το γεγονός ότι αλλάζουµε τε-
λείως την εκπαίδευση των γιατρών στα ΤΕΠ, ώστε να µπορούν
να παρέχουν πραγµατικά τις καλύτερες πρώτες βοήθειες σε
όποιον ασθενή πάει. Αυτό είναι νευραλγικό, γιατί τµήµατα ΤΕΠ
µπορεί να είχαµε σε κάποια νοσοκοµεία -τώρα τα δηµιουργούµε
σε όλα τα νοσοκοµεία-, αλλά ελάχιστοι γιατροί που έχουν προσ-
ληφθεί στα ΤΕΠ έχουν την εξειδίκευση της επείγουσας ιατρικής.
Είναι κάτω από εβδοµήντα σε όλη την Ελλάδα.

Άρα είναι νευραλγικό και πολύ σηµαντικό και το κάνει αυτή η
Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, να προκη-
ρύξει θέσεις και εξειδίκευση για την επείγουσα ιατρική και να
µπορούν οι άνθρωποι να έχουν πρώτες βοήθειες κατάλληλες,
σωστές όπου και να είναι. Αυτά είναι αυτά που κάνουµε εµείς.

Σας ακούω και πάλι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Σαρακιώτη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ, πραγµατικά έχω κα-

ταθέσει δεκάδες ερωτήσεις σε όλα αυτά τα χρόνια και πρώτη
φορά ακούω από Υπουργό σε ερώτηση που καταθέτω να
απαντά: «Πείτε µου εσείς για ποιον λόγο έχει πρόβληµα το Νο-
σοκοµείο Λαµίας». Αν δεν γνωρίζετε εσείς που είστε Υπουργός,
ίσως να ρωτήσουµε τον περιπτερά απ’ έξω µήπως γνωρίζει. Μπο-
ρούµε να πάµε και σε µια καφετέρια στη Λαµία να κάνουµε ένα
γκάλοπ να τους ρωτήσουµε και αυτούς τους ανθρώπους για
ποιον λόγο αντιµετωπίζει αυτά τα προβλήµατα. Το Υπουργείο
δεν γνωρίζει, δεν µπορεί να µας απαντήσει. Οπότε θα στρα-
φούµε σε εναλλακτικές. Και µάλλον η διαδικασία που ακολου-
θούµε των επίκαιρων δεν έχει κανένα νόηµα, γιατί το αρµόδιο
Υπουργείο δεν γνωρίζει να µας απαντήσει για ποιον λόγο έχει
καταντήσει έτσι. Όπως λένε και κυβερνητικοί Βουλευτές -το επα-
ναλαµβάνω για πολλοστή φορά- καταρρέει.

Από εκεί και πέρα µας λέτε για RRF, αµφιθέατρο, κ.λπ.. Κυρία
Υπουργέ, είµαστε στην καρδιά του χειµώνα. H πνευµονολογική
επί του κακού ΣΥΡΙΖΑ είχε επτά γιατρούς. Ξέρετε πόσους έχει
σήµερα; Έναν, ο οποίος συνταξιοδοτείται στο τέλος του χρόνου.
Δηλαδή σε δύο µήνες δεν θα έχει κανέναν γιατρό. Μπορεί να λει-
τουργήσει η πνευµονολογική στο µεγαλύτερο νοσηλευτικό
ίδρυµα της Στερεάς Ελλάδας χωρίς γιατρούς; Αν έχετε βρει
τρόπο, εσείς που είστε άριστοι, πείτε µας. Ή αν είναι καλύτερο -
γιατί µας είπατε ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει
κάνει πολλά για το Νοσοκοµείο Λαµίας- τώρα που έχει έναν και
οδεύει προς συνταξιοδότηση και δεν θα έχουµε κανέναν από
τους επτά, του κακού Αλέξη Τσίπρα;

Παθολογική, υποστελεχωµένη. Σχετικά µε το τµήµα COVID, να
σας διαβάσω τι ειδικότητες γιατρών µπαίνουν στο τµήµα COVID
και βλέπουν ασθενείς στο Νοσοκοµείο Λαµίας, από το πρό-
γραµµα που έχει βγει; Ένας νευρολόγος, ένας ορθοπεδικός,
ένας γυναικολόγος µαιευτήρας. Ένα είναι το ερώτηµα: Εµείς εί-
µαστε κάτοικοι, άνθρωποι, Έλληνες δεύτερης κατηγορίας στη
Λαµία προφανώς. Εσείς, κυρία Υπουργέ, θα δεχόµασταν να νο-
σηλευθεί οικείο πρόσωπο σε τµήµα COVID και να το βλέπει µαι-
ευτήρας γυναικολόγος; Θα ήθελα µια ειλικρινή απάντηση.

Τµήµα επειγόντων περιστατικών, επί του κακού ΣΥΡΙΖΑ είχαµε
έντεκα γιατρούς. Τώρα έχουµε πέντε. Παιδιατρική, ένας µόνιµος
γιατρός, µετά µπλοκάκια. Έχουµε δει τα µπλοκάκια παντού. Ου-
ρολογική, µια παραίτηση και ένας µόνιµος ο οποίος οδεύει προς
συνταξιοδότηση. Σε λίγο δεν θα έχουµε ούτε στην ουρολογική
γιατρούς. Αναισθησιολογική, έχουµε τρεις αντί για οκτώ. Αιµο-
δυναµικό, άλλη µια επιτυχία. Εδώ και µήνες δεν λειτουργεί. Κλει-
στό. Παραιτήθηκαν δύο γιατροί. Ξέρετε; Θα µας πείτε γιατί
παραιτήθηκαν; Γνωρίζετε; Τι κάνετε επ’ αυτού; Είναι κλειστό. Θα
ανοίξει; Πότε θα ανοίξει; Με ποιους όρους θα ανοίξει; Ακτινολο-
γικό, εκατόν εξήντα ρεπό την τελευταία χρονιά στους χειριστές
των µηχανηµάτων. Είναι λογικό, µπορεί κάποιος να εργαστεί, να
αποδίδει σε αυτήν την κατάσταση, δηλαδή να του εκατό µε εκα-
τόν εξήντα; Τρεις γιατροί σε αναστολή.

Κυρία Υπουργέ, παρακολουθείστε λίγο -όχι όπως παρακολου-
θεί ο κ. Μητσοτάκης τους Υπουργούς, τις συζύγους τους- τι γί-
νεται στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Πα-

ρακολουθώ τι γίνεται στο Νοσοκοµείο Λαµίας και µιλάω -όπως
σας είπα- µε τους γιατρούς εκεί.

Να σας πω τι θέσεις προκηρύξαµε και τι κάνουµε λάθος; Γιατί
έχουµε προκηρύξει πολλές φορές θέσεις Παθολογίας, πολλές
φορές θέσεις για τα επείγοντα, πολλές φορές θέσεις Πνευµονο-
λογίας και είναι άγονες. Φταίει το Υπουργείο που βγαίνουν άγο-
νες; Αυτό πείτε µου. Επικαλείται ο ΣΥΡΙΖΑ ότι πήγαιναν οι γιατροί
στις θέσεις και τώρα κάναµε κάτι και το αλλάξαµε και είµαστε
εµείς κακοί; Σας λέω τις θέσεις που προκηρύσσουµε. Είκοσι
οκτώ φορές έχουµε προκηρύξει θέσεις που βγήκαν άγονες. Το
νοσοκοµείο είναι µεγάλο, το νοσοκοµείο είναι καλό. Δεν είναι ότι
δεν προκηρύξαµε θέσεις.

Άρα κάτι διαφορετικό πρέπει να κάνουµε στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας για να είναι πιο ελκυστικό για τους γιατρούς και αυτό κά-
νουµε µε το καινούργιο νοµοσχέδιο. Ελπίζω ότι θα το υποστηρί-
ξετε όλοι, γιατί πραγµατικά δίνει περισσότερες επιλογές σε
όλους και κάνει τους γιατρούς να θέλουν να πάνε στα νοσοκο-
µεία και να δουλέψουν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Σας λέω και πάλι, λοιπόν, ότι εµείς σε αυτό το διάστηµα προ-
κηρύξαµε είκοσι οκτώ θέσεις για το νοσοκοµείο Λαµίας -ούτε µία,
ούτε δύο, πολλές φορές και Παθολογία και Πνευµονολογία- και
από εκεί και πέρα είναι σηµαντικό να ανοίξουµε όλοι τα µάτια
µας και να δούµε τι είναι αυτό που κάνει το σύστηµα να µην είναι
ελκυστικό για τους γιατρούς και έτσι να µην εξυπηρετεί τους πο-
λίτες.

Ο δικός µας στόχος είναι το σύστηµα να είναι ελκυστικό για
τους γιατρούς, να είναι ασφαλές για τους πολίτες και να τους
αντιµετωπίζει παντού καλά µε σεβασµό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο

Υπουργός Υγείας, ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης.
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 126/4-11-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς του κ. Πα-
ναγιώτη Κουρουµπλή, προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Ελ-
λείψεις και κερδοσκοπία στον τοµέα του φαρµάκου». 

Κύριε Κουρουµπλή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, δεν θα κοµίσω γλαύκας εις Αθήνα, αλλά θα το κάνω
γιατί είναι ένα πολύ σοβαρό και ευαίσθητο ζήτηµα. Το ξέρω ότι
το γνωρίζετε, δεν µπορεί να µην το γνωρίζετε, ότι υπάρχει πλέον
και λαµβάνει φαινόµενα χιονοστιβάδας η απουσία πολλών φαρ-
µάκων από την αγορά. Είναι µία εξαιρετικά δυσάρεστη υπόθεση,
ενδεχοµένως πάντα να υπήρχε έλλειψη πολύ µικρού αριθµού
φαρµάκων, αλλά τώρα πραγµατικά το πράγµα παίρνει επικίνδυ-
νες διαστάσεις. Και δεν το λέω µόνο εγώ αυτό, το λέει η ίδια η
κοινωνία. Και τον κ. Μπούρα άµα τον ρωτούσα τώρα, θα το επι-
βεβαίωνε, όπως το ζει και ο καθένας µας, γιατί οι περισσότεροι
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παίρνουµε φάρµακα. Ακόµη και χθες µεγάλης κυκλοφορίας εφη-
µερίδες, όπως η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», «ΤΟ ΒΗΜΑ», αλλά και άλλες
εφηµερίδες, έχουν ασχοληθεί πλέον µε το ζήτηµα, γιατί πραγµα-
τικά σε όλες τις παθήσεις -θα µπορούσα να σας αναφέρω πάρα
πολλές παθήσεις- λείπουν φάρµακα.

Το πρόβληµα, λοιπόν, αν παρακολουθήσει κανείς τους φορείς
που εµπλέκονται είτε αυτοί είναι οι φορείς της βιοµηχανίας είτε
είναι οι φαρµακαποθήκες, είτε είναι τα φαρµακεία, θα διαπιστώ-
σει ότι ο κάθε φορέας βρίσκει και κάποια αιτία, εντοπίζοντας ότι
το πρόβληµα ξεκινά από εκεί.

Κύριε Υπουργέ, ένα πρόβληµα που είναι σοβαρό στην έλλειψη
φαρµάκων και το προκαλεί, είναι οι περίφηµες παράλληλες εξα-
γωγές. Αυτό υπήρχε πάντα. Ωστόσο, ορισµένες φορές παίρνει
µια περίεργη έξαρση και ξέρετε πολύ καλά ότι όταν οι φαρµα-
καποθήκες έχουν ένα κέρδος από τα φάρµακα που πωλούν στα
φαρµακεία 4,70% και όταν τα εξάγουν καταγγέλλεται ότι τα
κέρδη είναι από 50% έως 80%, ο πειρασµός είναι πάρα πολύ µε-
γάλος. Επίσης, υπάρχει καταγγελία ότι οι εταιρείες των φαρµα-
κοβιοµηχανιών δεν τηρούν την υποχρέωσή τους να έχουν
αποθήκες φαρµάκου τριών µηνών για την κάθε κατηγορία και
από χρόνο σε χρόνο να αυξάνει τις εισαγωγές κατά 25%. Λέγεται
ότι υπάρχει µείωση εισαγωγών κατά 60% και είναι και αυτό µία
από τις αιτίες. Εγώ δεν θα πω τώρα το τι γίνεται σε παγκόσµιο
επίπεδο λόγω του COVID και όλων αυτών των προβληµάτων,
αλλά επειδή δεν είναι και ένας χώρος παρθεναγωγείου, πολλές
φορές υπάρχουν και τεχνητές ελλείψεις, γιατί υπάρχουν λόγοι
που εξυπηρετούν οικονοµικά συµφέροντα.

Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι πώς το Υπουργείο και ο ΕΟΦ κατ’ επέ-
κταση θα αντιµετωπίσουν αυτό το ζήτηµα. Η άποψή µου είναι ότι
θα µπορούσατε για ένα χρονικό διάστηµα οκτώ - εννέα µηνών να
περιορίσετε και να περικόψετε τις παράλληλες εξαγωγές, του-
λάχιστον στα φάρµακα που λείπουν. Και επειδή αρέσκεσθε να
αναφέρεσθε και στην περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ, την άνοιξη του 2015
το αντιµετωπίσαµε και εµείς αυτό το ζήτηµα και τότε δώσαµε εν-
τολή στον ΕΟΦ και έγινε περικοπή εξαγωγών. Άµα το αναζητή-
σετε, θα το δείτε. Τότε µάλιστα είχαµε και τα capital control και
κάποιοι θεωρούσαν ότι θα έπεφτε η Κυβέρνηση λόγω της έλλει-
ψης φαρµάκων. Όµως, συνεργαζόµενοι µε τον τότε Πρόεδρο,
τον κ. Λουράντο και ζητώντας από κάθε φαρµακείο να µας ενη-
µερώνει ποιες εταιρείες δεν τους δίνουν φάρµακα, καθώς και µε
την επιθεώρηση του Υπουργείου εκείνη την περίοδο και τους οι-
κονοµικούς εισαγγελείς, αναγκάσαµε τις εταιρείες να προσαρ-
µοστούν και να τηρούν τις υποχρεώσεις που είχαν. Επειδή,
λοιπόν, είναι ένα θέµα πάρα πολύ λεπτό και δεν θέλω τώρα να
αντιδικήσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό ολοκλη-
ρώστε, κύριε Κουρουµπλή, γιατί έχετε ξεπεράσει τα πέντε λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και
ευχαριστώ για την υποµονή σας, αλλά όπως καταλαβαίνετε είναι
ένα λεπτό θέµα.

Θέλω να σας ακούσω να µας πείτε τι σκέπτεσθε. Σκέπτεσθε,
ας πούµε, να µπείτε σε µία συγκεκριµένη διαδικασία για να αντι-
µετωπιστεί;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για να δευτερολογήσετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Κουρουµ-

πλή, το πρόβληµα της επάρκειας φαρµάκων εντοπίζεται αφ’ ενός
και στο σκέλος το οποίο αναφέρατε τυχόν παράλληλων εξαγω-
γών οι οποίες γίνονται και αυτή την στιγµή κατά τη διάρκεια της
πανδηµίας και της ενεργειακής κρίσης έχουµε επίταση µε τους
εξής παράγοντες. Είναι η απουσία πρώτων υλών σε µεγάλο
βαθµό, καθώς επίσης και η απροθυµία παραγωγικής διαδικασίας,
ειδικά σε φάρµακα που είναι χαµηλού κόστους και δεν αναφέρο-
µαι στην Ελλάδα, αναφέροµαι σε παγκόσµια επίπεδα και γι’ αυτό
η ιδιαιτερότητα είναι ότι αυτή τη φορά το πρόβληµα επάρκειας
εντοπίζεται πρωτίστως σε φάρµακα χαµηλής αξίας και δεν εντο-
πίζεται πρωτίστως στα φάρµακα υψηλού κόστους που άλλες
φορές συνέβαινε και αφορούσε κυρίως τις παράλληλες εξαγω-
γές, όπως τις περιγράψατε.

Σε αυτό το παγκόσµιο επίπεδο, λοιπόν, προφανώς, προσπα-

θούµε -γιατί υπάρχει αντίστοιχα απαγόρευση εξαγωγών και από
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεν µπορούµε να ει-
σάγουµε φάρµακα σε αυτή την κατεύθυνση στην οποία αναφερ-
θήκατε- να αντιµετωπίσουµε αυτό το πρόβληµα κατά βάση µε
εισαγωγές, οι οποίες γίνονται από τον ΙΦΕΤ.

Παράλληλα, ήδη από το καλοκαίρι έχει γίνει σύσκεψη στην
οποία µάλιστα προέδρευα, όπου ήταν όλοι οι παράγοντες του
φαρµάκου που σχετίζονται µε τη δυνατότητα επάρκειας της ελ-
ληνικής αγοράς, για να παρθούν µία σειρά αποφάσεις και αυτό
το οποίο περιγράφετε ήδη σε πρώτη φάση έγινε και αναφέροµαι
στην απόφαση, η οποία βγήκε τον Σεπτέµβριο του 2022 που τρο-
ποποιεί απόφαση του Μαρτίου 2022 που θέτει εβδοµήντα εννέα
φάρµακα σε απαγόρευση µέχρι νεωτέρας.

Συνεχώς, όλο τον τελευταίο χρόνο µε βάση την επάρκεια που
υπάρχει στα φαρµακεία και µε ενηµερώσεις που λαµβάνουµε
από τον Πανελλήνιο Φαρµακευτικό Σύλλογο, ο ΕΟΦ προβαίνει
σε απαγορεύσεις κυκλοφορίας εξαγωγής των προϊόντων, τα
οποία αναφέρονται στη λίστα. Η τελευταία αναφέρεται σε εβδο-
µήντα εννέα προϊόντα. Μάλιστα, κατά τη διάρκεια που ισχύει η
απαγόρευση, δεν επιτρέπεται στις φαρµακαποθήκες ούτε να δη-
µιουργήσουν απόθεµα.

Υπό αυτήν την κατεύθυνση, λοιπόν, το σκέλος των παράλλη-
λων εξαγωγών το αντιµετωπίζουµε µε συνεχείς απαγορεύσεις
και συνεχείς επικαιροποιήσεις της λίστας, γιατί και στην τελευ-
ταία περίπτωση υπήρξαν φάρµακα που ήρθη η απαγόρευση γιατί
είχε οµαλοποιηθεί η πρόσβαση αυτών των φαρµάκων στην ελ-
ληνική αγορά.

Μέσα σε αυτή την εβδοµάδα ο Πρόεδρος του ΕΟΦ, ο κ. Φιλίπ-
που, έχει σύσκεψη πάλι µε τους φαρµακευτικούς συλλόγους,
ώστε να δώσουν νέα σειρά από φάρµακα στα οποία παρουσιά-
ζεται έλλειψη, για να επικαιροποιηθεί η πολύ πρόσφατη από-
φαση του Σεπτεµβρίου.

Και αυτό που λέτε, το ξέρετε. Έχετε διατελέσει Υπουργός
Υγείας και έχετε µεγάλη γνώση στο κοµµάτι και του φαρµάκου.
Γνωρίζετε, λοιπόν, ότι σε µεγάλο βαθµό το πρόβληµα των πα-
ράλληλων εξαγωγών που συνδυάζεται µε τις χαµηλές τιµές που
έχουν τα φάρµακα στην ελληνική επικράτεια, ουσιαστικά είναι
θέµα και φαρµακαποθηκών όπου υπάρχει συνεχής έλεγχος και
µε τις απαγορεύσεις, αλλά δυστυχώς είναι θέµα και απευθείας
των φαρµακείων, µε τη λεγόµενη «σκούπα» που αναφέρετε, να
κρατιούνται φάρµακα. Επίσης είναι και θέµα φαρµακοβιοµηχα-
νίας υπό την έννοια ότι όταν βλέπουν ότι γίνεται παράλληλη εξα-
γωγή στα σκευάσµατά τους προτιµούν να τροφοδοτούν την
αγορά µε το σταγονόµετρο. 

Όλο αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, το ρυθµίζουµε µε παρέµβαση
απαγόρευσης των παράλληλων εξαγωγών. Εάν χρειαστεί αυτό
να επεκταθεί σε προϊόντα ή να επεκταθεί και σε χρονική διάρκεια
ώστε να είναι σαφές το µήνυµα βάσει των αναγκών που υπάρ-
χουν, ο ΕΟΦ προσανατολίζεται προς αυτές τις κατευθύνσεις,
αλλά παραµένει το κυρίαρχο πρόβληµα που συνδυάζεται ειδικά
στη φάση της πανδηµίας και της ενεργειακής κρίσης, ότι δηλαδή
πέρα από τις εξαγωγές, ακόµα και για φάρµακα τα οποία δεν τε-
λούν σε παράλληλες εξαγωγές υπάρχει δυσκολία πρόσβασης
λόγω απουσίας πρώτης ύλης. Αυτό δεν µπορούµε να το αντιµε-
τωπίσουµε ως χώρα. Αυτό που µπορούµε να κάνουµε µόνο είναι
συνεχώς να έχουµε σε απαγόρευση εξαγωγής τα σκευάσµατα
που υπάρχει αυτό το πρόβληµα και µέσω ΙΦΕΤ, όταν δεν τα
έχουµε στην ελληνική επικράτεια, να τα αναζητούµε. 

Όµως και στο σκέλος απροθυµίας παραγωγής στα χαµηλά
φάρµακα, ειδικά εκεί που µπορούµε να παρέµβουµε για τα εγ-
χωρίως παραγόµενα -και θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου-
είναι λόγω αυτής της ενεργειακής κρίσης να δοθεί προσοχή στα
σκευάσµατα που πραγµατικά κινδυνεύουν µε απόσυρση λόγω
ακριβώς του ότι το κόστος παραγωγής τους φτάνει σε σηµείο να
είναι χαµηλότερο από την κυκλοφορία του φαρµάκου και να είναι
ασύµφορο και να γίνουν στοχευµένες παρεµβάσεις ώστε αυτά
τα φθηνά φάρµακα να παραµείνουν σε κυκλοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,
ορίστε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας παρακο-
λούθησα µε πολλή προσοχή. Καταλαβαίνω ότι επειδή το ζήτηµα
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είναι πολυπαραγοντικό, δεν είναι εύκολο. Όµως, πρέπει να πά-
ρετε πρωτοβουλίες διότι σε κάθε τοµέα αυτού του χώρου, όπου
γίνεται η συναλλαγή µε τα φάρµακα, είτε είναι η βιοµηχανία που
τα παράγει, είτε είναι οι φαρµακαποθήκες, είτε και τα φαρµακεία,
σε κάθε χώρο από αυτούς τους τρεις τοµείς µπορεί να υπάρχουν
και συµπεριφορές οι οποίες δεν συνάδουν µε αυτό που πρέπει
να γίνεται. Όµως, εµείς -και εσείς και εµείς- είµαστε εδώ για να
υπηρετούµε τον πολίτη και κυρίως τον αδύναµο πολίτη που στη
θέση αυτή είναι σήµερα ο ασθενής. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά
-για τον καθένα µας, εγώ δεν λέω για τους άλλους- πως όταν µας
λείπει ένα φάρµακο, αισθανόµαστε µία ανασφάλεια.

Είναι, λοιπόν, ένα πραγµατικό πρόβληµα. Εγώ δεν πιστεύω,
παρά τις προσπάθειες που µπορεί να γίνονται -δεν θέλω να είµαι
αρνητικός- ότι µε αυτή την προσπάθεια θα λυθεί το ζήτηµα. Εδώ
µιλάµε για δεκάδες φάρµακα. Δεν θα σας πω εγώ για εκατοντά-
δες, αλλά µιλάµε για τουλάχιστον πάνω από διακόσια φάρµακα.
Και αυτό γράφεται -δεν το λέω εγώ µόνο- και καταγγέλλεται. 

Άρα, λοιπόν, πρέπει να πάρετε γενναίες αποφάσεις. Θα συγ-
κρουστείτε µε συµφέροντα. Τι να κάνουµε; Δεν γίνεται διαφορε-
τικά. Αλλιώς, θα αφήσουµε τον πολίτη στην τύχη του. Γι’ αυτό,
λοιπόν, πρέπει να καταλάβουν όλοι αυτοί ότι συµµετέχουν σε ένα
παιχνίδι -ας µου επιτραπεί η έκφραση- που πρέπει να τηρούνται
οι όροι. 

Δεν µπορεί µία φαρµακαποθήκη, κύριε Υπουργέ, να µεταπωλεί
σε µία άλλη φαρµακαποθήκη το 100% των προϊόντων της. Βάλτε
ένα όριο. Βάλτε τους ένα 10%. Αυτό ίσως θα φέρει µία ισορροπία
στην κατάσταση. Πράγµατι είναι πολύ σύνθετο το πρόβληµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα σας πω και κάτι άλλο. Εγώ το παλεύω πολλά χρόνια. Κι
εµείς δεν µπορέσαµε να το καταφέρουµε. Ας καταλάβουµε ότι
σε κάποια ζητήµατα πρέπει να υπάρχει µία συνεννόηση και των
κοµµάτων της Βουλής. 

Επιτέλους, κύριε Υπουργέ, αυτά τα φάρµακα που θέλουν οι
πολυεθνικές κυρίως να αποσύρουν, τα φθηνά, είναι δοκιµα-
σµένα, είναι πολύ καλά φάρµακα. Δεν γίνεται, όµως, να τα βγά-
λουν από την αγορά και να τα φέρουν από το παράθυρο, όπως
ξέρετε και εσείς, όπως γνωρίζω και εγώ, µε µία άλλη επωνυµία
και µετά να έχουν τριπλάσια και πενταπλάσια τιµή. Ας τους αναγ-
κάσουµε, λοιπόν, -αρκετά δισεκατοµµύρια έχουν εισπράξει από
την Ελλάδα- τουλάχιστον τα φάρµακα που καταναλώνονται στην
Ελλάδα να παράγονται στην Ελλάδα. Υπάρχει εδώ τεχνογνωσία.
Το ξέρετε και εσείς, το ξέρω και εγώ. Από τις ελληνικές εταιρείες
φαρµάκου υπάρχει τεχνογνωσία, υπάρχουν επιστήµονες, υπάρ-
χουν ερευνητικά κέντρα. Θα µπορούσαν αυτά τα φάρµακα να
παράγονται, επιτέλους, στην Ελλάδα. Μιλάµε για τουλάχιστον
αυτά που πουλάνε στην Ελλάδα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν σας δώσω τον

λόγο, κύριε Υπουργέ, για τη δευτερολογία σας, θα ήθελα να
κάνω µία ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Καλαµάτας
(τρίτο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και µια και βρίσκεστε σήµερα εδώ και βλέπετε µία διαδικασία,
θα ήθελα να σας πω ότι αυτή η διαδικασία λέγεται «κοινοβουλευ-
τικός έλεγχος». Γι’ αυτό βλέπετε έναν Βουλευτή να ερωτά και
έναν Υπουργό να απαντά.

Τώρα έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ, για τη δευτερολογία σας
σε ένα σηµαντικό θέµα που αφορά στο φάρµακο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Να καλωσορίσουµε βέβαια τους µαθητές. Σωστά λέτε ότι είναι
κοινοβουλευτική διαδικασία, γιατί πολλές φορές δηµιουργείται

µια σύγχυση επειδή είναι λίγοι οι Βουλευτές. Στον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο είναι µόνο ο Βουλευτής που ερωτά.

Κύριε Κουρουµπλή, η αλήθεια είναι δεν είµαι ιδιαιτέρως δηµο-
φιλής το τελευταίο διάστηµα στη φαρµακοβιοµηχανία και οφείλω
να πω περισσότερο στη φαρµακοβιοµηχανία που εµπορεύεται
τα φάρµακα υψηλού κόστους, διότι οι πολιτικές που επιλέξαµε
είχαν να κάνουν µε διαχωρισµό του προϋπολογισµού σε φάρ-
µακα υψηλού κόστους και σε λοιπά φάρµακα, ώστε πλέον όποιος
δηµιουργεί τη δαπάνη να επωµίζεται και το clawback, καθώς επί-
σης και µε αυστηροποίηση του θεσµού των διαπραγµατεύσεων.
Μάλιστα, η PIF, ένα από τα όργανα της φαρµακοβιοµηχανίας µε
τα πιο ακριβά και καινοτόµα προφανώς φάρµακα, µε κατηγορεί
ότι έξι στα δέκα φάρµακα τα οποία λαµβάνουν οι πολίτες τα λαµ-
βάνουν δωρεάν λόγω των εκπτώσεων.

Ναι, εµείς θα πιέζουµε τη φαρµακοβιοµηχανία να δώσει τις πε-
ρισσότερες εκπτώσεις που γίνεται. Και στα ακριβά φάρµακα
υπάρχει αυτή η δυνατότητα. Αντιλαµβανόµαστε ότι οπωσδήποτε
υπάρχει µια πίεση µε το clawback, αλλά από την άλλη πλευρά
σε όλες τις χώρες γίνονται διαπραγµατεύσεις και πιστεύουµε ότι
και µε παρεµβάσεις που σχετίζονται µε την ενίσχυση του προ-
ϋπολογισµού θα καταφέρουµε να αντιµετωπίσουµε αυτά τα προ-
βλήµατα.

Άρα οι πολιτικές που ακολουθούµε στο φάρµακο είναι να παίρ-
νουµε και τα καινοτόµα φάρµακα και τα καλύτερα φάρµακα στις
χαµηλότερες δυνατές τιµές, γιατί αυτό επιβαρύνει µε έµµεσο ή
άµεσο τρόπο τη δαπάνη του ΕΟΠΥΥ και, άρα, τα χρήµατα του
Έλληνα φορολογούµενου, χωρίς να στερούµε κανένα φάρµακο
από την ελληνική αγορά. 

Ακριβώς, λοιπόν, επειδή υπάρχει µία τέτοια πίεση στις τιµές
φαρµάκων, πρέπει να είµαστε ιδιαιτέρως προσεκτικοί στο κοµ-
µάτι των παράλληλων εξαγωγών. Θα συµφωνήσω µαζί σας ότι
σε αυτό το πολυπαραγοντικό ζήτηµα πολλές φορές απλώς και
µόνο οι απαγορεύσεις εξαγωγών δεν αντιµετωπίζουν το πρό-
βληµα, διότι βρίσκονται άλλοι τρόποι -είτε µε την παράνοµη εξα-
γωγή, είτε µε τη διαδικασία να υπάρχει αποθεµατικό αυτών των
φαρµάκων- απλώς να µεταφέρουµε το πρόβληµα. Γι’ αυτόν τον
λόγο, πέρα από τις απαγορεύσεις που έχουν γίνει, κάνουµε συ-
ζήτηση µε τη φαρµακοβιοµηχανία, µε τις φαρµακαποθήκες και
µε τα φαρµακεία να µπαίνουν στην απαγόρευση τα συγκεκριµένα
φάρµακα που κάθε φορά πραγµατικά είναι ελλειπτικά. Αλλά και
προσπαθούµε πάνω σ’ αυτό το οποίο είπατε, που δεν είχε γίνει
ως τώρα και θα γίνει, κύριε Κουρουµπλή, ότι δηλαδή αφού βγει
το δελτίο τιµών, σε πρώτη φάση να δούµε τα φάρµακα τα οποία
πραγµατικά βρίσκονται σε όριο, που είναι φθηνά και δεν θέλουµε
να δηµιουργήσουν υποκατάσταση. Να φύγουν δηλαδή τα φθηνά
φάρµακα και να πάνε οι ασθενείς σε ακριβότερες θεραπείες
πρωτότυπων φαρµάκων και να γίνουν παρεµβάσεις σε αυτά τα
φάρµακα ώστε η τιµή τους να είναι τέτοια που να διασφαλίζει
την κυκλοφορία τους µέσα στην ελληνική αγορά. Για να καταφέ-
ρουµε έτσι να έχουµε φθηνά φάρµακα στις θεραπείες, ειδικά που
είναι θεραπείες που σχετίζονται µε τα γνωστά φάρµακα τα οποία
υπάρχουν ως τώρα, και να µην υπάρχει µεταφορά των ασθενών
από τα φάρµακα θεραπευτικής αξίας που είναι χαµηλού κό-
στους, σε φάρµακα υψηλού κόστους, όταν αυτό δεν είναι απα-
ραίτητο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Συνδυαστικά αυτό, µε ένα πλαίσιο που έχει να κάνει µε την πα-
ρακολούθηση συνολικά των ελλείψεων µέσα από το µητρώο, το
οποίο έχει δηµιουργηθεί στον ΕΟΦ σε συνεννόηση µε τους φαρ-
µακευτικούς συλλόγους και την αυστηρή παρακολούθηση των
εξαγωγών, ευελπιστούµε ότι στο µέτρο που αφορά τη χώρα µας
θα επιλύσουµε το πρόβληµα, αλλά παραµένει το παγκόσµιο πρό-
βληµα, που λόγω πανδηµίας και ενεργειακής κρίσης έχουµε ένα
φαινόµενο απουσίας φαρµάκων. Σε πολλά από τα φάρµακα τα
οποία αναφέρονται και στα δηµοσιεύµατα υπάρχει αντίστοιχα
απαγόρευση σε άλλες χώρες να µην τα εξάγουν και άρα γίνεται
πολύ δύσκολη η πρόσβαση. Αυτό το αντιµετωπίζουµε µε πρωτο-
βουλίες που έχουν παρθεί και θα το αντιµετωπίσουµε µε συνεχή
καθηµερινή παρακολούθηση, ώστε ένα διαχρονικό πρόβληµα
που έχει επιδεινωθεί λόγω και της ενεργειακής κρίσης και της
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πανδηµίας, να καταφέρουµε να το απαλύνουµε στο µέτρο του
εφικτού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την
ένατη µε αριθµό 132/4-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν
Αχµέτ προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η υποστελέχωση του
ΕΚΑΒ Ροδόπης ναρκοθετεί τα θεµέλια της λειτουργίας του σε
µία ακριτική περιοχή και υποβαθµίζει τις συνθήκες εργασίας των
εργαζοµένων».

Κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας, δηλαδή

το ΕΚΑΒ, ο τοµέας Κοµοτηνής καλύπτει τις ανάγκες της επικρά-
τειας της Περιφερειακής Ενότητας Ροδόπης. Ειδικότερα, στο
ΕΚΑΒ Θράκης εργάζονται σήµερα δεκαεπτά άτοµα -αντί των σα-
ράντα µε σαράντα πέντε, για να υπάρχει πλήρη κάλυψη των
αναγκών της Ροδόπης- εκ των οποίων από αυτές τις δεκαεπτά
θέσεις οι τρεις επίκεινται να συνταξιοδοτηθούν, ενώ ανάµεσά
τους υπάρχουν και δύο επικουρικοί, οι συµβάσεις των οποίων λή-
γουν τώρα σε κάποιους µήνες. Το ΕΚΑΒ Ροδόπης δουλεύει εί-
κοσι τέσσερις ώρες και µάλιστα οι εργαζόµενοι του ΕΚΑΒ αυτή
τη στιγµή έχουν αντίστοιχο αριθµό αδειών γύρω στα επτακόσια
ρεπό. Δηλαδή οι άνθρωποι έχουν να πάρουν επτακόσιες ηµέρες
ρεπό, µε αποτέλεσµα να προσπαθούν να εξαντλήσουν κάθε δυ-
νατότητα, ώστε να µη µείνει η περιοχή µε την κάλυψη µόλις ενός
ασθενοφόρου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Σε ό,τι αφορά τους επικουρικούς εργαζόµενους προσωρινά
υπάρχει η δέσµευση της ανανέωσης των συµβάσεων τους,
ωστόσο αυτό ακόµα δεν έχει ξεκαθαρίσει. Κάθε φορά που προ-
κύπτει κάποιο κενό, οι εργαζόµενοι ενισχύονται από συναδέλ-
φους από γειτονικούς νοµούς, όπως έγινε τώρα πρόσφατα που
είχαµε πάλι ένα θέµα και προσφέρθηκαν τρεις οδηγοί να έρθουν
Ορεστιάδα, Διδυµότειχο και Σουφλί και οι άνθρωποι βέβαια,
αφού τους βρήκαµε και στέγαση από την τοπική αυτοδιοίκηση
θα έρθουν να δουλέψουν έναν, ενάµιση µήνα.

Σύµφωνα όµως, µε τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε
πληθυσµό τριάντα χιλιάδων κατοίκων αντιστοιχεί ένα ασθενο-
φόρο. Δηλαδή κανονικά αυτό που δικαιούται η Ροδόπη είναι να
έχει τέσσερα ασθενοφόρα, ενώ αυτή την στιγµή υπάρχουν µόνο
δύο και το δεύτερο, όπως σας είπα, δεν λειτουργούσε µέχρι που
βρέθηκε µία λύση πριν από δύο ηµέρες µε κάποιους οδηγούς
που ήρθαν από γειτονικούς νοµούς.

Καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ ότι ένας ολόκληρος νοµός µε
ασθενοφόρο, το πολύ δύο πρόσκαιρα, αν δεχτεί µία κλήση από
τον ορεινό όγκο του Κέχρου που απέχει σαράντα χιλιόµετρα
µέχρι να πάει και να γυρίσει θέλει δυόµισι ώρες. Αν δεχτεί µία
δεύτερη κλήση, µέσα από την Κοµοτηνή, µπορεί να χαθεί µια αν-
θρώπινη ζωή. Μιλάµε για τραγική κατάσταση.

Σας ερωτώ δύο συγκεκριµένα πράγµατα: 
Πρώτον, µε ποιον τρόπο σκέφτεστε να καλύψετε αυτά τα δρα-

µατικά κενά στελέχωσης του ΕΚΑΒ Ροδόπης που οδηγούν σε κίν-
δυνο βέβαια τη δηµόσια υγεία.

Δεύτερον, θα εφαρµόσει και πότε το Υπουργείο την οδηγία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύµφωνα µε την οποία ο Νοµός Ρο-
δόπης βάσει πληθυσµού θα έπρεπε να διαθέτει ακόµα δύο ασθε-
νοφόρα, βέβαια µε τον κατάλληλο εξοπλισµό και το κατάλληλο
προσωπικό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, εµείς έχουµε µείνει στην Αρκαδία µε ασθενοφόρα,
χωρίς οδηγούς, όπως σας είχαµε πει. Ελπίζω οι προτάσεις που
σας είχαµε κάνει να πάνε και στους άλλους νοµούς. Αν όµως
στέλνετε ασθενοφόρα χωρίς οδηγούς τι θα γίνει;

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,

κύριε Βουλευτά, πράγµατι γενικότερα το θέµα της λειτουργίας
του ΕΚΑΒ και της οµαλής στελέχωσης είναι από τα βασικά θέ-
µατα τα οποία εξετάζουµε. 

Μάλιστα, για να έρθουµε στο συγκεκριµένο που αναφέρατε,
στην περιοχή σας, ο τοµέας ΕΚΑΒ Κοµοτηνής διαθέτει είκοσι

τρεις υπαλλήλους ΔΕ Πληρωµάτων Ασθενοφόρων εκ των οποίων
ο ένας έχει τεθεί σε αναστολή εργασίας λόγω µη εµβολιασµού,
δύο άλλοι υπηρετούν σε άλλα παραρτήµατα του ΕΚΑΒ που είχαν
µεγαλύτερες ανάγκες και δύο βρίσκονται σε µακροχρόνια αναρ-
ρωτική άδεια. 

Προς αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση υπήρξε προκήρυξη και κά-
λυψη δύο θέσεων µε επικουρικό προσωπικό οι συµβάσεις των
οποίων λήγουν στις 31 Δεκεµβρίου του 2022 και να σας ενηµε-
ρώσω από τώρα ότι αυτές οι συµβάσεις, όπως και όλες οι συµ-
βάσεις του επικουρικού προσωπικού που λήγουν 31 Δεκεµβρίου
του 2022 θα ανανεωθούν για έναν χρόνο µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου
του 2023 για την εύρυθµη λειτουργία του ΕΣΥ και του ΕΚΑΒ και
παράλληλα για να µπορούν αυτοί οι άνθρωποι να συµµετάσχουν
στις προκηρύξεις, οι οποίες θα βγούνε για την πλήρωση των µό-
νιµων θέσεων. 

Παράλληλα, µε υπουργική απόφαση που εκδοθεί στις 31
Οκτωβρίου του 2022 δόθηκαν συνολικά εννέα θέσεις επικουρι-
κού προσωπικού ΕΚΑΒ που περιλαµβάνει τους νοµούς Έβρου,
Ροδόπης και Ξάνθης. Συγκεκριµένα έχουν εγκριθεί δύο θέσεις
για το Διδυµότειχο, δύο για Ξάνθη, τρεις για Κοµοτηνή και δύο
για Ορεστιάδα. Ευελπιστούµε, λοιπόν, ότι και σε αυτές τις θέσεις
θα καλυφθούν µε επιπλέον τρία άτοµα προσωπικού για να είναι
εύρυθµη η λειτουργία του τοµέα ΕΚΑΒ Κοµοτηνής. Αυτοί είναι
για το επικουρικό προσωπικό.

Στις εννιακόσιες δέκα θέσεις για µόνιµο προσωπικό, λοιπού
επικουρικού προσωπικού, θα υπάρξει ιδιαίτερη µνεία και ανα-
φορά στα θέµατα στελέχωσης του ΕΚΑΒ, καθώς επίσης και για
το σύνολο των προκηρύξεων που θα υπάρξουν για το 2023
καθώς κατά βάση οι προκηρύξεις για το 2022 αφορούσαν κυρίως
νοσηλευτικό προσωπικό, γιατρούς και λιγότερο διασώστες του
ΕΚΑΒ. 

Συνεπώς, µε τους δύο οι οποίοι µπήκαν και θα ανανεωθούν οι
συµβάσεις τους και µε τους τρεις που έρχονται τώρα να καλύ-
ψουν τα κενά, θεωρούµε ότι θα υπάρξει µία καλύτερη παρουσία
για να φτάσουµε όσο το δυνατόν γίνεται στην πραγµατική πα-
ρουσία των είκοσι τριών υπαλλήλων του κλάδου Πληρωµάτων
Ασθενοφόρων. 

Αυτή τη στιγµή βάσει της δύναµης της οποίας υπάρχει δύναται
να επιχειρούν καθηµερινά σε κάθε βάρδια δύο ασθενοφόρα.
Αυτή είναι η λειτουργία, προκειµένου να µπορέσουν να δίνονται
και οι κανονικές άδειες του προσωπικού. Ευελπιστούµε ότι
άµεσα θα καλυφθούν οι επόµενες τρεις θέσεις για να υπάρχει
καλύτερη λειτουργία και βάσει των αναγκών προφανέστατα και
των δυνατοτήτων που θα έχει το ΕΚΑΒ θέλουµε να έχουµε την
καλύτερη δυνατή κάλυψη της περιοχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, δεν πήρα καµµία απάντηση. Η

πραγµατικότητα είπαµε απέχει πάρα πολύ. Είναι δεκαεπτά οι θέ-
σεις σήµερα και κανονικά έπρεπε να είναι σαράντα µε σαράντα
πέντε. Οι δύο σας είπα ότι θα συνταξιοδοτηθούν άµεσα. Εσείς
λέτε ότι σε δύο επικουρικούς θα ανανεωθεί η σύµβασή τους, θα
έρθουν κι άλλοι τρεις, άρα πέντε. Με τα δύο άτοµα που θα συν-
ταξιοδοτηθούν είµαστε πάλι στους τρεις και µε κίνδυνο πάντα να
µην ανανεωθούν οι συµβάσεις των επικουρικών. Άρα δεν µας εί-
πατε τίποτε για την πρόβλεψη του Υπουργείου Υγείας ως προς
τις µόνιµες θέσεις των υπαλλήλων. Αυτά, δηλαδή, που δικαιούται
ο Νοµός Ροδόπης. Είπατε γενικά ότι ως προς τη στελέχωση θα
προκηρύξετε θέσεις, αλλά δεν είπατε καµµία πρόβλεψη συγκε-
κριµένα για τον Νοµό Ροδόπης. 

Πέραν αυτού, κύριε Υπουργέ, δεν είπατε τίποτα και για το
θέµα των ασθενοφόρων. Δηλαδή, τι θα κάνετε µε την υποχρέωση
της οδηγίας. Αν δηλαδή βάσει του πληθυσµού, τουλάχιστον
έχετε σκοπό να αυξήσετε τον αριθµό των ασθενοφόρων. Σας
είπα µέχρι και πριν από δέκα, δεκαπέντε ηµέρες δεν δούλευε το
δεύτερο ασθενοφόρο που είπατε εσείς ότι δούλευε δύο βάρδιες.
Δεν δούλευε. Απλώς δόθηκε µία λύση και βρέθηκε τόπος διαµο-
νής για τους δύο οδηγούς που ήλθαν, που δεν µπορούσαµε να
τους φιλοξενήσουµε πουθενά. Δεν ερχόταν κανείς και είχαµε µεί-
νει µε ένα ασθενοφόρο.

2170 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρα, κύριε Υπουργέ, θέλω στη δευτερολογία σας να είστε πιο
συγκεκριµένος, διότι το θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό. Και δεν
είναι µόνο αίτηµα των εργαζοµένων που το φέρνουµε σήµερα µε
επίκαιρη ερώτηση για να δουλέψουν σε καλύτερες συνθήκες,
αλλά είναι και αίτηµα όλης της τοπικής κοινωνίας. Είναι αίτηµα
όλων των κατοίκων του Νοµού Ροδόπης και του ορεινού όγκου
τουλάχιστον για το Κέντρο Υγείας Σαπών ή για το πώς µπορεί να
ενισχυθεί περαιτέρω το ΕΚΑΒ στον Νοµό Ροδόπης. Οπότε, απαι-
τούµε και ζητούµε να µας δώσετε πιο συγκεκριµένες απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Βουλευτά,
οι απαντήσεις είναι συγκεκριµένες. Μπορεί να µην σας ικανοποι-
ούν, αλλά κι εµείς προσπαθούµε βάσει των δυνατοτήτων που
έχουµε να καλύψουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο το κρίσιµο
σκέλος που σχετίζεται µε το προσωπικό του ΕΚΑΒ. Γι’ αυτόν τον
λόγο, σας λέω συγκεκριµένα ότι έχουµε την ανανέωση των συµ-
βάσεων των δύο ατόµων, καθώς και τριών ατόµων επικουρικό.
Το επικουρικό προσωπικό που λάβαµε για το ΕΚΑΒ ήταν εκατόν
πέντε άτοµα. Τα τρία µόνο δίνονται για την Κοµοτηνή, για τον
τοµέα στον οποίο αναφέρεστε. 

Παράλληλα, έχουµε και εννιακόσιες δέκα θέσεις, τις οποίες
και σας ανέφερα, που θα βγουν τώρα, το 2022, οπότε και ανα-
µένεται να γίνει η κατανοµή αυτών των θέσεων. Άρα δεν είµαι
έτοιµος να σας πω πόσες µόνιµες θέσεις θα είναι για τη Ροδόπη,
γιατί ακριβώς θα κάνουµε την κατανοµή, προκειµένου να δούµε
τι θα γίνει βάσει των αναγκών που υπάρχουν. Μόλις είναι έτοιµη
η κατανοµή, θα σας αναφέρουµε ακριβώς τις θέσεις που θα
λάβει και η Κοµοτηνή, ενώ αντίστοιχα και ειδικά για το 2023 οι
προσλήψεις προσωπικού θα αφορούν πρωτίστως το λοιπό επι-
κουρικό προσωπικό, µεταξύ των οποίων και το προσωπικό του
ΕΚΑΒ. Οπότε και εκεί θα υπάρξει η κατανοµή.

Στόχος µας είναι να έχουµε όσο το δυνατόν περισσότερο πλή-
ρωµα για να φτάνουµε τις θέσεις που υπήρχαν και όταν µπορέ-
σουµε, να γίνουν και οι επιστροφές του προσωπικού.
Αναφέροµαι στα δύο άτοµα τα οποία βρίσκονται είτε σε άδειες
είτε σε άλλους τοµείς του ΕΚΑΒ και έχουν µεταφερθεί.

Από εκεί και πέρα, επειδή αναφέρεστε στην οδηγία, προφανέ-
στατα βάσει του προσωπικού το οποίο έχουµε, βγαίνουν και οι
βάρδιες. Δεν είναι θέµα απουσίας ασθενοφόρων. Μάλιστα, αυτό
το επεσήµανε εδώ και ο Πρόεδρος. Δεν είναι θέµα ότι δεν υπάρ-
χουν οχήµατα. Το θέµα είναι το προσωπικό που υπάρχει, ώστε
να µπορούν να βγαίνουν µε ασφάλεια τα πληρώµατα. Αυτή τη
στιγµή έγινε προσπάθεια και πήγαµε από τη µία στις δύο βάρ-
διες. Από εκεί και πέρα, βάσει της δυνατότητας που θα υπάρχει
και µε τις προσλήψεις που θα γίνουν, ευελπιστούµε να καταφέ-
ρουµε να καλύψουµε καλύτερα τον νοµό προς αυτή την κατεύ-
θυνση.

Μάλιστα, και µε τις διατάξεις που είναι για την πανδηµία, αλλά
και µε τη διάταξη που προβλέπεται στο νοµοσχέδιο που αφορά
τη δευτεροβάθµια φροντίδα περίθαλψης δίνουµε µια κεντρική
στόχευση -µάλιστα, έχουµε δεχθεί και κριτική γι’ αυτό, αλλά είναι
στη σωστή κατεύθυνση- σχετικά µε το ότι πλέον το ΕΚΑΒ θα πρέ-
πει να απεγκλωβιστεί τόσο από τις µεταφορές από νοσοκοµείο
σε νοσοκοµείο, όσο και από το να εκτελεί εξιτήρια, τις λεγόµενες
«δευτερογενείς διακοµιδές» και να είναι µόνο για τις απαραίτητες
έκτακτες διακοµιδές και αυτές οι «δευτερογενείς διακοµιδές» να
µπορούν να γίνονται είτε µε πλήρωµα που καλύπτεται από τα νο-
σοκοµεία και τα κέντρα υγείας ή και µε ιδιωτικά ασθενοφόρα που
θα επωµίζονται το κόστος. Διότι µε αυτόν τον τρόπο ακόµα και
µε λιγότερο προσωπικό θα έχουµε στόχευση πολύ πιο σηµαντική
εκεί που είναι και η βασική λειτουργία του ΕΚΑΒ και συνδυάζεται
ακριβώς µε τις πρωτογενείς διακοµιδές.

Όσον αφορά τώρα στην Κοµοτηνή στην οποία αναφέρεστε, οι
δυνατότητες που υπήρξαν τώρα είναι και η ανανέωση των συµ-
βάσεων και τρεις θέσεις επικουρικού. Μόλις έχουµε τις µόνιµες
προσλήψεις, θα επανέλθουµε για να σας ενηµερώσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, πριν φύγετε θέλω να σας πω το εξής για την Αρκαδία.
Υπάρχει επικουρικό προσωπικό και δεν υπάρχουν χρήµατα,
όπως λέει η 6η ΥΠΕ. Και αυτό µε τους πυροσβέστες που σας είπα

είναι µια καλή λύση για όλη την Ελλάδα. Εγώ πιστεύω ότι ακούτε
αυτά που σας λέω εγώ, όπως και οι συνάδελφοι και θα προσπα-
θήσετε να βρείτε λύσεις.

Συνεχίζουµε τώρα µε την πρώτη µε αριθµό 147/7-11-2022 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Σερρών της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Εκτός προκαταβολής
από τον ΕΛΓΑ οι πληγέντες βαµβακοκαλλιεργητές στις Κοινότη-
τες Θολού, Νέας Πέτρας και Γαζώρου του Δήµου Νέας Ζίχνης
Σερρών από τη χαλαζόπτωση της 25ης Ιουνίου 2022». 

Κύριε Υπουργέ, εµείς το «Τριανταφυλλίδειο» το έχουµε κάνει
Γεφύρι της Άρτας! 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ως γνωστόν στις Σέρρες, τριάντα πέντε κοι-

νότητες, επλήγησαν από έντονη θεοµηνία, πάρα πολύ έντονη χα-
λαζόπτωση τον Ιούνιο του 2022 από το διάστηµα 4 έως 9 Ιουνίου,
και εντονότερα, δυστυχώς, το διάστηµα 23 µε 28 Ιουνίου του
2022.

Η Κυβέρνηση, όπως είχε δεσµευτεί στην επιτόπια επίσκεψη
του κυβερνητικού κλιµακίου, ήταν ο κ. Τριαντόπουλος, η Γενική
Γραµµατέας του Υπουργείου σας, η κ. Καλογήρου και ο κ. Λυ-
κουρέντζος, έφερε στη Βουλή στις 30 Σεπτεµβρίου 2022 και συγ-
κεκριµένα µε το άρθρο 87 του ν.4975 ρύθµιση µε την οποία
προέβλεψε κατά παρέκκλιση του κανονισµού του ΕΛΓΑ τη δυνα-
τότητα χορήγησης προκαταβολής έως τις 31-12-2022 στους πλη-
γέντες παραγωγούς από τις χαλαζοπτώσεις του Ιουνίου του
2022. Η συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση είχε βέβαια ως πεδίο
εφαρµογής και την ΠΕ Σερρών. Ακολούθως, το διοικητικό συµ-
βούλιο του ΕΛΓΑ στις 18 Οκτωβρίου κατ’ εξουσιοδότηση του
νόµου παίρνει απόφαση για τη χορήγηση προκαταβολής στη
βαµβακοκαλλιέργεια 35 ευρώ και 50 ευρώ το στρέµµα αντίστοιχα
µε το διάστηµα που προανέφερα. 

Και αυτό έγινε στη βαµβακοκαλλιέργεια, αφ’ ενός λόγω της
µεγάλης στρεµµατικής έκτασης της καταστροφής που υπέστη η
βαµβακοκαλλιέργεια και αφ’ ετέρου γιατί ήταν ένας τρόπος να
δοθεί µια ανάσα ρευστότητας µε δεδοµένο ότι οι εν λόγω παρα-
γωγοί βρίσκονταν στην περίοδο της συγκοµιδής. 

Πράγµατι, όπως δεσµεύτηκε η Κυβέρνηση, στις 31 Οκτωβρίου
πραγµατοποιείται η πληρωµή σε όλους τους νοµούς που προ-
έβλεπε ο νόµος, και στην ΠΕ Σερρών. Οι δικαιούχοι ήταν χίλιοι
τριακόσιοι επτά και στον Νοµό Σερρών δόθηκαν 2,5 εκατοµµύρια
ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Αιφνιδίως όµως, κύριε Υπουργέ, διαπιστώνεται ότι στις κοινό-
τητες Γαζώρου, Θολού και Νέας Πέτρας του Δήµου Νέας Ζίχνης,
που σηµειωτέον ήταν στο επίκεντρο της καταστροφής, υπέστη-
σαν τη µεγαλύτερη καταστροφή από όλους τους υπόλοιπους,
έµειναν εκτός προκαταβολής οι βαµβακοπαραγωγοί. Η αιτιολο-
γία ήταν ότι ο τοπικός ανταποκριτής του ΕΛΓΑ έγραψε ως ζηµιο-
γόνο αίτιο την αναφορά «ανεµοθύελλα - χαλάζι», χωρίς να
αναφέρει αποκλειστικά τη λέξη «χαλάζι», µε αποτέλεσµα να µεί-
νουν εκτός πληρωµής εκατόν ογδόντα τρία ΑΦΜ, εκατόν
ογδόντα τρεις παραγωγοί και τετρακόσιες είκοσι δηλώσεις -γιατί
και δεν είχαν µόνο µία εκµετάλλευση-, µε αποτέλεσµα να προ-
κληθεί βεβαίως η δίκαιη αγανάκτηση αυτών των παραγωγών, που
επαναλαµβάνω ήταν οι κυρίως πληγέντες.

Επειδή λοιπόν -κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου θα είµαι
πάρα πολύ σύντοµη- στις συγκεκριµένες κοινότητες το επιλέξιµο
ζηµιογόνο αίτιο της χαλαζόπτωσης έχει δηλωθεί, το χαλάζι δη-
λαδή, έστω και ως δευτερεύον και επειδή από την προαναφερό-
µενη αστοχία έµειναν εκτός πληρωµής οι παραγωγοί που σας
είπα, θα ήθελα να µου πείτε, σας παρακαλώ, πώς και πότε προ-
τίθεστε να διορθώσετε τη συγκεκριµένη αστοχία, πότε θα πλη-
ρωθούν δηλαδή οι εν λόγω παραγωγοί.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρία συνάδελφε, η ερώτησή σας δίνει την ευκαιρία για να
πληροφορηθούν οι αγρότες της Περιφερειακής Ενότητας Σερ-
ρών τι ακριβώς συνέβη µε το συγκεκριµένο ζήτηµα, ακριβώς για
να είναι κι αυτοί ήσυχοι ότι πολύ σύντοµα θα διευθετηθεί και το
ζήτηµα το οποίο ανέκυψε.

Πολύ σωστά είπατε ότι στη µεγάλη αυτή χαλαζόπτωση η οποία
έγινε τέλος Ιουνίου στις Περιφερειακές Ενότητες Σερρών, Κα-
βάλας, Κιλκίς, Θεσσαλονίκης και Ξάνθης είχαµε πολύ γρήγορα,
όπως είχαµε δεσµευτεί, τη νοµοθετική πρωτοβουλία για την ψή-
φιση τροπολογίας που οποία έδινε το δικαίωµα προκαταβολής
για τις ζηµιές από χαλαζόπτωση για πρώτη φορά στην ιστορία
του ΕΛΓΑ. Ουδέποτε έχει δοθεί προκαταβολή σε µια τέτοια πε-
ρίπτωση. Και δόθηκε γιατί πράγµατι τα φαινόµενα αυτά ήταν
ακραία και οδήγησαν σε πολλές περιοχές στη ζηµία ακόµη και
του 100% της παραγωγής

Έγινε, λοιπόν, πολύ γρήγορα η συλλογή των πορισµάτων µετά
από εκτιµήσεις για τις οποίες, όπως ξέρετε, µετά από επαφές
και µε τους τοπικούς Βουλευτές, προσλάβαµε επιπλέον γεωτε-
χνικό προσωπικό ορισµένου χρόνου για να µπορέσουν να ολο-
κληρωθούν άµεσα οι εκτιµήσεις, ολοκληρώθηκαν και 31
Οκτωβρίου ψηφίστηκε η τροπολογία για να µπορέσει να γίνει στη
συνέχεια η προκαταβολή. 

Πράγµατι, στις τρεις περιοχές στις οποίες αναφέρατε, από ένα
λάθος στην αναγραφή, το οποίο έγινε από τον τοπικό ανταπο-
κριτή, φάνηκε ως ζηµιογόνο αίτιο η ανεµοθύελλα και όχι η χαλα-
ζόπτωση. Το πληροφοριακό σύστηµα του ΕΛΓΑ, µε βάση την
τροπολογία που είχε ψηφιστεί, αναγνώριζε εν προκειµένω την
χαλαζόπτωση µόνο ως ζηµιογόνο αίτηµα για να δοθεί η προκα-
ταβολή. Αυτά τα τρία χωριά στην πρώτη αυτή πληρωµή η οποία
έγινε, δυστυχώς, δεν τα συµπεριέλαβε στους δικαιούχους που
έπρεπε να πληρωθούν την προκαταβολή και όπως πολύ σωστά
είπατε, ενώ έχουν πληρωθεί περίπου χίλιοι διακόσιοι εξήντα οκτώ
παραγωγοί µόνο στην Περιφερειακή Ενότητα Σερρών, οι οποίοι
και εισέπραξαν 2.418.568 ευρώ.  

Πραγµατικά οι συγκεκριµένοι παραγωγοί έχουν ζηµιωθεί από
την χαλαζόπτωση, την οποία ξέρουµε άσχετα αν ήταν γραµµένοι
πρώτοι ή δεύτεροι. Κατανοούµε όλοι ότι το πληροφοριακό σύ-
στηµα, έτσι όπως είχε γίνει η διατύπωση, δεν το αναγνώρισε στην
αρχή αυτό το οποίο συνέβη. Έγιναν οι αναγκαίες παρεµβάσεις
από τον ΕΛΓΑ, µετά από τις επισηµάνσεις που ήρθαν στο γρα-
φείο µου. Έχουν δοθεί οι συγκεκριµένες εντολές και αυτό το
οποίο µπορώ να πω είναι ότι εντός πολύ λίγων εβδοµάδων -δύο,
τριών εβδοµάδων από σήµερα, εντός του Δεκεµβρίου, αλλά όχι
προς το τέλος του- θα πληρωθούν τις προκαταβολές και οι δι-
καιούχοι των τριών αυτών οικισµών, χωριών οι οποίοι πράγµατι
έχουν πάθει πολύ µεγάλη ζηµιά και για τους οποίους υπήρχε
αυτή η αστοχία για την οποία δεν µπορούµε να πούµε ότι ευθύ-
νεται κάποιος. Ας πούµε ότι ήταν µια αστοχία του συγκεκριµένου
υπαλλήλου, αλλά η οποία διορθώνεται πάρα πολύ άµεσα και βε-
βαίως θα διορθωθεί, έτσι ώστε να είµαστε συνεπείς απέναντι και
σε αυτούς τους παραγωγούς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κρατώ την δέσµευσή σας για πληρωµή το συν-

τοµότερο δυνατό, είπατε εντός δύο, τριών εβδοµάδων.
Εκτός της βαµβακοκαλλιέργειας, όπως είναι γνωστό, κατα-

στροφές υπέστησαν και µια σειρά άλλων καλλιεργειών από τα
συγκεκριµένα θεοµηνικά φαινόµενα. Αναφέροµαι, βεβαίως, στις
καλλιέργειες του αραβοσίτου είκοσι µία χιλιάδες τετρακόσια
εβδοµήντα επτά στρέµµατα επλήγησαν, σιτάρια δεκαοκτώ χιλιά-
δες τριακόσια σαράντα εννιά στρέµµατα, ηλίανθος δεκαέξι χιλιά-
δες επτακόσια εξήντα οκτώ στρέµµατα. Αντιλαµβάνεστε το
µέγεθος της καταστροφής. Δενδρώδεις καλλιέργειες, όπως
ελιές, διακόσια δύο χιλιάδες δέντρα, αµύγδαλα εκατόν εβδο-
µήντα τρεις χιλιάδες δέντρα για την απώλεια παραγωγής. 

Βεβαίως, η βαµβακοκαλλιέργεια ήταν η µερίδα του λέοντος,
αν µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε τον όρο, ήταν το 1/3 περίπου
της καταστροφής. Και αυτοί οι άνθρωποι, όπως αντιλαµβάνεστε,
έχουν υποστεί µια τεράστια καταστροφή δεδοµένων και των οι-

κονοµικών συνθηκών υπό τις οποίες όλοι διαβιούµε.
Πότε, λοιπόν, το Υπουργείο προγραµµατίζει την αποπληρωµή

της αποζηµίωσης των υπολοίπων καλλιεργειών που δεν εντάχ-
θηκαν στο καθεστώς της προκαταβολής;

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µας προσδιορίσετε και το πότε
θα γίνει η εξόφληση των βαµβακοπαραγωγών, οι οποίοι έλαβαν
την προκαταβολή αποζηµίωσης στις 31 Δεκεµβρίου του 2022.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως ανέφερα, επειδή υπάρχει ετοιµότητα και βεβαίως και η

διαθεσιµότητα των χρηµάτων, ακριβώς επειδή ήταν δεσµευµένα
για τους συγκεκριµένους παραγωγούς, πολύ άµεσα θα γίνει η
καταβολή της προκαταβολής για τα τρία χωριά της περιφερει-
ακής ενότητας, τα οποία ανέφερα. 

Για τις υπόλοιπες καλλιέργειες, που πολύ σωστά αναφέρατε
και για τις οποίες και για αυτές υπάρχει πρόβλεψη, όχι µόνο για
την Περιφερειακή Ενότητα των Σερρών, αλλά και για τις υπόλοι-
πες πληγείσες περιφερειακές ενότητες από τέλη Νοεµβρίου και
συνεχώς ανάλογα µε την πορεία των πορισµάτων, τα οποία συλ-
λέγονται, γιατί δόθηκε µια προτεραιοποίηση αρχικώς ανάλογα
µε τις καλλιέργειες, τα πορίσµατα έγιναν ανάλογα µε τις καλλιέρ-
γειες, θα αρχίσει σταδιακά και η καταβολή των χρηµάτων στους
υπόλοιπους από τέλη Νοεµβρίου, Δεκέµβριο Ιανουάριο, ευελπι-
στώντας, όπως σήµερα µου λένε οι υπηρεσίες του ΕΛΓΑ, ότι
πραγµατικά πιστεύουµε ότι µέχρι τέλος Ιανουαρίου, δηλαδή σε
διάστηµα ουσιαστικά επτά µηνών από το ζηµιογόνο γεγονός θα
έχουν εξοφληθεί όλοι.

Άρα οι καταβολές των συγκεκριµένων τριών χωριών σε δύο µε
τρεις εβδοµάδες και οι υπόλοιπες καλλιέργειες ξεκινώντας από
τέλη Νοεµβρίου, Δεκέµβριο, Ιανουάριο συνεχώς πληρωµές, έτσι
ώστε στο τέλος Ιανουαρίου να έχουµε εξοφλήσει τους πάντες.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Και οι βαµβακοκαλλιέργειες;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακριβώς. Όταν µιλάµε για εξόφληση µιλάµε για
εξόφληση και των υπολοίπων. Δόθηκαν οι προκαταβολές, θα δο-
θούν και τα υπόλοιπα. 

Νοµίζω ότι είναι περιττό να πούµε, έχει ακουστεί πάρα πολλές
φορές µέσα σε αυτή την Αίθουσα, ότι πλέον οι χρόνοι των εξο-
φλήσεων έχουν περιοριστεί πάρα πολύ, έχουν συντµηθεί πάρα
πολύ σε σχέση µε ότι παλαιότερα συνέβαινε. Οι αγρότες γνωρί-
ζουν καλύτερα από εµάς ότι υπήρχαν αποζηµιώσεις, οι οποίες
καταβάλλονταν τελικά σε εξόφλησή στους δεκαοκτώ µήνες. 

Τώρα εµείς έχουµε καταφέρει σε πολλές περιπτώσεις να δί-
νουµε προκαταβολές, αλλά και όταν δεν δίνουµε προκαταβολές
σε επτά µε οκτώ µήνες γίνεται περίπου στις περισσότερες των
περιπτώσεων η εξόφληση του συνόλου της ζηµιάς. Οπότε και
εδώ η εξόφληση αυτή δεν θα είναι πέρα από αυτό το διάστηµα,
έτσι όπως το ανέφερα, Γενάρη µε Φλεβάρη το περισσότερο, για
να γίνει η πλήρης εξόφληση µιας πολύ δύσκολης κακοκαιρίας, η
οποία δηµιούργησε πάρα πολλά ζητήµατα σε αρκετές περιφε-
ρειακές ενότητες και το κόστος βεβαίως που καταβάλλεται είναι
ιδιαίτερα µεγάλο. Όµως όπως κάναµε όλα αυτά τα χρόνια, τα
τρεισήµισι χρόνια που την ευθύνη της διακυβέρνησης την έχει η
Νέα Δηµοκρατία, ο ΕΛΓΑ συνολικά στηρίζει εµπράκτως τους
αγρότες. 

Νοµίζω είναι περιττό να αναφέρω για µία ακόµη φορά ότι από
τον Ιανουάριο του 2021 µέχρι και σήµερα ο ΕΛΓΑ έχει καταβάλει
σε αποζηµιώσεις περίπου 500 εκατοµµύρια ευρώ, ποσό που δεν
δόθηκε ποτέ άλλοτε σε καµµία περίοδο. Μακάρι τα κλιµατικά
φαινόµενα να περιορίσουν αυτές τις ζηµιές, αλλά ο ΕΛΓΑ θα είναι
εδώ πάντα για να στηρίζει πραγµατικά τον αγρότη. Οπότε είναι
δροµολογηµένη και σε συνέπεια µε ότι έχει προαναγγελθεί από
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου και η προκαταβολή που δό-
θηκε µε τη διόρθωση αυτού του λάθους, το οποίο θα γίνει, για
το οποίο δεν είναι ευθύνεται ο ΕΛΓΑ, αλλά δεν έχει σηµασία, τα-
κτοποιείται το ζήτηµα. Τους επόµενους µήνες θα γίνει εξόφληση
όλων των παραγωγών για όλες τις καλλιέργειες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
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στούµε.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 33/3-10-2022 ερώτηση

του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Αιτωλοα-
καρνανίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπου-
λου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Επαναλειτουργία των Σφαγείων Θέρµου Αιτωλοακαρνα-
νίας».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, τα δηµοτικά σφαγεία Θέρµου ιδρύθηκαν κατά

το 1970 και διαχρονικά έχει δαπανηθεί ένα ποσό γύρω στο 1 εκα-
τοµµύριο χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου. Ωστόσο, τα
σφαγεία αυτά είναι σήµερα ανενεργά. Τα σφαγεία τα συγκεκρι-
µένα ωστόσο εξυπηρετούν κτηνοτρόφους του Δήµου Θέρµου,
αλλά και της ευρύτερης περιοχής και µάλιστα µικρών κοινοτήτων
και της πατρίδας µου και συγκεκριµένα της ορεινής περιοχής της
Ναυπακτίας. 

Κύριε Υπουργέ, τα εν λόγω σφαγεία είχαν δηµιουργηθεί, όπως
είναι φυσικό, µε τις τότε προδιαγραφές κατασκευής και στη συ-
νέχεια µε την εξέλιξη της νοµοθεσίας οι προϋποθέσεις για την
άδεια λειτουργίας τέθηκαν υπό νέες γραφειοκρατικές και χρο-
νοβόρες διαδικασίες. Ωστόσο, η πολεοδοµική άδεια υπάρχει,
είναι εν ισχύ και θα σας την καταθέσω. Εν τέλει το 2012 τα σφα-
γεία οδηγήθηκαν στο κλείσιµο µε απώλεια θέσεων εργασίας και
φυσικά µε σοβαρές επιπτώσεις για την τοπική κοινωνία, την το-
πική οικονοµία και την προστασία της δηµόσιας υγείας. 

Κύριε Υπουργέ, οι κτηνοτρόφοι του Θέρµου αναγκάζονται να
µεταφέρουν τα ζώα τους στα σφαγεία Αχελώου και να υφίσταν-
ται πολλαπλάσια κόστη και µάλιστα εν µέσω της έκρηξης του
πληθωρισµού. Το κόστος φυσικά µεταφέρεται σε όλη την αλυ-
σίδα παραγωγής και φτάνει µέχρι τον καταναλωτή. Ακόµα πιο
σοβαροί θα έλεγα είναι οι κίνδυνοι που δηµιουργούνται για τη
δηµόσια υγεία, αφού ο έλεγχος που εξασφαλίζει την οργανω-
µένη λειτουργία των σφαγείων δεν υφίσταται. Έτσι µπορεί να
υπάρχουν κτηνοτρόφοι που προχωρούν σε σφαγή και έπειτα στη
διάθεση του κρέατος στους καταναλωτές χωρίς να έχει φυσικά
µεσολαβήσει ο έλεγχος των σφαγείων, ώστε το κρέας να είναι
ασφαλές προς κατανάλωση. Αυτό φυσικά πρέπει να κρατηθεί.

Κύριε Υπουργέ, να θυµίσω ότι το 2016 µε την τροπολογία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων επιχειρήθηκε να
δοθεί λύση στο πρόβληµα µέσω της απλοποίησης των διαδικα-
σιών για την ίδρυση των εν λόγω σφαγείων. 

Στην πράξη, ωστόσο, αποδείχθηκε ότι τούτο δεν ήταν αρκετό,
αφού ακόµη και σήµερα, έξι χρόνια µετά, το πρόβληµα παραµέ-
νει, αποτελώντας για την τοπική κοινωνία και ιδιαίτερα για τους
κτηνοτρόφους τον γόρδιο δεσµό που καλείστε εσείς σήµερα να
λύσετε. Η γραφειοκρατία δηµιουργεί διαρκώς νέα κωλύµατα στη
χορήγηση της άδειας λειτουργίας των σφαγείων. Τελευταίο πα-
ράδειγµα, οι απαιτήσεις των αρχαιολογικών υπηρεσιών ελλείψει
ειδικότερης ρύθµισης για το θέµα. 

Συνεπώς χρειάζεται µια νέα νοµοθετική πρόβλεψη εκ µέρους
του Υπουργείου που θα δίνει οριστική λύση, µε βάση τα σηµερινά
δεδοµένα. Διαφορετικά, το πρόβληµα θα διαιωνίζεται, θα συνε-
χίζεται εις βάρος των κτηνοτρόφων της περιοχής και φυσικά εις
βάρος της δηµόσιας υγείας. 

Κατόπιν αυτού, κύριε Υπουργέ, ερωτάστε: Σε ποιες ενέργειες
έχει προβεί το Υπουργείο, ώστε να επαναλειτουργήσουν τα σφα-
γεία Θέρµου; Και δεύτερον: Θα προβείτε σε θέσπιση κατάλληλης
νοµοθετικής ρύθµισης που θα άρει τα εµπόδια ίδρυσης σφα-
γείου σε µικρούς ορεινούς δήµους; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, να ξεκινήσουµε µε µια αυτο-
νόητη διαπίστωση την οποία, όµως, οφείλουµε να την αναφέ-
ρουµε και εντός του Σώµατος. Το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης προσπαθώντας να υπηρετήσει τις ανάγκες του πρω-
τογενούς τοµέα, εν προκειµένω των κτηνοτρόφων µας, βεβαίως
και θέλει να υπάρχουν δηµοτικά σφαγεία τα οποία να λειτουρ-

γούν µε βάση τις επιταγές του νόµου και να εξυπηρετούν µε έναν
τρόπο καλό και τους κτηνοτρόφους µας, αλλά και βεβαίως να
υπηρετούν την ανάγκη της δηµόσιας υγιεινής. 

Αυτό προϋποθέτει την κατάθεση ενός φακέλου, ο οποίος είναι
αναγκαίος κάθε φορά µε βάση τις επιταγές του νόµου, όπως
προανέφερα, και στη συνέχεια από το Υπουργείο µας -και θέλω
να είµαι ξεκάθαρος σε αυτό- διαχρονικά η µοναδική αρµοδιότητα
και υποχρέωση µετά την έκδοση της άδειας λειτουργίας, είναι η
χορήγηση του κωδικού, του αριθµού κτηνιατρικής έγκρισης.
Αυτόν χορηγεί το Υπουργείο, δηλαδή τον κωδικό της κτηνιατρι-
κής έγκρισης. Όµως, πρέπει να προηγηθεί άδεια λειτουργίας, η
οποία άδεια λειτουργίας κατατίθεται στις κατά τόπους κτηνιατρι-
κές υπηρεσίες υπό την εποπτεία, υποθέτω, της διεύθυνσης κτη-
νιατρικής της αντίστοιχης περιφέρειας, εν προκειµένω δυτικής
Ελλάδος.

Αυτό το οποίο από εµάς είναι απολύτως ξεκάθαρο, βλέποντας
τα στοιχεία του φακέλου µετά από την ερώτησή σας, είναι ότι εί-
µαστε ως Υπουργείο και ως κεντρικές υπηρεσίες απόλυτα δια-
τεθειµένοι να βοηθήσουµε. Όµως, εκκρεµής αίτηση αυτή τη
στιγµή στο Υπουργείο µας, γι’ αυτό που αποτελεί την αρµοδιό-
τητά µας, δηλαδή τη χορήγηση της κτηνιατρικής έγκρισης, δεν
υπάρχει. 

Αυτό το οποίο, όµως, γνωρίζουµε -και σωστά το είπατε- είναι
ότι υπήρχε αρχικώς η λειτουργία των συγκεκριµένων σφαγείων
µε προσωρινές άδειες νοµαρχιακές, έγινε το 2011 νέα προσπά-
θεια για χορήγηση άδειας µε βάση το υφιστάµενο πλαίσιο. Δεν
κατορθώθηκε αυτό να γίνει εφικτό, γιατί υπήρχαν παρατηρήσεις
στις οποίες, προφανώς, δεν υπήρξε η αναγκαία συµµόρφωση.
Το 2016 µε νόµο γενικότερο, που συνολικά έδινε τη δυνατότητα
µιας απλούστευσης των διαδικασιών, δόθηκε ένα νέο πεδίο, ένα
νέο πλαίσιο στο οποίο και πάλι θα πρέπει οι αιτούντες να συµ-
µορφωθούν. 

Αυτό το οποίο εγώ γνωρίζω αυτή τη στιγµή -εκτός των στενών
αρµοδιοτήτων του Υπουργείου, αλλά µε το ενδιαφέρον να διευ-
θετηθεί αυτή η υπόθεση- είναι ότι µετά και το νόµο του 2016 που
έκανε µια σχετική απλούστευση διαδικασιών -σωστά το αναφέ-
ρατε- δεν έχουµε από την Κτηνιατρική Υπηρεσία της Περιφέ-
ρειας οποιαδήποτε αποστολή αιτήµατος για έγκριση. 

Βεβαίως, καταλαβαίνετε ότι δεν µπορούµε να απαντήσουµε
επί ενός θέµατος το οποίο δεν έχει έρθει στο Υπουργείο µας για
το πλαίσιο της αρµοδιότητας της συγκεκριµένης που σας ανέ-
φερα ότι είναι σε εµάς. Υπάρχει η απόλυτη διάθεση και από το
Υπουργείο µας να συνδράµουµε στην προσπάθεια αυτή του
δήµου προς όφελος των κτηνοτρόφων, αλλά πρέπει να έχουµε
ένα συγκεκριµένο αίτηµα, ένα συγκεκριµένο πλαίσιο το οποίο
αµέσως να κοιτάξουµε να το διευθετήσουµε. 

Αυτή τη στιγµή, όµως, ίσως πρέπει να γίνει µια ενηµέρωση από
τις κτηνιατρικές υπηρεσίες που όπως ξέρετε ανήκουν στην πε-
ριφέρεια για να δούµε πού βρίσκεται η οποία αυτή η διαδικασία
η οποία ξέρουµε ότι ξεκίνησε από τον δήµο, αλλά δεν ξέρουµε
σε ποιο σηµείο έχει φτάσει. Σε εµάς πάντως εκκρεµές αίτηµα
αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κων-
σταντόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας
άκουσα µε προσοχή. Αν δεν υπάρχει αίτηµα από τους αρµόδιους
του δήµου κακώς δεν υπάρχει. Ως Βουλευτής, όµως, του Νοµού
Αιτωλοακαρνανίας και γνωρίζοντας το πρόβληµα προσωπικά,
έφερα το θέµα προς εσάς και προς συζήτηση στη Βουλή, αλλά
και συνάµα προς λύση, γιατί οι κτηνοτρόφοι είναι αυτοί οι οποίοι
αυτή τη στιγµή επωµίζονται το πρόβληµα.

Στο κράτος, κύριε Υπουργέ, υπάρχει συνέχεια και η ασυνέχεια
δεν συνάδει µε το κράτος δικαίου. Εν πάση περιπτώσει, τα σφα-
γεία Θέρµου λειτουργούσαν, δεν είναι κάτι το οποίο θα λειτουρ-
γήσει για πρώτη φορά. Έπαψε η λειτουργία τους. Υπάρχει άδεια
πολεοδοµική. Άρα τι χρειάζεται; Άδεια λειτουργίας. Γι’ αυτή συ-
ζητάµε. 

Όµως, τα σφαγεία Θέρµου αποτελούν βασική υποδοµή που
επηρεάζει τη δηµόσια υγεία, την οικονοµία και την ανάπτυξη της
περιοχής. Θα έλεγα ότι αποτελούν ταυτόχρονα µια διαχρονική
επένδυση πολιτείας όπου έχουν πραγµατοποιηθεί αλλεπάλληλες
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εργολαβίες. Μην ξεχνάτε, όπως είπα και πριν, ότι 1 εκατοµµύριο
έχει δαπανηθεί για τα εν λόγω σφαγεία και είναι χρήµατα του
Έλληνα φορολογούµενου. Σήµερα, ωστόσο, η επένδυση αυτή
µένει ανενεργή λόγω της διοικητικής αδυναµίας των υπηρεσιών. 

Εδώ να θυµίσω ότι τα σφαγεία αυτά λειτούργησαν στη θέση
αυτή από το έτος 1978 και µάλιστα το 1997 κατασκευάστηκαν
νέες κτηριακές εγκαταστάσεις µε τη σχετική άδεια οικοδοµής,
ενώ το 2010 εκδόθηκε η 182/26-11-2010 άδεια οικοδοµής και νο-
µιµοποίησης. 

Από άποψη πολεοδοµίας υφίστανται οι αναγκαίες άδειες οικο-
δοµής και νοµιµοποίησης -τις οποίες θα καταθέσω- µετά από εγ-
κρίσεις όλων των εµπλεκοµένων υπηρεσιών και φυσικά της τότε
Αρχαιολογικής Υπηρεσίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, είναι οι ίδιες υπηρεσίες που σήµερα
φέρνουν τα προσκόµµατα και εν τέλει η λειτουργία των σφα-
γείων τυγχάνει να είναι στον αέρα. Το κράτος, όµως, έχει συνέ-
χεια, όπως είπα και πριν, γι’ αυτό το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων οφείλει να διασφαλίσει ότι τηρούνται
όλες οι προϋποθέσεις του νόµου για τη διαδικασία σφαγής. Και
αυτό πιστεύω ότι µας ενδιαφέρει όλους, καθώς αφορά τη δηµό-
σια υγεία και το ότι αξιοποιούνται υποδοµές που έχουν δηµιουρ-
γηθεί µε χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου. 

Το Υπουργείο αναγνώρισε τα προβλήµατα που δηµιουργεί το
κλείσιµο των σφαγείων του Θέρµου, ωστόσο η νοµοθετική ρύθ-
µιση, κύριε Υπουργέ, του 2016 επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
δεν έφερε τα επιθυµητά αποτελέσµατα. Χρειάζεται, λοιπόν, ενερ-
γοποίηση του Υπουργείου σε συνεργασία, εφόσον απαιτείται, µε
τα υπόλοιπα Υπουργεία και την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Κύριε Υπουργέ, εν τέλει, οι κτηνοτρόφοι και οι πολίτες του
Θέρµου µένουν σε οµηρία. Ας µην ξεχνάµε ότι ο Δήµος Θέρµου
είναι ένας µικρός ορεινός δήµος µε επικίνδυνο οδικό δίκτυο, που
βασίζεται στην κτηνοτροφία και φυσικά µε ό,τι συνεπάγεται. Γι’
αυτόν τον λόγο το κλείσιµο των σφαγείων σε συνδυασµό µε το
κλείσιµο των δοµών, υπηρεσιών και υποκαταστηµάτων ακόµη και
των τραπεζών στην περιοχή του Θέρµου, αλλά και µε το αυξα-
νόµενο πρόβληµα του δηµογραφικού, οδηγεί την περιοχή σε πε-
ραιτέρω υποβάθµιση. 

Άλλωστε, κύριε Υπουργέ, επειδή είµαστε από την επαρχία και
οι δύο, κατά κόρον γνωρίζουµε τις δραστηριότητες των κατοίκων
και των πολιτών της επαρχίας. Οι περισσότερο ασχολούνται µε
την κτηνοτροφία και γι’ αυτό, τόσο κτηνοτρόφοι όσο και οι δη-
µότες, αναµένουν από την πολιτεία συγκεκριµένη πρόταση και
λύση για τα προβλήµατα που σήµερα αντιµετωπίζουν. 

Αναµένουµε τις πρωτοβουλίες του Υπουργείου, µιας και όπως
είπατε, δεν έχει τεθεί αίτηµα από την τοπική κοινωνία. Εδώ είµα-
στε να το δούµε και πάλι. Περιµένω να σας ακούσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, για να είµαστε ξεκάθαροι απέ-
ναντι στον κόσµο µας ακούει και να µπορεί να γίνει κατανοητό
ποιο είναι το αντικείµενο: Η άδεια λειτουργίας των σφαγείων εκ-
δίδεται από τις κτηνιατρικές υπηρεσίες. Τέλος! Τι έχει υποχρέ-
ωση να κάνει το Υπουργείο; Να δώσει τον κωδικό, την
κτηνιατρική έγκριση, αλλά προαπαιτούµενο είναι να µας έρθει
από την Κτηνιατρική Υπηρεσία ο φάκελος της άδειας λειτουρ-
γίας. Αυτό στην προκειµένη περίπτωση δεν είχε συµβεί. 

Δύο πράγµατα θα πω. Δεν ξέρω σε σχέση µε τις κτηνιατρικές
τοπικές υπηρεσίες και µε τη Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής Υπη-
ρεσίας Δυτικής Ελλάδας πού ακριβώς βρίσκεται αυτό το ζήτηµα
και εάν πράγµατι είµαστε σε µια διαδικασία εξέλιξης και συµµορ-
φώσεων µε βάση τις προϋποθέσεις που θέτει και το προεδρικό
διάταγµα του 2007 και ο ν.4442/2016.

Εάν κατά την εφαρµογή αυτής της διαδικασίας υπάρχουν κά-
ποιες στρεβλώσεις ή υπάρχουν κάποιες αναγκαίες παρεµβάσεις
σε νοµοθετικό επίπεδο, οι οποίες πρέπει να γίνουν, για να διευ-
κολύνουν περαιτέρω τις αδειοδοτήσεις αυτές, βεβαίως να

έχουµε την όποια πρόταση, να έχουµε την όποια εισήγηση και
να το αξιολογήσουµε συνολικά.

Αυτή τη στιγµή εµείς πρόταση στο Υπουργείο για συγκεκρι-
µένη παρέµβαση επί του συγκεκριµένου ζητήµατος, για να διευ-
κολύνουµε την αδειοδότηση από τις κτηνιατρικές υπηρεσίες, δεν
έχουµε.

Αυτό το οποίο, όµως, έχουµε ως ένα δεδοµένο -και οφείλω να
το αναφέρω και αυτό- είναι ακριβώς αυτό: Αναγνωρίζοντας την
αναγκαιότητα λειτουργίας σφαγείων ειδικά σε ορεινές και νησιω-
τικές περιοχές στο πλαίσιο της δράσης «4.2.1 µεταποίηση, εµ-
πορία ή και ανάπτυξη γεωργικών προϊόντων» µε τελικό προϊόν
εντός του παραρτήµατος της συνθήκης λειτουργίας για την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση», υπάρχει η δυνατότητα χρηµατοδότησης εκ-
συγχρονισµού σε σφαγεία. Είναι επιλέξιµες οι δαπάνες αυτές.

Ο προϋπολογισµός των αιτήσεων µπορεί να φτάσει από
600.000 ευρώ έως 5 εκατοµµύρια ευρώ. Τα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία, δηλαδή µε βάση τα προγράµµατα του Υπουργείου µας
για τον εκσυγχρονισµό τέτοιων εγκαταστάσεων και τη συµµόρ-
φωσή τους µε τις επιταγές του νόµου, υπάρχουν.

Οπότε, ακριβώς για να δείξουµε µια υπευθυνότητα απέναντι
στον κτηνοτροφικό κόσµο, είµαι απόλυτα διαθέσιµος να µε ενη-
µερώσετε για το πού ακριβώς βρίσκεται αυτή η διαδικασία για
την έκδοση της άδειας λειτουργίας και για το αν χρειάζεται και
αξιολογείται ότι είναι πρόσφορη µία παρέµβαση από εµάς, σε
επίπεδο νοµοθετικό εξηγώ. Δεν έχω εικόνα τι ακριβώς είναι αυτό
που εµποδίζει τη συνέχιση της διαδικασίας για την έκδοση της
άδειας λειτουργίας. Ή σε κάθε άλλη περίπτωση, αν αυτή ολο-
κληρωθεί άµεσα, δηλαδή να εκδοθεί η άδεια λειτουργίας, δε-
σµεύοµαι ότι αµέσως µετά θα εκδώσω και τον κωδικό της
κτηνιατρικής έγκρισης, για να µπορέσουν να λειτουργήσουν τα
σφαγεία.

Όµως, είναι ένα ζήτηµα πρέπει να το δείτε µε τις τοπικές πε-
ριφερειακές διευθύνσεις κτηνιατρικής και είµαι στη διάθεση για
οτιδήποτε τελικά κατατείνει στο να οδηγηθούµε στον στόχο, που
νοµίζω θέλουµε όλοι: Να έχουµε σύγχρονα σφαγεία να λειτουρ-
γούν, προς εξυπηρέτηση και του κοινού αλλά βεβαίως και των
ίδιων των κτηνοτρόφων.

Οπότε, πραγµατικά, για να υπάρχει εικόνα και καταλήγοντας,
αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει καµµία εκκρεµής αίτηση στο Υπουρ-
γείο . Είµαστε στη διάθεση όλων των εµπλεκόµενων, οποιονδή-
ποτε θέλουν να ζητήσουν τη συνδροµή µας, έτσι ώστε να την
προσδιορίσουµε και να δούµε αν µπορούµε πραγµατικά να πα-
ρέµβουµε ουσιαστικά σε αυτό το ζήτηµα, που πράγµατι χρόνια
ταλανίζει την τοπική κοινωνία. Πρέπει, όµως, να δούµε ακριβώς
τι είναι αυτό που πρέπει να διορθωθεί. Αν είναι κάτι που πρέπει
να διορθωθεί ή αν είναι απλά µια συµµόρφωση που πρέπει να
γίνει µε τις επιταγές του νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
πενήντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 5ο Γυµνάσιο Καρδίτσας. 

Σάς καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 133/7-11-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Τα σοβαρά
προβλήµατα που δηµιουργούνται στους εργαζόµενους και
στους φοιτητές, εξαιτίας των καταργήσεων - συγχωνεύσεων -
µετακινήσεων πανεπιστηµιακών τµηµάτων».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό το ζήτηµα σε εσάς. Άλλωστε,

έχετε µια αλλεπάλληλη αλληλογραφία και από τους ενδιαφερο-
µένους και από το σύλλογο των εργαζόµενων στο Πανεπιστήµιο
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της Πάτρας, αλλά και ερώτηση την οποία είχαµε καταθέσει από
τα µέσα του Σεπτέµβρη.

Ποιο είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα σε αυτές τις απαράδε-
κτες συγχωνεύσεις που έγιναν στις σχολές του Πανεπιστηµίου
της Πάτρας, εκτός από την ταλαιπωρία των φοιτητών, οι οποίοι
σπούδαζαν στα καταργούµενα και συγχωνευόµενα τµήµατα στον
Πύργο, στην Αµαλιάδα αλλά και στο Αίγιο, αντίστοιχα προβλή-
µατα αντιµετώπισαν και οι εργαζόµενοι στα συγκεκριµένα τµή-
µατα. Υποχρεώθηκαν, αναγκάστηκαν να µετακινηθούν στην
Πάτρα, διαλύοντας έτσι και την οικογενειακή ζωή, την οποία
είχαν διαµορφώσει, αλλά και µπαίνοντας σε µια τεράστια ταλαι-
πωρία. Από την Αµαλιάδα, για να πάνε στην Πάτρα είναι περίπου
εκατόν ογδόντα χιλιόµετρα καθηµερινά πήγαινε-έλα, σε έναν
δρόµο καρµανιόλα. Εδώ δεν βάζουµε και τα χρήµατα τα οποία
χρειάζονται σε βενζίνες, για να µπορούν να µετακινηθούν. Και
είναι περίπου εβδοµήντα µε ογδόντα χιλιόµετρα συνολικά  από
την περιοχή του Αιγίου και την ευρύτερη περιοχή, για να µετακι-
νηθούν στην Πάτρα. Αυτό είναι µια τεράστια ταλαιπωρία.

Αυτή η συµπεριφορά εκ µέρους του Πανεπιστηµίου της Πά-
τρας αλλά και του Υπουργείου, να µην ανταποκρίνονται σε ένα
συγκεκριµένο αίτηµα, να µπορούν οι άνθρωποι αυτοί να τακτο-
ποιηθούν σε άλλες θέσεις του δηµοσίου και βεβαίως να προσ-
ληφθεί µόνιµο υπαλληλικό προσωπικό για το Πανεπιστήµιο της
Πάτρας, για να µπορεί να καλύψει τις ανάγκες του, είναι µια εκ-
δικητική µεταχείριση. Καθηµερινά να υποβάλλονται σε µια τέ-
τοιου είδους τεράστια ταλαιπωρία και οικονοµικής φύσεως, αλλά
και µε κίνδυνο τη ζωή τους, λόγω των ατυχηµάτων που γίνονται
στον οδικό άξονα, ιδιαίτερα Πατρών - Πύργου.

Η λύση είναι πολύ συγκεκριµένη. Να τροποποιηθεί το προ-
εδρικό διάταγµα. Άλλωστε νόµος, ο οποίος είναι µετά το προ-
εδρικό διάταγµα, προβλέπει τη δυνατότητα µετακίνησης των
εργαζόµενων σε τµήµατα που καταργούνται σε άλλες υπηρεσίες
του δηµοσίου. Μία απλή τροποποίηση του προεδρικού διατάγ-
µατος είναι, το οποίο έχει τροποποιηθεί ήδη µία φορά, αλλάζον-
τας τον τίτλο της σχολής.

Γιατί, λοιπόν, να µην µπαίνετε σε µία τέτοια διαδικασία άµεσης
απελευθέρωσης από τον βραχνά, τον οποίον καθηµερινά οι συγ-
κεκριµένοι εργαζόµενοι -που είναι τρεις από την Αµαλία επί της
ουσίας αυτή τη στιγµή και άλλοι τρεις από την περιοχή της Αι-
γιάλειας- βιώνουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτησή σας. Περίµενα
λίγο να τοποθετηθείτε και για το θέµα της λειτουργίας αυτών των
συγκεκριµένων τµηµάτων. Διότι στην ερώτησή σας, όπως ξεκι-
νάει, αναφέρεστε και µπορώ να διακρίνω από το ύφος της ερώ-
τησης ότι το βλέπετε επικριτικά αυτό το πνεύµα.

Δηλαδή, αντιλαµβάνοµαι ότι συµφωνείτε µε τη λειτουργία ενός
τµήµατος, όπως το Τµήµα Μουσειολογίας το οποίο δεν λειτουρ-
γεί ως προπτυχιακό αντικείµενο πουθενά αλλού σε όλη την Ευ-
ρώπη. Δεν υπάρχει προπτυχιακό αντικείµενο Μουσειολογίας.
Είναι όλα µεταπτυχιακές σπουδές για εκείνους οι οποίοι έχουν
τελειώσει ανθρωπιστικές επιστήµες ή αρχιτεκτονική. Δεν είναι
κάτι συγκεκριµένο.

Το γεγονός, δηλαδή, ότι θα είχαµε έναν τεράστιο αριθµό απο-
φοίτων από αυτό το πανεπιστήµιο χωρίς αντικείµενο, δεν βλέπω
να σας προβληµατίζει.

Επίσης, δεν βλέπω να σας προβληµατίζει και το γεγονός ότι
το Τµήµα Γεωπονίας στην Αµαλιάδα, πρώην ΤΕΙ, είχε ελάχιστο
αριθµό αποφοίτων, τόσο χαµηλό, που δεν δικαιολογούσε όλες
αυτές τις δαπάνες για τη λειτουργία του.

Η Σύγκλητος του Πανεπιστηµίου Πατρών από τις 10 Σεπτεµ-
βρίου 2020 όρισε ένα νέο σχέδιο στρατηγικής για την ακαδη-
µαϊκή και ερευνητική ανάπτυξη του πανεπιστηµίου, το οποίο
προέβλεπε τη δηµιουργία τµηµάτων ισχυρών, µε επάρκεια σε δι-
δακτικό, τεχνικό αλλά και διοικητικό προσωπικό και παρείχε και
το όραµα επεκτάσεως και σε νέα αντικείµενα. Έτσι είχαµε αυτή
την πρόταση, µε την οποία έγιναν αυτές οι συγχωνεύσεις:

Το Τµήµα Γεωπονίας στην Αµαλιάδα µαζί µε το Τµήµα Επιστή-

µης Φυτικής Παραγωγής στο Μεσολόγγι και Επιστήµης Βιοσυ-
στηµάτων Γεωργικής Μηχανικής πάλι στο Μεσολόγγι, συγχωνεύ-
τηκαν σε ένα τµήµα γεωπονίας µε έδρα το Μεσολόγγι.

Το Τµήµα Μουσειολογίας, το οποίο -επαναλαµβάνω- δεν υπάρ-
χει ως αντικείµενο προπτυχιακό πουθενά, συγχωνεύθηκε µε το
Τµήµα Ιστορίας και Αρχαιολογίας του πανεπιστηµίου µε έδρα το
Αγρίνιο, το οποίο ακολούθως θα µεταφερθεί στην Πάτρα.

Υπάρχει και το Τµήµα Φυσικοθεραπείας, το οποίο από το Αίγιο
µεταφέρθηκε στην Πάτρα.

Το γεγονός ότι οι φοιτητές και οι φοιτήτριες είτε δεν θα είχαν
αντικείµενο απασχολήσεως ποτέ στη ζωή τους είτε ήταν ελάχι-
στος αριθµός εκείνων οι οποίοι αποφοιτούσαν, παίζει βαρύνουσα
σηµασία για τον τρόπο λειτουργίας αυτών των τµηµάτων. Το λέω
αυτό, διότι βλέπω αυτά που λέτε περί ιδιωτικο-οικονοµικής λει-
τουργίας των ιδρυµάτων κ.λπ.. Είναι στοιχειώδες τα χρήµατα του
ελληνικού λαού να έχουν απόδοση.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ στο θέµα των εργαζοµέ-
νων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µε συγ-
χωρείτε πάρα πολύ, κάνετε κριτική στην πολιτική των δικών σας
κυβερνήσεων και των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ µε αυτά που εί-
πατε; Γιατί κάθε πόλη και σχολή, κάθε κωµόπολη και τµήµα είναι
πολιτικές των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ που δηµιούργησαν αυτήν την πολυδιάσπαση. Είναι δική
σας πολιτική και αποτέλεσµα η κατάτµηση των επιστηµονικών
αντικειµένων και η δηµιουργία σχολών και τµηµάτων χωρίς επαγ-
γελµατικό αντίκρισµα. Είναι δικό σας αποτέλεσµα, της πολιτικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κυβερνήσεων σας, η αποσύν-
δεση του πτυχίου από τα επαγγελµατικά δικαιώµατα. Μην τα
λέτε, λοιπόν, αυτά στο ΚΚΕ, γιατί εµείς έχουµε πολύ σαφή αντί-
ληψη για το πώς πρέπει να είναι οργανωµένη η ανώτατη εκπαί-
δευση. Ένα το κρατούµενο είναι αυτό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων):Επί της ουσίας να συζητήσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Επί της ουσίας συζη-
τάµε.

Αυτές οι συγχωνεύσεις που έγιναν, έγιναν στο ποδάρι. Εµείς
αυτήν την κριτική κάνουµε σχετικά µε το Πανεπιστήµιο της Πά-
τρας. Όταν ανοίχθηκε αυτό το ζήτηµα, έγιναν στο ποδάρι, χωρίς
επιστηµονικά κριτήρια, µε µοναδικό κριτήριο και αποκλειστικό
τον αριθµό των φοιτητών. Όλα τα υπόλοιπα πήγαν περίπατο,
γιατί υπάρχουν και άλλα ζητήµατα τα οποία θα µπορούσαν να
συζητηθούν. Όµως τέτοιου είδους συζήτηση δεν έγινε.

Και για να µπούµε στην ουσία, δεν συζητάµε τώρα αν θα
έπρεπε ή όχι να καταργηθούν οι συγκεκριµένες σχολές, τα συγ-
κεκριµένα τµήµατα και να συγχωνευθούν. Αυτό που βάζουµε στη
συζήτηση είναι το συγκεκριµένο πολύ απλό ερώτηµα που θέ-
τουµε και σε αυτό ζητάµε την απάντηση και όχι υπεκφυγές. Γιατί
έχετε υπεκφύγει να απαντήσετε τόσο στην επιστολή που σας
έστειλαν οι ίδιοι οι ενδιαφερόµενοι, τόσο στην επιστολή διαµαρ-
τυρίας του συλλόγου υπαλλήλων του Πανεπιστηµίου της Πά-
τρας, όσο και στην ερώτηση που είχαµε καταθέσει από τις 13
του Σεπτέµβρη. Γιατί αρνιόσαστε να απαντήσετε; Το θεωρείτε
έλασσον ζήτηµα το να µπαίνουν έξι άτοµα σε ταλαιπωρία καθη-
µερινά, να αναγκάζονται να κάνουν δεκάδες χιλιόµετρα κάθε
µέρα, να ξοδεύουν βενζίνες σε µια εποχή που δεν µπορούν µε
τον µισθό που παίρνουν να συντηρήσουν και να καλύψουν τις βα-
σικές τους ανάγκες; Γι’ αυτό θα συζητήσουµε. Γι’ αυτό πρέπει
να συζητήσουµε, κύριε Υπουργέ και τα υπόλοιπα ας τα αφή-
σουµε σε µια άλλη συζήτηση που γίνεται κάθε τόσο µε αντικεί-
µενο τα ζητήµατα της ανώτατης εκπαίδευσης.

Εδώ είναι πολύ συγκεκριµένα το ζήτηµα. Θα αλλάξετε, θα τρο-
ποποιήσετε το προεδρικό διάταγµα 52 του 2022, που προβλέπει
τις συγκεκριµένες συγχωνεύσεις; Θα το προσαρµόσετε στον
ν.4957/2022 και ιδιαίτερα στο άρθρο 5, παράγραφος 4, όπου το-
νίζεται ότι µε προεδρικά διατάγµατα µπορούν να ρυθµίζονται ζη-
τήµατα, όπως η κατανοµή του διδακτικού διοικητικού και άλλου
προσωπικού σε άλλο ΑΕΙ ή σε άλλον φορέα του δηµόσιου τοµέα;
Ο νόµος σας το προβλέπει. Το συγκεκριµένο προεδρικό διά-
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ταγµα γιατί το αναιρεί; Επειδή ο Πρύτανης αρνείται, γιατί τους
θέλει οµήρους τους συγκεκριµένους εργαζόµενους, γιατί δεν
έχει προσωπικό; Να προσλάβει προσωπικό.

Από αυτήν την άποψη είναι καθαρό το ζήτηµα περί τίνος πρό-
κειται. Η µόνη λύση είναι αυτή. Διαφορετικά διάφορες διαδόσεις
που κυκλοφορούν στους διαδρόµους περί κινητικότητας, κατα-
λαβαίνετε ότι όλα αυτά είναι ιδιαίτερα χρονοβόρα ζητήµατα, δεν
είναι πάντοτε αποτελεσµατικά και δεν µπορούν να ικανοποιήσουν
το συγκεκριµένο αίτηµα. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο απορρίπτει
και ο σύλλογος των εργαζοµένων στο πανεπιστήµιο και οι συγ-
κεκριµένοι εργαζόµενοι τέτοιου είδους ρυθµίσεις.

Άρα θα τροποποιήσετε και πότε το προεδρικό διάταγµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κύριε συνάδελφε, κοιτάζω την πρόταση του Πανεπιστηµίου

Πατρών. Ψηφίστηκε στη Σύγκλητο του πανεπιστηµίου σαράντα
πέντε υπέρ, τρία λευκά και τρία κατά. Αυτοί δεν είναι επιστήµο-
νες, αυτοί δεν έχουν επιστηµονικά κριτήρια όταν καταθέτουν την
πρόταση. Το ΚΚΕ ξέρει καλύτερα από τους διδάσκοντες στη
Σύγκλητο του Πανεπιστηµίου της Πάτρας ποιο είναι το συµφέρον
του πανεπιστηµίου και πώς πρέπει να δρουν επιστηµονικά.

Μην τα λέµε αυτά τα πράγµατα. Η πρόταση του πανεπιστηµίου
είναι. Την πρόταση ακολουθήσατε.

Ως προς το θέµα ποιος το ίδρυσε, αυτό το τµήµα ειδικά της
Μουσειολογίας ιδρύθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ. Το σηµειώνω αυτό, διότι
είναι χαρακτηριστική περίπτωση ανεύθυνης δηµιουργίας τµηµά-
των.

Πάω τώρα στους υπαλλήλους. Έχουµε και λέµε: Έχουµε δύο
υπαλλήλους της γραµµατείας του Τµήµατος Μουσειολογίας µε
έδρα τον Πύργο που συγχωνεύθηκε µε το τµήµα στην Πάτρα. Η
µία υπάλληλος έχει αποσπαστεί σε δηµόσια υπηρεσία µε έδρα
την Πάτρα από 1 Νοεµβρίου 2022 έως 31 Οκτωβρίου 2024. Ο
άλλος υπάλληλος συνταξιοδοτείται λόγω ορίου ηλικίας τέλος
του χρόνου. 

Έχουµε τρεις υπαλλήλους που είναι από το Αίγιο. Αυτοί πη-
γαίνουν στην Πάτρα. Καθηµερινώς διανύουν µεγαλύτερη από-
σταση και πιστέψτε µε µέσα από φανάρια, όχι από ευθύ δρόµο
και έχουµε και τους τρεις υπαλλήλους του Τµήµατος Γεωπονίας
στην Αµαλιάδα οι οποίοι αυτή τη στιγµή έχουν µετακινηθεί στη
γραµµατεία του νέου τµήµατος στην Πάτρα. Ουσιαστικά, γι’ αυ-
τούς τους τρεις υπαλλήλους µιλάµε, δεν µιλάµε για κάτι άλλο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και για τους Αιγιώτες.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, εάν µου επιτρέπετε, από
τη µία µεριά λέµε για υποστελέχωση των τµηµάτων… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι διαφορετικό,
όµως, κύριε Υπουργέ, να επιλέγεις να δουλεύεις στην Πάτρα και
διαφορετικό να είσαι υποχρεωµένος να πηγαίνεις να δουλεύεις
στην Πάτρα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Από τη µία µεριά λέτε για υποστελέχωση
των τµηµάτων και από την άλλη µεριά λέτε ότι δεν έχουν διοικη-
τικό προσωπικό. Από τη µια µεριά έχουµε διοικητικό προσωπικό,
αλλά από την άλλη δεν µπορούν να κάνουν τριάντα οκτώ χιλιό-
µετρα. Στην Αθήνα που κάνουν πολύ περισσότερα χιλιόµετρα, τί
θα πουν εκεί πέρα;

Για τους συγκεκριµένους υπαλλήλους λυπάµαι που θα το πω,
αλλά το είπατε ήδη, είµαστε διατεθειµένοι, µέσα από τη διαδικα-
σία της κινητικότητας να δούµε τι µπορεί να γίνει και που µπο-
ρούν να απασχοληθούν µε αντικείµενο. Διότι απλώς να πεις
«τους µεταφέρω κάπου, χωρίς αντικείµενο», νοµίζω ότι δεν είναι
σωστό. Σωστό είναι να δουλεύουν κάποιοι γιατί πληρώνονται µε
χρήµατα του ελληνικού λαού.

Στο πλαίσιο της κινητικότητας, λοιπόν, µπορούµε να δούµε
πού µπορούν να αποδώσουν καλύτερα και να εργαστούν για τη
δουλειά η οποία θα τους ανατεθεί. Έχω συνεννοηθεί µε τον πρύ-
τανη, είναι ανοικτός σε αυτήν την πρόταση και είµαστε διατεθει-
µένοι τώρα που θα ανοίξει η κινητικότητα να δούµε τι µπορούµε

να κάνουµε µε πραγµατικές εργασίες στην περιοχή τους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε.
Θα συνεχίσουµε µε την τρίτη µε αριθµό 134/7-11-2022 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη,
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Για το
ζήτηµα της φοιτητικής στέγης στην Κρήτη».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είναι απαράδεκτες οι συνθήκες της φοιτητικής στέγης που

επικρατούν σε όλους τους νοµούς της Κρήτης και συνολικά είναι
οξυµµένα τα προβλήµατα που αφορούν τη φοιτητική µέριµνα.

Συγκεκριµένα, στο Ηράκλειο, εδώ και τέσσερα χρόνια µετά τις
πυρκαγιές του 2018 που κατέστρεψαν τις φοιτητικές εστίες, οι
φοιτητές είναι αναγκασµένοι να µένουν σε ξενοδοχεία, επιβαρύ-
νοντας οικονοµικά για τη µετακίνησή τους προς την Πανεπιστη-
µιούπολη και µάλιστα χωρίς να υπάρχει τακτική απευθείας
συγκοινωνία.

Τα ξενοδοχεία που διαµένουν έχουν απόσταση από την Πανε-
πιστηµιούπολη οκτώµισι χιλιόµετρα. Απαιτείται, τουλάχιστον, µία
έως µιάµιση ώρα σε µέρες και ώρες, χωρίς αυξηµένη κυκλοφο-
ριακή κίνηση και υπό την προϋπόθεση ότι τα δροµολόγια τηρούν-
ται αυστηρά. Το κόστος των εισιτηρίων κυµαίνεται στα 3,20 ευρώ
µε τη χρήση φοιτητικής ταυτότητας για τη µετάβασή τους από
και προς το πανεπιστήµιο. 

Στο δε Ρέθυµνο τα διαθέσιµα φοιτητικά δωµάτια για εστιακούς
φοιτητές εξυπηρετούν περίπου τριακόσιους πενήντα φοιτητές
από τους σχεδόν δέκα χιλιάδες που σπουδάζουν, ενώ σοβαρά
είναι και τα προβλήµατα µε τη σίτιση. Μάλιστα, κλήθηκαν από τη
διοίκηση του πανεπιστηµίου από την αρχή του καλοκαιριού να
αδειάσουν τα δωµάτιά τους, ώστε να ενοικιαστούν σε προγράµ-
µατα επιµόρφωσης φοιτητών από το εξωτερικό, τα γνωστά sum-
mer school, λες και οι ακαδηµαϊκές υποχρεώσεις σταµατούν το
καλοκαίρι ή ξαφνικά έγιναν πλούσιοι για να µπορούν να ενοικιά-
σουν σπίτι. Έχουν ζητήσει µε απόφαση του συλλόγου τους την
ικανοποίηση του αυτονόητου αιτήµατός τους να µένουν δώδεκα
µήνες τον χρόνο στα δωµάτια, όπως συµβαίνει και στις υπόλοι-
πες φοιτητικές εστίες πανελλαδικά. Η στάση της πρυτανείας και
της µέριµνας είναι εχθρική. 

Επίσης, στα δωµάτια τα οποία διαµένουν φοιτητές, οι τοίχοι
και τα πατώµατα έχουν σκάσει από την υγρασία και είναι συχνό
το φαινόµενο των βλαβών των ηλεκτρικών συσκευών και των
διαρροών νερού. Τις ανάγκες των εστιακών φοιτητών καλύπτουν
µόλις πέντε πλυντήρια, τα οποία επίσης παρουσιάζουν συχνές
βλάβες.

Στα Χανιά, στο ΕΛΜΕΠΑ, δεν διατίθενται φοιτητικές εστίες και
εκεί νοικιάζονται δωµάτια στα ξενοδοχεία. Από την άλλη, στις πα-
λιές εστίες του Πολυτεχνείου δωµάτια παραµένουν κλειστά, ενώ
χρειάζονται επισκευές και συντήρηση που δεν υλοποιούνται.
Συγχρόνως, ένας φοιτητής που δικαιούται δωµάτιο στην εστία
θα µπει σε αυτό τουλάχιστον τρεις µήνες µετά την έναρξη των
µαθηµάτων, ενώ θα κληθεί να πληρώσει εγγύηση ή συµβολικό
ενοίκιο.

Στο δε Λασίθι, στον Άγιο Νικόλαο δεν υπάρχουν εστίες και στη
Σητεία διατίθενται µόλις δεκαπέντε δωµάτια, τα οποία συγχρό-
νως λειτουργούν και για τη στέγαση µαθητών. 

Όλα τα παραπάνω, λοιπόν, προκαλούν σοβαρά εµπόδια στις
σπουδές των παιδιών των λαϊκών οικογενειών, τη στιγµή που δί-
νονται εκατοµµύρια ευρώ στην Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία και
στους οµίλους. Η Κυβέρνηση και διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις
δεν έχουν πάρει κανένα απολύτως µέτρο ώστε να µειωθεί συνο-
λικά το κόστος διαβίωσης όσων σπουδάζουν µακριά από τον
τόπο κατοικίας τους. Με αυτά τα δεδοµένα, αυτά τα παιδιά των
εργατικών λαϊκών οικογενειών εξωθούνται να εγκαταλείψουν τις
σπουδές τους πριν καν τις αρχίσουν.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα θα λάβει η
Κυβέρνηση έτσι ώστε να προχωρήσει στην ανέγερση νέων
εστιών ασφαλών και σύγχρονων που να καλύπτουν τις σύγχρο-
νες στεγαστικές ανάγκες µε ευθύνη του κράτους, χωρίς συµπρά-
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ξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα και ενοίκια, αξιοποιώντας τις
υποδοµές που βρίσκονται στην ιδιοκτησία των πανεπιστηµίων
των δήµων και του δηµοσίου και για την επισκευή - ανακαίνιση
των υπαρχουσών εστιών.

Τέλος –και κλείνω µε αυτό- να εξασφαλιστεί µηνιαίο φοιτητικό
επίδοµα στο ύψος του ενοικίου για όλους τους φοιτητές που νοι-
κιάζουν και σε κάθε περίπτωση να καταβληθεί άµεσα το φοιτη-
τικό στεγαστικό επίδοµα για το ακαδηµαϊκό έτος 2021 - 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, ξεκινάω από κάτι βασικό. Το θέµα της στε-
γάσεως των φοιτητών, σύµφωνα µε το άρθρο 16 παράγραφος 5
του ν.4957, ανήκει στην αυτοδιοίκηση των ΑΕΙ. Τα ίδια τα ΑΕΙ
αποφασίζουν πώς θα αντιµετωπίσουν αυτό το θέµα. Εποµένως,
η οργάνωση και η λειτουργία των φοιτητικών εστιών ανήκει στα
αρµόδια όργανά τους. Το σχέδιο της οικονοµικής τους διαχειρί-
σεως και της καλύψεως των λειτουργικών δαπανών τους ανήκει
στο ΙΝΕΔΙΒΙΜ, στο Ίδρυµα Νεολαίας και Διά Βίου Μάθησης, σε
συνεργασία µε τα ΑΕΙ. 

Ειδικά το Πανεπιστήµιο της Κρήτης είναι ένα από τα πέντε πα-
νεπιστήµια στα οποία το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα ανε-
γείρονται φοιτητικές εστίες. Θα έχουµε οκτώ χιλιάδες εκατόν
πενήντα φοιτητικές κλίνες σε πέντε φοιτητικές εστίες, δηλαδή
του Πανεπιστηµίου Κρήτης, καθώς και στα Θεσσαλίας, δυτικής
Μακεδονίας, Θράκης και δυτικής Αττικής. 

Εδώ θα ήθελα να επισηµάνω κάτι σε σχέση µε αυτά που γρά-
ψατε, γιατί τα έψαξα λίγο. Ως προς το Πολυτεχνείο Κρήτης, να
πούµε ότι το Πολυτεχνείο Κρήτης, σε αντίθεση µε αυτά που λέτε
στην ερώτησή σας, διαθέτει φοιτητική εστία µόνο στα Χανιά,
µόνο στην Πολυτεχνειούπολη των Χανίων. Το Πολυτεχνείο δεν
έχει τέτοιο πράγµα ούτε στο Ηράκλειο ούτε στο Ρέθυµνο ούτε
σε άλλη πόλη της Κρήτης. Επίσης, δεν ενοικιάζει δωµάτια για
διαµονή φοιτητών σε καµµία άλλη πόλη της Κρήτης. Έτσι ανα-
φέρετε στην ερώτησή σας και οφείλω να το επισηµάνω.

Ως προς τα κριτήρια στεγάσεως, αυτά έχουν τεθεί από το ίδιο
το πανεπιστήµιο και τα τελευταία τρία ακαδηµαϊκά έτη δόθηκαν
δωµάτια σε όλους τους φοιτητές και δεν υπάρχουν επιλαχόντες
που περιµένουν να αδειάσει κάποιο δωµάτιο για να µπουν στην
εστία. Μάλιστα, κατά τα προηγούµενα έτη 2020 - 2021 και 2021
- 2022, λόγω και του κορωνοϊού, δεκαπέντε δωµάτια παρέµειναν
διαθέσιµα για την εγκατάσταση όλων των δικαιούχων προπτυ-
χιακών φοιτητών και δόθηκαν µε ξεχωριστό κύκλο αιτήσεων σε
µεταπτυχιακούς φοιτητές µε τα ίδια ακριβώς κριτήρια. 

Τώρα, ως προς τα κενά δωµάτια στα οποία αναφέρεστε –γιατί
κι αυτό µου έκανε εντύπωση, αναρωτήθηκα αν έχουµε κενά δω-
µάτια- πράγµατι είναι τέσσερα δωµάτια σε µία φοιτητική εστία
τα οποία έχουν σοβαρά προβλήµατα ως προς την κατάστασή
τους. Πρόκειται να ανακαινιστούν και να αναβαθµιστούν ενεργει-
ακά. Μιλάµε για τέσσερα δωµάτια. Αυτά είναι τα κενά δωµάτια.

Το γεγονός ότι µένουν κλειστά για λόγους ασφαλείας εκείνων
που είναι να µπουν µέσα, δεν στερεί από κανέναν φοιτητή το δι-
καίωµα στέγασης. 

Και ως προς τα εισοδηµατικά κριτήρια, να πούµε ότι το 2017
ήταν στα 17.000 ευρώ και φέτος το εισοδηµατικό κριτήριο είναι
στα 25.000 ευρώ. 

Θα συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έχετε επίγνωση

της πραγµατικής κατάστασης που υπάρχει σε σχέση µε τις φοι-
τητικές εστίες; Γιατί αν πραγµατικά είχατε στοιχειώδη αίσθηση
της οικτρής κατάστασης, δεν θα είχατε τοποθετηθεί µε αυτόν
τον τρόπο. 

Κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσουµε ότι µόλις το 9%των φοιτητών
πανελλαδικά καλύπτονται από φοιτητικές εστίες, αυτές τις εγκα-
ταλελειµµένες στο έλεος της υποχρηµατοδότησης της δικής σας
κυβέρνησης, των προηγούµενων κυβερνήσεων διαχρονικά. Στη
δε Κρήτη το 2%, άντε το πολύ το 3,5% του συνόλου των φοιτη-
τών να καλύπτονται από αυτές τις εστίες τις οποίες σας είπα

προηγουµένως, στην πρωτολογία µου. Λοιπόν τι συζητάµε τώρα;
Είναι άθλια η κατάσταση. 

Εδώ δεν τίθεται µόνο θέµα απόστασης των ξενοδοχείων από
το πανεπιστήµιο. Εδώ υπάρχει και θέµα έλλειψης κατάλληλων
υποδοµών που δεν πληρούν στοιχειώδεις προϋποθέσεις για να
καλύπτουν ανάγκες ενός φοιτητή. Κατ’ αρχάς είναι η λύση τα ξε-
νοδοχεία; Τα ξενοδοχεία ως φοιτητικές εστίες -αστεία πράγµατα-
µε προδιαγραφές τουριστικών καταλυµάτων που είναι για του-
ρίστες και δεν είναι για φοιτητές; Στο Ηράκλειο περί αυτού πρό-
κειται. Πολλοί µικροί χώροι, λίγων τετραγωνικών µέτρων για δύο
ανθρώπους που δεν είναι για να ζεις επί µακρόν, είναι για να ζεις
δυο, τρεις µέρες, µία εβδοµάδα, άντε δέκα µέρες. Δεν διαθέτουν
κοινόχρηστους χώρους και υποδοµές για να διαβάζουν, να κά-
νουν τις εργασίες τους ή να παρακολουθούν σεµινάρια, διαλέ-
ξεις, να γίνεται χρήση διαδικτύου µε υψηλές ταχύτητες, δεν
έχουν καν γραφείο διαβάσµατος στα δωµάτια. Στις εισόδους λει-
τουργούν υπαίθριες ταβέρνες, ενώ δεν υπάρχει χώρος υποδο-
µής εντός του κτηρίου κάτι που θέτει σε κίνδυνο την ίδια την
ασφάλεια των φοιτητών. 

Εξίσου σηµαντικό είναι ότι οι φοιτητές που διαµένουν στις
εστίες, επιβάλλεται να έχουν µια εύκολη πρόσβαση στις δηµό-
σιες υπηρεσίες, στα νοσοκοµεία, να έχουν τη δική τους πολιτι-
στική δραστηριότητα. Οι φοιτητές είναι µέρος της κοινωνικής
ζωής. Δεν µπορεί να τους ξεκόψεις από όλα αυτά. 

Και δυστυχώς οι προδιαγραφές και οι προϋποθέσεις της προ-
κήρυξης για την εξεύρεση εστιών είναι φωτογραφικές. Το έχετε
ψάξει; Δεν έχουν καµµία σχέση µε τις στοιχειώδεις προϋποθέ-
σεις που απαιτούνται για να είναι οι φοιτητικές εστίες. Εδώ εµ-
φανίζεται αναντιστοιχία της προκήρυξης για την εξεύρεση
εστιών µεταξύ των δηµοσιευµένων όρων του διαγωνισµού, περί
παροχών και του συµβολαίου που έχει υπογραφεί µε τα ξενοδο-
χεία. Δηλαδή για παράδειγµα αντί για δύο γραφεία στο δωµάτιο
που να καλύπτει τις ανάγκες των δύο φοιτητών, υπάρχει µόνο
ένα που αν απλώσεις το βιβλίο δεν µπορείς να διαβάσεις, δεν
υπάρχει περιθώριο. Προφανώς λοιπόν, πρέπει να ελεγχθεί και η
νοµιµότητα του διαγωνισµού.

Στο δε Ρέθυµνο, απέναντι σε όλα τα απαράδεκτα που συµβαί-
νουν και σας ανέφερα προηγουµένως στην πρωτολογία µου, η
πρυτανεία και η µέριµνα όχι µόνο παρέµειναν αµετακίνητοι στις
θέσεις τους να διώξουν τους φοιτητές από τα δωµάτια τους κα-
λοκαιρινούς µήνες, αλλά καλούσαν τους φοιτητές να παραδώ-
σουν τα κλειδιά, προβαίνοντας ακόµα και σε εκφοβιστικές
πρακτικές, όπως προσωπικά τηλεφωνήµατα, απειλές ότι
όποιος/όποια δεν παραδώσει το κλειδί θα αποκλειστεί από τη δω-
ρεάν σίτιση και πάει λέγοντας. Όλος αυτός ο εκφοβισµός επειδή
ο φοιτητικός σύλλογος των εστιακών κάλεσε τους δικαιούχους
να µην παραδώσουν τα κλειδιά των δωµατίων και να µην νοµιµο-
ποιήσουν έτσι αυτή την απαράδεκτη πρακτική.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Γιατί να µην τα παραδώσουν;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αναφέροµαι για το Ρέθυµνο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Γιατί να µην τα παραδώσουν το καλοκαίρι; 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Γιατί να µην τα παραδώσουν;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ναι, το καλοκαίρι, τον Αύγουστο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Να σας ρωτήσω; Όλο τον εξο-

πλισµό που έχουν µέσα τα δωµάτια, πού θα τον πάνε τα παιδιά;
Πού θα τον πάνε; Θέλω να µας πείτε! Και από πού κι ως πού θα
πρέπει να εκδιώξεις τον φοιτητή από τη φοιτητική εστία, για να
εντάξεις κάποιους άλλους στο όνοµα κάποιων προγραµµάτων;
Πείτε µου. 

Στη συνάντηση που είχαµε ανέδειξαν πόσο σοβαρά είναι τα
προβλήµατα της σίτισης, όπου η φοιτητική µέριµνα και ο εργο-
λάβος ιδιώτης στενεύουν χρόνο µε τον χρόνο τα κριτήρια για το
ποιος δικαιούται ή όχι δωρεάν γεύµατα. Η λογική τής, πάση
θυσία, µείωσης του κόστους έχει ως συνέπεια πολλοί φοιτητές
να αποκλείονται βάσει των ισχυουσών κριτηρίων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όλα τα παραπάνω, λοιπόν, και η πολιτική της Κυβέρνησης
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είναι που οδηγούν τους φοιτητές σε αυτή την κατάσταση. Οι φοι-
τητές που προέρχονται από τα εργατικά λαϊκά στρώµατα δεν
είναι πλούσιοι, δεν είναι αστική τάξη που τους αναγκάζετε να
αφήσουν τις σπουδές τους και να νοικιάσουν σπίτια, να δου-
λεύουν σκληρά για να ανταποκριθούν στα υπέρµετρα έξοδα που
έχουν εκτιναχθεί πάνω από το 40% σε σχέση µε πέρυσι, ειδικά
σήµερα, έτσι όπως έχουν εξελιχθεί τα ενοίκια, η ακρίβεια, η ενερ-
γειακή φτώχεια κ.λπ..

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν προβλέπει τίποτα για να µειωθεί συ-
νολικά το κόστος διαβίωσης όσων σπουδάζουν µακριά από τον
τόπο κατοικίας τους. Την ίδια στιγµή, όµως, δίνονται δισεκατοµ-
µύρια για τις εξοπλιστικές ανάγκες για λογαριασµό του ΝΑΤΟ,
30 εκατοµµύρια για την πανεπιστηµιακή αστυνοµία, 32 δισεκα-
τοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης για τους επιχειρηµατικούς
οµίλους, γενικά χρήµατα µε τη σέσουλα. Ωστόσο, δεν περισσεύει
τίποτα για τους φοιτητές που προέρχονται από τα εργατικά
λαϊκά στρώµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ, πρέπει να ολοκληρώσετε. Φτάσατε τα
έξι λεπτά!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το
εξής: Είναι αναγκαίο να υπάρξουν άµεσα µέτρα στήριξης των
φοιτητών, όπως διεκδικούν και οι φορείς τους, να οικοδοµηθούν
φοιτητικές εστίες στο πλαίσιο ενός ολοκληρωµένου στεγαστικού
σχεδιασµού µε αποκλειστική ευθύνη του κράτους, ασφαλείς και
λειτουργικές εστίες που να καλύπτουν το σύνολο των αναγκών
των φοιτητών δωρεάν για όλους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, χαίροµαι που συµφωνούµε ότι δεν είναι

σωστά τα στοιχεία για το Πολυτεχνείο της Κρήτης, όπως τα γρά-
φετε µέσα στην ερώτησή σας. 

Και εδώ θα ήθελα να κάνω και ένα προσωπικό σχόλιο. Όταν
βλέπω ότι το κατώφλι για το ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα έχει
πάει στα 25.000 ευρώ και ένας καθηγητής έχει ετήσιο εισόδηµα
27.000 ευρώ, αντιλαµβάνεστε ότι δεν ισχύει αυτό που λέτε «στα
τάρταρα». Και το λέω, γιατί χρησιµοποιήσατε τη φράση «στα
τάρταρα».

Μακριά από εµένα η εικόνα ότι η κατάσταση τις φοιτητικές
εστίες είναι ρόδινη. Δεν µου αρέσει καθόλου η κατάσταση των
φοιτητικών εστιών στην Ελλάδα και θα ήθελα να είναι πολύ βελ-
τιωµένη. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο εγώ πιστεύω ότι µόνο αν
µπορέσουµε να φτιάξουµε σε βάθος χρόνου -γιατί δεν γίνονται
όλα µε ένα µαγικό ραβδάκι- σύγχρονες εστίες σε όλα τα επαρ-
χιακά πανεπιστήµια, σε όλα τα περιφερειακά πανεπιστήµια, θα
µπορέσουµε πραγµατικά να προσφέρουµε σε όλες τις οικογέ-
νειες τη δυνατότητα τα παιδιά τους να επιλέγουν να σπουδάζουν
και στην επαρχία, χωρίς να σκέφτονται το οικονοµικό κόστος.

Από εκεί και πέρα όµως, πριν από περίπου δύο µήνες είχαµε
την απόφαση του Πρωθυπουργού να αυξηθεί το στεγαστικό επί-
δοµα από τα 1.000 ευρώ στα 1.500 ευρώ και σε περίπτωση συγ-
κατοίκησης µε φοιτητή στα 2.000 ευρώ. Με ρωτήσατε
προηγουµένως τι µέτρα παίρνει η Κυβέρνηση. Σας λέω, λοιπόν,
ένα πολύ συγκεκριµένο µέτρο. Εάν συγκατοικούν τρεις φοιτητές
µαζί, δικαιούχοι του στεγαστικού επιδόµατος, αυτοµάτως έχουν
δυνατότητα για 6.000 ευρώ τον χρόνο, κάτι που δίνει τη δυνατό-
τητα ικανοποιητικής στέγασης σε επαρχιακές πόλεις. Αυτό
βλέπω ότι το προσπερνάτε. Είναι τεράστιο οικονοµικό βοήθηµα
να πας από τα 1.000 στα 2.000 ευρώ σε περίπτωση που συγκα-
τοικείς µε κάποιον άλλον, προσαυξανόµενο για κάθε έναν από
αυτούς που συγκατοικούν. Αυτό, βέβαια, δεν αναιρεί την προ-
σπάθεια να δηµιουργήσουµε νέες φοιτητικές εστίες. Σας είπα
ήδη ότι πάµε σε οκτώ χιλιάδες εκατόν πενήντα καινούργιες κλί-
νες. Όµως, µέχρι να µπορέσουµε να φτάσουµε σε αυτή την ιδε-
ατή κατάσταση, ο κάθε φοιτητής που δικαιούται στεγαστικού
επιδόµατος θα µπορεί να έχει δυνατότητα 2.000 ευρώ τον χρόνο,
το οποίο θα µπορεί να πολλαπλασιάζεται µε καθέναν που συγ-
κατοικεί. Αυτό στην πράξη λύνει το περισσότερα άµεσα προβλή-

µατα όσον αφορά το στεγαστικό ζήτηµα που υπάρχει για τους
φοιτητές. Σε βάθος χρόνου ελπίζω να µπορέσουµε να δηµιουρ-
γήσουµε ακόµη περισσότερες εστίες για να στεγαστούν οι φοι-
τητές. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 141/7-11-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κέρκυρας του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Δηµήτριου Μπιάγκη προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, µε θέµα: «Επιβεβληµένη ανάγκη θέσπισης νο-
µοθετικής ρύθµισης για την παράταση έκδοσης οικοδοµικών
αδειών στα κατά παρέκκλιση οικοδοµήσιµα ακίνητα και µετά το
2022».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, να σας ευχαριστήσω και εσάς για την αν-

ταπόκριση που βρισκόσαστε εδώ. 
Η συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση αφορά ένα θέµα πολύ γνω-

στό, όλη η επικράτεια ασχολείται µε το συγκεκριµένο θέµα. Με
δυο κουβέντες, πολύ σύντοµα να σας πω ότι τον Δεκέµβριο του
2020, κύριε Υπουργέ, µε τον ν.4759/2020, κατατέθηκαν κάποιοι
περιορισµοί στην κατά παρέκκλιση δόµηση κάποιων οικοπέδων.
Συγκεκριµένα καταργήθηκε η δυνατότητα στην κατά παρέκκλιση
δόµηση σε οικόπεδα µικρότερα των τεσσάρων στρεµµάτων. 

Μέσα στο ίδιο το νοµοσχέδιο προβλέφθηκε και µια παράταση
δύο ετών, ώστε να υπάρχουν οι προϋποθέσεις να δηµιουργη-
θούν µια σειρά από θέµατα, ώστε να βγουν µέσα σε αυτό το διά-
στηµα οι όποιες άδειες και µετά να µπούµε στα νέα δεδοµένα
για να διαφυλάξουµε το περιβάλλον και µια σειρά από θέµατα
µε µια καινούργια πολιτική. 

Σήµερα ερχόµαστε να δούµε µια διαφορετική πραγµατικό-
τητα. Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, τα οικόπεδα αυτά ανήκουν ως επί
το πλείστον σε ανθρώπους µεσαίου και χαµηλού εισοδήµατος.
Είναι τίτλοι που κληρονόµησαν ή κάποιοι αγόρασαν µε µόχθο και
τα αγόρασαν σαν άρτια και οικοδοµήσιµα κατά παρέκκλιση. Είναι
οικόπεδα, τα οποία φορολογήθηκαν σαν άρτια και οικοδοµήσιµα
κατά παρέκκλιση. Και όλα αυτά λήγουν µέχρι τις 9 Δεκεµβρίου,
ξεχνώντας τη σπουδαιότητα που έχει αυτό το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο και ο χρόνος που είχατε δώσει για τις νησιωτικές πε-
ριοχές της χώρας µας. Φανταστείτε το πρόβληµα που
δηµιουργείται σε αυτές τις περιοχές.

Για του λόγου το αληθές σάς έχω προσκοµίσει ψηφίσµατα της
διοικούσας επιτροπής του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος. Σας
προσκοµίζω ψηφίσµατα και υποµνήµατα από όλα τα ΤΕΕ των νη-
σιωτικών περιοχών, όπως επίσης και επιστολές από το ΤΕΕ Κέρ-
κυρας, δικηγορικούς συλλόγους, κ.λπ.. Είναι επιστολές και
έγγραφα, τα οποία θα σας δώσω αµέσως µετά.

Ξέρετε µετά από δύο χρόνια, όµως, έχουµε κάποια νέα δεδο-
µένα, για να δούµε αν πράγµατι η προθεσµία που είχατε δώσει,
προκειµένου αυτά τα συγκεκριµένα οικόπεδα να αδειοδοτηθούν
και να πάρουν τις άδειές τους, δόθηκε στους ιδιοκτήτες. 

Σας λέω, λοιπόν, υπήρξε η πανδηµία δύο χρόνια µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται οικονοµικά και κοινωνικά. Υπήρξε η µη συνέχιση
προώθησης των τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων. Υπάρχει ο ανύ-
παρκτος χωροταξικός σχεδιασµός. Υπάρχουν τα προβλήµατα
που έχουν δηµιουργηθεί µε την ανάρτηση των δασικών χαρτών.
Αρκεί να σας πω ότι δεν έχουν συσταθεί καν οι επιτροπές για την
εκδίκαση των ενστάσεων. Και στην Κέρκυρα µιλάµε για άνω των
δυόµισι χιλιάδων ενστάσεων αυτή τη στιγµή.

Υπάρχουν -προσέξτε, κύριε Υπουργέ- τα κτηµατολόγια και η
δυσλειτουργία που υπάρχει γύρω από τα κτηµατολόγια µε δεδο-
µένο ότι δεν περιέχουν το σύνολο της επικράτειας. Υπάρχουν κα-
θυστερήσεις ακόµα και για χαρακτηρισµούς, κάτι σηµαντικό που
είχε προβλέψει ο νόµος, για τις αναγνωρίσεις των οδών. 

Συνεχίζω. Υπάρχουν ακόµα διαχρονικά ολιγωρίες της διοίκη-
σης. Ούτε οι πολεοδοµίες µπορούν να ανταποκριθούν ούτε οι
δήµοι µπορούν να ανταποκριθούν στα αιτήµατα, προκειµένου να
δώσουν βεβαιώσεις για την παλαιότητα αυτών των οικοπέδων. 

Για όλους αυτούς τους παραπάνω λόγους ζητάµε -και δεν το
ζητάω εγώ, δεν το ζητάει το ΠΑΣΟΚ, δεν το ζητάει το Κίνηµα Αλ-
λαγής, δεν το ζητάει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ από την Κέρκυρα,
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είναι µια ολόκληρη κοινωνία νησιωτικών περιοχών και όχι µόνο
σε όλη την επικράτεια που έχουν ένα συγκεκριµένο αίτηµα- να
δείτε εάν πράγµατι ισχύουν όλα αυτά τα θέµατα που σας έθεσα,
εάν πράγµατι όλα αυτά ήταν ένα τροχοπέδη στην προσπάθειά
τους αυτοί οι άνθρωποι µέσα στα δύο χρόνια που τους δώσατε
να αξιοποιήσουν την περιουσία τους. Νοµιµοποιείστε σήµερα να
µη δώσετε παράταση και να στείλετε όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους ουσιαστικά να κάνουν τι τα συγκεκριµένα οικόπεδα, εις
όφελος κάποιων άλλων βέβαια που είναι κύριοι δίπλα µεγαλύτε-
ρων οικοπέδων, να τα έχουν για ποιον λόγο;

Και αν ναι και εµµείνετε στην απόφασή σας να µη δώσετε προ-
θεσµία, πώς θα αντιµετωπίσετε τα προβλήµατα που ξεπερνιούν-
ται σε σχέση µε την οικία, µε τις αξίες των οικοπέδων και των
σπιτιών γενικότερα σε όλη την Ελλάδα και ιδιαίτερα στις νησιω-
τικές περιοχές;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, αναφερθήκατε διεξοδικά σε ένα

πραγµατικά σοβαρό πρόβληµα, σε ιδιοκτησίες εκτός σχεδίου
που τους είχε δοθεί η δυνατότητα διαχρονικά, κατά παρέκκλιση,
να µπορούν να αξιοποιούν ως άρτια και οικοδοµήσιµα κατά πα-
ρέκκλιση αγροτεµάχια, εφόσον πληρούσαν κάποιες συγκεκριµέ-
νες προϋποθέσεις που αναφέρονταν και ως προς τον χρόνο
δηµιουργίας του οικοπέδου, του γηπέδου. Γιατί η µικρότερη πα-
ρέκκλιση, για παράδειγµα, τα επτακόσια πενήντα τετραγωνικά,
µιλάει για παρέκκλιση σε οικόπεδα που είχαν ή έχουν δηµιουρ-
γηθεί πριν από τον Νοέµβριο του 1962. Επτακόσια πενήντα, χίλια
διακόσια, δύο στρέµµατα -σε κάθε περίπτωση παρεκκλίσεις κάτω
από τα τέσσερα στρέµµατα- και εφόσον έχουν πρόσωπο σε χα-
ρακτηρισµένο δρόµο. Το αναφέρω επειδή αναφερθήκατε και σε
χαρακτηρισµένες οδούς, γιατί ανοίξατε διαχρονικά όλες τις πλη-
γές της εκτός σχεδίου δόµησης. 

Μιλάµε, λοιπόν, για οικόπεδα που έχουν το δικαίωµα παρέκ-
κλισης από πάρα πολύ παλιά και εφόσον έχουν δρόµο σε υπάρ-
χοντα χαρακτηρισµένο δρόµο, δηλαδή, εθνικό, δηµοτικό,
επαρχιακό και σε όσα είναι εκτός σχεδίου, εκτός οικισµού, αλλά
εντός ζώνης πεντακοσίων µέτρων, εφόσον έχουν δηµιουργηθεί
πριν από το 1977 ή το 1978, κατά περίπτωση. 

Η παράταση που έχει δοθεί και λήγει στις 9 του µήνα, έχει ως
υποχρέωση, για να διατηρηθεί το πλεονέκτηµα της αρτιότητας
και οικοδοµησιµότητας κατά παρέκκλιση, να έχει εκδοθεί η προ-
έγκριση της οικοδοµικής άδειας. Προέγκριση οικοδοµικής
άδειας σηµαίνει, πέρα από την αίτηση, τοπογραφικό και διά-
γραµµα δόµησης. Για το τελευταίο σηµαίνει, επειδή πρέπει να
αποτυπώνονται και αρχιτεκτονικά στοιχεία, να έχει υπάρξει και
αρχιτεκτονική µελέτη. Τα λέω όλα αυτά γιατί επιδρούν και ως
προς τον χρόνο της διαδικασίας αλλά και ως προς το κόστος της
προετοιµασίας. 

Είναι αλήθεια ότι έχουν δηµιουργηθεί πολλά προβλήµατα και
γιατί υπάρχουν οι υπηρεσίες δόµησης που καθυστερούν, για διά-
φορους λόγους και γιατί έχουν υπάρξει µε τους παράλληλους
σχεδιασµούς -αναφερθήκατε εσείς- καθυστερήσεις. Αυτή είναι
η υπάρχουσα κατάσταση σήµερα. 

Γνωρίζουµε όλοι -και αναφερθήκατε και εσείς- ότι αφορά γε-
νικότερα χαρακτηρισµούς δρόµων εκτός σχεδίου. Σε ό,τι αφορά
τον χαρακτηρισµό στην εκτός σχεδίου δόµηση δρόµων που επέ-
χουν θέση προσώπου στην εκτός σχεδίου δόµηση µε την πολε-
οδοµική νοµοθεσία, είναι µια διαχρονική καθυστέρηση και πάµε
να τη λύσουµε και όχι αποσπασµατικά και µεµονωµένα. Έτσι εξε-
λίσσεται σήµερα. 

Ανοίγω παρένθεση: Αν δεν είναι χαρακτηρισµένος ο δρόµος -
αναφέρθηκα πριν και υπάρχει δηµοσίευση στο ΦΕΚ της αναγνώ-
ρισης- θα πρέπει να είναι αγροτικός προϋφιστάµενος του 1923.
Και για κάθε επένδυση σε ένα γήπεδο χρειάζεται και ένα προ-
εδρικό διάταγµα. Αν είναι µετά το 1923 -δεν θέλω να ανοίξω το
θέµα- είναι αυτά που πάµε να αντιµετωπίσουµε οριζόντια σή-
µερα, µε προκηρύξεις διαγωνισµών και µε προεδρικό διάταγµα

για ασφάλεια δικαίου για να µην τρέχουµε για κάθε περίπτωση
ξεχωριστά µε καθυστερήσεις, ταλαιπωρίες, χάσιµο ευκαιριών,
επενδύσεων και θέσεων εργασίας, κατ’ επέκταση. Η ολοκλή-
ρωση αυτής της εκκρεµότητας θα γίνει µε τα τοπικά και ειδικά
πολεοδοµικά σχέδια. 

Δεν θέλω να πάρω περισσότερο χρόνο τώρα. Θα αναφερθώ
όµως και θα είµαι συγκεκριµένος επί των προβληµατισµών που
αναφέρθηκαν πριν και που πολύ σωστά και εσείς οριζόντια, ξα-
ναλέω, µε τις αναφορές σας τοποθετηθήκατε και για να σας πω
ποιες είναι οι θέσεις µας και άµεσα θα υπάρξει ανακοίνωση γι’
αυτό, σε κατεύθυνση που θα διασφαλίζει τουλάχιστον ως προς
τον χρόνο υποβολής, µε αυτά που θα αναφέρω στη δευτερολο-
γία µου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Ελάτε, κύριε συνάδελφε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, χαίροµαι πραγ-

µατικά που µέσα από την πρωτολογία µου είδατε ξεκάθαρα ότι
τα θέµατα, µε τα οποία προσπάθησα να σας πείσω για την ανα-
γκαιότητα του να πάρετε κάποια πρωτοβουλία σε αυτή την κα-
τεύθυνση, ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. Δεν είναι
κάποια θεωρήµατα -αν θέλετε- ή φιλοσοφήµατα τα οποία τα
έκανα για αντιπολιτευτικούς λόγους. 

Είναι µια πραγµατικότητα την οποία τη βιώνουν ιδιαίτερα -πι-
στέψτε µε- οι νησιωτικές περιοχές. Σας µίλησα προηγουµένως
για το απόσπασµα του πρακτικού της διοικούσας επιτροπής του
Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας, το ψήφισµα. Πολύ πιθανόν να
το γνωρίζετε. Να σας πω ενδεικτικά για την κοινή επιστολή -που
προφανέστατα θα έχετε λάβει- των προέδρων των νησιωτικών
περιοχών. Μιλάµε για τα Τµήµατα της Κέρκυρας, της ανατολικής
Κρήτης, της δυτικής Κρήτης, της Δωδεκανήσου, της Ευβοίας,
του βορειοανατολικού Αιγαίου. Όλοι αυτοί οι άνθρωποι µέσα από
τα υποµνήµατά τους και τις επιστολές τους δείχνουν µια ανησυ-
χία. Προσπαθούν, πραγµατικά, να σας περάσουν ένα πρόβληµα
ουσιαστικό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μπιάγκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ξέρετε γιατί µε βλέπετε και εµένα να βιώνω τόσο έντονα
αυτό το πρόβληµα; Γιατί έχει να κάνει µε πάρα πολλούς ανθρώ-
πους. Το µόνο που θα σας πω ως στοιχείο για τον νοµό µου, για
τον Νοµό Κέρκυρας, είναι ότι το 50%, κύριε Υφυπουργέ, των
αδειών που εκδίδονται κάθε χρόνο είναι περίπου οι κατά παρέκ-
κλιση άδειες που εκδίδονται. Προσέξτε, και όλα αυτά στην Κέρ-
κυρα, που γνωρίζετε πολύ καλά ποια είναι η αξία σήµερα των
οικοπέδων, ποια είναι η αξία σήµερα των οικιών.

Σε αυτούς τους ανθρώπους, όπως σας είπα προηγουµένως,
οι οποίοι είτε κληρονοµικό δικαίωµα είχαν -αν θέλετε- είτε αγό-
ρασαν ένα οικόπεδο το οποίο είχε τη δυνατότητα να δοµήσει και
πλήρωσαν την εφορία γι’ αυτόν τον λόγο, πλήρωσαν και το ελ-
ληνικό κράτος, ερχόµαστε και λέµε σήµερα ότι στις 9 του Δεκέµ-
βρη τελειώνουν όλα αυτά και µπαίνουµε σε µια καινούργια πλέον
λογική. Αυτούς τους ανθρώπους, πραγµατικά, µπορεί κανείς να
τους φανταστεί;

Σας είπα προηγουµένως για µια σειρά από λάθη τα οποία η
πολιτεία -δεν µιλάω για εσάς, συγκεκριµένα- διαχρονικά έχει
κάνει. Υπάρχουν σφάλµατα.

Και συνεχίζουµε. Δώσατε τα δύο χρόνια παράταση, ώστε να
έχουν δηµιουργηθεί οι προϋποθέσεις και ώστε το κόστος ενός
τέτοιου µέτρου να είναι όσο γίνεται µικρότερο. Σήµερα βλέ-
πουµε, όµως, ότι δυστυχώς όλες οι προϋποθέσεις που θα
έπρεπε να υπάρχουν -τοπικά πολεοδοµικά, να έχουν ξεκαθαρίσει
το θέµα µε τους δασικούς χάρτες, µε την εκδίκαση των ενστά-
σεων, µε µια σειρά από θέµατα- δεν υπάρχουν.

Και επαναλαµβάνω, δεν είναι ένα θέµα που έχει να κάνει µε τη
σηµερινή Κυβέρνηση. Είναι διαχρονικό. Εσείς, όµως, επιλέξατε
να δώσετε ένα τέλος και µια καινούργια αρχή µέσα σε χρόνο που
δεν διασφαλίσατε τις αξίες -αν θέλετε- και τα συµφέροντα των
µικρών ιδιοκτητών. Το επαναλαµβάνω, των µικρών ιδιοκτητών.
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Δεν τα διασφαλίσατε, γιατί δεν υπήρχαν αυτές οι προϋποθέσεις.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Είναι πραγµατικά ένα αίτηµα, µία παράκληση. Έχετε δείξει την

ευαισθησία σας. Έχω επανέλθει και άλλες φορές. Επανέρχοµαι
για τρίτη φορά στο συγκεκριµένο θέµα σε εσάς. Σας έχω κάνει
και ερωτήσεις. Έχετε δείξει την ευαισθησία στο συγκεκριµένο
θέµα, αλλά τώρα, αυτή τη στιγµή, είναι πράγµατι η ώρα των απο-
φάσεων.

Ξέρετε, µε κάποια µέτρα τα οποία θα είναι µεσοβέζικα, παρα-
δείγµατος χάριν: «Πηγαίνετε να καταθέσετε έναν φάκελο. Μέσα
σε τρεις µήνες καταθέστε τη µελέτη» δεν δίνετε λύσεις και απαν-
τήσεις. Εδώ πρέπει να καταλάβετε ότι τα προβλήµατα είναι αντι-
κειµενικά. Δεν λειτουργούν οι πολεοδοµίες. Υπάρχει φόρτος
εργασίας και υποστελέχωση. Δεν λειτουργούν οι τεχνικές υπη-
ρεσίες των δήµων. Υπάρχει φόρτος εργασίας και υποστελέχωση.
Δεν λειτουργούν -προσέξτε- οι επιτροπές για την εκδίκαση των
δασικών ενστάσεων. Δεν έχουν συσταθεί καν. Σας µιλάω για την
Κέρκυρα, για δυόµισι χιλιάδες προσφυγές.

Με όλα αυτά, λοιπόν, τα στοιχεία καταλάβετε έναν άνθρωπο,
έναν απλό πολίτη, ο οποίος είχε κάνει µια αγορά ή έχει ένα τέτοιο
οικόπεδο από τον πατέρα του, από τους γονείς του και το είχε ή
για να χτίσει το σπίτι του παιδιού του ή για να προικίσει την κόρη
του, όπως λένε στην επαρχία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Τελει-
ώνω αµέσως.

Είναι πραγµατικά ένα ζητούµενο που οφείλετε να το δείτε, να
σκύψετε από πάνω µε τη µέγιστη δυνατή ευαισθησία και να δώ-
σετε απαντήσεις.

Σας διαβεβαιώνω, έρχοµαι από την Κέρκυρα, αλλά βλέποντας
σε όλη την επικράτεια τη συγκεκριµένη πρωτοβουλία µου, που
ανακοινώθηκε, δεν µπορείτε να φανταστείτε πόσα τηλέφωνα έχω
δεχτεί σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, ειλικρινά σας λέω, αντιλαµβάνοµαι

την ευαισθησία αλλά και τη σοβαρότητα του θέµατος.
Όλη αυτή η διαδικασία θα λήξει, όταν ολοκληρωθούν τα το-

πικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια που είναι σε εξέλιξη. Ανα-
φερθήκατε σε διαχρονική υστέρηση χωροταξίας και
πολεοδοµίας, σχεδιασµού και τάξης στον χώρο. Αλήθεια είναι.
Όµως, αυτή τη στιγµή σε όλη την Ελλάδα αυτό το διαχρονικά
κενό, για να βάλουµε τάξη στα πράγµατα και στον χώρο, εξελίσ-
σεται µέσω των τοπικών και ειδικών πολεοδοµικών σχεδίων αλλά
και µε πρόσθετες διατάξεις στην εκτός σχεδίου δόµηση. 

Για να έχετε µια τάξη µεγέθους, µέχρι την άνοιξη του 2023 θα
έχουµε συµβασιοποιήσει σε όλη την Ελλάδα όλους τους σχεδια-
σµούς. Μιλάµε συνολικά περίπου για τριακόσια προεδρικά δια-
τάγµατα. Από αυτά, τα διακόσια είκοσι θα αφορούν στα τοπικά
και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια, για να βάλουµε τάξη εκεί που δεν
υπήρξε ποτέ. Τότε δεν θα µιλάµε για παρεκκλίσεις, διότι για
πρώτη φορά το κράτος µας θα έχει βάλει τάξη -ως όφειλε να είχε
κάνει- στον χώρο. Παρεκκλίσεις είναι απόρροια της έλλειψης του
σχεδιασµού.

Ειδικότερα τώρα και µέχρι τότε, σε καµµία περίπτωση από
αυτές τις περιπτώσεις που θα υποβληθούν δεν θα έχουν ιδιαί-
τερο κόστος. Δεν θέλω να µπω σε λεπτοµέρειες αυτή τη στιγµή.
Θα υπάρξει, όµως, συντοµότατα η ανακοίνωση από την πλευρά
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, για να γνωρίζει
κάποιος και για να µην ευθύνεται για τις καθυστερήσεις των υπη-
ρεσιών και των υπηρεσιών δόµησης από την ώρα που θα υπο-
βληθούν τα στοιχεία µέχρι τις 9 του µήνα. Και δεν µιλώ µόνο για
την υπάρχουσα που γνωρίζουµε, δηλαδή όλη η κατάσταση της
προέγκρισης να έχει παρθεί µέχρι τις 9 του µήνα, αλλά µιλάµε
και για άλλες κινήσεις που θα διασφαλίζουν τον χρόνο της ολο-
κλήρωσης της διαδικασίας, εφόσον εµπρόθεσµα υποβληθούν

αυτά που µε λεπτοµέρειες θα αναφερθούν, όπως είπα στην ανα-
κοίνωση του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Αντιλαµβάνοµαι -ειλικρινά σας λέω- όλα αυτά που είπατε και
τι κατ’ επέκταση σηµαίνει σε µικρούς, πολλούς και στη νησιωτική
Ελλάδα κυρίαρχα, αλλά θα σας έλεγα και στην ηπειρωτική Ελ-
λάδα. Είναι ένα κρίσιµο στοίχηµα και όταν είµαστε στη µετάβαση
από µια εποχή σε µια άλλη υπάρχουν δυσκολίες. Θα προσπαθή-
σουµε να τις ελαχιστοποιήσουµε.

Αυτό που µπορώ να πω αυτή τη στιγµή µόνο είναι πως ό,τι υπο-
βληθεί µέχρι τις 9 του µήνα που υπάρχει προθεσµία και δεν θα
προβλέπονται µόνο αυτά που ισχύουν σήµερα, θα υπάρξουν κι
άλλα που σίγουρα θα βοηθήσουν αυτούς που θέλουν στη µετά-
βαση αυτή να µπορούν να εξυπηρετηθούν.

Δεν θέλω να πω περισσότερα, γιατί δεν µου επιτρέπεται να πω
περισσότερα αυτή τη στιγµή. Θα υπάρξει ανακοίνωση από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, ίσως και αύριο, όπου θα περιγράφει
αναλυτικά τις πρόσθετες ρυθµίσεις που αφορούν στο θέµα των
παρεκκλίσεων και της ισχύος στην εκτός σχεδίου δόµηση µέχρι
τις 9 του µήνα που τελειώνει η προθεσµία.

Αυτά µπορώ και αυτά σας λέω, αναγνωρίζοντας και την ευαι-
σθησία και το λέω από την καρδιά µου. Για τις αναφορές σας,
τις ξέρω και τις γνωρίζω µε όλες τις ιδιαιτερότητες που έχουν
από πλευράς αξιών, σε µια εποχή που έχει ιδιαιτερότητες και δυ-
σκολίες πολλές.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη τέταρτη µε αριθµό 143/7-11-2022

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλο-
νίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη
Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Γιατί η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επιλέγει την καύση απορ-
ριµµάτων ως βασική στρατηγική στη διαχείρισή τους σε αντίθεση
µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία»;

Έχουµε ξεχάσει τα γυαλιά και δεν βλέπουµε καλά, κύριε Φά-
µελλε. Έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το κακό είναι ότι εγώ δεν έχω ξεχάσει ότι αυτή η Κυβέρνηση

έφερε ένα ψευδεπίγραφο νοµοσχέδιο για τον χωροταξικό σχε-
διασµό, µε µεγάλα λόγια κοροϊδία για τον κόσµο και τώρα έρχε-
ται ο κ. Ταγαράς στη δύσκολη θέση -γιατί δεν ήταν ο εισηγητής-
να καλύψει τα ακάλυπτα, το µπάχαλο στη χωροταξία, το πάγωµα
του χωροταξικού σχεδίου και τη δήµευση περιουσιών µικρών πε-
ριουσιών ανθρώπων. Αυτό πάτε να κάνετε τώρα. Αλλά θα έρθει
η ώρα, θα έρθετε εδώ και τώρα να φωνάξουµε τον κ. Οικονόµου
να δούµε τι διάλογο θα κάνετε εσείς και οι Υπουργοί, ο κ. Χατζη-
δάκης και ο κ. Σκρέκας. Εν πάση περιπτώσει, θα έρθει η ώρα.

Κύριε Πρόεδρε, η ερώτηση σήµερα αφορά -όπως είπατε και
εσείς- στη δροµολόγηση της καύσης των σύµµεικτων απορριµ-
µάτων. Δεν ήρθε να απαντήσει ο κ. Σκρέκας. Αναρωτιέµαι, κύριε
Ταγαρά, γιατί κρύβεται.

Γνωρίζω ότι δεν έχετε την αρµοδιότητα και δεν µπορείτε να
µπείτε στην ουσία της συζήτησης. Θα διαβάσετε µία απάντηση.
Το κατανοώ. Όµως γιατί το Υπουργείο υποτιµά το περιβάλλον,
τη Βουλή, τους δήµους; Δεν είναι σηµαντικό θέµα για τον κ. Μη-
τσοτάκη η διαχείριση των απορριµµάτων, για να στείλει τον αρ-
µόδιο Υπουργό εδώ; Γιατί κρύβεται;

Αναρωτιέµαι, µόνο η εξασφάλιση των υπερκερδών των καρτέλ
ενέργειας, η αισχροκέρδεια, το πάρτι το οποίο γίνεται στη δηµό-
σια περιουσία ή τα πριµ των «γαλάζιων» παιδιών ενδιαφέρουν τον
κ. Σκρέκα; Μόνο γι’ αυτά θα έρχεται; Για τα απορρίµµατα θα
στέλνει εσάς; Φαίνεται, όµως, ότι εκτός από την επιλογή που
έχετε: «τα πουλάµε όλα», στην περίπτωση των απορριµµάτων τα
πουλάτε όλα, αλλά και τα καίτε όλα. 

Η ερώτηση, λοιπόν, αφορά την αναθεώρηση του Εθνικού Σχε-
διασµού Απορριµµάτων. Βγήκε στη διαβούλευση τον Οκτώβριο
και πιστεύω ότι θα πάει κάποια στιγµή στο Υπουργικό Συµβούλιο.
Θυµίζω ότι τον Αύγουστο του 2020 ο κ. Χατζηδάκης παρέκαµψε
τη Βουλή για να κάνει εθνικό σχεδιασµό. Τότε στον εθνικό σχε-
διασµό είχε βάλει µέσω στρατηγικής την καύση των απορριµµά-
των. 
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Έβαλε έναν ψευδεπίγραφο στόχο, αυτόν του 10% ταφή -δέκα
χρόνια νωρίτερα απ’ ό,τι έλεγε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την Ελ-
λάδα- για να πιέσει να µπει η καύση από την «πίσω πόρτα», να
µην κάνουµε ανακύκλωση, να µην κάνουµε χωριστή συλλογή ορ-
γανικών. Εξάλλου, γεµίσατε µε σκάνδαλα την ανακύκλωση, εκα-
τοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ πάρτι κάνατε στην ανακύκλωση
µε «ηµέτερους». 

Και τώρα βλέπουµε ότι στην τροποποίηση του σχεδιασµού πη-
γαίνετε από την πίσω πόρτα να καταστρατηγήσετε και το ευρω-
παϊκό θεσµικό πλαίσιο και την ιεραρχία διαχείρισης αποβλήτων,
το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Θα µου πείτε τώρα ότι εσείς κάνετε πα-
ρακολουθήσεις σε όλο το Υπουργικό Συµβούλιο και έχετε παρα-
βιάσεις Συντάγµατος, το ευρωπαϊκό κεκτηµένο στα απορρίµµατα
σάς νοιάζει;

Πάµε παρακάτω. Βλέπουµε όµως ότι µε το πρόσχηµα της µε-
ταβατικής διαχείρισης βάζετε την ενεργειακή αξιοποίηση των
σύµµεικτων, όχι κάποιου υπολειµµατικού απορριµµατογενώς
επεξεργασµένου καυσίµου, όχι, των σύµµεικτων, δηλαδή, από
τον κάδο στην καύση. Αυτό έχει µέσα ο εθνικός σχεδιασµός. 

Δεν θα οδηγούνται, δηλαδή, µόνο τα υπολείµµατα πιθανά στη
µονάδα ανακύκλωσης, αλλά θα οδηγείται το σύνολο των απορ-
ριµµάτων. Δηλαδή, από τη µια µεριά έχετε την ανακύκλωση κολ-
ληµένη σε σκάνδαλα και τη χωριστή συλλογή βιοαποβλήτων να
µην προχωράει -δεν έχουµε επεξεργασία οργανικών αποβλήτων-
και µεταβατικά λέτε «θα τα κάψουµε όλα». 

Προσέξτε όµως. Είναι δυνατόν να έχουµε µεταβατικές µονά-
δες καύσης; Σας ρωτώ και ως µηχανικός. Είναι δυνατόν, δηλαδή,
να έχουµε επενδύσεις 100.000.000 ευρώ µεταβατικές για τρία
χρόνια; Αφού ξέρετε καλά και εσείς ότι θέλουν είκοσι, µε είκοσι
πέντε χρόνια -το λιγότερο- χρόνο απόσβεσης. Τι κρύβετε; Θα
σας πούµε εµείς ξεκάθαρα. 

Ο εθνικός σχεδιασµός που ετοιµάζετε, όχι απλά ανοίγει διά-
πλατα τον δρόµο για την καύση όλων των αποβλήτων, αλλά και
για συγκεκριµένα συµφέροντα, που µε την αιτιολογία του µετα-
βατικού θα µπουν στην αγορά και µετά θα είναι δεσµευµένοι οι
δήµοι, θα χάσουν την αρµοδιότητα και για είκοσι πέντε χρόνια
τα σκουπίδια θα καίγονται στο όνοµα του κ. Μητσοτάκη. Αυτό
επιδιώκετε; Γιατί αυτό γράφει ο εθνικός σχεδιασµός. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Έχετε µια ευκαιρία, κύριε Ταγαρά, έστω και χωρίς την αρµο-
διότητα των απορριµµάτων. Να το πάρετε πίσω τώρα. Να απο-
σύρετε τη διάταξη αυτή. Τότε θα ανοίξουµε έναν διάλογο και για
τα υπόλοιπα θέµατα του περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλησπέρα σας και
από µένα και καλή εβδοµάδα. Χρόνια πολλά στον Φίλιππο που
γιορτάζει σήµερα.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κ. Νικόλαος Ταγαράς.

Ορίστε, κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλή εβδοµάδα σε
όλους τους συναδέλφους και σε εσάς. 

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, πράγµατι όπως είπατε, είναι σε εξέ-
λιξη -γιατί είµαστε στη µετάβαση γενικότερα σε πολλά πράγµατα
και στο θέµα που συζητήσατε- θα έρθει και στην Κυβερνητική
Επιτροπή, έχει ολοκληρωθεί η διαβούλευση που αφορά στα θέ-
µατα που θίξατε. Από αυτά που γνωρίζω και µπορώ να σας πω
είναι ότι δεν θα γίνεται για την ενεργειακή αξιοποίηση των απορ-
ριµµάτων στα σύµµεικτα απορρίµµατα, αλλά αφού θα έχει προ-
ηγηθεί προεπεξεργασία, µηχανική διαλογή και, βεβαίως, το
υπόλειµµα θα πάει για ενεργειακή αξιοποίηση για τα απορρίµ-
µατα. Όλα, βεβαίως, κρίνονται στην πράξη, όπως θα κριθεί και
αυτό.

Είναι αλήθεια ότι έχουµε καθυστερήσει διαχρονικά. Αναφέρο-
µαι στη λύση του προβλήµατος επεξεργασίας διαχείρισης και
αξιοποίησης των απορριµµάτων. Και είναι αλήθεια η καθυστέ-
ρηση αυτή σε κάποιες περιοχές έχει δηµιουργήσει πολύ οξυµ-
µένα προβλήµατα.

Χωρίς να είναι στην αρµοδιότητά µου, γνωρίζετε και εσείς ότι
έχω απαντήσει -µου έχει δοθεί η δυνατότητα να απαντήσω- σε

αρκετές περιοχές που υπάρχει πρόβληµα για τη διαχείρισή τους,
γιατί οι χώροι υγειονοµικής ταφής -να µην πω περαιτέρω- έχουν
γεµίσει. 

Είναι αλήθεια ότι είναι σε φάση δηµοπράτησης είκοσι πέντε
µονάδες επεξεργασίας απορριµµάτων, για να έρθουν -µε καθυ-
στέρηση, αλλά επιτέλους- να λύσουν το πρόβληµα της διαχείρι-
σής τους. 

Είναι αλήθεια -γιατί αναφερθήκατε σε συµφέροντα- ότι πάντα
συµφέροντα θα υπάρχουν…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να µην εξυπηρετούνται…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Αγαπητέ συνάδελφε, συµφέροντα πάντα θα υπάρ-
χουν, σηµασία έχει εµείς πώς στεκόµαστε απέναντι σε αυτά τα
συµφέροντα και για το θέµα το συγκεκριµένο που συζητούµε. 

Όµως δύο δρόµοι υπάρχουν σε ό,τι αφορά τη διαχείριση των
απορριµµάτων και είναι ή η ενεργειακή αξιοποίηση ή η ταφή. Βε-
βαίως, στην ενεργειακή αξιοποίηση µιλούµε αφού έχει προηγη-
θεί µε όλες τις διαδικασίες µηχανικής ανακύκλωσης,
ανακύκλωσης γενικά, επανάχρησης και επανάκτησης όλων των
υλικών που µπορούµε και τα υπολείµµατα να πηγαίνουν για ενερ-
γειακή αξιοποίηση. Στην κατεύθυνση αυτή εξελίσσεται ο σχεδια-
σµός. 

Ερχόµαστε και εµείς να συµβάλουµε σε αυτή την κατεύθυνση
και σε κάθε περίπτωση, επειδή όπως είπα -και µε αυτό να κλείσω
την πρωτολογία µου- έχει ολοκληρωθεί η διαβούλευση, έχουν
ακουστεί όλες οι απόψεις. Μετά από την επεξεργασία όλων
αυτών που έχουν αποτυπωθεί ως θέσεις ή ως αντιθέσεις, θα κα-
ταλήξουµε σε αυτό για το οποίο σίγουρα θα λάβετε γνώση και
θα είναι δηµόσια ανακοίνωση, για να µπορέσουµε να συζητή-
σουµε περαιτέρω. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Βεβαίως θα συµπληρώσω και στη
δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο και εσείς για τρία
λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Ταγαράς τώρα «άνοιξε» λίγο τη συζήτηση και υποχρεού-

µαι να καλύψω κάποια κενά, για να µην έχουµε µεταξύ µας πα-
ρανοήσεις. Η Ελλάδα ήταν σε µετάβαση γιατί είχαν τροµερές
καθυστερήσεις οι µνηµονιακές κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας και το 2015 έκανε νέο εθνικό σχεδιασµό µε
βάση τις ευρωπαϊκές οδηγίες. 

Έκλεισε η µετάβαση, κύριε Ταγαρά. Εσείς απλά έχετε καθυ-
στέρηση, δεν έχετε µετάβαση. Ο εθνικός σχεδιασµός έγινε µε
έγκριση και της Κοµισιόν το 2015. Από εκεί και µετά τα έργα που
υλοποιούνται ήταν έργα ανακύκλωσης και κυκλικής οικονοµίας.
Γιατί; Γιατί αυτό που είπατε, ότι υπάρχουν δύο επιλογές, ταφή ή
καύση, είναι λίγο πριν από το 1994 στην Ευρώπη. Το 1994 άλλαξε
η νοµοθεσία και για την ανακύκλωση και έκλεισε ο κύκλος της
ταφής και της καύσης. Εσείς τώρα θέλετε να µας πάτε πίσω στο
1990. 

Άρα ούτε µετάβαση έχουµε ούτε δύο επιλογές µπροστά µας
έχουµε. Δεν έχουµε επιλογή καύση ή ταφή. Έχουµε µία επιλογή:
ανακύκλωση. Δεν υπάρχει άλλη επιλογή. Δεν υπάρχει άλλη επι-
λογή και λόγω του κλίµατος. Εσείς θέλετε καύση και το λέει ο
σχεδιασµός. 

Πάµε, όµως, σε πρακτικά πράγµατα. Συµφωνώ ότι δεν εξαρ-
τάται από την πολιτική ηγεσία το αν υπάρχουν συµφέροντα στην
κοινωνία ή στην οικονοµία. Έχει όµως σηµασία η πολιτική ηγεσία
να µην εξυπηρετεί τα συµφέροντα. Και σήµερα η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας εξυπηρετεί συµφέροντα εις βάρος της κοι-
νωνίας και της χώρας και στη διαχείριση των απορριµµάτων και
στην ανακύκλωση. Το ξέρετε ότι έχετε δώσει άδειες κόντρα σε
εισηγήσεις υπηρεσιών. Το ξέρετε και εσείς, κύριε Ταγαρά, έχετε
και εσείς ευθύνη. Δεν είστε ο αρµόδιος, αλλά περάσατε για ένα
µικρό διάστηµα από το χαρτοφυλάκιο. 

Έχουµε, λοιπόν, αυτή τη στιγµή ένα αναθεωρηµένο κείµενο
σχεδιασµού, κύριε Ταγαρά, που έχει µέσα -σας το λέω µε πάση
ειλικρίνεια, το είδατε στην ερώτησή µου, δεν θα το έγραφα αλ-
λιώς- το ότι σαν µεταβατική διάταξη -και ουδέν µονιµότερο του
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προσωρινού- υπάρχει καύση σύµµεικτων και αυτό σηµαίνει ότι
καίγονται όλα. Δεν υπάρχει ανακύκλωση, δεν υπάρχει επεξεργα-
σία, δεν υπάρχει διαλογή.

Ενώ πρώτα στον σχεδιασµό του 2020 του κ. Χατζηδάκη βάλατε
µέσα την καύση από την «πίσω πόρτα» ως κεντρική επιλογή για
τα απορριµµατογενή καύσιµα -όχι για οτιδήποτε δεν ανακυκλώ-
νεται αλλιώς-, τώρα έρχεστε και κάνετε τρεις επιλογές. Καύση
σύµµεικτων, πρώτον. Έρχεστε και τροποποιείτε τις µονάδες επε-
ξεργασίας που έγιναν µε βάση τον ευρωπαϊκό σχεδιασµό, τον
σχεδιασµό του ΣΥΡΙΖΑ, που έγινε στην Ελλάδα το 2015. Τις τρο-
ποποιείτε και κάνετε µονάδες παραγωγής καυσίµου τις µονάδες
κυκλικής οικονοµίας, εάν έχετε τον Θεό σας! Με ευρωπαϊκά
λεφτά τις κάνετε µονάδες παραγωγής καυσίµου και ταυτόχρονα
περνάτε µια άλλη διάταξη στον σχεδιασµό που λέει ότι τα έργα
θα είναι µόνο ιδιωτικά. 

Δηλαδή, έχει µέσα, κύριοι συνάδελφοι, ότι οι µονάδες ενερ-
γειακής αξιοποίησης θα είναι µόνο ιδιωτών. ή ΣΔΙΤ ή µόνο ιδιω-
τική χρηµατοδότηση. Ότι θα πάρουν την αρµοδιότητα από την
αυτοδιοίκηση, άρα η αυτοδιοίκηση χάνει αρµοδιότητα, χάνει τη
δυνατότητα να αποφασίζει για τη µέθοδο, για τα δηµοτικά τέλη.
Τα χάνει. Τα παίρνετε από την αυτοδιοίκηση. Και κάνετε και τις
µονάδες επεξεργασίας ιδιωτικές και τις ονοµάζετε, τάχατες, µο-
νάδες ανάκτησης και ανακύκλωσης, όµως µέσα παραβιάζετε την
ευρωπαϊκή νοµοθεσία και λέτε ότι θα πηγαίνουν και τα ανακυ-
κλώσιµα και τα σύµµεικτα. 

Σας ενηµερώνω, κύριε Ταγαρά, ότι µε την ευθύνη που έχω και
ως τοµεάρχης αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ θεσµικά θα καταγγείλει την πα-
ραβίαση του ευρωπαϊκού πλαισίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν
θα σας αφήσουµε να κοροϊδέψετε. Για ποιον λόγο; Γιατί όταν έρ-
θουν τα πρόστιµα, κύριε Ταγαρά, δεν θα είστε κυβέρνηση. Είναι
λίγες οι µέρες σας, εξάλλου, στην Κυβέρνηση. Όχι προσωπικά,
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Ξέρετε ότι δεν είναι προσωπικό το
ζήτηµα και είναι θεσµικό.

Στις τελευταίες µέρες της Ποµπηίας της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη δεν θα σας αφήσουµε να ξεπουλήσετε τα απορρίµµατα για
συµβόλαια είκοσι πέντε ετών µε υποχρεωτική καύση. Γιατί όταν
έρθει ο ιδιώτης µε µια επένδυση στην Αθήνα -διαβάζω και για µο-
νάδες της ΔΕΗ στην Αττική, κύριε Ταγαρά-, ιδιαίτερα τα γαλάζια
παιδιά τύπου Στάση, µε µονάδες άνω των 100 εκατοµµυρίων
ευρώ, µε συµβόλαια είκοσι πέντε ετών, αυτό θα είναι µεταβατικό;
Το πρόστιµο, όµως, θα είναι είκοσι πέντε χρόνια εις βάρος της
Ελλάδας. Εσείς θα έχετε φύγει. Θα έχει φύγει ο κ. Μητσοτάκης.
Η Ελλάδα θα πληρώνει πρόστιµα γι’ αυτή την Κυβέρνηση. Όπως
µας είχατε χρεώσει µε τα πρόστιµα των χωµατερών που κλείναµε
και επί µνηµονίου. Δεν τις ξεχάσαµε τις χωµατερές που είχατε
αφήσει πίσω. Μια Ελλάδα χωµατερή αφήνετε όπου περνάτε. Γα-
λάζιες ακρίδες. Αυτό αφήνετε µόνο.

Στα απορρίµµατα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω, είναι
µέσα στον σχεδιασµό και οφείλετε σήµερα να πείτε θα φύγει από
τον σχεδιασµό ως τάχατες µεταβατική διάταξη η καύση συµµεί-
κτων, η πλήρης ιδιωτικοποίηση της επεξεργασίας και η τροπο-
ποίηση των µονάδων κυκλικής οικονοµίας για να βγάζουν
καύσιµα. Αυτό είναι µέσα στον σχεδιασµό. Και είναι εις βάρος
της αυτοδιοίκησης -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε-, διότι καταθέτω
ότι η Ελληνική Εταιρεία Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων το έχει
καταγγείλει, ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Εταιρειών Επιχειρήσεων
Περιβάλλοντος το κατήγγειλε, η Κεντρική Ένωση Δήµων το κα-
τήγγειλε, το δίκτυο ΦΟΔΣΑ το κατήγγειλε. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση συνεχίζει να περνάει και θα
περάσει bypass κάτι τέτοιο, εκτός Βουλής; Γιατί οφείλω να σας
πω ότι έχει κατατεθεί επίσηµο αίτηµα από τον ΣΥΡΙΖΑ το θέµα
αυτό να συζητηθεί στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. Δεν θα είναι
µια ερώτηση µόνο. Την επίκαιρη ερώτηση την κάναµε για να προ-
λάβουµε τη λαθροχειρία που κάνατε τον Αύγουστο του 2020,
που, χωρίς διαβούλευση, άλλαξε τον σχεδιασµό. Χατζηδάκης.
Δεν πιστεύω να έχουµε ακόµη µια µαύρη σελίδα. Ξεπουλάτε την
ενέργεια. Θα ξεπουλήσετε και τα σκουπίδια; Θα τα κάψετε όλα
τελικά στην Ελλάδα; Δεν θα αφήσετε τίποτα όρθιο; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Ταγαρά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, είπα και στην πρωτολογία, θα το
επαναλάβω και τώρα. Δεν τίθεται θέµα ενεργειακής αξιοποίησης
συµµείκτων απορριµµάτων. Αυτό θα το δούµε και στην πορεία,
όταν θα υπάρξει η ανακοίνωση. Επειδή επιµείνατε στην καύση…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αφού το γράφει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Επειδή είναι σε φάση αλλαγών, γι’ αυτό είπα µετά
την κυβερνητική επιτροπή. Εδώ είµαστε και θα το δούµε. Όµως,
επειδή µπορώ να το πω, γι’ αυτό το επαναλαµβάνω.

Τώρα σε ό,τι αφορά την καύση παντού, εγώ αντιλαµβάνοµαι,
ξέρετε είµαι πάντα συγκρατηµένος ως άνθρωπος κατ’ αρχάς,
αλλά το θέµα της ενεργειακής αξιοποίησης των απορριµµάτων
δεν το σκεφτήκαµε εµείς εδώ ξαφνικά και σήµερα. Αυτό εφαρ-
µόζεται σε όλη την Ευρώπη, αν όχι σε όλον τον κόσµο: η ενερ-
γειακή αξιοποίηση των απορριµµάτων. Βεβαίως, η επανάχρηση
και η ανακύκλωση. Δεν πάµε να τα κάψουµε όλα. Αυτά που µπο-
ρούµε να επαναχρησιµοποιήσουµε και να ανακυκλώσουµε βε-
βαίως πρέπει να προηγηθούν των υπολειµµάτων και επ’ αυτών
συζητούµε την ενεργειακή αξιοποίηση. Ό,τι κάνουν σε όλον τον
κόσµο, προστατεύοντας το περιβάλλον. Κι επειδή λειτουργούν
πολλά χρόνια πριν από εµάς, έχουν δοκιµαστεί στην πράξη. 

Σέβοµαι την ευαισθησία του καθενός σε θέµατα προστασίας.
Είπα και πριν ότι στο θέµα της διαχείρισης των απορριµµάτων
διαχρονικά οι ευθύνες είναι πολλών -επειδή προέρχοµαι από την
αυτοδιοίκηση, το έχω εξηγήσει κι άλλη φορά, κι επειδή γνωρίζω
ότι κι εσείς έχετε λειτουργήσει σε πολλούς φορείς ειδικά σε θέ-
µατα περιβάλλοντος και όχι µόνο και δοµές και πάντα µε προ-
σοχή σάς ακούω- και καθυστερήσαµε να πάρουµε αποφάσεις. 

Το έχω πει πολλές φορές, θα το πω για άλλη µία. Όλοι συµ-
φωνούσαµε στο ότι πρέπει να λύσουµε το πρόβληµα µε τα απορ-
ρίµµατα. Όλοι συµφωνούσαµε στη µέθοδο διά της οποίας θα
έπρεπε να λύσουµε το πρόβληµα µε τα απορρίµµατα. Όταν φτά-
ναµε στον χώρο όπου θα έπρεπε να εγκατασταθεί η µονάδα επε-
ξεργασίας, άρχιζαν οι επαναστάσεις. Αυτή είναι η αλήθεια. Την
ξέρουµε όλοι µας. Δεν µπορεί, όµως, να πάει άλλο. Ανεχόµαστε
να βλέπουµε σκουπίδια παντού, να τα πατάµε και όταν πάµε σε
µια οργανωµένη δοµή, που ξαναλέω τα έχουν κάνει πριν από
εµάς, έξω από εµάς, πολλοί και λειτουργούν, πάµε κι εµείς πολ-
λές φορές τα βλέπουµε και όταν τα βλέπουµε λέµε µια χαρά και
όταν γυρνάµε ξανά πίσω, ξανά τζάµπα επαναστάσεις. 

Άρα, µε την έννοια αυτή, υπάρχει καθυστέρηση. Αλήθεια είναι.
Το ζούµε και σήµερα. Είµαστε γενικότερα σε µια εποχή µετάβα-
σης σε όλα τα πράγµατα που καθυστερήσαµε διαχρονικά. Ξέ-
ρετε όλα παρατείνονται, φτάνει όµως κάποια στιγµή και είναι ένα
τείχος µπροστά. Δεν πάει άλλο. Και αυτή η στιγµή είναι τώρα. 

Αναφερθήκαµε πριν στους σχεδιασµούς που αναφερθήκατε κι
εσείς. Αλήθεια είναι. Είναι όµως αλήθεια εξίσου ότι αυτή η υστέ-
ρηση εξελίσσεται παράλληλα, ταυτόχρονα, µε σχεδιασµούς. Κι
επειδή µας παρακολουθεί ο κόσµος, ακούει για σχέδια και λέει
τι σηµαίνει ένα σχέδιο, τι αξία έχει. Έχει την αξία ότι προβλέπει
αυτός ο σχεδιασµός για όλα, αυτό θα επιτρέπεται να γίνει και θα
είναι εκ των προτέρων, για να µη δηµιουργούνται συγκρούσεις
λόγω της έλλειψής του στις δραστηριότητες στον χώρο. Αυτό
πάµε να κάνουµε και µε τα απορρίµµατα. Τα υπόλοιπα σίγουρα
θα κριθούν στην πράξη, γιατί η πράξη είναι αυτή που λύνει και
τις απορίες και τις διαφορετικές αναγνώσεις και τις διαφορετικές
εκτιµήσεις. 

Εγώ θέλω να ευχηθώ σε όλους µας επιτέλους να πάρουµε
αποφάσεις. Όχι στα δύσκολα, διότι όταν λύνεις ένα πρόβληµα
και το βλέπει η κοινωνία -να το δει όµως στην πράξη τι σηµαίνει-
εγώ πιστεύω θετικό αντίκτυπο και θετικό πρόσηµο θα έχει.

Με αυτές τις παρατηρήσεις θέλω να σας πω ότι και για το συγ-
κεκριµένο κοµµάτι είµαστε εδώ να συµβάλουµε ως οφείλουµε,
χωρίς πρόστιµα, επειδή αναφερθήκατε. Διότι αυτό που αναγρά-
φεται και στην ερώτησή σας για τον στόχο του 65% για επανά-
χρηση και ανακύκλωση -και σωστά αναφέρεται- και ως
ευρωπαϊκό αλλά και ως εθνικό στόχο, ακριβώς για να µην υπάρ-
ξουν πρόστιµα από την πλευρά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι
ευθύνη µας και κάτω από αυτή την ευθύνη εξελίσσεται και ο σχε-
διασµός, για να µη φτάσουµε σε επιβολή προστίµων. Διότι τότε
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δεν θα µας φταίνε οι άλλοι, αλλά εµείς.
Όλα θα κριθούν στην πράξη και όλος ο σχεδιασµός γίνεται

στην κατεύθυνση του να αποφύγουµε πρόστιµα, αλλά πάνω απ’
όλα να προστατεύσουµε το περιβάλλον. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι δεν θα συ-

ζητηθούν κατόπιν συνεννόησης οι παρακάτω ερωτήσεις:
Η δεύτερη µε αριθµό 120/2-11-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Θεσπρωτίας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Μάριου Κάτση προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ζητήµατα ανταγωνισµού
από την ιδιωτικοποίηση του Οργανισµού Λιµένος Ηγουµενίτσας
(«ΟΛΗΓ Α.Ε.») και προβλήµατα από τη µη απόδοση της χερσαίας
ζώνης λιµένα στους οικείους δήµους». 

Επίσης δεν θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 123/3-11-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Χαράλαµπου Καστανίδη προς τον
Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για θέµατα επικοινω-
νίας και ενηµέρωσης, µε θέµα: «Υποβάθµιση της λειτουργίας και
του ρόλου της ΕΡΤ3».

H δέκατη όγδοη µε αριθµό 146/7-11-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Επικρατείας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευτυχίας Αχτσιόγλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Διόγκωση ιδιωτικού χρέους,
ασυδοσία τραπεζών και funds, κίνδυνος εγγραφής στο δηµόσιο
χρέος των εγγυήσεων του �Ηρακλή�».

Η ενδέκατη µε αριθµό 129/4-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, µε θέµα: «Η νοµοθετική παρέµβαση είναι βέβαιη,
όµως θα θωρακίσετε τους ευάλωτους δανειολήπτες ή τις εται-
ρείες διαχείρισης δανείων;». 

Και η τρίτη µε αριθµό 97/5-10-2022 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αποκατάσταση των δικαιωµάτων των
ιατρών ΙΔΑΧ (Ιδιωτικού Δικαίου Αορίστου Χρόνου) της 4ης ΔΥΠΕ
(Δηµόσια Υγειονοµική Περιφέρεια), µέλη του Συλλόγου Επιστη-
µονικού Υγειονοµικού Προσωπικού Φροντίδας Υγείας Β. Ελλά-
δας».

Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 119/31-10-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα
Κωνσταντινόπουλου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, µε θέµα: «Αδικαιολόγητη καθυστέρηση πλήρωσης θέ-
σεως εκπαιδευτικού παράλληλης στήριξης στο Νηπιαγωγείο
Τυρού και ελλείψεις καθηγητών στο Γυµνάσιο Τυρού». 

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Θα είµαι εντός του χρόνου, για να µην υπάρχουν πα-
ρεξηγήσεις.

Κυρία Υπουργέ, πολλές φορές τελικά η καθυστέρηση µπορεί
να είναι και προς όφελος όλων αυτών που συζητούµε και έχουµε
ζητήσει να µιλήσουµε σήµερα. 

Έχω ήδη µια ενηµέρωση από τους καθηγητές, γιατί η ερώτηση
µας αφορούσε το Γυµνάσιο του Τυρού αλλά και την παράλληλη
στήριξη του µικρού Κωνσταντίνου στο Νηπιαγωγείο του Τυρού. 

Όσον αφορά, για να µη χάνουµε χρόνο και να πάµε απευθείας,
τις ελλείψεις των καθηγητών, έστω και µετά από δύο µήνες σχε-
δόν αυτή τη στιγµή µαθαίνω από τους καθηγητές και από τους
γονείς ότι η µόνη έλλειψη είναι, αν δεν κάνω λάθος, του καθη-
γητή Γερµανικών για µερικές ώρες στο Γυµνάσιο του Τυρού.
Ίσως και χαιρόµαστε -πραγµατικά το λέω- ότι οι υπόλοιποι ανα-
πληρωτές καθηγητές έχουν πάει στις δύο φάσεις και έχουν στη-
ρίξει τα σχολεία της περιφέρειας.

Θέλω να σας πω όµως τώρα για τον µικρό Κωνσταντίνο, ο
οποίος έχει κάνει όλη τη νόµιµη διαδικασία για την παράλληλη
στήριξη στο Νηπιαγωγείο του Τυρού και έχουν εγκριθεί τα αιτή-

µατά του. Και θέλω να πιστεύω ότι αυτό το παιδί, που είναι µα-
κριά από το κέντρο, θα του δώσει η πολιτεία τις ίδιες δυνατότη-
τες, τις ίδιες ευκαιρίες σε αυτόν και στην οικογένειά του, ώστε
να τον υποστηρίξουν µε τις προϋποθέσεις που το ίδιο κράτος
έχει για άλλα παιδιά στο κέντρο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Ζέττα Μακρή. 
Κυρία Μακρή, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τον

λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. 
Ο Πρόεδρος, ο κ. Κωνσταντινόπουλος, απέδειξε ότι σέβεται

τον χρόνο όχι µόνον όταν προεδρεύει, αλλά όταν είναι και ο ίδιος
εµπλεκόµενος. Και εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ σύντοµη
και ενδεχοµένως να µη χρειαστεί δευτερολογία. 

Θα µου επιτρέψετε να σας πω αναφέροντας όσο πιο σύντοµα
µπορώ, κύριε συνάδελφε, ότι στην Αρκαδία έχουν διοριστεί
τριάντα έξι µόνιµοι εκπαιδευτικοί στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση.
Οι δεκαεννέα είναι στη γενική εκπαίδευση, οι δεκαεπτά στην ει-
δική αγωγή, εξήντα επτά µόνιµοι εκπαιδευτικοί στη δευτεροβάθ-
µια, πενήντα πέντε στη γενική και δώδεκα στην ειδική. 

Σε ό,τι αφορά τις προσλήψεις αναπληρωτών στην πρωτοβάθ-
µια εκπαίδευση για την εξειδικευµένη εκπαιδευτική υποστήριξη,
δηλαδή την παράλληλη στήριξη, πραγµατοποιήθηκαν χίλιες πεν-
τακόσιες τριάντα έξι προσλήψεις νηπιαγωγών συνολικά στην επι-
κράτεια στη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Αρκαδίας,
εκεί όπου ανήκει και το νηπιαγωγείο για το οποίο ερωτάται το
Υπουργείο. Προσλήφθηκαν στην παράλληλη στήριξη δώδεκα νη-
πιαγωγοί.

Θα παραλείψω το πώς υλοποιούνται τα προγράµµατα παρο-
χής παράλληλης στήριξης. Θα σας πω, λοιπόν, ότι στα νηπιαγω-
γεία της γενικής εκπαίδευσης της Αρκαδίας κατά το τρέχον
διδακτικό έτος 2022 - 2023 ο αριθµός των αιτηµάτων παροχής
παράλληλης στήριξης έως την καταληκτική ηµεροµηνία της πρώ-
της φάσης υποβολής των αιτηµάτων, δηλαδή στις 21-6-.2022
ήταν είκοσι ένα. Από αυτά, κύριε συνάδελφε, έχουν ικανοποιηθεί
τα δεκαοχτώ και η ανάρτηση έγινε από το οικείο ΚΕΔΑΣΥ. Μέ-
νουν, λοιπόν, τρία αιτήµατα, ένα εκ των οποίων είναι αυτό που
θίγετε για το Νηπιαγωγείο Τυρού. 

Σας λέω, λοιπόν, µε ικανοποίηση ότι την τρέχουσα εβδοµάδα,
αυτή που διανύουµε τώρα, θα καλυφθεί µε τη φάση προσλήψεων
των αναπληρωτών και βεβαίως η απάντηση στον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο είναι και απάντηση η οποία γνωστοποιείται σε όλους
τους ενδιαφερόµενους.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτηµα. Στη Διεύθυνση Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης Αρκαδίας, όπου είναι το Γυµνάσιο Τυρού,
εκεί έγιναν ογδόντα δύο προσλήψεις, δηλαδή εβδοµήντα δύο
αναπληρωτές γενικής εκπαίδευσης διαφόρων κλάδων και ειδικο-
τήτων, δέκα αναπληρωτές εκπαιδευτικοί ειδικής αγωγής οµοίως.
Στο Γυµνάσιο Παραλίας Τυρού οι εκπαιδευτικές ανάγκες για τις
οποίες κάνετε λόγο αφορούν στα φιλολογικά µαθήµατα και τη
Φυσική Αγωγή και, όπως και εσείς ορθά είπατε, έχουν ήδη καλυ-
φθεί. Υπάρχουν ολιγόωρα κενά στις τέσσερις ώρες των Γερµα-
νικών. 

Ως Υπουργός που διαχειριστήκατε τα προγράµµατα ΕΣΠΑ αν-
τιλαµβάνεστε και τη διαδικασία και τον τρόπο µε τον οποίο γίνε-
ται. Θα υπάρξει όµως και άλλη φάση προσλήψεων
αναπληρωτών, όπου οι ελάχιστες εκπαιδευτικές ανάγκες που
υπάρχουν ανά την επικράτεια και στην περιοχή που σας ενδια-
φέρει θα καλυφθούν και αυτές. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Αντιπρόεδρος για τρία λεπτά.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Εγώ θέλω να πω, γιατί νοµίζω µας παρακολουθούν και
οι γονείς του µικρού Κωνσταντίνου, ότι κάνατε ένα παιδί και µια
οικογένεια σε µια περιφερειακή πόλη, σε έναν περιφερειακό
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δήµο χαρούµενο, ότι το παιδί τους από την επόµενη εβδοµάδα
θα βρει την υποστήριξη που χρειάζεται. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θέλετε δευτερολογία,

κυρία Μακρή; Όχι. 
Συνεχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 135/7-11-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Για την επι-
σκευή - ανακατασκευή των κτηρίων στις σεισµόπληκτες περιοχές
της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Ηρακλείου και τις υφιστάµε-
νες συνθήκες στέγασης των κατοίκων». 

Κύριε Συντυχάκη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Καλησπέρα, ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχει περάσει πάνω από ένας χρόνος από

τον καταστροφικό σεισµό στο Ηράκλειο. Εκατοντάδες οικογέ-
νειες στους Δήµους Μινώα Πεδιάδας και Αρχανών - Αστερου-
σίων ακόµα είναι σε οικίσκους µε απαράδεκτους όρους
διαβίωσης στα είκοσι πέντε τετραγωνικά µέτρα. Μένουν ακόµα
και πολυµελείς οικογένειες µέσα σε αυτούς, εκτεθειµένοι εν όψει
του χειµώνα που έρχεται. 

Εν τω µεταξύ και ενώ µπαίνουµε στον δεύτερο χειµώνα, δεν
έχουν καλυφθεί οι ανάγκες σε οικίσκους, µε αποτέλεσµα πλη-
γέντες να ζουν σε σπίτια επικίνδυνα. Για παράδειγµα, στον οικι-
σµό Γαλατά του Δήµου Μινώα από τα εκατόν τριάντα σπίτια τα
εκατόν είκοσι είναι ακατάλληλα, ενώ οι οικίσκοι που τοποθετή-
θηκαν καλύπτουν µόνο το 20% των αναγκών. 

Παρά τις µέχρι σήµερα εξαγγελίες της Κυβέρνησης για άµεση
αποκατάσταση ζηµιών, η κρατική αρωγή δεν επαρκεί. Τα εµπόδια
είναι πολλά, οι κατεδαφίσεις είναι µε ρυθµούς χελώνας, λόγω
ανεπαρκούς χρηµατοδότησης. Πολλές οικογένειες κινδυνεύουν
να µείνουν άστεγες, λόγω των προϋποθέσεων για ενυπόθηκα δά-
νεια, του κόστους για έκδοση άδειας επισκευής κτηρίου που δεν
αποζηµιώνεται ως ξεχωριστή δαπάνη, του τιµολογίου που υπο-
λογίζεται µε κατασκευαστικές τιµές που δεν έχουν καµµία σχέση
µε τις σηµερινές ιλιγγιώδεις ανατιµήσεις σε οικοδοµικά υλικά και
εργασίες. Τελικά το πραγµατικό κόστος που καλύπτει η στεγα-
στική συνδροµή είναι µόνο το 45% έως 55% του πραγµατικού κό-
στους επισκευής και ανακατασκευής κτηρίων και οι κάτοικοι δεν
ξέρουν πότε και αν θα επιστρέψουν στα σπίτια τους. 

Από τον ΤΑΕΦΚ, τον Τοµέα Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυ-
σικών Καταστροφών στο Ηράκλειο έχουν πραγµατοποιηθεί πε-
ρίπου εννέα χιλιάδες τριακόσιες αυτοψίες, ενώ περίπου πέντε
χιλιάδες διακόσια σπίτια έχουν χαρακτηριστεί µη κατοικήσιµα και
για τους δύο δήµους. Ο ΤΑΕΦΚ όµως έχει δέκα άτοµα διοικητικό
προσωπικό και µόνο δεκαοκτώ µηχανικούς ελέγχου των φακέλων
και παραλαβής βλαβών από τους τριάντα υπαλλήλους διαφόρων
ειδικοτήτων που θα στελέχωναν, υποτίθεται, την υπηρεσία.

Οι εννιακόσιοι φάκελοι που έχουν κατατεθεί είτε στην Αθήνα
είτε στο Ηράκλειο είναι πάρα πολλοί για να διεκπεραιωθούν µόνο
από δεκαοχτώ µηχανικούς και του ΤΑΕΦΚ και τους υπόλοιπους
µηχανικούς της ΔΑΕΦΚ στην Αθήνα, παρά την υπεράνθρωπη
προσπάθεια των εργαζοµένων.

Επίσης, ο ΤΑΕΦΚ δεν έχει δικό του κτήριο γραφείων στο Ηρά-
κλειο. Η δε υπηρεσία δόµησης στο Καστέλι έχει τεράστια έλ-
λειψη προσωπικού. Υπάρχει µόνο µία υπάλληλος, για να
εξυπηρετήσει τις µεγάλες ανάγκες όλων των κτισµάτων της πε-
ριοχής. Οι αυτοψίες έχουν σταµατήσει να πραγµατοποιούνται
για τον Δήµο Μινώα Πεδιάδας και τον Δήµο Αρχανών - Αστερου-
σίων περίπου από τα τέλη του Μάη του 2022. Όποιος επιχειρήσει
να ζητήσει στοιχεία για τα πράσινα, για τα κίτρινα και τα κόκκινα
«κουτουλάει τοίχο». Στοιχεία δεν δίνουν ούτε οι δήµοι, δεν δίνει
ούτε η ΔΑΕΦΚ και ο ένας ρίχνει το µπαλάκι στον άλλο. Υπάρχει
µια µυστικοπάθεια στο όλο ζήτηµα. 

Όποιος ιδιοκτήτης επιθυµεί να πραγµατοποιηθεί εκ των υστέ-
ρων αυτοψία στο κτήριό του από τον ΤΑΕΦΚ, θα χρειαστεί να
συντάξει φάκελο σεισµόπληκτου κτηρίου µε ιδιώτη µηχανικό, µε
κόστος παρακαλώ 1.500 ευρώ και ύστερα αυτός ο φάκελος να
κατατεθεί στον ΤΑΕΦΚ, να πρωτοκολληθεί, να χρεωθεί σε υπάλ-
ληλο του ΤΑΕΦΚ, ο οποίος θα πραγµατοποιήσει την αυτοψία στο

κτήριο. Βουνό δηλαδή τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι σει-
σµόπληκτοι εδώ και πάνω από έναν χρόνο!

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ: Απλά, έχοντας υπ’ όψιν
όλα τα παραπάνω που σας ανέφερα, τι µέτρα θα πάρετε για να
τα επιλύσετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γε-

ώργιος Καραγιάννης.
Κύριε Καραγιάννη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε

τρία λεπτά για το ξεκίνηµά σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλησπέρα και στο
Σώµα, καλή εβδοµάδα να έχουµε. 

Κύριε Συντυχάκη, γνωρίζω ότι δεν είστε οπαδός να ασκείτε µια
ανέξοδη κριτική, ιδίως σε µια Κυβέρνηση η οποία έχει κάνει
πραγµατικές και ουσιαστικές προσπάθειες και στέκεται δίπλα συ-
νολικά σε κάθε δοκιµαζόµενο πολίτη αυτής της χώρας, είτε η δο-
κιµασία του προέρχεται από µια φυσική καταστροφή, έτσι όπως
αναφερόµαστε στην Κρήτη, είτε από µια πανδηµία είτε λόγω της
ανατίµησης των τιµών των υλικών λόγω της εισβολής της Ρωσίας
στην Ουκρανία. Το µόνο που δεν µπορεί να µας προσάψει κανείς
είναι ότι µένουµε απλοί θεατές των εξελίξεων. Ξέρετε πολύ καλά,
γιατί το γνωρίζουν όλοι οι κάτοικοι στις περιοχές που έχουν πλη-
γεί από καταστροφικά φαινόµενα, ποιες και πόσες πρωτοβουλίες
έχουµε πάρει συνολικά για την αντιµετώπιση των φυσικών κατα-
στροφών. 

Αλλά θα µου επιτρέψετε σε αυτό το σηµείο να κάνω µια απλή
υπενθύµιση, για να το γνωρίζουµε όλοι, του τι ακριβώς έχει γίνει.
Ήµασταν από την πρώτη στιγµή εκεί. Οι αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Υποδοµών έχουν κάνει είκοσι δυόµισι χιλιάδες αυ-
τοψίες. Έχουµε στείλει στις πληγείσες περιοχές εκατόν εξήντα
τέσσερις οικίσκους και, αν έχουµε αιτήµατα και για νέους οικί-
σκους, είµαστε έτοιµοι αυτή τη στιγµή να στείλουµε κι άλλους,
για πρωτεύουσες όµως κατοικίες, όχι για αποθήκες, όχι για να
εξυπηρετήσουν κάποιες άλλες ανάγκες. Μιλάµε για να εξυπηρε-
τήσουν τις κατοικίες. Ξέρετε, δεν υπάρχουν άπειροι οικίσκοι αυτή
τη στιγµή να µπορούµε και για άλλα προβλήµατα που έχει ένα
νοικοκυριό να συνδράµουµε. Συνδράµουµε µε οικίσκους για να
µένουν εκεί µέσα. Αυτό είναι το πρώτο δεδοµένο.

Το δεύτερο δεδοµένο σε ό,τι αφορά την ανατίµηση των τιµών
των υλικών και κατ’ επέκταση του κόστους της επισκευής των
κτηρίων. Προχωρήσαµε µετά από δέκα χρόνια στην επικαιροποί-
ηση του τιµολογίου επισκευών, που πλέον -και αυτό έχει τη ση-
µασία του- είναι ενιαίο για όλες τις φυσικές καταστροφές και για
τις φυσικές καταστροφές που έχουν λάβει χώρα από το 2017.
Περιλαµβάνει εκατόν εξήντα εννιά εργασίες αποκατάστασης και
προσαύξηση των τιµών των επισκευαστικών άρθρων έως 30%. 

Επίσης θα ήθελα να λάβετε υπ’ όψιν σας, σε περίπτωση που
δεν το γνωρίζετε, ότι για πρώτη φορά συµπεριλαµβάνεται ο σει-
σµός, χορηγούµε δηλαδή τη στεγαστική συνδροµή στο σύνολο
των ιδιοκτησιών, µε όριο τα εκατόν πενήντα τετραγωνικά. Και τι
εννοώ µε αυτό, γιατί και αυτό θα πρέπει να είναι αντιληπτό από
όλους µας. Έως τώρα ο νόµος προέβλεπε ότι αν η πρώτη σου
κατοικία ήταν ενενήντα τετραγωνικά αποζηµιωνόσουν για τα ενε-
νήντα τετραγωνικά. Εµείς µε τη ρύθµιση που κάναµε για το Αρ-
καλοχώρι, και τώρα πλέον ισχύει για όλη τη χώρα,
αποζηµιώνουµε έως τα εκατόν πενήντα τετραγωνικά και για το
δευτερεύον σπίτι. 

Τώρα, πρώτη φορά η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
θέσπισε τον θεσµό της κρατικής αρωγής, ώστε οι πολίτες να
αποζηµιώνονται προκαταβολικά αναλόγως του βαθµού της βλά-
βης του κτηρίου τους µέσω µιας διαδικασίας πραγµατικά πολύ
απλής, βασισµένης σε µια ηλεκτρονική πλατφόρµα, όπου τα χρή-
µατα πιστώνονται άµεσα στους δικαιούχους. 

Αν για εσάς όλα αυτά δεν φτάνουν, γνωρίζουµε και εµείς ότι
εχθρός του καλού είναι το καλύτερο και γι’ αυτό ετοιµάζουµε και
άλλες πρωτοβουλίες που θα αναλάβουµε το αµέσως επόµενο
διάστηµα που η Κυβέρνηση θα επανέλθει, για να βελτιώσει όλο
αυτό το καθεστώς της κρατικής αρωγής. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
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στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης για τρία λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Προφανώς, κύριε Υφυπουργέ,

δεν είµαστε οπαδοί της ανέξοδης κριτικής, αλλά σίγουρα θέ-
λουµε να µιλήσουµε µε τη γλώσσα της αλήθειας. Και η αλήθεια
λέει ότι οι µεγάλες ζηµιές σε σπίτια και σε υποδοµές δεν έχουν
ακόµη επουλωθεί. Πολλές οικογένειες ζουν στα προ κατεδάφι-
σης σπίτια τους, µη έχοντας άλλες επιλογές. 

Πραγµατικά όµως θα θέλαµε να µας πείτε, κύριε Καραγιάννη,
πρώτον, οι αποζηµιώσεις που έχουν εξαγγελθεί, αλλά χρήµατα
δεν βλέπουν οι πληγέντες, αφού έχουν εγκλωβιστεί στους λογα-
ριασµούς, επαρκούν; Καλύπτουν το συνολικό εύρος της ζηµιάς
που έχουν υποστεί; Όχι. 

Γιατί έχετε επιβάλει τον κόφτη των εκατόν πενήντα τετραγω-
νικών για αποζηµίωση και όχι το σύνολο των τετραγωνικών που
έχουν καταστραφεί, που µπορεί να είναι διακόσια τετραγωνικά
ή διακόσια πενήντα και ούτω καθεξής; Γιατί δεν αποζηµιώνεται
ως ξεχωριστή δαπάνη η έκδοση άδειας επισκευής κτηρίου, που
προϋποθέτει εκτεταµένες µελέτες µηχανικού και πάρα πολλά
άλλα, ενώ γνωρίζετε ότι αυτό είναι απαγορευτικό για πολλές οι-
κογένειες; Μιλάµε τώρα για ένα κόστος από 1.000 ευρώ έως και
5.000 ευρώ. Γιατί η κρατική αρωγή καλύπτει µόνο το 80% µέσω
της στεγαστικής συνδροµής και όχι το 100%; Γιατί εξαναγκάζετε,
στέλνοντας τον κόσµο στα νύχια των τραπεζών για το υπόλοιπο
20%, άτοκο µεν, αλλά υποθηκεύοντας ό,τι έχουν και δεν έχουν; 

Και γνωρίζετε πολύ καλά ότι άτοκο δάνειο από µία τράπεζα
δεν δίνεται εύκολα, πολύ περισσότερο όταν υπάρχουν ιδιοκτήτες
που βαρύνονται ήδη µε τραπεζικό δανεισµό. Οι τράπεζες δεν θα
δεχτούν να εγκρίνουν νέο άτοκο δάνειο. Και φυσικά όσοι λάβουν
δάνειο για ποσά µεγαλύτερης αξίας των 10.000 ευρώ το επι-
σκευαζόµενο κτήριο ή άλλο ακίνητο µπαίνει σε υποθήκη. 

Δεύτερο ζήτηµα: Αντί να ενισχυθούν οι πολεοδοµίες των
δήµων µε επιπλέον προσωπικό ή να ιδρυθούν καινούργιες, για
να µπορεί να αντεπεξέλθει στην έκδοση τόσο των νέων οικοδο-
µικών αδειών, εναποθέτετε όλη την ευθύνη έκδοσής τους σε
ιδιώτες µηχανικούς. Γιατί; Και µάλιστα γνωρίζοντας ότι οι τιµές
για την οικοδοµική άδεια είναι ασύµφορες, εξαναγκάζοντας πάλι,
για άλλη µια φορά, να βάζουν βαθιά το χέρι στην τσέπη οι σει-
σµόπληκτοι. 

Τρίτο ζήτηµα είναι τα κίτρινα κτήρια. Για να καταφέρει ένα κί-
τρινο κτήριο να πάρει κρατική αρωγή µέσω της στεγαστικής συν-
δροµής είναι µια πολυδαίδαλη και κοστοβόρα διαδικασία, όπως
σύνταξη φακέλου επισκευής, µελέτης στατικής ενίσχυσης, επί-
βλεψη και πληρωµή των ιδιωτών µηχανικών και πάρα πολλά
άλλα. Το πραγµατικό κόστος που τελικά καλύπτει η στεγαστική
συνδροµή είναι 45% έως 50% του πραγµατικού κόστους επι-
σκευής και το ίδιο ισχύει φυσικά και για τα πράσινα κτήρια.

Το δε τιµολόγιο, για το οποίο αναφερθήκατε, των υλικών επι-
σκευής των κτηρίων ήταν του 2011, αναθεωρήθηκε µε προσαύ-
ξηση 20% το 2018 και τελικά αναδιαµορφώθηκε µε προσθήκη
νέων εργασιών και αναθεώρηση ξανά των τιµών στις 5 του Σε-
πτέµβρη του 2022. Και πάλι δεν ανταποκρίνεται στα πραγµατικά
κόστη των επισκευών, αφού τα υλικά κατασκευής ανά δύο εβδο-
µάδες αυξάνονται. Τα ένσηµα του ΙΚΑ αυξήθηκαν φέτος πάρα
πολύ, 3 µε 5 ευρώ παραπάνω τα ηµεροµίσθια σε σχέση µε τα έν-
σηµα στο ΙΚΑ που ήταν πιο πριν.

Επίσης οι αυξήσεις του τιµολογίου υλικών δεν πιάνουν τα κόκ-
κινα κτήρια. Τα κόκκινα κτήρια έχουν µια χρηµατοδότηση 1.000
ευρώ ανά τετραγωνικό που στην πραγµατικότητα είναι 800 ευρώ
το τετραγωνικό. Αυτό το ποσό σε καµµία περίπτωση δεν αντα-
ποκρίνεται στην πραγµατικότητα. Πλέον η κατασκευή ενός νεόδ-
µητου συµβατικού κτιρίου οπλισµένου σκυροδέµατος ανέρχεται
στα 1.300 έως και 1.600 ευρώ το τετραγωνικό µέτρο.

Υπάρχει το σοβαρό ζήτηµα της έλλειψης προσωπικού στον
ΤΑΕΦΚ. Σε αυτό πρέπει να δώσετε µια απάντηση. Γιατί ενώ χρει-
άζεται προσωπικό, υπάρχει αναγκαιότητα αυτή τη στιγµή, δεν
υπάρχει προσωπικό; Θα µου πείτε «µα, κάναµε προκήρυξη και
δεν ήρθαν». Βέβαια, µε συµβασιούχους; Ποιος θα έρθει συµβα-
σιούχος; Και δεν ισχύει µόνο στην περίπτωση τη δική σας. Υπάρ-
χουν και σε πάρα πολλές άλλες περιπτώσεις.

Επίσης, το Αρκαλοχώρι θεωρείται εντός έδρας µετακίνηση, λι-

γότερο από πενήντα χιλιόµετρα. Η υπηρεσία δεν παρέχει στους
µηχανικούς µεταφορικό µέσο για να µετακινούνται από και προς
τις σεισµόπληκτες περιοχές µε αποτέλεσµα οι συµβασιούχοι µη-
χανικοί να κανονίζουν κάθε µέρα το πώς θα µετακινηθούν.

Καµµιά άδεια επισκευών επίσης δεν έχει εγκριθεί, κύριε Υφυ-
πουργέ. Η µόνη άδεια είναι αυτή για το εκκλησάκι του Προφήτη
Ηλία στο Αρκαλοχώρι, που καλώς έγινε, αλλά δεν είναι η µόνη
άδεια που χρειάζεται. Η πρώτη άδεια επισκευών που ήταν έτοιµη
προς έκδοση στα τέλη Αυγούστου τελικά µε την αναθεώρηση
του τιµολογίου δεν εκδόθηκε και στάλθηκε ξανά για αναθεώ-
ρηση, προκειµένου ο ιδιοκτήτης να λάβει τη νέα αναθεωρηµένη
τιµολόγηση των υλικών.

Και τέλος, και να κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, οι κατεδα-
φίσεις είναι µια εξελισσόµενη διαδικασία. Αποτελεί γάγγραινα
αυτή τη στιγµή, γιατί υπάρχουν πάρα πολλά ετοιµόρροπα κτήρια
επικινδυνότητας για τους διερχόµενους, για τους κατοίκους, βά-
ζουν σε κίνδυνο τη ζωή των κατοίκων. Τα όσα έχουν πάρει οι
δήµοι για τις κατεδαφίσεις είναι ψίχουλα. Συνολικά ο Δήµος
Μινώα Πεδιάδας έχει λάβει 2.100.000 ευρώ και ζητάει επιπλέον
2.200.000 ευρώ µόνο για τις κατεδαφίσεις τετρακοσίων σαράντα
πρωτοκόλλων. Στην πραγµατικότητα, όµως, προς κατεδάφιση
έχουν κριθεί χίλια εκατό κτήρια, επί 6.000 ευρώ, που είναι κατά
µέσο όρο η κατεδάφιση, απαιτούνται 6.500.000 εκατοµµύρια
ευρώ µόνο για τον έναν δήµο. Για τον άλλο δήµο, Δήµο Αρχανών
- Αστερουσίων, που έχει πάρει µόνο 530.000 ευρώ για το σύνολο
των αναγκών όχι για τις κατεδαφίσεις, στην πραγµατικότητα
χρειάζεται άλλα 2.000.000 µε 2.500.000 ευρώ µόνο για τις κατε-
δαφίσεις.

Άρα, λοιπόν, τι κουβεντιάζουµε τώρα; Με τούτα και µε τ’ άλλα,
λοιπόν, η Κυβέρνηση έχει δυσκολέψει αντί να διευκολύνει τη δια-
δικασία της αποζηµίωσης για τους σεισµόπληκτους και την επί-
λυση όλων των σοβαρών προβληµάτων. Και επανερχόµαστε και
λέµε: άµεση χωρίς γραφειοκρατία αποζηµίωση 100% της ζηµιάς
που έχουν υποστεί του κόστους επισκευής και ανακατασκευής
των κτηρίων και ό,τι αυτό πρακτικά συνεπάγεται για τους ταλαι-
πωρούν τους κατοίκους των δύο δήµων Μινώα Πεδιάδα και Αρ-
χανών Αστερουσίων.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Καραγιάννη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Συντυχάκη, προσπάθησα σε κάποια σηµεία να
σας παρακολουθήσω. Βέβαια αυτό που µου έκανε απόλυτη εν-
τύπωση θα έλεγα είναι η µάχη που δίνεται για την πλουτοκρατία.
Να καλύψουµε σπίτια πάνω από διακόσια πενήντα ή τριακόσια
τετραγωνικά. Όλα έχουν ένα όριο.

Μας κάνετε κριτική, γιατί έχουµε προσλάβει υπαλλήλους, γιατί
έχουµε ιδρύσει τµήµα στο Ηράκλειο και στο Αρκαλοχώρι και
γιατί ασχολείται γι’ αυτή την περιοχή ενώ µέχρι τώρα δεν υπήρχε
τίποτα. Μας κάνετε κριτική γι’ αυτό. Μας κάνετε κριτική ότι δεν
προχωρούµε, ενώ ξέρετε πολύ καλά ότι δεν έχουν ολοκληρωθεί
οι µελέτες και οι αρµόδιοι ιδιώτες µηχανικοί δεν µας έχουν φέρει
τις µελέτες για να έχουµε τις κοστολογήσεις. Αυτό δεν είναι δική
µας αρµοδιότητα. Δεύτερον, δεν µπορούµε να αποζηµιώνουµε
χωρίς να έχουµε µελέτες. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα. Αν δεν
κατατεθούν τα απαραίτητα χαρτιά, δεν µπορούµε. Διαχειριζόµα-
στε υπηρεσίες, δηµόσιο χρήµα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Γιατί δεν έχετε µελέτες;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Μισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν σας διέκοψε,

κύριε Συντυχάκη. Σας παρακαλώ. Επτά λεπτά µιλήσατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Εµείς έχουµε κάνει όλες τις διαδικασίες. Κάναµε αρ-
µόδιο τµήµα στην περιοχή για να εξυπηρετήσουµε το
Αρκαλοχώρι.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Έναν υπάλληλο έχετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Όχι. Δεν είναι ένας υπάλληλος. Όσους υπαλλήλους
προκηρύξαµε ήρθαν. Είναι στελεχωµένη η υπηρεσία. Και µάλιστα
στις πληµµύρες που έγιναν πριν από µερικές ηµέρες η υπηρεσία
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µας συνέδραµε και σε αυτό το κοµµάτι και βάζουµε πλάτη σε όλα
τα ζητήµατα που µας ζητά η Περιφέρεια Κρήτης.

Εµείς δεν πρόκειται εδώ να δώσουµε ανέφικτες υποσχέσεις.
Δεν το κάναµε ποτέ αυτό. Είµαστε εδώ για να προχωρήσουµε
όλα τα έργα, γιατί υπάλληλοι του ΤΑΕΒ Ηρακλείου κάνουν µία
υπεράνθρωπη προσπάθεια να ανταποκριθούν. Και θα ήθελα και
από αυτό το Βήµα να τους ευχαριστήσω. Να ευχαριστήσω όλες
τις υπηρεσίες -στην Αθήνα, στο Ηράκλειο, στα Χανιά- γιατί ασχο-
λούνται πραγµατικά επισταµένα πάρα πολύ για να προχωρήσουν
ζητήµατα τα οποία είναι πάρα πολύ δύσκολα και σύνθετα.

Από εκεί και πέρα, εµείς είµαστε διατεθειµένοι άµεσα µέχρι το
τέλος του έτους, κύριε Συντυχάκη, να προχωρήσουµε στην ανα-
µόρφωση του θεσµικού πλαισίου για την αποκατάσταση των ζη-
µιών και ιδίως των κτηρίων από τις φυσικές καταστροφές. Ήδη
στο Υπουργείο έχουµε έτοιµο σχεδόν το σχέδιο νόµου το οποίο
το αµέσως επόµενο διάστηµα θα παρουσιάσουµε και στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο, ώστε να προχωρήσουµε και να απλοποιήσουµε
τις διαδικασίες, ώστε και να αποδίδονται πολύ πιο γρήγορα οι
αποζηµιώσεις και να µειώσουµε σηµαντικά αυτόν τον χρόνο έκ-
δοσης των αδειών επισκευής, ώστε πραγµατικά αυτή η γάγ-
γραινα που ταλαιπωρεί τους πολίτες να προχωρά πολύ πιο
γρήγορα.

Τα βήµατα που έκανε η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
ήταν πάρα πολλά. Ποτέ δεν είχαν γίνει για την κρατική αρωγή.
Το ίδιο ισχύει για την άµεση επέµβασή µας σε ό,τι αφορά τις αυ-
τοψίες. Ο αριθµός των αυτοψιών µόνο αυτών που έχουν γίνει στο
Αρκαλοχώρι είναι ρεκόρ για µια περιοχή. Και όλες οι ρυθµίσεις
που κάναµε δεν είχαν ξαναγίνει ποτέ. Παρ’ όλα αυτά υπάρχουν
περιθώρια βελτίωσης και γι’ αυτό ερχόµαστε µε ένα νέο θεσµικό
πλαίσιο να λύσουµε παθογένειες και προβλήµατα ετών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Καλή συνέχεια στον Υπουργό. Ο κ. Συντυχάκης έχει κι άλλη

ερώτηση και θα παραµείνει.
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 121/2-11-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κραυγή αγω-
νίας από γονείς, µαθητές, εκπαιδευτικούς και την Οµοσπονδία
Ιδιωτικών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδας (ΟΙΕΛΕ) για τα Εκ-
παιδευτήρια “Ν. ΡΑΠΤΟΥ”».

Κύριε Κόκκαλη, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Πριν προ-
χωρήσετε, επειδή δεν είδα την ερώτηση, θέλω να σας ρωτήσω
αν είναι αυτή στην οποία φέρεται να εµπλέκεται η Μητρόπολη
Λάρισας;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να σας ακούσω.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, η

ερώτηση αφορά βεβαίως τα εκπαιδευτήρια της αειµνήστου κ.
Μαίρης Ράπτου. Είναι ένα σχολείο ιστορικό. Εσείς στις 22 Ιου-
λίου του 2022 εκδώσατε απόφαση να κλείσει το λύκειο και το δη-
µοτικό του.

Σήµερα ελέγχεται η Κυβέρνηση για συγκεκριµένα θέµατα. Ελ-
πίζω και εύχοµαι να µην οχυρωθείτε πίσω από το στερεότυπο-
κενότυπο: «ό,τι πει η δικαιοσύνη». Η δικαιοσύνη κάνει τη δουλειά
της, η Κυβέρνηση οφείλει να κάνει άλλη δουλειά. Συνεπώς στην
πρωτολογία µου θα αναπτύξω τα συγκεκριµένα ερωτήµατα τα
οποία µετά θα ενισχύσω στη δευτερολογία.

Πρώτον, λάβατε απόφαση να κλείσει το σχολείο. Περιττό να
πω την αναστάτωση που έχει δηµιουργηθεί στην τοπική κοινωνία.
Την έχετε αντιληφθεί νοµίζω καλύτερα από όλους µας. Όταν λά-
βατε την απόφαση να κλείσει το σχολείο, συνέτρεχε σοβαρότα-
τος λόγος που δικαιολογούσε αυτό το επαχθές µέτρο; Συνέτρεχε
ο λόγος του κινδύνου της σωµατικής ακεραιότητας των µαθητών
λόγω της στατικής επάρκειας ή ανεπάρκειας και λάβατε αυτό το
πολύ σκληρό µέτρο να κλείσει ένα σχολείο;

Δεύτερο, όταν υπογράψατε την απόφαση, φροντίσατε να
υπάρχει το σχέδιο µετεγγραφής των µαθητών εντός δεκαηµέρου
από τότε που ανακαλέσατε την άδεια, ώστε να µην αιφνιδιαστούν
οι µαθητές αλλά και οι γονείς;

Τρίτον, στο διά ταύτα: Το συµφέρον των τρίτων η Κυβέρνηση
το σκέφτεται; Το δικαστήριο, κυρία Υπουργέ, έκρινε µεταξύ δύο,
της επιχείρησης αφ’ ενός και του Υπουργείου αφ’ ετέρου. Το
συµφέρον των γονέων, των µαθητών, των εργαζοµένων η Κυβέρ-
νηση πώς θα το εξυπηρετήσει; Τι σκέφτεται; Αυτοί οι γονείς και
οι µαθητές αγωνιούν. Αναµένεται µια απόφαση. Αυτή τη στιγµή
το σχολείο είναι ανοικτό λόγω προσωρινής δικαστικής απόφα-
σης. Το συµφέρον των τρίτων εσείς πώς θα το προασπίσετε;
Πώς προασπίζετε το συµφέρον των τρίτων; Πώς σκέφτεστε; Ανε-
ξαρτήτως της δικαστικής έκβασης. Άρα ανακύπτουν συγκεκρι-
µένα ερωτήµατα.

Δεν υπεισέρχοµαι σε λεπτοµέρειες για το πότε έγινε η αυτοψία
–τον Ιανουάριο του 2022- ότι άργησε έξι µήνες ο ΕΟΠΠΕΠ, ο αρ-
µόδιος οργανισµός, να γνωστοποιήσει τις παρατηρήσεις. Στην
ουσία όταν πήρατε την απόφαση να κλείσει το σχολείο συνέ-
τρεχε τόσο σοβαρός λόγος, όπως η επικινδυνότητα του κτηρίου,
η ασφάλεια των µαθητών, ώστε να δικαιολογήσει τέτοιου είδους
µέτρο; Ταυτόχρονα, όταν πήρατε την απόφαση είχατε έτοιµο το
σχέδιο για το πού θα πάνε αυτοί οι µαθητές;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Ζέττα Μακρή. 
Κυρία Μακρή, τις ευχές για την εβδοµάδα σάς τις έδωσα.

Έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κι εγώ τις ανταπέδωσα, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ. Θέλω να πω στον συνάδελφό µου πως

επειδή και εγώ είµαι δικηγόρος και έχω κάνει ποινική δικηγορία,
επειδή είµαι Βουλευτής επαρχίας -περιφέρειας το λέµε τώρα
κατά των πολιτικώς ορθών- αντιλαµβάνοµαι την παράσταση και
το ποµπώδες ύφος παρ’ ότι θεωρούσα ότι αυτά πια είναι ξεπε-
ρασµένα. Ήθελα να πω ότι αυτά τα δικαιολογώ. Την πληµµελή
ενηµέρωση δεν τη δικαιολογώ, αλλά θα απαντήσω.

Αναφέρετε σ’ ένα σηµείο της γραπτής ερώτησης ότι προκα-
λείται ανυπολόγιστη αναστάτωση σε χίλιους πεντακόσιους µα-
θητές. Τους κατεβάζετε στους χίλιους διακόσιους στις αµέσως
επόµενες γραµµές.

Οι µαθητές, κύριε συνάδελφε, δεν είναι χίλιοι πεντακόσιοι.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του my school, στο δηµοτικό φοιτούν
τετρακόσιοι εβδοµήντα ένας µαθητές, στο λύκειο διακόσιοι πε-
νήντα επτά, σύνολο, δηλαδή, επτακόσιοι είκοσι οκτώ. Οµοίως, οι
εκπαιδευτικοί δεν είναι διακόσιοι. Το σχολείο απασχολεί ογδόντα
οκτώ εκπαιδευτικούς στο σύνολό του, δηµοτικό-γυµνάσιο-λύκειο,
εκ των οποίων οι σαράντα εννέα είναι στο δηµοτικό και στο λύ-
κειο. Από πού προκύπτουν αυτά τα νούµερα τα οποία άκουσα
και στον δηµόσιο διάλογο όλο αυτό το διάστηµα µε φοβερή ευ-
κολία, χωρίς κάποιος απ’ αυτούς που αναστατώνουν, οξύνουν,
προκαλούν µε δηλώσεις, να κάνει τον κόπο να τα διασταυρώσει
ή να ρωτήσει;

Θα σας πω, όµως -γιατί και αυτό έχει τη σηµασία του- ότι το
σχολείο λειτουργεί µε άδεια του 2013. Σύµφωνα µε την άδεια –
και αυτό προκύπτει και από τις δηλώσεις που έκανε το εκπαιδευ-
τήριο στο δικαστήριο- θα πρέπει να φοιτούν τριακόσιοι µαθητές
στο δηµοτικό. Άρα, λοιπόν, έχουµε εκατόν εβδοµήντα έναν υπε-
ράριθµους. Δεν χρειάζεται να πω σ’ έναν δικηγόρο ότι αυτό πέρα
από παράνοµο, είναι και επικίνδυνο, γιατί µεταξύ των άλλων πρέ-
πει να εξετάζουµε και αν υπάρχουν στοιχεία στατικής επάρκειας
και αν υπάρχουν θέµατα σχετιζόµενα µε τη στατική επάρκεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, σας λέω εκ των προτέρων ότι επειδή το αντι-
κείµενο αυτής της επίκαιρης ερώτησης θα µπορούσε να είναι και
επίκαιρη επερώτηση και πάλι να µην έφτανε ο χρόνος, θα ήθελα
λίγη κατανόηση. Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Την έχετε, γιατί κι εγώ
θεωρώ ότι είναι σοβαρό θέµα.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σας ευχαριστώ.

Θα µου θυµίσετε, αν δεν απαντήσω, να σας πω και για τη Μη-
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τρόπολη µετά, γιατί κάνατε µια νύξη.
Ερχόµαστε τώρα στο λύκειο. Κατά την άδεια, κύριε συνά-

δελφε, θα έπρεπε να φοιτούν εβδοµήντα πέντε µαθητές. Φοιτούν
εκατόν ογδόντα δύο υπεράριθµοι, δηλαδή σύνολο υπεράριθµων
µαθητών τριακόσιοι πενήντα τρεις. Οι περισσότεροι από τους µι-
σούς µαθητές που φοιτούν, τους επτακόσιους είκοσι οκτώ, είναι
υπεράριθµοι. Ακόµη και αν αυτή τη στιγµή το σχολείο λειτουρ-
γούσε και δεν υπήρχαν λόγοι ανάκλησης της άδειας ή ακόµη και
αν η δικαστική απόφαση, γιατί µέχρι στιγµής η δικαστική από-
φαση δεν έχει ανακαλέσει την ανάκληση της άδειας, λειτουργεί,
όπως είπατε, µε προσωρινή διαταγή, έχει απαγορευτεί η εκτέ-
λεση της απόφασης, οπότε ακόµη και τώρα αν λειτουργούσε, οι
περισσότεροι από τους µισούς µαθητές δεν θα έπρεπε να φοι-
τούν στο σχολείο αυτό.

Συνεχίζουµε στη δεύτερη διόρθωση. Λέτε ότι έπρεπε να λάβει
υπ’ όψιν του το Υπουργείο –γιατί άλλη είναι η δουλειά του δικα-
στηρίου και άλλη η δουλειά της Κυβέρνησης και γι’ αυτό ελεγ-
χόµαστε, το είπατε και πάρα πολύ αυστηρά- δεν πρέπει να
λάβουµε υπ’ όψιν τη βλάβη των τρίτων, δηλαδή των µαθητών
εµείς, γιατί δεν τη λαµβάνει υπ’ όψιν το δικαστήριο.

Εγώ θα σας πω, λοιπόν, πώς τη λάβαµε υπ’ όψιν, χρησιµοποι-
ώντας verbatim τη διατύπωση του δικαστηρίου. «Διαπιστώνεται
αδυναµία της αιτούσας» -δηλαδή των εκπαιδευτηρίων, γιατί δεν
είναι δικηγόροι όλοι αυτοί που µας ακούνε- «να παρέχει ως οφεί-
λει εκ του καταστατικού της σκοπού εγγυήσεις ασφαλούς λει-
τουργίας και όχι επικίνδυνες για τους µαθητές και το
εκπαιδευτικό και εν γένει υπαλληλικό προσωπικό της. Συνεπώς
συντρέχουν λόγοι δηµοσίου συµφέροντος που υπαγορεύουν την
άµεση εκτέλεση της προσβαλλόµενης πράξης, της ανακλητικής
της άδειας λειτουργίας, ανεξαρτήτως της δυσχερούς επανορ-
θώσεως της βλάβης της αιτούσας, αν τυχόν δικαιωθεί στο πλαί-
σιο της αιτήσεως ακύρωσης. Εν όψει των ανωτέρω και
δεδοµένου ότι οι λόγοι που προβάλλει η αιτούσα µε την αίτηση
ακυρώσεως δεν κρίνονται προδήλως βάσιµοι, κρίνει ότι η αίτηση
αναστολής πρέπει να απορριφθεί».

Τρίτη διόρθωση στο κείµενο, την οποία οµολογώ ότι διάβασα
µε δυσάρεστη έκπληξη, γιατί είστε δικηγόρος και οφείλετε να
είστε λίγο περισσότερο επιµελής. Αναφέρεστε στον ν.4289/2014
και συγκεκριµένα στο άρθρο 11. 

Κύριε συνάδελφε, δεν αφορά στο ζήτηµα ιδιωτικών σχολείων
που κλείνουν. Αφορά στα κέντρα διά βίου µάθησης. Οι διατάξεις
που ισχύουν και εφαρµόζονται για τις µετεγγραφές των µαθητών
των ιδιωτικών σχολείων που καταργούνται είναι νεότερες. Είναι
το π.δ.79/2017 για τα σχολεία της πρωτοβάθµιας και η υπουρ-
γική απόφαση 7994/2/2019 για τα σχολεία της δευτεροβάθµιας.

Να το πω µε πολύ απλά λόγια, χωρίς να κουράζω. Οι µετεγ-
γραφές των µαθητών του σχολείου που καταργείται γίνονται µε
ευθύνη του οικείου διευθυντή εκπαίδευσης και χωρίς την αίτηση
γονέα ή κηδεµόνα. Οι µετεγγραφές µαθητών ιδιωτικού γυµνα-
σίου ή λυκείου που παύει να λειτουργεί, όπως έχουν τροποποι-
ηθεί οι διατάξεις και ισχύουν, γίνονται µε τη βάση των
χωροταξικών δεδοµένων και χωρίς την αίτηση γονέα ή κηδεµόνα
για λόγους υπηρεσιακών αναγκών. 

Τι έκανε το Υπουργείο µας όταν εκδόθηκε η ανακλητική από-
φαση; Η αρµόδια διεύθυνση του ΥΠΑΙΘ µετά την έκδοση της
απορριπτικής απόφασης αιτήσεως αναστολής του Διοικητικού
Εφετείου Αθηνών έστειλε έγγραφα µε σχετικές εντολές στις αρ-
µόδιες διευθύνσεις, στην Πρωτοβάθµια και στη Δευτεροβάθµια
της Λάρισας, για να κάνουν τις ενέργειες κατά την αρµοδιότητά
τους, δηλαδή τις µετεγγραφές των µαθητών των δύο ιδιωτικών
σχολείων. Οι Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας
προσπάθησαν να επικοινωνήσουν µε τα Εκπαιδευτήρια «Ρά-
πτου». Τα εκπαιδευτήρια αρνήθηκαν τη συνεργασία και ο κατά-
λογος εστάλη µε e-mail.

Μπορώ να σας αναφέρω, εάν σας ενδιαφέρει, ότι για το δη-
µοτικό τετρακόσιοι εβδοµήντα ένας µαθητές θα απορροφηθούν
σε τετρακόσιες τριάντα τρεις ήδη υφιστάµενες κενές θέσεις ή
θα απορροφώνται εν πάση περιπτώσει, είκοσι πέντε µαθητές θα
κατανεµηθούν σε νέα τµήµατα και δεκατρείς µαθητές που δεν
έχουν δηλώσει διεύθυνση µπορούν να κατανεµηθούν είτε στα
υφιστάµενα είτε σε νέα τµήµατα, γιατί η Λάρισα έχει υπερεπάρ-

κεια θέσεων. Για το λύκειο οι διακόσιοι πενήντα επτά µαθητές θα
απορροφώντο σε διακόσιες είκοσι τρεις ήδη υφιστάµενες κενές
θέσεις και θα µπορούσαν να δηµιουργηθούν τρία νέα τµήµατα
συνολικής δυναµικότητας ογδόντα ενός µαθητών για τους υπό-
λοιπους τριάντα τέσσερις µαθητές.

Επιπλέον, είναι και στη διάθεσή σας εδώ και τα σχετικά έγ-
γραφα. Εκδόθηκε η εγκριτική µε αριθµό πρωτοκόλλου 135311
την 1η Νοεµβρίου του 2022 απόφαση της Υπουργού, η οποία
συµπεριέλαβε επιπλέον προσλήψεις ανά εκπαιδευτικό κλάδο για
τα νέα τµήµατα που ενδεχοµένως θα δηµιουργούντο. Υπάρχει
και ενηµερωτικό σηµείωµα της περιφερειακής διευθύντριας Λά-
ρισας που αναφέρει ότι όλα τα κενά έχουν καλυφθεί. Αυτά ως
προς τα όσα διαλαµβάνει η γραπτή ερώτησή σας.

Πάµε τώρα στο ιστορικό. Το δηµοτικό και το λύκειο, κύριε συ-
νάδελφε, αδειοδοτήθηκαν το 2013 σύµφωνα µε τα τότε ισχύοντα
µε απλή υπεύθυνη δήλωση του ιδιοκτήτη. Ο νόµος το επέτρεπε
και η άδεια λειτουργίας περιελάµβανε δώδεκα αίθουσες δηµοτι-
κού και τρεις αίθουσες λυκείου. Σήµερα –θα το ξέρετε γιατί είστε
από την περιοχή και υποθέτω ότι το ενδιαφέρον δεν είναι προ-
σχηµατικό ή πολιτικό, είναι δικαιολογηµένο και γνήσιο- αντί για
δώδεκα αίθουσες, το δηµοτικό έχει είκοσι δύο αίθουσες και αντί
για τρεις αίθουσες, το λύκειο έχει έντεκα αίθουσες. Να µην επα-
ναλάβω πόσα τυχόν προβλήµατα µπορεί να δηµιουργηθούν,
όταν ένα σχολείο λειτουργεί µε µεγαλύτερο αριθµό αιθουσών
και πολλαπλάσιο, υπερδιπλάσιο αριθµό µαθητών από εκείνους
που η άδεια προβλέπει.

Εν συνεχεία οι άδειες αυτές, όπως και όλες οι άδειες των ιδιω-
τικών εκπαιδευτηρίων, παρατάθηκαν µέχρι τις 30-6-2016. Υπο-
χρέωση των υπευθύνων είναι να καταθέσουν δικαιολογητικά
µέχρι τις 31-7-2016. Ποιος είναι ο αρµόδιος φορέας, ο τεχνικός
βραχίονας του Υπουργείου που οφείλει να γνωµοδοτήσει στα θέ-
µατα αυτά; Είναι ο Εθνικός Οργανισµός Πιστοποίησης Προσόν-
των και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού, εν συντοµία
ΕΟΠΠΕΠ. Αυτός είναι εκείνος που κατά τον νόµο θα κάνει εισή-
γηση, θα γνωµατεύσει, θα εισηγηθεί στο Υπουργείο, στον αρµό-
διο Υπουργό ή Υφυπουργό τι θα πράξει. Υπάρχει επίσης ρητή
αναφορά στον νόµο –είναι ο ν.4293/2012, είναι το πρώτο άρθρο,
η παράγραφος θ, η υποπαράγραφος θ4, η περίπτωση 1β- όπου
λέει ότι όταν υπάρχει εκπρόθεσµο –κρατήστε το αυτό- αίτηµα
τροποποίησης για ελλείψεις ή και µεταβολές, τότε η συνέπεια
είναι η αυτόµατη ανάκληση της άδειας και γίνεται πάρα πολλή
κουβέντα.

Γιατί αναφέρω τον ΕΟΠΠΕΠ; Σας το εξηγώ. Διότι άκουσα διά-
φορες δηµόσιες δηλώσεις –δεν θα τις χαρακτηρίσω- ότι µπορεί
η KTYΠ να κάνει τον έλεγχο ή ότι µπορεί το τεχνικό επιµελητήριο
να κάνει τον έλεγχο.

Για εµάς στο Υπουργείο ο κατά τον νόµο αρµόδιος φορέας να
γνωµοδοτήσει και να εισηγηθεί είναι ο ΕΟΠΠΕΠ. Τελεία και
παύλα. Οποιοσδήποτε άλλος φορέας σεβαστός, θεσµοθετηµέ-
νος, είναι για άλλα, όχι γι’ αυτή τη συνεργασία µε το Υπουργείο.
Το δικαστήριο µπορεί να τα λάβει υπ’ όψιν του, το Υπουργείο
ποτέ.

Ερχόµαστε τώρα στην ουσία. Η πρώτη αρνητική γνώµη του
ΕΟΠΠΕΠ για το δηµοτικό και για το λύκειο έγινε στις 17-1-2017:
Επανήλθε ο φορέας µε αίτηση θεραπείας που δεν προβλέπεται,
αλλά εν πάση περιπτώσει το έκανε. Η δεύτερη αρνητική γνώµη
του ΕΟΠΠΕΠ και για το δηµοτικό και για το λύκειο ήταν στις 20-
9-2019: Παγίως, σταθερά, παρελκυστικά, µονότονα η διοίκηση
του εκπαιδευτηρίου, ο νόµιµος εκπρόσωπός της ή η µόνιµη εκ-
πρόσωπος, η θανούσα, έφερναν τα θέµατα αυτά. Δεν ξέρω µέχρι
πότε είχε τον έλεγχο ο ένας και πότε τον είχε ο άλλος. Έφερναν
το φάκελο και τα στοιχεία του φακέλου εκπρόθεσµα.

Οι φάσεις στον έλεγχο που κάνει ο ΕΟΠΠΕΠ είναι δύο: Ελέγ-
χεται η συµβατότητα και πληρότητα των δικαιολογητικών σε
σχέση µε τον νόµο και γίνεται και επιτόπια επαλήθευση.

Πρακτικά δίνεται και ορθά, κατά τη γνώµη µου, λόγω της ευαι-
σθησίας του θέµατος και ένα διάστηµα δεκαπενθήµερης προθε-
σµίας για να διορθωθούν τυχόν ελλείψεις και παραλείψεις.

Αυτά, κύριε συνάδελφε, παρέρχοντο πάντοτε άπρακτα.
Θα σας αναφέρω και την τρίτη αρνητική γνώµη στις 12-7-2022.

Θέλω να σας πω για τις προηγούµενες αρνητικές γνώµες ότι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΔ’ - 14 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2187



ήταν παρόµοιοι οι λόγοι που ήταν αρνητικές. Δεν ήταν κάτι δια-
φορετικό. Τα εκπαιδευτήρια, λοιπόν, όπως πάντα, υπέβαλαν ελ-
λιπή φάκελο. Αυτός ο φάκελος υποχρέωσε τον ΕΟΠΠΕΠ να
κάνει την τρίτη αρνητική διατύπωση. Πριν από την τρίτη αρνητική
διατύπωση, ζητήθηκαν συµπληρωµατικά στοιχεία. Του ζητήθηκε,
επίσης, γιατί µιλήσατε για καθυστέρηση του ΕΟΠΠΕΠ, και ηµε-
ροµηνία επιτοπίου ελέγχου δύο φορές. Και τις δύο φορές τον
αρνήθηκαν. Στη µία υπήρξε και έγγραφη άρνηση και η δικαιολο-
γία ήταν ο κορωνοϊός. Ήταν στις 3-12-2021. Στις 27-12-2021 ο
ΕΟΠΠΕΠ έστειλε έγγραφη ενηµέρωση στα εκπαιδευτήρια ότι θα
πάνε και θα κάνουν επιτόπιο έλεγχο στις 12-1-2022 που πραγµα-
τοποιήθηκε. Διατυπώθηκαν ελλείψεις πάρα πολλές. Μακάρι να
είχα τον χρόνο να τις αναφέρω. Εδώ είναι. Είναι σελίδων παρα-
λείψεις και ελλείψεις και στο δηµοτικό και στο λύκειο.

Με βλέπετε, κύριε συνάδελφε; Εδώ είναι τα έγγραφα. Είναι
στη διάθεσή σας.

Ο φορέας ξέρετε τι ζητούσε; Τροποποίηση της άδειας για την
αύξηση των αιθουσών και τη δυναµικότητα των µαθητών. Είχε
αυθαίρετες κατασκευές. Αυτές, κατά το άρθρο 11 του
ν.4178/2013 υποχρεώνουν τον φορέα που ζητεί αυτή την αύξηση
των αιθουσών και κατ’ επέκταση και τη δυναµικότητα των µαθη-
τών να έχει µελέτη στατικής επάρκειας.

Θα σας τονίσω και θα διευκρινίσω πως, σύµφωνα µε τον νόµο,
ορίζεται ότι τα κτήρια, τα εκπαιδευτήρια, είναι κτήρια κατηγορίας
2, είναι κτήρια εκπαίδευσης, έχουν µεγάλο αριθµό πληθυσµού
και η τυχόν κατάρρευσή τους, που όλοι την απευχόµεθα, έχει
πολύ µεγάλες και δυσάρεστες συνέπειες.

Αντί να υποβάλει ο νόµιµος εκπρόσωπος των εκπαιδευτηρίων
µελέτη στατικής επάρκειας, κατά δήλωσή του υπέβαλε δελτίο
δοµικής τρωτότητας. Ποιος την πιστοποιεί τη στατική επάρκεια;
Ο κατά τον νόµο µηχανικός. Και επανέρχοµαι: Ούτε το ΤΕΕ ούτε
πραγµατογνώµονας ούτε ΚΤΥΠ ούτε οιοσδήποτε άλλος. Και για
να καταλάβει ο κόσµος κατ’ αναλογία, όταν εσείς θα χτίσετε ένα
σπίτι, δεν θα υποβάλει την αίτηση στην πολεοδοµία το ΤΕΕ ούτε
άλλος θεσµοθετηµένος φορέας, παρά µόνο ο µηχανικός που
υπογράφει και αναλαµβάνει την ευθύνη. Το ίδιο συµβαίνει και
εδώ. Μηχανικός την υπογράφει.

Τι είναι το δελτίο τρωτότητας τώρα; Το δελτίο τρωτότητας
είναι αρκετό και αρκεί για αυθαίρετη αλλαγή, κατασκευή, αλλαγή
χρήσης, κατασκευή, όταν πρόκειται να εκτελεστεί, να εγκατα-
σταθεί σε κτήρια που έχουν επικρατούσα χρήση κατοικίας, δη-
λαδή σε µονοκατοικίες, διπλοκατοικίες, διαµερίσµατα, όχι σε
εκπαιδευτήρια. Ακόµη και αν θεωρούσε ο ιδιοκτήτης και ο µηχα-
νικός που υπέγραψε την αίτηση ότι υπήρχε το περιθώριο να εξαι-
ρεθεί από αυτόν τον κανόνα, που καταλάβαµε όλοι για ποιους
λόγους γίνεται, τότε θα έπρεπε να το δικαιολογήσει. Δεν το
έκανε. Και επιπλέον δεν συνόδευσε το δελτίο τρωτότητας. Ακόµη
λέµε και στην υποθετική περίπτωση που θα µπορούσε το δελτίο
τρωτότητας να καλύψει την έλλειψη δελτίου στατικής επάρκειας,
θα έπρεπε να συνοδεύει το δελτίο τρωτότητας µε τα απαραίτητα
δικαιολογητικά, που είναι δελτίο τεύχους υπολογισµών και τε-
χνική έκθεση. Ούτε αυτό το έκανε.

Άρα δικαίως υπήρχαν όχι απλώς προβληµατισµοί, αλλά ανη-
συχία από την πλευρά του ΕΟΠΠΕΠ για τη µη τεκµηρίωση –το
λέω πολύ προσεκτικά, το έχω γραµµένο για να µην ξεφύγω από
την τεχνική ορολογία- ζητηµάτων σχετιζόµενων µε τη στατική
επάρκεια.

Μεταξύ άλλων, κύριε συνάδελφε, σας λέω παρενθετικά για να
δείτε την έλλειψη επιµέλειας ενός ιδιοκτήτη, ο οποίος έχει την
ευθύνη πολλών εργαζοµένων και κυρίως και πρωτίστως πολλών
µαθητών. Του είχε ζητηθεί µια φορά πιστοποιητικό πυρασφά-
λειας και του δόθηκε αυτή η δεκαπενθήµερη προθεσµία, που νο-
µίζω συµφωνούµε όλοι, λόγω της σπουδαιότητας και της
ευαισθησίας καλώς δίνεται. Ξέρετε πότε έκανε την αίτηση; Δεν
έκανε την αίτηση έγκαιρα να έρθει να πει ότι το δηµόσιο καθυ-
στέρησε, οι υπηρεσίες δεν µου την προµήθευσαν, αλλά εγώ έγ-
καιρα υπέβαλα τη δικαιολογία. Μετά την πάροδο τουλάχιστον
δεκαεπτά ηµερών έκανε την αίτηση. Δεν προσκόµισε το πιστο-
ποιητικό.

Τι έπρεπε, λοιπόν, να κάνει ο ΕΟΠΠΕΠ; Ο ΕΟΠΠΕΠ, κατά τον
νόµο, εξετάζει τα νόµιµα δικαιολογητικά που υποβάλλονται εµ-

πρόθεσµα. Δεν έχει τη διακριτική ευχέρεια να τα εξετάζει όταν
κάποιος του δοθεί η ευχέρεια, η δυνατότητα ή όταν κάποιος απο-
φασίζει επιµελώς, αµελώς, µε οποιονδήποτε τρόπο να προσκο-
µίσει δικαιολογητικά. Απαγορεύεται εκ του νόµου. Εξέτασε,
όµως, τα δικαιολογητικά που κατατέθηκαν εκπρόθεσµα µέχρι τις
22-8-2012, γιατί του το επέτρεψε, του το επέβαλε και του έδωσε
σχετική εντολή το δικαστήριο.

Άρα ο ΕΟΠΠΕΠ εξέτασε και τα δικαιολογητικά που υποβλή-
θηκαν εµπρόθεσµα ή µάλλον δεν υπεβλήθησαν –δεν έχει σηµα-
σία- και τα εκπροθέσµως, οψιγενώς υποβληθέντα, γιατί το
δικαστήριο το επέτρεψε.

Σας είπα, λοιπόν, και δεν θα το επαναλάβω για να µην κου-
ράσω, καθώς έχω φάει ήδη πολύ χρόνο, τι ακριβώς είπε στο αι-
τιολογικό της η απόφαση και γιατί οδήγησε στην απόρριψη και
εµένα στην υποχρεωτική, κατά τη συνείδησή µου, κατά τον νόµο
ανάκληση της αδείας.

Θα σταµατήσω εδώ, κύριε Πρόεδρε, γιατί έκανα µεγάλη κατά-
χρηση και στη δευτερολογία µου θα συνεχίσω.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ και

θα µε συγχωρήσει ο κ. Δελής. Είναι εκπαιδευτικός και καταλα-
βαίνει την ανησυχία του κόσµου, όταν ακούει ότι έκλεισε ένα σχο-
λείο. Για αυτό άφησα και πολύ την κυρία Υπουργό να µας
εξηγήσει.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Απλώς, θυµίστε µου να πω για τη Μητρόπολη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ό,τι θέλετε.
Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, αντιπαρέρχοµαι και

ο κόσµος θα µε κρίνει αν είµαι επιµελής ή το πώς µιλάω. Ειλι-
κρινά, δεν περίµενα από εσάς να έρχεστε και να λέτε ότι τελικά
οι εργαζόµενοι δεν είναι τόσοι, είναι λιγότεροι, οι µαθητές δεν
είναι τόσοι, είναι τόσοι. Και ένας να ήταν, δεν έπρεπε να το κλεί-
σετε.

Και θα σας αποδείξω τώρα ότι λειτουργήσατε κακόπιστα. Και
ένας µαθητής ή ένας εργαζόµενος να ήταν, δεν δικαιολογείται.
Σας άκουγα τόση ώρα ότι οι εργαζόµενοι δεν είναι τόσοι, οι µα-
θητές δεν είναι τόσοι. Έχει καµµία σηµασία αν είναι εκατό λιγό-
τεροι. Έχει; Όχι.

Λοιπόν, νοµίζω και θα το πω έτσι απλά ότι η ουσία, το ζουµί
της υπόθεσης είναι η στατική επάρκεια, εάν είναι επικίνδυνο το
κτήριο, εάν κινδυνεύουν οι µαθητές στο σχολείο αυτό.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Αυτό είναι το µόνο βέβαιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Η πρώτη απόφαση σάς διαψεύδει,
κυρία Υπουργέ. Όταν υπογράφατε την απόφαση να κλείσει το
σχολείο, ούτε εσείς ούτε ο ΕΟΠΠΕΠ είχε κάποια ένδειξη. Τι κοι-
τάτε; Θέλετε να δείτε την απόφαση; Να σας τη διαβάσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, να την καταθέ-
σετε στα Πρακτικά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι, θα τη διαβάσω και θα την κατα-
θέσω: «Με βάση τα δεδοµένα αυτά, η διοίκηση δεν αµφισβητεί
την έκδοση ισχύοντος πιστοποιητικού πυρασφάλειας για το ιδιω-
τικό λύκειο της αιτούσας. Το δικαστήριο λαµβάνοντας υπ’ όψιν
ότι για λόγους δηµοσίου συµφέροντος που επιβάλλει την άµεση
εκτέλεση δεν έγκειται στην επιτακτική ανάγκη προστασίας της
ασφάλειας προσώπων από επικίνδυνο κτήριο, εφόσον η προ-
σβαλλόµενη πράξη, δηλαδή η απόφαση της κ. Μακρή, δεν εκδό-
θηκε µε επίκληση κινδύνου της σωµατικής ακεραιότητας των
µαθητών και των εργαζοµένων στο ιδιωτικό λύκειο της αιτούσας
λόγου στατικής ανεπάρκειας του κτηρίου της σχολικής µονάδας
και στον φάκελο της υπόθεσης δεν υφίστανται στοιχεία ή ενδεί-
ξεις για ύπαρξη παρόµοιου και µάλιστα άµεσου κινδύνου». 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ποια απόφαση διαβάζετε; Πείτε µου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Την 146. Δεν την ξέρατε; 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Όχι, όχι. Ρωτώ ποια διαβάζετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δηλαδή, όταν υπογράφατε να κλεί-

σει το σχολείο, δεν είχατε υπ’ όψιν σας, δεν υπήρχε στοιχείο για
επικινδυνότητα του κτηρίου και έρχεστε τώρα και µας λέτε -θα
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έρθω και στην άλλη απόφαση- απ’ έξω στατική επάρκεια και πώς
δουλεύει ο µηχανικός και πώς προσκοµίζονται οι δηλώσεις;

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σας ακούω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Συνεχίζω. Η απόφαση αναφέρει ότι
όταν πήρατε την απόφαση να κλείσετε το σχολείο, δεν υπήρχε
λόγος επικινδυνότητας. Δεν είχατε κανένα στοιχείο ούτε εσείς
ούτε ο ΕΟΠΠΕΠ.

Δεύτερον, είπατε τη µία και την άλλη την απόφαση. Λησµονή-
σατε, όµως, τρεις λέξεις: «Τα υποβληθέντα από την αιτούσα στον
ΕΟΠΠΕΠ µετά την έκδοση της προδικαστικής απόφασης δεν κα-
τέστη δυνατό να αξιολογηθούν από τον ΕΟΠΠΕΠ». Γιατί; Για
ποιον λόγο; Επειδή δεν θέλει; Επειδή δεν µπορεί; Επειδή δε-
σµεύεται;

Να υπενθυµίσω ότι ο ΕΟΠΠΕΠ υποβάλλει γνώµη. Υποβάλλει
γνώµη, όχι εισήγηση. Θα απαντήσετε σήµερα, εάν όταν υπογρά-
φατε να κλείσει το σχολείο της Μαίρης Ράπτου, υπήρχε θέµα επι-
κινδυνότητας των κτηρίων; Θα απαντήσετε; Η απόφαση του
δικαστηρίου σας διαψεύδει. Δεν υπήρχε κανένα στοιχείο όταν
την υπογράφατε. 

Παρ’ όλα αυτά, βιαστήκατε και δώσατε µόνο δέκα ηµέρες προ-
θεσµία. Γιατί να µη δώσετε παραπάνω προθεσµία για τα δικαιο-
λογητικά; Ναι, απεστάλησαν εκπρόθεσµα. Η εκπρόθεσµη
αποστολή δικαιολογητικών συνιστά λόγο να κλείσει το σχολείο;
Σας το λέω εγώ, όχι. Όχι, επειδή το λέω εγώ. 

Έχετε αντίθετη άποψη, κυρία Υπουργέ; Τολµήστε να την πείτε.
Έχετε αντίθετη άποψη, ότι η εκπρόθεσµη αποστολή δικαιολογη-
τικών είναι µεν πληµµέλεια, αλλά δεν συνιστά λόγο να κλείσει το
σχολείο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Συνεχίζω. 
Στο διά ταύτα, είπα και πριν ότι το δικαστήριο έκρινε µεταξύ

δύο διαδίκων, της επιχείρησης, που αναφέρει το ιστορικό για
υπεράριθµους µαθητές. Το συµφέρον των τρίτων. Ξέρετε τι κα-
ταφέρατε ως Κυβέρνηση; Όχι απλά να έχετε απέναντι τους γο-
νείς, τους µαθητές και τους εργαζόµενους, αλλά να τους έχετε
και αντιδίκους. Οι γονείς κατέθεσαν αίτηση ακυρώσεως σε αυτή
την απόφασή σας. Αυτό επιδιώκετε ως Κυβέρνηση; Να έχετε τον
κόσµο στα δικαστήρια; Και αυτό θέλετε; Να τους έχετε απέναντι,
στα δικαστήρια; Έτσι θα προαχθεί η κοινωνική γαλήνη;

Η αλλαγή σχολικού περιβάλλοντος για έναν µαθητή, όταν
φταίει, είναι η χειρότερη τιµωρία. Όταν δεν φταίει όµως -όπως
εν προκειµένω- είναι προδοσία. Προδίδετε τα όνειρά τους, τους
µόχθους των γονέων και τις αγωνίες των εργαζοµένων σε αυτό
το σχολείο. 

Γιατί ο ΕΟΠΠΕΠ δεν πήγε να κάνει αυτοψία, κυρία Υπουργέ;
Και αν οι γονείς, οι µαθητές, οι εργαζόµενοι, εµείς, έχουµε άδικο
ότι το κτήριο είναι ή όχι επικίνδυνο, να σας ζητήσουµε και συγ-
γνώµη. Γιατί δεν πήγε να κάνει αυτοψία; Γιατί θέλετε να συνεχί-
ζεται αυτή η κατάσταση αναταραχής στην τοπική κοινωνία; Οι
γονείς σας απέστειλαν µία επιστολή και ρωτάνε. Δεν έχετε αντι-
ληφθεί το µέγεθος της αναταραχής που έχει προκαλέσει η στάση
σας. 

Περίµενα από εσάς, τουλάχιστον, για τα συµφέροντα των τρί-
των, για τα οποία δεν έκρινε το δικαστήριο, να τα προστατεύσετε
και να µας πείτε και για τη διοίκηση που παρεµβλήθη ένα πεντά-
µηνο – εξάµηνο. Το είπε ο κύριος Πρόεδρος, ειρήσθω εν πα-
ρόδω, ότι η αυτοψία έγινε όταν δεν ήταν αυτή η διοίκηση, η
σηµερινή. 

Εν πάση περιπτώσει, κυρία Υπουργέ, το Υπουργείο έπρεπε να
κάνει τα πάντα για να µην κλείσει ένα σχολείο και σας το λέω µε
όλο τον σεβασµό. Υπήρχε θέµα στατικότητας, επικινδυνότητας,
όταν υπογράψατε να κλείσει; Γιατί αυτή η βιασύνη; Γιατί αυτή η
σπουδή;

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Κόκκαλη.

Ορίστε, κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ούτε βιασύνη ούτε σπουδή. Οι ηµεροµηνίες τις οποίες είπα

και από πότε υπάρχει αρνητική γνώµη του ΕΟΠΠΕΠ δεν αποδει-
κνύουν βιασύνη και σπουδή. Θα περίµενα από εσάς, κύριε συνά-
δελφε, να ελέγξετε τους προκατόχους µου επί της δικής σας
Συγκυβέρνησης και να τους πείτε γιατί τη γνώµη του ΕΟΠΠΕΠ
δεν την έλαβαν υπ’ όψιν. 

Αναφερθήκατε στον αριθµό των µαθητών και είπατε ότι ο αριθ-
µός έχει σηµασία. Το σηµείωσα. Βεβαίως έχει σηµασία ο αριθ-
µός. Και ένας µαθητής έχει σηµασία. Για µένα και ένας µαθητής
να κινδυνεύει, να κινδυνεύει η ζωή του, η σωµατική του ακεραι-
ότητα, η υγεία του, έχει πολλή µεγάλη σηµασία. 

Είπατε µε πάρα πολύ έµφαση: «Τολµήστε να µου πείτε ότι η
εκπρόθεσµη καταβολή δικαιολογητικών επιβάλλει το κλείσιµο».
Τόλµησα και το είπα στην πρωτολογία. Επειδή είµαι θαρραλέος
άνθρωπος, θα το πω και στη δευτερολογία µου και επειδή, προ-
φανώς, δεν µε προσέχατε, είστε πολύ απασχοληµένος στην per-
formance που θα δίνατε µετά στη δευτερολογία. 

Ρητή αναφορά στον ν.4293/2012, πρώτο άρθρο, παράγραφος
θ’, υποπαράγραφος θ4’, περίπτωση 1β’ όπου ρυθµίζεται ότι «εκ-
πρόθεσµο αίτηµα τροποποίησης για ελλείψεις ή και µεταβολές
συνεπάγεται ανάκληση της άδειας». Ξανατόλµησα και το είπα
δύο φορές. Διπλά τολµηρή. 

Έχω, λοιπόν, την αίσθηση ότι εάν µε ακούγατε, θα καταλαβαί-
νατε. Παρέµβαση γονέων στο δικαστήριο -εξ όσων γνωρίζουν οι
δικές µας υπηρεσίες- δεν υπήρχε. Η απόφαση στην οποία ανα-
φέρεστε είναι η προδικαστική. 

Θα σας ρωτήσω, λοιπόν, εγώ –όχι ως πολιτικός σε πολιτικό,
όχι ως Υφυπουργός Παιδείας σε κάποιον που διετέλεσε Υφυ-
πουργός- το εξής: Εάν η παράνοµη απόφασή µου για την ανά-
κληση της άδειας δεν είχε τις τυπικές και ουσιαστικές
προδιαγραφές που βάζει ο νόµος, γιατί το δικαστήριο δεν την
ακύρωσε; Γιατί αυτή τη στιγµή το σχολείο λειτουργεί χωρίς να
υπάρχει άδεια και απλώς έχει ανασταλεί η εκτέλεση της απόφα-
σης; Γιατί αυτά που εσείς αποµονώσατε από µία προδικαστική
επέτρεψαν στο δικαστήριο να µην ακυρώσει; Δηλαδή, όχι δεν
µπόρεσε, δεν είχε στοιχεία το δικαστήριο να ακυρώσει τη δική
µου απόφαση.

Μιλήσατε για αυτοψία. Πάλι δεν µε παρακολουθούσατε. Ενι-
σχύετε τη δική µου υποψία ότι ήσασταν πολύ απασχοληµένος
στο τι θα πείτε µετά. Έγινε αυτοψία, κύριε συνάδελφε! Έγινε αυ-
τοψία που διαπίστωσε ελλείψεις και ελλείψεις πολλές. Μάλιστα
σας ζήτησα να δείτε και από τα έγγραφα που έχω. Να σας πω
ότι είναι πολυσέλιδες οι παραλείψεις. Η αυτοψία έγινε. 

Είπατε εν συνεχεία για τη γνώµη του ΕΟΠΠΕΠ η οποία διατυ-
πώθηκε χωρίς να έχει λάβει υπ’ όψιν της τα έγγραφα που κατα-
τέθηκαν εκπροθέσµως. Σας το είπα και αυτό στην πρωτολογία.
Θα το επαναλάβω και έχω την αίσθηση ότι δεν απευθύνοµαι τόσο
σε εσάς που δεν µε παρακολουθείτε ούτε τώρα, αλλά σε εκεί-
νους που µε δικαιολογηµένο ενδιαφέρον µας ακούνε από το κα-
νάλι της Βουλής. 

Σας λέω λοιπόν ότι τα εκπροθέσµως υποβληθέντα, τα οψιγε-
νώς υποβληθέντα έγγραφα ελήφθησαν υπόψη από τον ΕΟΠ-
ΠΕΠ, όχι γιατί ο νόµος το επιτρέπει. Δεν το επιτρέπει. Το διέταξε
η δικαστική απόφαση και µάλιστα την ηµέρα κατά την οποία εξέ-
πνευσε η προθεσµία, που είχε θέσει το δικαστήριο στον ΕΟΠ-
ΠΕΠ, για να υποβάλει -βάσει και των οψιγενώς ληφθέντων υπ’
όψιν εγγράφων- την απόφασή του, εκείνη τη συγκεκριµένη
ηµέρα εµφανίστηκε κατά τη συνήθη πρακτική και διαδικασία η
ιδιοκτησία και έφερε έναν καινούργιο φάκελο. 

Αυτός ο φάκελος δεν είχε εξεταστεί και δεν εξετάστηκε γιατί
δεν υπήρχε και γιατί ακόµη και αν προσχωρήσω στην καλόπιστη
άποψη ότι, ναι, µε αυτόν αποδεικνύεται η στατική επάρκεια,
έπρεπε ο ΕΟΠΠΕΠ διά των υπηρεσιών του από την αρχή να κάνει
έλεγχο όλων των άλλων στοιχείων της πυροπροστασίας, των αύ-
λειων χώρων, των κατόψεων, να δει αν υπάρχει στατική επάρκεια
µε βάση τα καινούργια στοιχεία και αυτή την εντολή δεν την είχε
από το δικαστήριο. 

Άρα, λοιπόν, και τα εµπρόθεσµα και τα εκπρόθεσµα δεν επέ-
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τρεπαν στον ΕΟΠΠΕΠ να εισηγηθεί τίποτε άλλο παρά την ανά-
κληση της άδειας. Δεν ξέρω πώς ασκήσατε διοίκηση όταν ήσα-
σταν Υφυπουργός. 

Εγώ στη δικιά µου θητεία -και επειδή δεν έχω και τη δικαιολο-
γία ότι δεν καταλαβαίνω γιατί είµαι δικηγόρος- οι απόψεις των
υπηρεσιών που, όπως σας είπα και στην πρωτολογία, είναι ο τε-
χνικός βραχίονας τον οποίον οφείλω –αν θέλω να είµαι σύννοµη
και συνετή- να ακούσω, µου επέβαλαν και άρα έχω και τη συνεί-
δησή µου µεταξύ των άλλων ήσυχη, να την ανακαλέσω την άδεια.
Και δεν την ανακάλεσα στο µέσον της σχολικής χρονιάς. Την
ανακάλεσα από τον Ιούλιο. Και αυτό ήταν γνωστό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και κλείστε, σας πα-
ρακαλώ, κυρία Μακρή.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου σας παρακαλώ ένα λεπτό να σας πω
και για τη Μητρόπολη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μόνο ένα. Είπα «φέ-
ρεται», από τα δηµοσιεύµατα που διάβασα.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Δεν σας ελέγχω για κάτι. Ακόµα κι αν είχατε γνώση.

Σας το λέω µετά λόγου γνώσεως. Το λέω δηµόσια και µπορεί
οποιοσδήποτε που µας ακούει να κάνει χρήση. Η Μητρόπολη το
µόνο που ήθελε από εµένα είναι να κρατήσω το σχολείο ανοιχτό.
Τελεία. Πάει αυτό.

Λέµε, λοιπόν, ότι την ιδιοκτησία κατά ένα περίεργο τρόπο κα-
νείς εξ όσων φωνασκούν δεν την έλεγξε ποτέ αν είναι συνεπής,
αν είναι σύννοµη, αν ήταν επιµελής. Πείτε µου, κύριε συνάδελφε,
ένας ιδιοκτήτης ιδιωτικού εκπαιδευτηρίου, που µεταξύ των
άλλων είναι η αγάπη βεβαίως στην εκπαίδευση, η αγάπη στα παι-
διά, να τους παρέχει την απαραίτητη µόρφωση, δεν είναι σε θέση
να προσκοµίσει επί έξι συνεχή χρόνια -το ξαναλέω, επί έξι συνεχή
χρόνια- έγκαιρα τα σωστά πιστοποιητικά, γιατί θέλετε να πι-
στέψω ότι είναι επιµελής σε όλες τις υπόλοιπες δραστηριότητες;
Ξέρετε ποιο αναγνωρίζω ως γενναιοδωρία στον κ. Ράπτη; Ότι τη
συγχωρεµένη δεσποινίδα Ράπτου, η οποία τον είχε κατηγορήσει
δηµόσια για κατάχρηση και υπεξαίρεση, την επαίνεσε στον επι-
κήδειο. Μόνο αυτή τη γενναιοδωρία του γνωρίζω. 

Θα σας πω κάτι άλλο. Σας έκανε ποτέ εντύπωση η αφωνία του
συνδικαλιστικού οργάνου των ιδιοκτητών ιδιωτικών εκπαιδευτη-
ρίων;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Του ΟΙΕΛΕ;
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Όχι. Η ΟΙΕΛΕ είναι οι εκπαιδευτικοί. Υπάρχει και το συνδικαλι-
στικό όργανο των ιδιοκτητών των εκπαιδευτηρίων. Πλήρης αφω-
νία. Ούτε µια λέξη υποστηρικτική. 

Είπατε και για την ΟΙΕΛΕ. Να σας πω και για την ΟΙΕΛΕ. Δια-
βάζω επιστολή προς εµάς, προς την Υπουργό: «Αναµφίβολα το
σχολείο τα τελευταία χρόνια έχει προβεί σε αδικαιολόγητες κα-
θυστερήσεις υποβολής δικαιολογητικών που υποχρέωσαν το ΔΣ
του ΕΟΠΠΕΠ να υποβάλει προς εσάς αρνητική διατύπωση γνώ-
µης τον Ιούλιο». Καταλήγει ότι «θέλει να µείνει το σχολείο ανοι-
χτό, εάν…» -µε τονισµένα γράµµατα- «… ασφαλώς πληροί τις
απαιτούµενες προϋποθέσεις για την υγεία και την ασφάλεια µα-
θητών και εργαζοµένων». 

Ο Δήµος Λαρισαίων τον δηµοτικό σταθµό που λειτουργούσε
εκεί που είναι οι εγκαταστάσεις του δηµοτικού  γιατί τον έκλεισε;
Για τους ίδιους λόγους που κλείσαµε κι εµείς το δηµοτικό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: …. (Δεν ακούστηκε)
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Επιχείρησα να αναδείξω την υποκρισία. Γιατί για κακή σας τύχη
πολιτεύοµαι σε γειτονικό νοµό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κακή τύχη δικιά µου; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κόκκαλη, σας

παρακαλώ. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Μου τηλεφώνησε επιφανής τοπικός παράγων και µου είπε επί
λέξει: «Μένω έναν δρόµο πιο πέρα. Έκανες πολύ καλά που το
έκλεισες το σχολείο, γιατί το σχολείο αυτό είναι απαράδεκτο».
Οι δηµόσιες προφορικές και έγγραφες δηλώσεις του ήταν δια-
φορετικές. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Πηγαίνετε στη Λάρισα να τα πείτε.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Άλλος τοπικός επιφανής παράγων: «Να τους ταράξεις στη νοµι-
µότητα». Οι δηµόσιες δηλώσεις διαφορετικές. 

Άλλο µέλος του ΔΣ του εκπαιδευτηρίου άκουγε και είπε σε γο-
νείς: «Μην ψάχνει εξιλαστήρια θύµατα η διοίκηση. Φταίει ο ίδιος».
Δηµόσια, πολυδιάστατη η Νέα Δηµοκρατία, µονοδιάστατη η
Μακρή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και κλείστε, κυρία
Μακρή, σας παρακαλώ.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Θα πω και αυτό µόνο και θα τελειώσω.

Τι είναι για το Υπουργείο σηµαντικό; Είναι πρώτα οι µαθητές
και µετά οι εκπαιδευτικοί. Όταν λοιπόν υπάρχουν επτακόσιοι και
πλέον µαθητές, από εµάς δεν αντιµετωπίζονται ούτε ως δυνητι-
κοί ψηφοφόροι, ούτε ως µηνιαίοι ετήσιοι σπόνσορες. Αντιµετω-
πίζονται σαν επτακόσια και πλέον παιδιά που έχουν το δικαίωµα
και εµείς την υποχρέωση να έχουν ασφαλή εκπαίδευση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Η επόµενη είναι η δέκατη ένατη µε αριθµό 142/7-11-2022 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Για την ανα-
γνώριση του δικαιώµατος υποβολής αίτησης µετάθεσης ή από-
σπασης στους νεοδιόριστους εκπαιδευτικούς ΤΕ16».

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µείνουµε στην εκπαίδευση. Φέρνουµε σήµερα στη Βουλή

ένα πολύ συγκεκριµένο ζήτηµα που αφορά ένα εργασιακό θέµα
των εκπαιδευτικών και µάλιστα των νεοδιόριστων εκπαιδευτικών.

Πριν, λοιπόν, από έναν χρόνο, κυρία Υπουργέ, το 2021 διορί-
στηκαν ογδόντα οκτώ εκπαιδευτικοί µουσικής του κλάδου ΤΕ16.
Πήραν ΦΕΚ διορισµού και ανέλαβαν υπηρεσία στη διάρκεια του
περσινού σχολικού έτους 2021-2022. Ο διορισµός τους αυτός
πραγµατοποιήθηκε µετά τις 31 Αυγούστου του 2021 και µάλιστα
όχι µέσα στον Σεπτέµβριο, όπως γίνεται συνήθως και όπως θα
έπρεπε να γίνεται, αλλά στα µέσα του Δεκέµβρη. 

Παρά το ότι συµπεριλαµβάνονταν τότε ως κλάδος στην προ-
κήρυξη µε βάση την οποία διορίστηκαν τελικά, εξαιτίας της πολύ
καθυστερηµένης έκδοσης από το ΑΣΕΠ των οριστικών πινάκων
κατάταξης αυτών των ανθρώπων και ως εκ τούτου την καθυστε-
ρηµένη πρόσκληση από το Υπουργείο και αντίστοιχα την καθυ-
στερηµένη έκδοση του διορισµού τους σε ΦΕΚ που έγινε στα
µέσα του Δεκέµβρη, οι νεοδιοριζόµενοι αυτοί υφίστανται µία συ-
νέπεια η οποία είναι η εξής. Σύµφωνα µε τον νόµο που ισχύει -
που τον ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ και τον εµπλούτισε η δική σας
κυβέρνηση, η Νέα Δηµοκρατία, συνεργάζεστε πολύ αρµονικά σε
αυτά τα ζητήµατα, αλλά δεν είναι αυτό το θέµα όµως τώρα- οι
νεοδιοριζόµενοι υποχρεούνται να παραµείνουν στην περιοχή του
διορισµού τους για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον δύο σχολικών
ετών. 

Σε επικοινωνία των εκπαιδευτικών τώρα µε το αρµόδιο τµήµα
του Υπουργείου Παιδείας έµαθαν οι άνθρωποι αυτοί, οι ογδόντα
οκτώ εκπαιδευτικοί µουσικοί, ότι είναι πιθανόν -θα µας το πείτε
αυτό, ελπίζω να το διευκρινίσετε- ότι είναι πιθανόν να µην προ-
σµετρηθεί η περσινή ακαδηµαϊκή χρονιά 2021-2022 στον υπολο-
γισµό των δύο χρόνων υπηρέτησης της οργανικής τους θέσης
γιατί δεν ξεκίνησε από τον Σεπτέµβρη, αλλά ξεκίνησε στα µέσα
περίπου της χρονιάς, τον Δεκέµβρη. Αυτό θα έχει ως αποτέλε-
σµα αυτοί οι ογδόντα οκτώ εκπαιδευτικοί µουσικοί να µην έχουν
δικαίωµα αίτησης όπως έχουν οι υπόλοιποι εκπαιδευτικοί για να
µετατεθούν ή να αποσπαστούν για τη σχολική χρονιά του 2023-
2024 και να υποχρεωθούν να υπηρετήσουν άλλον ένα χρόνο,
τρίτο χρόνο δηλαδή, στην οργανική τους θέση. 

Αυτό είναι το ζήτηµα. Αφορά ογδόντα οκτώ εκπαιδευτικούς οι
οποίοι θα ακούσουν και περιµένουν να ακούσουν µε αγωνία αυτό
που θα πείτε. Αυτό που ζητάµε από εσάς είναι να γίνει µια νοµο-
θετική ρύθµιση -δεν ξέρω πώς µπορεί αυτό να ρυθµιστεί, πολι-
τική πάντως πρέπει να είναι η απόφαση- έτσι ώστε και αυτοί οι
εκπαιδευτικοί καίτοι διορίστηκαν µέσα στον Δεκέµβρη να έχουν
το δικαίωµα αίτησης µετάθεσης ή απόσπασης όπως και οι υπό-
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λοιποι εκπαιδευτικοί.
Και βεβαίως, τίθεται αντικειµενικά εδώ το θέµα –το έχουµε ξα-

νασυζητήσει βέβαια τον περασµένο Απρίλη, αλλά το φέρνει κάθε
φορά όπως βλέπετε η ίδια η ζωή- να καταργηθεί αυτή η υποχρε-
ωτική διετής υπηρέτηση της οργανικής θέσης των εκπαιδευτικών
για να αποκτήσουν δικαίωµα µετάθεσης ή απόσπασης και να κα-
τέβει στον έναν χρόνο.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Δελή.
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Ζέττα Μακρή.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα παραλείψω την αναφορά στοιχείων που πάντα λέω στον

συνάδελφο για τον αριθµό των διορισµών. Τα έχουµε πει πολλές
φορές. Θέλω να σεβαστώ και τον χρόνο και την υποµονή που κά-
νατε ακούγοντας την προηγούµενη ερώτηση. Θα σας πω µόνον
ότι στους σχεδόν είκοσι πέντε χιλιάδες διορισµούς που κάναµε
περιλαµβάνονται και οι εκπαιδευτικοί µουσικοί. Και παρακαλώ,
κύριε συνάδελφε, µην µε ενοχοποιήσετε πάλι ότι τα διαρθώνω
έτσι ώστε να µην υπάρχει δυνατότητα απάντησης στη δευτερο-
λογία σας. Προσπαθώ να είµαι όσο το δυνατόν πιο σύντοµη και
κατατοπιστική. 

Περιλαµβάνονται, λοιπόν, και οι εκπαιδευτικοί µουσικοί ΤΕ16
για τους οποίους και µε ρωτάτε και θα σας πω µε ηµεροµηνίες
πώς είχε ακριβώς η διαδικασία. Στις 7 Φεβρουαρίου 2020 εκδό-
θηκε η σχετική προκήρυξη για τη διαδικασία κατάταξης, µε σειρά
προτεραιότητας, κατά κλάδο, ειδικότητα και ανά µουσική ειδί-
κευση όλων που ήταν υποψήφιοι για την πρωτοβάθµια και δευ-
τεροβάθµια γενική εκπαίδευση κατηγορίας ΤΕ. Στις 3
Σεπτεµβρίου 2020 αναρτήθηκαν στον διαδικτυακό τόπο του
ΑΣΕΠ οι προσωρινοί πίνακες κατάταξης των υποψηφίων. Στις 4
Σεπτεµβρίου 2020 ανακοινοποιήθηκαν ορθά και ακολούθως ορί-
στηκε η προθεσµία για την υποβολή ενστάσεων κατά των προ-
σωρινών πινάκων από 4 Σεπτεµβρίου 2020 µέχρι 14 Σεπτεµβρίου
2020. Μετά την εξέταση των ενστάσεων από το ΑΣΕΠ στις 27
Οκτωβρίου 2021 αναρτήθηκαν στον διαδικτυακό τόπο του ΑΣΕΠ
οι τελικοί αξιολογικοί πίνακες, βάσει των οποίων έγιναν στις 10
Δεκεµβρίου 2021 από το Υπουργείο µας ογδόντα οκτώ µόνιµοι
διορισµοί εκπαιδευτικών του κλάδου ΤΕ16 µουσικής µη ανωτά-
των ιδρυµάτων σε διάφορες µουσικές ειδίκευση στα µουσικά
σχολεία. 

Πρέπει να σηµειώσουµε και να επαναλάβουµε ότι σύµφωνα µε
τα ισχύοντα οι νεοδιοριζόµενοι υποχρεούνται να παραµείνουν
στην περιοχή διορισµού τους για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον
δύο σχολικών ετών και οποιαδήποτε υπηρεσιακή µεταβολή που
επιφέρει µεταβολή αυτής της τοποθέτησης -τα γνωρίζετε αυτά
αρχίζω και κουράζω που τα λέω- όπως απόσπαση ή µετάθεση
βάσει γενικής ή ειδικής διάταξης δεν επιτρέπεται. Και αυτό, κύριε
συνάδελφε, έχει γίνει γιατί ισχύει για όλο το δηµόσιο. Δεν επι-
τρέπεται να υπάρχει µια µεταχείριση η οποία να είναι εδώ προ-
νοµιακή. 

Άρα λοιπόν αυτοί οι ογδόντα οχτώ εκπαιδευτικοί µπορούν
µετά το πέρας της διετούς υποχρεωτικής υπηρέτησής τους στην
περιοχή του διορισµού να µετατεθούν. Υπάρχουν βεβαίως εξαι-
ρέσεις για λόγους υγείας. Και πάντοτε παγίως σε όλους τους
διοριζόµενους η ηµεροµηνία ανάληψης της υπηρεσίας είναι
εκείνη από την οποία αρχίζει η διετία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τα άλλα στη δευτερο-
λογία.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Μια πρόταση µόνο -παραλείπω πολλά κύριε Πρόεδρε για να µην
κουράσω- ότι διασφαλίζεται µε τον τρόπο αυτό από τη νοµοθε-
σία η ίση µεταχείριση όλων των νεοδιοριζόµενων εκπαιδευτικών
και ίση µεταχείριση όλων των νεοδιοριζόµενων στον δηµόσιο
τοµέα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ. 
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Πρώτα-πρώτα να λύσουµε το ζήτηµα της

κριτικής που έχω ασκήσει κάποιες φορές στην κυρία Υπουργό.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Αστειευόµενη το είπα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι, είναι βασικό.
Αυτό που θέλουµε εµείς να πούµε είναι ότι έτσι κι αλλιώς έχετε

εσείς το πλεονέκτηµα της δευτερολογίας. Στο τέλος εσείς κλεί-
νετε τη συζήτηση. Αυτό που θέλουµε πάντα -και δεν το θέλουµε
µονάχα από εσάς, το ζητάµε από όλους τους Υπουργούς- είναι
να λένε ένα τµήµα τέλος πάντων της απάντησής τους και στην
πρωτολογία τους, έτσι ώστε να µπορεί να γίνει ένας διάλογος.
Διαφορετικά αν πρωτολογίσω εγώ και δεν πει κάτι ο Υπουργός,
να δευτερολογίσω πάνω σε ποιο ζήτηµα; Δεν το κάνατε τώρα.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Συµµορφώθηκα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Είπατε ότι το προβλέπει ο νόµος και ότι η
διετία ξεκινά από την ηµέρα του του διορισµού τους, από την
ηµέρα δηµοσίευσης στο ΦΕΚ. 

Το ζήτηµα όµως, κυρία Υπουργέ, είναι ότι δεν ευθύνονται
αυτοί οι ογδόντα οχτώ άνθρωποι για αυτό το πράγµα, οι εκπαι-
δευτικοί. Είναι πέρα για πέρα ευθύνη του κρατικού µηχανισµού,
ευθύνη των καθυστερήσεων, της ολιγωρίας, της γραφειοκρα-
τίας. Δεν ξέρω τι. Και έρχονται και την πληρώνουν αυτοί οι
ογδόντα οχτώ άνθρωποι. Χάνουν δηλαδή το δικαίωµα της µετά-
θεσής τους, να πάνε κοντά στις οικογένειές τους, να οµαλοποι-
ηθεί η οικογενειακή τους ζωή, γιατί πάρα πολλοί από αυτούς
είναι ο ένας εδώ και ο άλλος εκεί µε µικρά παιδιά. Περί αυτού
πρόκειται. 

Και κάποια στιγµή είπατε και στην πρωτολογία σας πριν από
λίγο ότι ο νόµος ταυτόχρονα λέει ότι απαιτεί την προϋπηρεσία
δύο σχολικών ετών. Αυτό το καλύπτουν. Θα έχουν υπηρετήσει
και στο σχολικό έτος 2021-22 και στο σχολικό έτος 2022-23. Με
µία διασταλτική ερµηνεία του νόµου, εφόσον θέλετε φυσικά,
εφόσον έχετε την πολιτική βούληση, σύννοµη θα είναι και αυτή,
µπορεί να ικανοποιηθεί αυτό το δίκαιο αίτηµα αυτών των ανθρώ-
πων. 

Και τώρα θα σας πω πράγµατα που κι εσείς θα γνωρίζετε βέ-
βαια. Μιλάµε για εκπαιδευτικούς οι οποίοι έχουν γυρίσει όλη τη
χώρα, γυρίζοντας από το βορρά στο νότο και από τη δύση στην
ανατολή. Και πού δεν έχουν πάει όλα τα προηγούµενα χρόνια
εργαζόµενοι ως αναπληρωτές, ως ωροµίσθιοι! Έχουν γυρίσει
όλη την Ελλάδα.

Και τώρα -θα το επαναλάβω- έρχεται η Κυβέρνηση και µε µια
πολύ στενή αντίληψη εφαρµογής του νόµου τους τιµωρεί, λέγον-
τάς τους ότι, παρά το ότι η ίδια η πολιτεία φταίει, να καθίσουν
για ακόµα ένα χρόνο, να καθίσουν για τρία χρόνια δηλαδή, να
υπηρετήσουν την οργανική τους θέση.

Το δικαίωµα στην κατάθεση αίτησης µετάθεσης ή απόσπασης,
ξέρετε επί τριάντα πέντε χρόνια από το µακρινό 1985 ήταν µο-
νάχα για ένα χρόνο και αυτό άλλαξε το 2019. Δεν υπήρχε καµµία
αναταραχή στην εκπαίδευση. Όλα λειτουργούσαν κανονικά. Ίσα-
ίσα διευκολυνόταν και µία κινητικότητα µε τις µεταθέσεις και
µπορούσε να οµαλοποιηθεί και η κοινωνική ζωή βεβαίως των εκ-
παιδευτικών. 

Βεβαίως στην προηγούµενη ερώτηση που είχαµε συζητήσει
την περασµένη άνοιξη αρνηθήκατε και εξακολουθείτε να αρνεί-
στε -δεν ξέρω αν αλλάξετε αλλά δεν έχω τέτοιες αυταπάτες- να
ικανοποιήσετε το αίτηµα χιλιάδων εκπαιδευτικών για ένα χρόνο
υπηρέτησης στην οργανική τους θέση. Στα επιχειρήµατα που εί-
χατε καταφύγει στην προηγούµενη ερώτηση είπατε ότι είχαν το
δικαίωµα επιλογής, ότι γνώριζαν τι προβλέπει ο νόµος. Πράγµατι
γνώριζαν τι προβλέπει ο νόµος και είχαν το δικαίωµα επιλογής.
Θέλετε να σας θυµίσω ποιες επιλογές είχαν; Από τη µία ήταν η
ανεργία, κυρία Υπουργέ και από την άλλη ήταν η εργασία. Αυτό
µπορεί να το πει κανείς και εκβιασµό. Έτσι δεν είναι; Γιατί όταν
κάποιος έχει την ανεργία και µια θέση εργασίας, ξέρετε πάρα
πολύ καλά τι θα επιλέξει. Δεν υπάρχει λοιπόν εδώ καµµία ατοµική
ευθύνη. Μην προσπαθείτε να τους την φορτώσετε.

Και θα καταφύγω σε ένα τελευταίο, στο έσχατο επιχείρηµα το
οποίο το παίρνω από εσάς, από τη δική σας επιχειρηµατολογική
φαρέτρα. Είναι το ζήτηµα του δηµοσιονοµικού κόστους. Δεν
υπάρχει δηµοσιονοµικό κόστος εδώ, το οποίο ακούµε συχνά.
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Κάθε φορά εδώ που ρωτάµε ακούµε για το δηµοσιονοµικό κό-
στος και ότι δεν αντέχει ο προϋπολογισµός. Ε, τέτοιο δεν υπάρ-
χει εδώ!

Σύννοµο λοιπόν µπορεί να είναι, δηµοσιονοµικό κόστος δεν
υπάρχει. Νοµίζω ότι µπορείτε, έχετε την ευθύνη και µπορείτε να
το κάνετε, µια γενναιότητα χρειάζεται πολιτική, έτσι ώστε αυτοί
οι ογδόντα οχτώ άνθρωποι να αποκτήσουν αυτό το δικαίωµα. Και
δεν θα τους κατηγορήσει κανένας, ούτε εσάς. Ίσα-ίσα θα απο-
κτήσουν το δικαίωµα στην µετάθεση ή την απόσπαση που µπορεί
και να µην την πάρουν στο τέλος-τέλος, έτσι δεν είναι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει η κ. Μακρή.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να µου πιστώσετε, γιατί συναντιόµαστε

συχνά σε αυτά τα έδρανα ότι ο σκοπός µου όταν απαντώ σε ερω-
τήσεις είναι να ενηµερώσω, όχι παρελκυστικά να λειτουργήσω ή
να σας εµποδίσω να εκθέσετε τις απόψεις σας. 

Σας άκουσα και οµολογώ µε έκπληξη, παρά το ότι διαφέρουµε
ιδεολογικά πάρα πολύ, το να λέτε ότι οι διορισµοί που έγιναν
µετά από δωδεκαετία, που είναι πάγιο αίτηµα των εκπαιδευτικών,
πάγιο αίτηµα της εκπαιδευτικής κοινότητας, οι διορισµοί στην ει-
δική αγωγή που έγιναν για πρώτη φορά στα εκπαιδευτικά χρο-
νικά, είναι ουσιαστικά εκβιασµός των εκπαιδευτικών, ότι ή θα
µείνετε άνεργοι ή θα διοριστείτε; Εκτιµώ ότι κάτι άλλο θέλατε να
πείτε και όχι όπως το προσέλαβα εγώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Για το δικό σας επιχείρηµα το είπα.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ωραία. Ενδεχοµένως η διατύπωση µου επέτρεψε εµένα να κάνω
αυτή την ερµηνεία που φαντάζοµαι ότι δεν ήταν στις προθέσεις
σας. 

Το δηµοσιονοµικό κόστος δεν το επικαλέστηκα εγώ ποτέ. Επι-
καλέστηκα όµως τη συνέχεια και την παιδαγωγική αντίληψη, ότι
πρέπει να υπάρχει ένας σύνδεσµος όσο γίνεται καλύτερος, στε-
νότερος και µακροβιότερος µεταξύ του εκπαιδευοµένου και του
εκπαιδευτικού. Και αυτό διασφαλίζεται µε τη διετία. 

Είπατε ότι χρειάζεται γενναιότητα από την πλευρά του Υπουρ-
γείου. Θα σας πω ότι δεν είναι µόνο δική µας απόφαση. Αυτή
είναι µια συνολική κυβερνητική απόφαση. Και αυτή η γενναιότητα
όπως την χαρακτηρίζετε εσείς, ενδεχοµένως να είναι σε βάρος
κάποιων άλλων οι οποίοι υποχρεούνται να κάνουν τη διετία, να
είναι δηλαδή µια ευµενής διάκριση, την οποία δεν είµαι και πολύ
σίγουρη ότι θα την εκτιµούσαν οι υπόλοιποι εργαζόµενοι. 

Θα σας πω βεβαίως και ξανά ότι ναι επιλέγουν πού θα πάνε.
Έχουν µια δυνατότητα επιλογής και επιλέγουν να πάνε σε µέρη
στα οποία θεωρούν ότι µπορούν να υπηρετήσουν µε το µικρό-
τερο δυνατό προσωπικό και οικογενειακό κόστος. Γιατί, κύριε
συνάδελφε, δεν είµαστε αδιάφοροι ούτε προσποιούµαστε ότι
δεν καταλαβαίνουµε και την αναστάτωση που υπάρχει στις οικο-
γένειες των εκπαιδευτικών όταν εκείνοι µετατίθενται διορίζονται
ή τοποθετούνται σε µέρος µακριά από τις οικογένειές τους και
ειδικά όταν έχουν µικρά παιδιά. 

Μας κατηγορείτε πάρα πολλές φορές, κύριε συνάδελφε, ότι
έχουµε καθυστερήσει στην κάλυψη των εκπαιδευτικών αναγκών
στις νησιωτικές και στις αποµακρυσµένες περιοχές. Αν αυτή η
δυνατότητα του ενός έτους δοθεί, έχετε σκεφτεί ποτέ πόσα κενά
θα υπάρξουν και πόση ανάγκη θα υπάρχει να καλυφθεί το κενό
αυτό ενδεχοµένως και στο µέσο της σχολικής χρονιάς;

Και θα τελειώσω µε αυτό για να µην πάρω περισσότερο χρόνο.
Αυτό που ζητάτε να γίνει σε αυτή την περίπτωση, θα έχει ως συ-
νέπεια οι εκπαιδευτικοί αυτοί να υπηρετήσουν ενάµιση χρόνο
έναντι όλων των υπολοίπων που υπηρέτησαν δύο χρόνια, ενώ
στην πραγµατικότητα θα είναι δυόµισι χρόνια. Και επειδή αναφέ-
ρατε ότι αυτό οφείλεται στην ολιγωρία της διοίκησης που άρ-
γησε να τους διορίσει, θα σας πω ότι υπάρχουν ευτυχώς κάποιες
προδιαγραφές, κάποιες διαδικασίες οι οποίες τηρούνται για τη
διαφάνεια, την αντικειµενικότητα, για να µην υπάρχει κανένα πε-
ριθώριο κάποιος να αδικηθεί ή κάποιος να ευνοηθεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά. Καλή

συνέχεια και στους δύο. 

Και πάµε στην επόµενη, τη δέκατη µε αριθµό 136/7-11-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς
τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για θέµατα κρατι-
κής αρωγής και αποκατάστασης, µε θέµα: «Για την πλήρη και
άµεση αποκατάσταση των σχολείων της Σάµου, τα οποία υπέ-
στησαν σοβαρές ζηµιές από τον σεισµό». 

Κυρία Κοµνηνάκα, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 30 Οκτωβρίου συµπληρώθηκαν δύο χρό-

νια από τον καταστροφικό και φονικό, δυστυχώς, σεισµό της
Σάµου. Αυτά τα δύο χρόνια παρέλασαν πάρα πολλοί κυβερνών-
τες, µοίρασαν ανέξοδες υποσχέσεις, αλλά η κατάσταση για τον
σαµιώτικο λαό είναι, δυστυχώς, γνωστή και ακόµα πολύ πικρή. 

Μεταξύ πολλών άλλων σοβαρών προβληµάτων και καθυστε-
ρήσεων που βασανίζουν τους κατοίκους της Σάµου επιλέξαµε σε
αυτή την επίκαιρη ερώτηση να επικεντρωθούµε στα σοβαρά προ-
βλήµατα που αφορούν στα σχολικά κτήρια. Τα σχολικά κτήρια
υπέστησαν πολλές και σοβαρές ζηµιές. Αυτό, βέβαια, δεν είναι
τυχαίο, είναι αποτέλεσµα της χρόνιας υποχρηµατοδότησης, που
έχει ως συνέπεια να παραµένουν τα σχολεία υποσυντήρητα, ανο-
χύρωτα σε κάθε σεισµό, µε κίνδυνο για την ίδια την ασφάλεια και
τη ζωή των µαθητών και των εκπαιδευτικών, αφού είναι γνωστό
και διαχρονικό πρόβληµα ότι τα σχολικά κτήρια σε όλη τη χώρα
δεν ελέγχονται περιοδικά ούτε γίνονται αντισεισµικοί έλεγχοι,
ώστε όσα είναι ακατάλληλα να κατεδαφίζονται, να χτίζονται νέα
και να ανακατασκευάζονται όσα χρειάζεται. 

Σήµερα στη Σάµο είναι σε εξέλιξη εργασίες που αφορούν σχο-
λεία που είχαν κατηγοριοποιηθεί ως κατηγορία Γ, δηλαδή µε τις
ελαφρύτερες ζηµιές, που όµως, ακόµα και µετά από αυτά τα δύο
χρόνια, δεν έχουν ολοκληρωθεί οι επισκευές. Προχωράνε µε
εξαιρετικά αργούς ρυθµούς µε αποτέλεσµα να υπάρχουν µαθη-
τές στα Κουµέικα, για παράδειγµα, που κάνουν µάθηµα σε ένα
πρώην καφενείο ή πολύ µακριά από την περιοχή τους ή ακόµα
και στα γνωστά κοντέινερ, που αυτό βέβαια τείνει να γίνει µια κα-
νονικότητα για πολλά σχολεία και όχι µόνο για τα σεισµόπληκτα. 

Την ίδια ώρα για όλες τις σχολικές µονάδες που είχαν ενταχθεί
στις κατηγορίες Δ και Ε, δηλαδή αυτές µε τις µεγαλύτερες κα-
ταστροφές, µόλις πρόσφατα ολοκληρώθηκαν οι µελέτες, πλην
αυτού που αφορά στο δηµοτικό σχολείο στην Πορφυριάδα στο
Καρλόβασι, που η µελέτη έχει ολοκληρωθεί, αλλά εκκρεµεί η έγ-
κριση από την Εφορεία Νεότερων Μνηµείων που καθυστερεί
πολύ και βέβαια, εκτός από τις µελέτες δεν έχει προχωρήσει τί-
ποτα άλλο. 

Το βασικό πρόβληµα που επικαλούνται οι δύο δήµοι είναι η έλ-
λειψη χρηµατοδότησης για να ξεκινήσουν τα έργα. Τα σχολεία
που αφορά αυτή η κατάσταση είναι τα δηµοτικά σχολεία και το
νηπιαγωγείο του Βαθέος, τα δηµοτικά σχολεία στο Πυθαγόρειο,
στη Χώρα, στα Κοντακέικα και το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Καρλοβά-
σου, η γνωστή Πορφυριάδα, και του Πλατάνου. 

Ερωτάστε, λοιπόν, τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση, ώστε
άµεσα να δοθεί όπου χρειάζεται όλη η απαραίτητη χρηµατοδό-
τηση για να προχωρήσει η πλήρης αποκατάσταση των σχολείων,
να ολοκληρωθούν όλες οι γραφειοκρατικές διαδικασίες που κα-
θυστερούν από τη µεριά των υπηρεσιών του κράτους, για να
µπορέσουν, επιτέλους, να επιστρέψουν οι µαθητές µε ασφάλεια
στα σχολικά κτήρια που θα πρέπει να γίνεται η σχολική διαδικα-
σία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα σας απαντήσει ο ίδιος ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό

αρµόδιος για θέµατα κρατικής αρωγής και αποκατάστασης, ο κ.
Χρήστος Τριαντόπουλος. 

Κύριε Τριαντόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-

πουργό): Σας ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώτηση, σας ευχα-
ριστώ για την ευκαιρία να συζητήσουµε και για το σχέδιο
στήριξης και αποκατάστασης του νησιού της Σάµου µετά από
τον σεισµό της 30ης Οκτωβρίου του 2021. 

Είναι ένα σχέδιο που εφαρµόζεται από την πρώτη στιγµή µε
παρουσία στο πεδίο και µε στενή συνεργασία µε όλους. Ένα σχέ-
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διο µε δηµοσιονοµική επίπτωση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις εντά-
ξεις, τις πιστώσεις και τις χρηµατοδοτήσεις, που ξεπερνά τα 135
εκατοµµύρια ευρώ. Ένα σχέδιο το οποίο είναι φυσικά γνωστό,
µε ορατά αποτελέσµατα που απέχουν από ό,τι συνέβαινε στο πα-
ρελθόν. Αποτελέσµατα του έργου που, δυστυχώς, µε µεγάλη ευ-
κολία στην ερώτησή σας υποτιµάτε όταν από την πρώτη κιόλας
παράγραφο αναφέρετε ότι «δύο χρόνια πολλοί κυβερνώντες πα-
ρέλασαν, µοιράζοντας ανέξοδες υποσχέσεις, εµπαίζοντας τον
λαό». 

Όλη αυτή την περίοδο ήταν πολλές οι φορές που βρεθήκαµε
στο νησί και µέσα στην πανδηµία και συνεργαστήκαµε µε όλους.
Όπως σε κάθε περιοχή που πλήττεται από µία φυσική κατα-
στροφή, µε την παρουσία µας στο πεδίο ερχόµαστε να εκπλή-
ξουµε ευχάριστα τους πολίτες, που όντως είναι επιφυλακτικοί.
Έχουν το άγχος ότι µόλις φύγουν τα φώτα της δηµοσιότητας
των πρώτων ηµερών φεύγει και το ενδιαφέρον του κράτους, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν πρακτικές και εµπειρίες του παρελθόντος. Και
θα πω ότι δικαίως, αν αναλογιστούµε αυτές τις πρακτικές, είναι
επιφυλακτικοί οι πολίτες και έχουν το άγχος. 

Η νέα φιλοσοφία που ακολουθείται, όµως, στο πλαίσιο της
κρατικής αρωγής θέλει το κράτος να είναι δίπλα στον πολίτη
άµεσα και δίκαια µετά από µια φυσική καταστροφή. Αυτή άλλω-
στε είναι η κατεύθυνση και οδηγία του Πρωθυπουργού, του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. 

Αυτή είναι η τακτική της κρατικής αρωγής που επιτρέπει να
ενισχυθεί η εµπιστοσύνη του πολίτη προς το κράτος. Τακτική που
δεν περιλαµβάνει ανέξοδες υποσχέσεις, όπως αναφέρετε. Ας το
δούµε αναλυτικά εστιάζοντας σε συγκεκριµένα -και όχι σε όλα-
συστατικά αυτού του σχεδίου. 

Πρώτον, έχουµε τη στεγαστική συνδροµή για τις κτηριακές
αποκαταστάσεις που εκτιµάται στα 82 εκατοµµύρια ευρώ. Την
επιδότηση ενοικίου και τη συγκατοίκηση προς τους σεισµόπλη-
κτους πολίτες. Η προώθηση των κατεδαφίσεων των επικινδύνως
ετοιµόρροπων κτηρίων από τους δήµους και όχι από τους ιδιώ-
τες, όπως ήταν µέχρι πριν, µέσα από την έκτακτη επιχορήγηση
από το κράτος µε αποτέλεσµα να έχει κατεδαφιστεί το 89% των
ΠΑΕEΚ στη δυτική Σάµο και το 95% των ΠΑΕEΚ στην ανατολική
Σάµο. Η επιχορήγηση προς τις πληττόµενες επιχειρήσεις φτάνει
τα 2,6 εκατοµµύρια ευρώ. Η πρώτη αρωγή έναντι στεγαστικής
συνδροµής από την πλατφόρµα Arogi.gov.gr έφτασε τα 2,8 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Η διάθεση 2,9 εκατοµµυρίων ευρώ στις επιχει-
ρήσεις της περιοχής µέσα από το Samos Pass και φυσικά η
έκτακτη χρηµατοδότηση προς την περιφέρεια και τους δήµους,
που έχει διαµορφωθεί στα 22 εκατοµµύρια ευρώ και όσο ωριµά-
ζει ο µελετητικός σχεδιασµός η χρηµατοδότηση, φυσικά, συνε-
χίζεται. 

Σε αυτή τη χρηµατοδότηση εντάσσονται και οι πόροι για τις
αποκαταστάσεις στα σχολεία και τις µονάδες και τις υποδοµές
εκπαίδευσης, σχολεία και µονάδες για τις οποίες από την πρώτη
στιγµή διαµορφώθηκαν οι συνθήκες εκείνες ώστε κανένα παιδί
να µη µείνει εκτός τάξης. Σχολεία για τα οποία έλαβαν χρηµατο-
δότηση οι δήµοι ανάλογα µε τις ζηµιές σε κάθε περίπτωση και
προχώρησαν σε άµεσες επιδιορθώσεις, σε εκπόνηση µελετών,
αλλά και σε αποκαταστάσεις. Και τώρα πλέον, που ολοκληρώθη-
καν οι σχετικές µελέτες, σε στενή συνεργασία που έχουµε και µε
τους δήµους, θα προχωρήσουν και προχωρούν οι τελευταίες
αποκαταστάσεις στα σχολικά κτήρια που έχουν µείνει. 

Αξίζει, βέβαια, να σηµειωθεί ότι οι περιπτώσεις των σχολικών
κτηρίων και των εκπαιδευτικών µονάδων που επλήγησαν από τον
σεισµό είναι αρκετές, είναι πολλές, δεν είναι λίγες, όπως σε
άλλες περιπτώσεις, γι’ αυτό και έχουµε διαθέσει πόρους, είµαστε
σε στενή συνεργασία µε τους δήµους, για να ολοκληρωθεί το
σηµαντικό αυτό έργο µε τα εναποµείναντα προς αποκατάσταση
σχολικά κτήρια, αφού µόλις πριν από λίγο καιρό, όπως είπατε και
εσείς, τις τελευταίες ηµέρες, ολοκληρώθηκαν οι σχετικές µελέ-
τες. 

Άρα, σε στενή συνεργασία µε όλους θα συνεχίσουµε και την
επόµενη περίοδο µε τους ίδιους εντατικούς ρυθµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει η κ. Κο-
µνηνάκα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, το εντοπίσατε και να

σας πω ότι στο Αιγαίο υπάρχει πολύ πικρή εµπειρία µε τους χρό-
νους αποκατάστασης από τις φυσικές καταστροφές πόσω µάλ-
λον από τους σεισµούς, τυχαίνει να είµαι Βουλευτής Λέσβου και
για παράδειγµα στη Βρίσα πέντε χρόνια µετά από τον σεισµό η
αποκατάσταση είναι αργόσυρτη και βασανιστική. Και επειδή µι-
λάµε και για τα σχολικά κτήρια και για τις ταχύτητες των κυβερ-
νήσεων, διαχρονικά, να δείχνουν ενδιαφέρον για τους µαθητές
να γυρνάνε στα σχολικά κτήρια, στη Βρίσα της Λέσβου πέντε
χρόνια µετά από τον σεισµό οι µαθητές ακόµα παραµένουν στα
κοντέινερ. Γι’ αυτό λέµε ότι πολλές φορές αυτές οι υποτιθέµενες
προσωρινές λύσεις αποδεικνύονται µόνιµες και γενικεύονται.

Αντίστοιχα και για τη Σάµο το σχέδιο κρίνεται από τα ίδια τα
αποτελέσµατα και την ταχύτητα αποκατάστασης των ζηµιών και
τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν οι κάτοικοι, για παράδειγµα
στην αποκατάσταση των σπιτιών τους, στους χρόνους που εκτα-
µιεύονται τα κονδύλια, το ότι χρειάζεται να πάρουν δάνεια πολ-
λές φορές για να ολοκληρώσουν τις επισκευές των σπιτιών τους
κ.λπ.. 

Αντίστοιχα και για τα σχολεία. Κανένα από τα σχολεία, παρ’
ότι προχωράνε και για τις κατηγορίες µικρότερων ζηµίων, σε κα-
νένα από τα σχολεία δεν έχει ολοκληρωθεί µέχρι τώρα, δύο χρό-
νια µετά, η αποκατάσταση των ζηµιών. Και σας ξαναλέµε και µας
ανησυχεί ότι δεν δώσατε ούτε τώρα χρονοδιαγράµµατα ούτε µι-
λήσατε µε συγκεκριµένα κονδύλια. 

Για παράδειγµα στον Δήµο Δυτικής Σάµου µε βάση τα στοιχεία
που δίνει ο δήµος, δεν µπορούµε να ελέγξουµε διαφορετικά,
αυτή τη στιγµή υπάρχει από τα αρχικά χρήµατα που είχαν δοθεί
στον δήµο ένα υπόλοιπο 500.000. Αν είναι σωστές οι πληροφο-
ρίες που έχουµε, δόθηκε και µία ενίσχυση των 300.000 ευρώ,
όµως για να αποκατασταθούν τα τρία σχολεία, που ολοκληρώ-
θηκαν τώρα οι µελέτες τους και έχουν υποστεί τις µεγαλύτερες
ζηµιές, χρειάζεται επιπλέον τουλάχιστον 1,5 εκατοµµύριο ευρώ
µε βάση αυτά που έχουν δείξει οι µελέτες. Πρώτον, θα τα δώσει
αυτά τα χρήµατα το Υπουργείο προς τους δήµους; 

Δεύτερον, στον Δήµο Ανατολικής Σάµου, αντίστοιχα, η ενηµέ-
ρωση που υπάρχει από τον δήµαρχο είναι ότι ναι µεν τα χρήµατα
είχαν έφτασαν για να γίνουν οι µελέτες, όµως, δεν υπάρχει από
τη δική τους τη µεριά η οικονοµική δυνατότητα για να προχωρή-
σει η κατασκευή και οι επιδιορθώσεις σε όλα αυτά τα σχολεία
που είναι στο Βαθύ, το Πυθαγόρειο κ.λπ.. Άρα, θα αναλάβει το
κράτος; Θα υπάρξει επιπλέον χρηµατοδότηση; Δεν µας δώσατε
συγκεκριµένα χρονικά διαγράµµατα για να δούµε αν πράγµατι
τα σχέδια επί χάρτου µπορούν να γεννούν ελπίδες στους µαθη-
τές ότι θα επιστρέψουν στα σχολεία τους, εκεί που πρέπει να
είναι για να κάνουν µάθηµα και να µην κάνουν µάθηµα στα κον-
τέινερς, στα καφενεία ή όπου αλλού. Αυτό έλειπε να συζητάµε
δύο χρόνια µετά αν τα παιδιά θα κάνουν µάθηµα. Το θέµα είναι
σε τι συνθήκες κι αν τα σχολεία τους θα επισκευαστούν πλήρως
για να µπορέσουν να γίνονται εκεί που πρέπει τα µαθήµατά τους. 

Τώρα το ότι δεν λειτουργεί η ΠΕΔ σας και το γεγονός ότι ήταν
πολλές οι καταστροφές στα σχολικά κτήρια, επιβεβαιώνει ακρι-
βώς την κριτική που κάνουµε ότι η κατάσταση των σχολικών κτη-
ρίων σε όλη τη χώρα και συγκεκριµένα στη Σάµο είναι η
φωτογραφία της χρόνιας υποχρηµατοδότησης, του ελλιπούς
ελέγχου των υποσυντήρητων κτηρίων. Γι’ αυτό και η έκταση των
καταστροφών, βέβαια, ήταν τόσο µεγάλη. Άρα, περιµένουµε
συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα, συγκεκριµένες δεσµεύσεις
για το κατά πόσο αυτές οι εκκρεµότητες που υπάρχουν ακόµα,
δύο χρόνια µετά από τον σεισµό, θα υλοποιηθούν και πότε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία
Κοµνηνάκα. 

Κύριε Τριαντόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-
πουργό): Σας ευχαριστώ.

Όπως ανέφερα και πριν, το έργο της αποκατάστασης των σχο-
λικών κτηρίων αποτελεί βασικό συστατικό του σχεδίου στήριξης
και αποκατάστασης. Κι αυτό διότι, όπως είπαµε και σε σχέση µε
άλλες περιπτώσεις, έχουµε από την πρώτη στιγµή διαπιστώσει
ότι υπάρχουν ζητήµατα που θα πρέπει να αποκατασταθούν και
να διορθωθούν. 
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Ας δούµε λίγο τα δεδοµένα, όµως, για να έχουµε µια εικόνα
του µεγέθους. Στον Δήµο Δυτικής Σάµου, σύµφωνα µε τον δήµο,
παράλληλα µε τις πρώτες ενέργειες που έγιναν και τις άµεσες
παρεµβάσεις στα σχολεία, τρία είναι τα σχολεία µε σηµαντικές
ζηµιές. Στον Δήµο Ανατολικής Σάµου, σύµφωνα πάντα µε τον
δήµο, δεκαεννέα σχολεία επιδιορθώθηκαν άµεσα και παραδόθη-
καν σε λειτουργία. Ήταν κατηγορία Α’ και Β’ της ΚΤΥΠ. Τέσσερα
µε την κατηγορία Γ’, ένα σχολείο στην κατηγορία Ε’ και επτά στις
µικτές κατηγορίες µεταξύ Α’ και Δ’. Σε όλες αυτές τις περιπτώ-
σεις των σχολείων έχει προχωρήσει η διαδικασία αποκατάστα-
σης. Σε άλλα γίνονται επιδιορθώσεις άµεσα, σε άλλα θέλει µία
µελέτη. Ο µηδενισµός δεν βοηθάει τον διάλογο, έτσι όπως τα πα-
ρουσιάζετε. Είναι πολύ διαφορετικό από αυτό που συµβαίνει
στην πραγµατικότητα. 

Στον Δήµο Δυτικής Σάµου έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες των
σχολείων προς αποκατάσταση. Στο ένα κιόλας είχε προχωρήσει
η αποκατάσταση. Είναι στο 70% των εργασιών το σχολείο στα
Κουµέικα σύµφωνα µε τον δήµο. Τώρα κατατέθηκαν και οι µελέ-
τες για τα υπόλοιπα σχολεία και θα προχωρήσει, φυσικά, η χρη-
µατοδότηση, όπως έχει γίνει και τώρα και σε όλες τις άλλες
περιπτώσεις. Στον δήµο Ανατολικής Σάµου έχουν ολοκληρωθεί
σχεδόν όλες οι µελέτες, τις οποίες έχει αναλάβει ο δήµος µε χρη-
µατοδότηση από το κράτος και θα προχωρήσουν και οι αποκα-
ταστάσεις σε όλες τις περιπτώσεις, όπως είχαν προχωρήσει και
έχουν προχωρήσει µέχρι τώρα. 

Σας αναφέρω και τη σχετική επιστολή του δήµου που υπο-
γραµµίζει το εξής: «Οι παρεµβάσεις έχουν υλοποιηθεί από τον
Δήµο Ανατολικής Σάµου µέσω χρηµατοδότησης από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών το οποίο ανταποκρίθηκε µε αµεσότητα στα αι-
τήµατα µας». Και συνεχίζει: «Ο συνολικός προϋπολογισµός που
έχει εγκριθεί µέχρι σήµερα για την αποκατάσταση, αναβάθµιση
σχολικών µονάδων, την εκπόνηση µελετών και τη διαµόρφωση
χώρων για την εγκατάσταση των κατασκευασµένων αιθουσών
ανέρχεται στο ποσό των 2.140.000 ευρώ». Μιλάµε για την ανα-
τολική Σάµο. Όχι ανέξοδες υποσχέσεις. Όλα αυτά, λοιπόν, δεν
είναι εµπαιγµός του λαού, όπως αναφέρετε στο έγγραφο σας. 

Συνεχίζουµε, λοιπόν, όπως σας ανέφερα, σε συνεργασία µε
την ΚΤΥΠ και µε τους δύο δήµους, την προσπάθεια που κάνουµε
για τα σχολεία. Αφού τώρα κατατέθηκαν οι µελέτες θα προχω-
ρήσει και η αποπεράτωση των σχολείων που υπάρχουν σε εκκρε-
µότητα µετά και την παράδοση των σχετικών µελετών από τους
δήµους. Σε αυτό το πλαίσιο συνεργασίας θα συνεχίσουµε προς
όφελος όλων των πολιτών και την επόµενη περίοδο εστιάζοντας,
φυσικά, και στην ανάπτυξη του νησιού µέσα από την εκπόνηση
ενός συγκροτηµένου σχεδίου ανάπτυξης της περιοχής από το
Οικονοµικό Επιµελητήριο Ελλάδας. Συνεχίζουµε, λοιπόν, µε την
ίδια ένταση και προσήλωση και την επόµενη περίοδο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Δεν θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 122/2-11-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαν-
νακοπούλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Οι γονείς
που καταγγέλλονται για βιασµό και κακοποίηση των παιδιών
τους, διατηρούν τη γονική µέριµνα µέχρι σήµερα», λόγω κωλύ-
µατος της Βουλευτού.

Θα συζητηθεί τώρα η δέκατη έβδοµη µε αριθµό 139/7-11-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυ-
χάκη προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για θέ-
µατα κρατικής αρωγής και αποκατάστασης, µε θέµα: «Για τις
τεράστιες καταστροφές στη Σητεία από τα έντονα καιρικά φαι-
νόµενα του Σαββάτου 15-10-22».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, κύριε Υφυπουργέ, θα ήθελα να εκφράσω τα ειλι-

κρινή µου συλλυπητήρια για την απώλεια του πατέρα σας που
αποτέλεσε τη δικαιολογηµένη, φυσικά, αιτία για την αναβολή της
επίκαιρης ερώτησης δύο φορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και τα δικά µας, κύριε

Υφυπουργέ. Δεν το γνώριζα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-

πουργό): Σας ευχαριστώ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όπως καλά γνωρίζετε, οι κατα-

στροφές στη Σητεία είναι ανυπολόγιστες και, µάλιστα, µέσα στον
αστικό ιστό. Αντίστοιχα το ίδιο καταστροφικές ήταν και στο Ηρά-
κλειο, την Αγία Πελαγία, το Παλαιόκαστρο, τη Λυγαριά και
αλλού, µε δύο νεκρούς. Γι’ αυτές θα επανέλθουµε σε ξεχωριστή
επίκαιρη ερώτηση. Οι καταστροφές στη Σητεία άφησαν έναν
απολογισµό που µετράει εκατοντάδες µικρές επιχειρήσεις του
εµπορίου, άλλων επαγγελµατιών στον επισιτισµό, στον τουρισµό,
αγροτικές εκµεταλλεύσεις που έχουν πάθει µεγάλες ζηµιές, αρ-
κετές από τις οποίες έχουν καταστραφεί ολοσχερώς. Οι εργα-
ζόµενοι που απασχολούνται σε αυτές τις επιχειρήσεις αγωνιούν
για το πως θα τα βγάλουν πέρα, πως θα εξασφαλιστεί η εργασία
τους, ειδικά στις περιπτώσεις που έχουν καταστραφεί στο 100%
αυτές οι επιχειρήσεις. Μεγάλες, επίσης, είναι οι καταστροφές σε
κατοικίες, οικοσυσκευές, προσωπικά αντικείµενα αλλά και σε δη-
µοτικές υποδοµές, όπως τα αντλιοστάσια της ΔΕΥΑ. Εκατοντά-
δες επαγγελµατικά, αγροτικά και ιδιωτικά οχήµατα
καταστράφηκαν ολοσχερώς, παρασύρθηκαν στον βυθό της θά-
λασσας. Σε άλλες περιπτώσεις δηµιουργήθηκαν πυραµίδες αυ-
τοκινήτων θαµµένα σε τόνους λάσπης. 

Για τους ιδιοκτήτες των -περισσότερα από εκατό- ιδιωτικών
οχηµάτων δεν έχει υπάρξει καµµία αναφορά, καµµία εξαγγελία
εννοώ. Θα αποζηµιωθούν; Αν αποζηµιωθούν, πώς, πότε, µε ποια
διαδικασία θα αποζηµιωθούν; Εάν δεν αποζηµιωθούν, γιατί δε θα
αποζηµιωθούν; Υπάρχει κάποιο πρόβληµα; Κάποιο νοµικό κενό
και πώς θα διασφαλιστεί η κάλυψη αυτού του νοµοθετικού
κενού; Επιπρόσθετα µετράνε τις πληγές τους οι αγρότες οι
οποίοι λίγο πριν από την ελαιοσυγκοµιδή στις κοινότητες Πρεσ-
σού, Παπαγιαννάδων, Αγίου Γεωργίου και Αρµένων επλήγησαν
από χαλαζόπτωση µε µεγάλο µέρος της παραγωγής να είναι κα-
τεστραµµένο. 

Τα παραπάνω, κύριε Υφυπουργέ, κατά την άποψή µας είναι
συνέπεια της έλλειψης ουσιαστικών µέτρων πολιτικής προστα-
σίας και έργων αντιπληµµυρικής θωράκισης ενώ οι εξαγγελίες
και τα µέτρα είναι στην πεπατηµένη της ατοµικής ευθύνης των
πληγέντων µε αποζηµιώσεις ψίχουλα στα µέτρα των δηµοσιονο-
µικών περιθωρίων και αντοχών, όπως είδα και πριν από λίγο που
απαντήσατε σε µία σχετική ερώτηση την οποία καταθέσαµε. Φυ-
σικά, αυτά λέγονται επανειληµµένα από κυβερνητικά στελέχη. 

Σας ρωτάµε, κύριε Υφυπουργέ, ποια συγκεκριµένα µέτρα θα
πάρει η Κυβέρνηση σε δύο επίπεδα. Πρώτον, για την ουσιαστική
στήριξη των πληγέντων, που σηµαίνει πρακτικά επίσπευση και
ουσιαστική καταγραφή των ζηµιών από ενισχυµένα και έµπειρα
κλιµάκια των αρµόδιων Υπουργείων, κάτι που θα έπρεπε να έχει
ολοκληρωθεί προκειµένου να αποζηµιωθούν άµεσα στο 100% για
το σύνολο των ζηµιών όλοι όσοι επλήγησαν από τις πρόσφατες
πληµµύρες σε κτήρια, εµπορεύµατα, εξοπλισµό, οχήµατα, εργα-
λεία, αγροτικά εφόδια, φυτικό και ζωικό κεφαλαίο. Οι παραγωγοί
και τα προϊόντα για τους κατά κύριο επάγγελµα αλλά και τους
µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες χωρίς όρους και προϋποθέ-
σεις, χρονοβόρες ή δαιδαλώδεις διαδικασίες, έγγραφα και απο-
δεικτικά που δυσκολεύουν έως και ακυρώνουν τις αποζηµιώσεις
χωρίς δαπανηρά έξοδα των πληγέντων. Με λίγα λόγια, η ευέλι-
κτη, άµεση και πλήρη αποκατάσταση όλων των καταστροφών.
Στο πλαίσιο της ουσιαστικής και όχι τυπικής ενδεικτικής στήριξης
επιβάλλεται τώρα -έπρεπε ήδη να έχουν καταβληθεί- η οικονο-
µική στήριξη στο ύψος του χαµένου εισοδήµατος για εργαζόµε-
νους, επαγγελµατίες, αγρότες και κτηνοτρόφους καθώς και η
οικονοµική ενίσχυση για την επανεκκίνηση της δραστηριότητάς
τους και η καταβολή επιδόµατος στους ανέργους. Επίσης, απο-
ζηµίωση όσων έχασαν ή καταστράφηκαν τα αυτοκίνητα χωρίς
εξαιρέσεις. Η αξία τους αποτιµάται και ως προς την τιµή της αγο-
ράς τους σε συνδυασµό, όµως, και µε την αξία χρήσης αυτών
των αυτοκινήτων, είτε πρόκειται για επαγγελµατίες είτε για αγρό-
τες, κτηνοτρόφους είτε πρόκειται για οικογένειες των πληγέν-
των. 

Απαλλαγή των πληγέντων από την πληρωµή του ΕΝΦΙΑ, των
εισφορών στον ΕΦΚΑ, του τέλους επιτηδεύµατος, τα δηµοτικά
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τέλη, να «παγώσουν» τα χρέη σε εφορία, ασφαλιστικά ταµεία,
τράπεζες, λογαριασµούς, ηλεκτρική ενέργεια, τηλεπικοινωνία,
χωρίς προσαυξήσεις και τόκους µέχρι την αποκατάσταση του ει-
σοδήµατος των πληγέντων, όχι για δύο, τρεις, έξι µήνες, αλλά
µέχρι να αποκατασταθεί τον εισόδηµα των πληγέντων και κανένα
σπίτι, καµµία επιχείρηση, κανένα περιουσιακό στοιχείο εργαζό-
µενου, επαγγελµατία και αγροκτηνοτρόφου να µην κατασχεθεί
και να µην πλειστηριαστεί. 

Το δεύτερο επίπεδο αφορά στην αντιπληµµυρική προστασία
και στην αποκατάσταση ζηµιών, δηλαδή πρέπει να χρηµατοδο-
τηθούν κατεπειγόντως –θα σας πω γιατί στη δευτερολογία µου-
έργα αντιπληµµυρικής προστασίας στον Δήµο Σητείας, στον πο-
ταµό Παντέλη, στο πλαίσιο της συνολικής διευθέτησης της κοί-
της οριοθέτησης των ρεµάτων και των ποταµών µε τις
απαραίτητες µελέτες και τα απαραίτητα έργα, µεταξύ των
οποίων και αυτά της συγκράτησης των φερτών υλικών, να απο-
κατασταθούν η αγροτική οδοποιία, οι δηµόσιες υποδοµές, οι
υποδοµές της ΔΕΥΑ Σητείας, να χρηµατοδοτηθεί γενναία ο
δήµος µε έκτακτες ενισχύσεις στο ύψος των πραγµατικών αναγ-
κών για την αποκατάσταση των ζηµιών, συντήρηση και επέκταση
των υποδοµών, αλλά και της πολιτικής προστασίας. Τέλος, να
εκπονηθεί σχέδιο έκτακτης ανάγκης για πρόληψη και διαφυγή
από πληµµυρικά φαινόµενα, για να αποφύγουµε τα χειρότερα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό, αρµόδιος

για θέµατα κρατικής αρωγής και αποκατάστασης, κ. Χρήστος
Τριαντόπουλος.

Ορίστε, κύριε Τριαντόπουλε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-

πουργό): Ευχαριστώ πολύ.
Θέλω να σας ευχαριστήσω πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε, για

την κατανόηση που δείξατε κατά την προηγούµενη περίοδο
λόγω του δυσάρεστου οικογενειακού ζητήµατος που είχα, γιατί
ουσιαστικά είχατε καταθέσει το κοινοβουλευτικό σας ενδιαφέρον
αρκετά πριν και µεσολάβησε αυτή η περίοδος, οπότε το συζη-
τάµε τώρα.

Συζητάµε ουσιαστικά αυτή τη στιγµή για την υλοποίηση ενός
σχεδίου το οποίο από την πρώτη στιγµή ήλθαµε και ανακοινώ-
σαµε στην περιοχή. Την επόµενη της φυσικής καταστροφής βρε-
θήκαµε στο πεδίο, όπως συνηθίζουµε να κάνουµε, µαζί µε
κυβερνητικό κλιµάκιο, όπου διαπιστώσαµε τα προβλήµατα, εί-
δαµε τα ζητήµατα που προέκυψαν και µετά από συσκέψεις που
κάναµε µε παραγωγικούς φορείς και αυτοδιοικητικούς φορείς
ήλθαµε να εξειδικεύσουµε τα µέτρα που βασίζονται στη φιλοσο-
φία της κρατικής αρωγής, του µηχανισµού της κρατικής αρωγής. 

Αυτά τα µέτρα τι αφορούν; Αποζηµιώσεις για τις πρώτες ανάγ-
κες των νοικοκυριών και για την οικοσκευή. Ήδη οι δήµοι έχουν
ενεργοποιήσει από την επόµενη µέρα τις επιτροπές και προχω-
ράει η σχετική καταβολή. Ενεργοποίηση της πλατφόρµας
Arogi.gov.gr για τη χορήγηση πρώτης αρωγής στις επιχειρήσεις
οι οποίες επλήγησαν από το ακραίο καιρικό φαινόµενο από 1.000
έως 6.000 ευρώ. Μέσα σε λίγες ηµέρες µετά από τη θεοµηνία
άνοιξε η πλατφόρµα στις 24 Οκτωβρίου και ήταν ανοικτή µέχρι
τις 7 Νοεµβρίου για να υποβάλουν το αίτηµά τους οι επιχειρήσεις
που είχαν πληγεί. Αποφασίστηκε προκαταβολή. Στο πλαίσιο του
έργου της Κυβερνητικής Επιτροπής Κρατικής Αρωγής αποφασί-
στηκε η χορήγηση προκαταβολής 25% έναντι της εκτιµηθείσας
ζηµιάς στις επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από το ακραίο καιρικό
φαινόµενο. Αυτό, φυσικά, είναι σε συνέχεια της πρώτης αρωγής.
Στη συνέχεια, αφού ολοκληρωθεί και η υποβολή φακέλων, θα
δοθεί και η κρατική αρωγή στις πληγείσες επιχειρήσεις.

Εδώ θα πρέπει να σηµειώσουµε ότι έχουµε διαφορετική φιλο-
σοφία. Εγώ δεν συµµερίζοµαι το «χωρίς όρους και προϋποθέ-
σεις». Δεν υπάρχει αυτό. Θα πρέπει τα χρήµατα να πάνε σ’
αυτούς που το έχουν ανάγκη και το δικαιούνται. Δεν µπορούν να
πάνε χρήµατα σ’ αυτούς που δεν τα δικαιούνται. Άρα, πρέπει να
είµαστε πολύ προσεκτικοί µε τις ψηφιακές διαδικασίες που
έχουµε, έτσι ώστε να πάνε τα χρήµατα και η βοήθεια του κρά-
τους σ’ αυτούς που το έχουν ανάγκη και όχι σ’ όλους οριζόντια

ή χωρίς να µπορεί κάποιος να τεκµηριώσει ότι όντως έχει πάθει
τη ζηµιά. 

Παράλληλα, έχουµε την παροχή της στεγαστικής συνδροµής
για την κάλυψη των ζηµιών σε κτηριακές εγκαταστάσεις. Δόθηκε
παράταση της καταβολής και της αναστολής, δηλαδή προχω-
ράµε στην παράταση των φορολογικών υποχρεώσεων, στην ανα-
στολή των ασφαλιστικών υποχρεώσεων για έξι µήνες, στην
αναστολή της διενέργειας κάθε πράξης αναγκαστικής εκτέλε-
σης, στη διαµόρφωση ενός ειδικού σχήµατος στήριξης της απα-
σχόλησης για τις πληγείσες επιχειρήσεις των δύο περιοχών.
Έρχεται διάταξη αυτές τις ηµέρες από το αρµόδιο Υπουργείο
που θα περιλαµβάνει την παροχή της δυνατότητας αναστολής
στις συµβάσεις εργασίας µε αντίστοιχο επίδοµα προς τους ερ-
γαζόµενους των πληττόµενων επιχειρήσεων. Χορήγηση παράτα-
σης δύο εβδοµάδων ως προς την προθεσµία υποβολής
δηλωτικών υποχρεώσεων στον Δήµο Σητείας, πρόβλεψη για τη
χορήγηση αποζηµίωσης στα στελέχη που συµµετέχουν στις Επι-
τροπές Κρατικής Αρωγής της περιφέρειας για να αυξηθούν οι
συµµετέχοντες, όπως και έγινε. 

Συµπληρωµατικά προς αυτά ήλθαµε σε επικοινωνία µε το οι-
κονοµικό επιµελητήριο. Το οικονοµικό επιµελητήριο και ο πρό-
εδρός του διέθεσαν, αν θυµάµαι καλά, δώδεκα στελέχη τους που
θα µπορούσαν να µπουν στις επιτροπές για να ενισχύσουν το
έργο των Επιτροπών Κρατικής Αρωγής της περιφέρειας. 

Επίσης, η έκτακτη χρηµατοδότηση προς τον Δήµο Σητείας
αφορούσε 400.000 ευρώ από το Υπουργείο Εσωτερικών και
537.000 ευρώ από το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής. Άρα, σε µια πρώτη φάση η έκτακτη χρηµατοδότηση προς
τον δήµο πλησιάζει το 1 εκατοµµύριο ευρώ, ενώ καθώς προχωρά
η µελετητική διαδικασία και η καταγραφή των ζηµιών από την
πλευρά των δήµων και της περιφέρειας, θα συνεχιστεί αυτή η
χρηµατοδότηση, περιλαµβάνοντας και ζητήµατα αποκατάστασης
των υποδοµών, αλλά φυσικά και αντιπληµµυρικά έργα, καθώς
αναφερόµαστε σε περιοχές που έχουν ιδιαίτερα οικιστικά και χω-
ροταξικά χαρακτηριστικά, τα οποία δεν βοηθούν την ανθεκτικό-
τητα απέναντι στα νέα δεδοµένα της κλιµατικής κρίσης. 

Έχουµε και εδώ µια διαφορά στη φιλοσοφία. Τα φαινόµενα
αυτά είναι φαινόµενα που έχουν προκληθεί από την κλιµατική
κρίση. Άρα, οι υποδοµές είχαν φτιαχτεί µε διαφορετικά δεδοµένα
σε χώρους µε οικιστικά και χωροταξικά χαρακτηριστικά που δεν
ευνοούν την ανθεκτικότητα σ’ αυτά τα καιρικά δεδοµένα, αλλά
αντιθέτως έρχονται να τα επιδεινώσουν, να τα κάνουν πιο επικίν-
δυνα απέναντι σε τέτοια ακραία καιρικά φαινόµενα. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι το κράτος, η τρέχουσα Κυβέρνηση
θα πρέπει να έλθει να διορθώσει παθογένειες δεκαετιών και αυτό
κάνουµε, όπως το έχουµε κάνει και σ’ άλλες περιοχές όπως η βό-
ρεια Εύβοια. Κινηθήκαµε άµεσα, βρεθήκαµε και είµαστε στο
πεδίο. 

Μάλιστα, το Σάββατο είχαµε εκ νέου µία σύσκεψη για όλα τα
ζητήµατα αποκατάστασης και στήριξης µετά από φυσική κατα-
στροφή για την ανατολική Κρήτη, στο Ηράκλειο, οπότε εκεί συ-
ζητήσαµε πάλι µε τους αυτοδιοικητικούς και τους παραγωγικούς
φορείς, έτσι ώστε σ’ αυτή τη στενή συνεργασία που έχουµε, να
προχωρήσουν µε τους ίδιους εντατικούς ρυθµούς όλες οι διαδι-
κασίες, γιατί, δυστυχώς, στην περιοχή της Κρήτης πέρα από τον
σεισµό είχαµε και τις πληµµύρες, είχαµε και φωτιές στο Ρέθυµνο,
άρα συντονισµένα µε όλους προχωράµε στην ίδια κατεύθυνση,
έτσι ώστε γρήγορα και άµεσα να έλθει η στήριξη στους πολίτες,
αλλά να προχωρήσει και η αποκατάσταση µε έργα δοµικής φύ-
σεως, διορθώνοντας παθογένειες του παρελθόντος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ακούστε, κύριε Τριαντόπουλε:

Επειδή το επαναλαµβάνετε όχι µόνο εσείς, αλλά όλοι οι Υπουρ-
γοί, ότι αντιδράτε άµεσα και επί του πεδίου και µάλιστα µε διευ-
ρυµένες συσκέψεις κ.λπ., θα σας έλεγα εντελώς φιλικά ότι δεν
ακούγονται και πολύ εύηχα αυτά, γιατί θα σου πει και ο άλλος,
αυτός που έχει πληγεί, ότι µόλις πέφτουν τα φώτα της δηµοσιό-
τητας, «µην τον είδατε, µην τον απαντήσατε». Θέλω να πω ότι
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όλα κρίνονται εκ του αποτελέσµατος. 
Είναι τέτοιο το µέγεθος της καταστροφής που αυτά τα οποία

εξαγγέλλετε είναι «σταγόνα στον ωκεανό», είναι «ψίχουλα».
Όπως και να το πω, έχω την εντύπωση ότι δεν αποδίδει το µέγε-
θος της καταστροφής. Είναι εµπαιγµός όταν λέτε ως κρατική
αρωγή το ποσό έως 6.000 ευρώ κ.λπ. για κάθε πληγέντα, όταν
έχουµε αντίστοιχες, ανάλογες περιπτώσεις. Εδώ περιµένουν
ακόµα οι κάτοικοι περιοχών όπως στον Δήµο Χερσονήσου. Το ξέ-
ρετε. Δύο χρόνια µετά από τις καταστροφικές πληµµύρες ακόµα
περιµένουν οι πληγέντες στον Πλατανιά, στα Χανιά. Στον Δήµο
Μινώα Πεδιάδας περιµένουν χρήµατα τα οποία έχουν εγκλωβι-
στεί στους λογαριασµούς και δεν µπορούν να τα πάρουν οι άν-
θρωποι. 

Τι συζητάµε τώρα, ένα χρόνο µετά από τον σεισµό; Λέγατε αρ-
χικά ότι µέχρι τις 7 Νοέµβρη θα λάµβαναν τα πρώτα χρήµατα.
Δεν έχουν πάρει δεκάρα τσακιστή. Θα µου πείτε «και πώς θα
έπαιρναν, όταν η πλατφόρµα θα ήταν ανοικτή µέχρι τις 7 Νοέµ-
βρη;».

Εν τω µεταξύ, αν κοιτάξει κάποιος το πληροφοριακό δελτίο
που έχουν στα χέρια τους οι πληγέντες –το γνωρίζετε άλλωστε-
τα δικαιολογητικά που ζητάτε δεν είναι ένα, δύο, πέντε, αλλά αν
θυµάµαι καλά είναι δεκαπέντε, οπότε µιλάµε για ένα σκασµό εγ-
γράφων, δηλαδή σαν να τους λέτε «άστο, δε βαριέσαι».

Το ίδιο συµβαίνει και στο Αρκαλοχώρι. Πολλοί έχουν παραιτη-
θεί από την προσπάθεια να φτιάξουν τα χαρτιά τους και λένε:
«Άσε θα βάλω το χέρι στην τσέπη. Μόνος µου θα τα φτιάξω. Θα
µπω σε ταλαιπωρία, θα µπω σε γραφειοκρατίες» και πάει λέγον-
τας. 

Μιλάτε για παροχή στεγαστικής συνδροµής σε φυσικά και νο-
µικά πρόσωπα εντός οριοθετηµένης περιοχής. Αλήθεια; Το ίδιο
έγινε και στο Αρκαλοχώρι. Τα είπαµε νωρίτερα, σε µια προηγού-
µενη επίκαιρη ερώτηση που αφορούσε στο Αρκαλοχώρι. Υπάρχει
οργή, υπάρχει θυµός όταν στον 21ο αιώνα, µε τις επιστηµονικές
ανακαλύψεις και µεθόδους που θα µπορούσαν να προβλέψουν
και να αντιµετωπίσουν τις συνέπειες που προκαλούνται από έν-
τονα καιρικά φαινόµενα, απαξιώνονται όλες οι δυνατότητες, όλες
αυτές οι δυνατότητες και να θεωρούνται ως µη συµφέρουσες
και µη αποδοτικές. 

Και θα πει κάποιος ότι δεν έχει εντοπιστεί σε ποιες περιοχές
υπάρχει επικινδυνότητα πληµµυρικών φαινοµένων. Αφού το γνω-
ρίζετε. Χρόνια τώρα υπάρχουν µελέτες του ΥΠΕΧΩΔΕ για τα
πληµµυρικά φαινόµενα που έχει προβλέψει ακριβώς σε ποιες πε-
ριοχές θα συναντήσουµε τέτοιου είδους πληµµυρικά, καταστρο-
φικά φαινόµενα. Έγινε τίποτα; Απολύτως τίποτα. 

Τα αναγκαία µέτρα αντιπληµµυρικής προστασίας, η οριοθέ-
τηση ρεµάτων πολεοδοµικού σχεδιασµού, πρόληψης κ. ο. κ. πα-
ραµελούνται, παραγκωνίζονται απ’ όλες τις κυβερνήσεις, από τις
περιφέρειες, από τους δήµους. Γιατί; Γιατί δεν είναι έργα προ-
τεραιότητας, γιατί πάντα µπαίνει στο ζύγι του κόστους - οφέλους
που δεν επιτρέπει την ολοκληρωµένη διαχείριση και αντιµετώ-
πιση πληµµυρικών φαινοµένων. 

Παρατηρούµε ότι διαχρονικά οι κυβερνήσεις αποφεύγουν να
µιλήσουν για τέτοια ζητήµατα ολοκληρωµένης διαχείρισης. Εδώ
η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν χρηµατοδοτεί τέτοια έργα. Ούτε καν
το πολυδιαφηµιζόµενο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» δεν κα-
λύπτει τέτοιου είδους έργα. Δεν τα καλύπτει. Κι όσοι δήµοι υπο-
βάλουν προτάσεις επιστρέφονται πίσω. 

Τη στάση της Κυβέρνησής σας, εν πάση περιπτώσει, όχι τη
δική σας προσωπικά, εµείς τη θεωρούµε επικίνδυνη, γιατί θυσιά-
ζει ανθρώπινες ζωές και για να καλύψετε αυτή την επικινδυνό-
τητα της πολιτικής σας και να απαλλαγείτε από εγκληµατικές
ευθύνες, επικαλείστε τα ακραία καιρικά φαινόµενα και την κλι-
µατική κρίση, την κλιµατική αλλαγή. Μα, αν την επικαλείστε τόσα
χρόνια την κλιµατική αλλαγή, δεν έπρεπε να είχατε κάνει και κάτι
για να αντιµετωπιστεί; Δηλαδή, µόνοι σας πέφτετε στην παγίδα
επικαλούµενοι συνέχεια το θέµα της κλιµατικής αλλαγής χωρίς
να κάνετε απολύτως τίποτα. 

Το 2019 δεν είχαµε πληµµύρες στην Κρήτη και σε άλλες πε-
ριοχές της Ελλάδας; Στη Σητεία, εκεί που έγιναν τώρα, έγιναν
και το 2019. Κανένα ουσιαστικό µέτρο δεν λήφθηκε.

Ενδεικτικό, για παράδειγµα, των διαχρονικών καθυστερήσεων

του έργου για την προστασία και αποκατάσταση της κοίτης του
ποταµού Παντέλη στη Σητεία ανατέθηκε µόλις τον Γενάρη του
2022, εντάχθηκε στο τεχνικό πρόγραµµα της περιφέρειας από
το 2019 µετά τις πληµµύρες και έφτασε το 2022 για να ανατεθεί. 

Είναι, λοιπόν, φανερό ότι ο ρυθµός των πληµµυρών είναι πιο
γρήγορος από τον ρυθµό των έργων. Εκτός από αυτό, δόθηκαν
150 χιλιάρικα το 2020 για την αποκατάσταση µέρους των ζηµιών
που σηµειώθηκαν µε τις κακοκαιρίες του Απρίλη του 2019 στη
Σητεία. Μιλάµε τώρα για απίστευτες καθυστερήσεις και για ψί-
χουλα. Τώρα 150.000 ευρώ για να αντιµετωπίσεις τέτοιου είδους
προβλήµατα; Και την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση πετάει το µπαλάκι
στην περιφέρεια και στους δήµους, αντίστοιχα οι περιφέρειες
και οι δήµοι στην Κυβέρνηση και στα Υπουργεία και όλοι µαζί
βάλλουν κατά των πληγέντων: Εσύ φταις που είσαι αυθαίρετος,
εσύ φταις που παρανοµείς, εσύ φταις που δεν φρόντισες να πά-
ρεις τα µέτρα σου, εσύ φταις που δεν έχεις ασφαλίσει το σπίτι
σου, την επιχείρησή σου, το αυτοκίνητό σου και πάει λέγοντας.
Όµως, δεν ακούµε κουβέντα για τις ευθύνες της κρατικής εξου-
σίας.

Ήταν ακραία τα καιρικά φαινόµενα; Ναι, ήταν ακραία τα και-
ρικά φαινόµενα. Δικαιολογούσαν τέτοια έκταση καταστροφής;
Κατά τη γνώµη µας, αν όχι στην ολότητά τους σε µεγάλο βαθµό
θα µπορούσε να είχε αποτραπεί αυτή η βιβλική καταστροφή, αν
υπήρχαν τα αναγκαία µέτρα πρόληψης κι όχι να αφήνει η Κυβέρ-
νηση και η τοπική διοίκηση τον λαό στο έλεος των καιρικών φαι-
νοµένων.

Κατά συνέπεια -και κλείνω µε αυτό- για να αντιµετωπιστούν
στο πλαίσιο ενός ολοκληρωµένου σχεδιασµού τέτοιου είδους
φαινόµενα και να προστατευτεί και ο άνθρωπος και η φύση, αυτό
που χρειάζεται είναι, πρώτον, να αυξηθούν ουσιαστικά οι κρατι-
κοί πόροι για την αντιπληµµυρική προστασία. Πώς; Φορολογήστε
το µεγάλο κεφαλαίο. Μη δίνετε τόσα λεφτά για τις στρατιωτικές
δαπάνες του ΝΑΤΟ. Θα πάρετε τώρα ένα σκασµό χρήµατα από
το Ταµείο Ανάκαµψης. Πού θα πάνε; Γιατί δεν τα πάτε εκεί πέρα
στην αντιπληµµυρική προστασία; Θα τα πάτε για τους ενεργει-
ακούς οµίλους.

Να προχωρήσει άµεσα η ολοκληρωµένη διαχείριση των λεκα-
νών απορροής µε άµεση και ορθολογική διευθέτηση των υδατο-
ρεµάτων. Μελέτες και έργα αντιπληµµυρικής προστασίας να
γίνουν σε ολόκληρη την Κρήτη µε προτεραιότητα στα αστικά κέν-
τρα και ειδικά στις τουριστικές περιοχές που γνωρίζετε ποια ήταν
η εξέλιξη και στην περίπτωση της Αγίας Πελαγίας. Να ενισχυ-
θούν µε προσωπικό και µέσα και εκπαίδευση οι φορείς της πολι-
τικής προστασίας και να καταργηθεί όλο αυτό το πλαίσιο το
αντιλαϊκό που έχει δηµιουργηθεί για τις χρήσεις γης, που την πα-
ραδώσατε στο µεγάλο κεφάλαιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Και αντί να δείτε πώς θα αντι-
µετωπίσετε αυτά τα φαινόµενα, ρίχνετε την ευθύνη για τις παρα-
βιάσεις στον απλό κόσµο που προφανώς πρέπει να βρει κάπου
πού την κεφαλή κλίναι για να µπορεί να σωθεί αυτός και η οικο-
γένειά του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Τριαντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-

πουργό): Σας ευχαριστώ. 
Είπατε κάτι το οποίο µε στεναχώρησε πολύ και ήταν αρκετά

βαρύ: «Θυσιάζουµε ανθρώπινες ζωές». Και το είπατε διαβάζον-
τάς το. Το είχατε σηµειώσει. Δεν θα το συνεχίσω κι ούτε θα ανα-
τρέξω στην ιστορία, γιατί θα σας θυµίσω πράγµατα που θα σας
στεναχωρήσουν. Όµως, θέλω να σηµειώσετε ότι ήταν κάτι πολύ
βαρύ. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι οι ταχύτητες µε τις οποίες κινείται
ο µηχανισµός της κρατικής αρωγής σε συνεργασία µε τους Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, δεν έχουν καµµία σχέση µε
το παρελθόν. Δεν γνωρίζετε µάλλον πώς κινούµαι. Είµαι σίγου-
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ρος ή µάλλον πιθανολογώ ότι έχω πάει περισσότερες φορές στο
Αρκαλοχώρι απ’ ότι εσείς ή από τα στελέχη σας στη βόρεια Εύ-
βοια ή στο Ηράκλειο ή στη Σάµο, σε όλες τις περιοχές. Το να
λέτε ότι φεύγει το κράτος ή φεύγουµε όταν σβήνουν τα φώτα
της δηµοσιότητας, όχι. Είµαστε συνέχεια εκεί γιατί συνεργαζό-
µαστε µε τους πολίτες. Φοβόµαστε να πάµε στο Αρκαλοχώρι και
στους πολίτες; Στο Αρκαλοχώρι; Σε ποια περιοχή; Είµαστε συ-
νεχώς. Δύο φορές την εβδοµάδα είµαι σε περιοχές, αν όχι δύο,
µία, που έχει πληγεί από φυσικές καταστροφές και είµαι µε τους
πολίτες. Δεν είµαι µόνος στις συσκέψεις. Είµαστε µέσα στο
πεδίο. Και όταν λέω ότι είµαστε στο πεδίο, είναι ξεκάθαρο. Είµα-
στε στο πεδίο, εκεί που είναι το πρόβληµα, όχι στο γραφείο µόνο. 

Άρα είναι πολύ διαφορετική η προσέγγιση σε σχέση µε ό,τι συ-
νέβαινε στο παρελθόν, και όποτε θέλετε µαζί να πάµε να περπα-
τήσουµε όλες αυτές τις περιοχές. 

Όπως ανέφερα, λοιπόν, σε προηγούµενη συζήτηση που ετέθη
εδώ πέρα στο ελληνικό Κοινοβούλιο 66 εκατοµµύρια ευρώ είναι
η πρώτη αρωγή που δόθηκε στους σεισµόπληκτους του Αρκα-
λοχωρίου και της γύρω περιοχής. 66 εκατοµµύρια ευρώ από τις
πρώτες βδοµάδες άµεση στήριξη µέχρι 20.000 ανά σπίτι πότε
έχει δοθεί ξανά; Και όχι σε έναν, γιατί µπορεί κάποιος να έχει δύο
σπίτια. Πότε έχει δοθεί ξανά αυτό το ποσό για να λέτε «ψίχουλα»,
«δεν έχει δοθεί τίποτα», «δεν δίνονται τίποτα». Έτσι είναι τα ψί-
χουλα; Είκοσι χιλιάδες ευρώ ανά σπίτι είναι ψίχουλο; Θα µας
πείτε ποιο είναι το καρβέλι τότε να ξέρουµε κι εµείς. 

Όσον αφορά το κοµµάτι της Σητείας, προανέφερα -και γνωρί-
ζετε µόλις λίγες ηµέρες µετά τα ακραία πληµµυρικά φαινόµενα
άνοιξε η πλατφόρµα arogι.gov.gr- για την πρώτη αρωγή έναντι
επιχορήγησης προς επιχειρήσεις για την κάλυψη των ζηµιών
τους. Η πλατφόρµα ήταν ανοιχτή µέχρι τις 7 Νοεµβρίου. Πρέπει
να υποβάλει ο άλλος το αίτηµά του για να πληρωθεί µετά. Άρα,
την κρατήσαµε µέχρι τις 7 Νοεµβρίου για να προχωρήσουν.
Μετά το άνοιγµα της πλατφόρµας προχωρήσαµε σε δελτία
Τύπου, σε ενηµερωτικές επισκέψεις, σε σχετικές τηλεδιασκέψεις. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΑΑΔΕ, που διαχειρίζεται την πλατ-
φόρµα, εκατόν εβδοµήντα έξι αιτήµατα επιχειρήσεων υποβλήθη-
καν στο arogi.gov.gr για την πρώτη αρωγή. Τα περισσότερα από
τα µισά αφορούν την περιοχή της Σητείας. 

Παράλληλα, σε ένα πλαίσιο στενής συνεργασίας µε την περι-
φέρεια και τις αρµόδιες επιτροπές της οι αρµόδιες υπηρεσίες
έλαβαν προ ηµερών τις σχετικές λίστες µε τις πληττόµενες επι-
χειρήσεις, αφού έτρεξαν µε γρήγορους ρυθµούς τις αρχικές αυ-
τοψίες. Σύµφωνα, λοιπόν, µε την περιφέρεια και τα στοιχεία που
έστειλε, οι πληττόµενες επιχειρήσεις, σύµφωνα µε τα τρέχοντα
δεδοµένα, είναι διακόσιες τριάντα τρεις στην Περιφερειακή Ενό-
τητα Λασιθίου. 

Με βάση, λοιπόν, τα στοιχεία της περιφέρειας και αφού έγιναν
και οι σχετικές διασταυρώσεις σε κεντρικό επίπεδο, τις επόµενες
ηµέρες –µία ή δύο ηµέρες- περισσότερες από εκατό επιχειρή-
σεις της Σητείας θα λάβουν την πρώτη αρωγή ως 6.000 ευρώ
εντός του πρώτου µηνός µετά την εκδήλωση του ακραίου καιρι-
κού φαινοµένου µετά και από αυτοψίες και από διασταυρώσεις,
όχι χρήµατα από το ελικόπτερο, µετά δηλαδή από διαδικασίες
που διασφαλίζουν ότι η στήριξη θα πάει σε αυτούς που όντως
την έχουν ανάγκη. 

Επιπρόσθετα, εκδίδονται αυτές τις µέρες και οι αποφάσεις
αναστολής των φορολογικών υποχρεώσεων από το Υπουργείο
Οικονοµικών και φυσικά προχωρούν όλα τα σχετικά µέτρα που
σας ανέφερα.

Και κάτι άλλο θέλω να σας πω. Μέσα από την ανάλυση των δε-
δοµένων και τα νούµερα που ανέφερα πριν, εύκολα προκύπτει
ότι υπάρχουν ακόµη επιχειρήσεις που ενώ οι επιτροπές της πε-
ριφέρειας τις έχουν εντοπίσει ως πληττόµενες, αυτές δεν υπέ-
βαλαν αίτηση στην πλατφόρµα του arogi.gov.gr για να πάρουν
έστω και αυτό το «ψίχουλο» -σύµφωνα µε εσάς- των 6.000 ευρώ.
Και δεν είναι λίγες. Αυτό προέκυψε µετά από τη σύσκεψη που εί-
χαµε το Σάββατο στο Ηράκλειο. 

Γι’ αυτόν τον λόγο θα εισηγηθούµε σε επόµενη συνεδρίαση
της κυβερνητικής επιτροπής κρατικής αρωγής να ανοίξει εκ νέου
η πλατφόρµα –και να ανοίξει για σύντοµο χρονικό διάστηµα- έτσι
ώστε να µπορέσουν να µπουν οι υπόλοιπες επιχειρήσεις. Λέω για

σύντοµο χρονικό διάστηµα για να µπορέσουν µετά να προχωρή-
σουν και οι καταβολές των πληρωµών.

Είναι κρίσιµο σε αυτό το σηµείο –το επισηµάναµε κιόλας- οι
τοπικοί φορείς να µπορέσουν να ενηµερώσουν –και η συνει-
σφορά σας θα είναι σηµαντική σε αυτό το κοµµάτι- και αυτοί
τους ενδιαφερόµενους, παράλληλα µε την ενηµέρωση που γίνε-
ται σε κεντρικό επίπεδο. Ο στόχος µας είναι οι δικαιούχοι να λά-
βουν άµεσα όλοι τους την πρώτη αρωγή, εφόσον τη δικαιούνται. 

Η στήριξη του κράτους, λοιπόν, για να µπορέσουν να σταθούν
στα πόδια τους έρχεται -είναι εδώ- για να τους επιτρέψει στα-
διακά να έχουν µία επιχειρηµατική κανονικότητα στη Σητεία, η
οποία επλήγη -θα συµφωνήσουµε σε αυτό- σηµαντικά, γιατί το
πλήγµα ήταν στον αστικό ιστό. Και δεν είναι εποχική η δραστη-
ριότητα του αστικού ιστού της Σητείας, είναι όλη την περίοδο
των δώδεκα µηνών. Είµαι σίγουρος ότι αυτό θα το πετύχουµε σε
συνεργασία µε όλους, όπως έχουµε κάνει και αλλού. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 130/4-11-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα:
«Δεκατέσσερις ηµέρες καίει η φωτιά στο Παπίκιο Όρος στη Ρο-
δόπη».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µακάρι να ήταν δεκατέσσερις ηµέρες. Τελικά

είκοσι τρεις ηµέρες έκαιγε αυτή η φωτιά και δεν θα έσβηνε εάν
δεν ήταν η βροχή του Σαββάτου, η οποία φαίνεται -και ελπίζουµε-
να έδωσε ένα τέλος σε αυτό το δράµα των είκοσι τριών ηµερών. 

Κύριε Υπουργέ, βέβαια, δεν ήταν η πρώτη φορά. Πραγµατικά
καλούσα την Κυβέρνηση καθηµερινά το καλοκαίρι να δώσει λίγη
προσοχή στη φωτιά στη Βάλια Κάλντα που έκαιγε για δύο εβδο-
µάδες. Ήταν όµως και καλοκαίρι. Τέλος πάντων, λέγαµε ότι µετά
από αυτά θα παίρνατε κάποιο µάθηµα και µετά από αυτό ακο-
λουθεί το Παπίκιο Όρος όπου η φωτιά καίει, σχεδόν, για έναν
µήνα; Πότε επιτέλους θα αρχίσετε να δίνετε προσοχή στις δασι-
κές πυρκαγιές;

Γιατί το θέµα δεν είναι εάν κινητοποιήσατε κόσµο. Κινητοποι-
ήσατε πάρα πολύ κόσµο και ο κόσµος βρέθηκε να πάει σε αυτά
τα απόκρηµνα µέρη πολύ µετά από την έναρξη της φωτιάς. Είναι
µια φωτιά που, λόγω του δύσβατου, θα µπορούσε να αντιµετω-
πιστεί µέσα στις πρώτες δέκα ώρες ή και τις πρώτες δύο ώρες,
την πρώτη µισή ώρα, αλλά έστω την πρώτη ηµέρα µε τα εναέρια
µέσα. Τα εναέρια µέσα στάλθηκαν πολύ αργά και δεν ήταν τα
κατάλληλα.

Ο βασικός λόγος ήταν –όπως µας λέτε- ότι έληξαν οι συµβά-
σεις µίσθωσης λόγω της λήξης της αντιπυρικής περιόδου. Μιλάω
για τα Έρικσον, τα µεγάλα ελικόπτερα κ.λπ.. Όµως η αντιπυρική
περίοδος έληξε στις 31 του µηνός. Η έγκαιρη πυρόσβεση θα
µπορούσε να γίνει από τις 22 Οκτωβρίου που ξεκίνησε η πυρκα-
γιά, εντός της αντιπυρικής περιόδου. 

Για ποιον λόγο, για ακόµη µία φορά, είµασταν θεατές και βλέ-
παµε να καίγεται ένα τόσο σηµαντικό κοµµάτι της φύσης; Μιλάµε
για το Παπίκιο Όρος, δίπλα στην κοιλάδα του Κοµψάτου, που
είναι προστατευόµενη περιοχή στο δίκτυο «NATURA». Έχουµε
την αίσθηση, δηλαδή, ότι τα φυσικά δάση από τότε που έφυγε η
ευθύνη, η αρµοδιότητα από το δασαρχείο, σταµάτησαν να είναι
σηµαντικά, ιδίως αυτή την περίοδο, από τη δική σας Κυβέρνηση.

Έχουµε την εντύπωση, δηλαδή, ότι υπάρχουν κάποιοι άνθρω-
ποι που θεωρούν στην Κυβέρνησή σας «δάσος είναι δεν πειράζει,
δεν είναι προτεραιότητα». Εντός της αντιπυρικής περιόδου ξεκί-
νησε η πυρκαγιά, έκαιγε σχεδόν έναν µήνα. Εφτά ηµέρες, µια
βδοµάδα τουλάχιστον εντός της περιόδου ήταν. Εσείς δεν στεί-
λατε τα απαραίτητα ελικόπτερα. Όταν στέλνατε κάποια εναέρια
µέσα ήταν µέσα ανεπαρκή και, βέβαια, είχε πάρει τέτοια διά-
σταση η φωτιά που όταν έφτασε και µπήκε στη Βουλγαρία είχε
µέτωπο είκοσι χιλιόµετρα, κύριε Υπουργέ. Τόσο πολύ ανεξέλεγ-
κτη είχε µείνει. 

Θέλουµε, πραγµατικά, απαντήσεις και για τα ερωτήµατα που
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σας θέσαµε στην επίκαιρη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αρσένη.
Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Κλιµατι-

κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Ευάγγελος Τουρνάς. 
Κύριε Τουρνά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, όπως γνωρίζετε, βρισκόµαστε παγκοσµίως

αντιµέτωποι µε τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής. Ιδιαίτερα
κατά τους θερινούς µήνες το Πυροσβεστικό Σώµα κλήθηκε να
αντιµετωπίσει µεγάλης έντασης και µεγάλου αριθµού πυρκαγιές,
που αν δεν είχαν αντιµετωπιστεί έγκαιρα θα είχαν σοβαρές επι-
πτώσεις στο φυσικό και στο ανθρωπογενές περιβάλλον και αυτό
πρέπει επιτέλους να το αναγνωρίσετε. 

Όπως έχω ήδη επισηµάνει σε προηγούµενες απαντήσεις µου,
λάβαµε ως Υπουργείο σειρά µέτρων που ενίσχυσαν την αποτε-
λεσµατικότητα της στρατηγικής διαχείρισης των πυρκαγιών.
Αναδείξαµε και υποστηρίξαµε τη σηµασία της πρόληψης, της
επιτήρησης, του έγκαιρου εντοπισµού των πυρκαγιών και της
άµεσης επέµβασης. Πρόκειται, κυριολεκτικά, για αλλαγή δόγµα-
τος. Ενεργοποιήσαµε περιπολίες από το έδαφος και τον αέρα,
και αυτό µας επέτρεψε να εντοπίζουµε έγκαιρα τις εστίες των
πυρκαγιών στην έναρξή τους, πράγµα που κατέστησε αποτελε-
σµατική την καταστολή τους σε πρώιµο στάδιο. Ενισχύσαµε το
προσωπικό µε ειδικά εκπαιδευµένους δασοκοµάντο, αυξάνοντας
την αποτελεσµατικότητα της επέµβασης. Νοµοθετήσαµε νέους
τρόπους κατασταλτικής αντιµετώπιση των πυρκαγιών, όπως το
«αντιπύρ» από ειδικά εκπαιδευµένο προσωπικό. Συνεργαστήκαµε
µε τα συναρµόδια Υπουργεία για τον καθαρισµό δασών και αρ-
χαιολογικών χώρων, συµβάλλοντας στην πρόληψη πυρκαγιών
και προµηθευτήκαµε έγκαιρα τα πλέον κατάλληλα εναέρια µέσα. 

Μπορώ να σας πω µε βεβαιότητα ότι ενώ είχαµε συγκριτικά µε
προηγούµενα έτη µεγαλύτερο αριθµό πυρκαγιών σε απόλυτο
αριθµό, καταφέραµε να περιορίσουµε συντριπτικά τις επιπτώσεις
τους στο φυσικό και ανθρωπογενές περιβάλλον. 

Αναφορικά µε το ερώτηµά σας όσον αφορά τη φωτιά στο Πα-
πίκιο Όρος, φέτος διαθέταµε ογδόντα τρία εναέρια µέσα εκ των
οποίων τα σαράντα τέσσερα ήταν µισθωµένα µέχρι 31 Οκτω-
βρίου, όπως είπατε κι εσείς. Οι συµβάσεις µίσθωσης συνάπτον-
ται διαχρονικά µόνο κατά τη διάρκεια της αντιπυρικής περιόδου
σύµφωνα µε τις επιχειρησιακές απαιτήσεις και τον επιχειρησιακό
προγραµµατισµό του Πυροσβεστικού Σώµατος. Εποµένως, δεν
αφήσαµε, όπως λέτε, να λήξει οποιαδήποτε σύµβαση, όπως θέ-
τετε και στο πρώτο σας ερώτηµα. Το κράτος στον τοµέα αυτό,
διαχρονικά, ενεργεί σύµφωνα µε τα διεθνή πρότυπα και ανταπο-
κρίνεται στις συµβατικές του υποχρεώσεις σύµφωνα µε τη σχε-
τική νοµοθεσία. 

Μετά τη λήξη της αντιπυρικής περιόδου οι διαθέσιµες δυνά-
µεις αφορούν αποκλειστικά σε εθνικά εναέρια µέσα. Έτσι, από
1ης Νοεµβρίου βρίσκονται σε ετοιµότητα της µίας ώρας τέσσερα
αεροσκάφη Καναντέρ για αεροπυρόσβεση, ενώ ανάλογα µε τις
ανάγκες µπορεί να ζητηθεί η ενίσχυση µε επιπλέον εθνικά εναέ-
ρια µέσα. Επιπρόσθετα, στις διατιθέµενες δυνάµεις περιλαµβά-
νονται, σύµφωνα µε την καθηµερινή τους ετοιµότητα, τα δύο
Σούπερ Πούµα και τα τρία BK117 ελικόπτερα του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος. Όσον αφορά στη συνδροµή από άλλες χώρες που
ρωτάτε επίσης, αυτή γίνεται µέσω του rescEU µέχρι το τέλος της
αντιπυρικής περιόδου για όλη την Ευρώπη. 

Ειδικότερα, αναφορικά µε τη δασική πυρκαγιά που εκδηλώ-
θηκε στο Παπίκιo Όρος θα πρέπει να επισηµανθούν τα παρα-
κάτω. Η συγκεκριµένη πυρκαγιά που εκδηλώθηκε σε υψόµετρο
άνω των οκτακοσίων µέτρων ήταν µια τυπική πυρκαγιά µεγάλου
υψοµέτρου. Χαρακτηριστικό αυτών των πυρκαγιών είναι ότι εξε-
λίσσονται σε έδαφος µε έντονες κλίσεις, όπως και εσείς παρα-
δέχεστε, σε πέτρινο έδαφος και µε µεγάλες χαράδρες, πράγµα
που δυσκολεύει την προσέγγιση από τις επίγειες δυνάµεις που
κατά κανόνα σβήνουν αυτού του είδους τις πυρκαγιές. Επιπλέον,
η σύσταση του εδάφους, ο βραχώδης χαρακτήρας του εµποδίζει
τη δυνατότητα να προσεγγίζουν χωµατουργικά µηχανήµατα και
γενικά θέτουν σε κίνδυνο το επίγειο προσωπικό. 

Παρά τις παραπάνω ιδιαιτερότητες και δυσκολίες, κινητοποι-
ήθηκαν άµεσα, έγκαιρα όπως σε όλες τις φετινές πυρκαγιές, και
επιχείρησαν αποτελεσµατικά από ένα σηµείο και µετά όταν µπό-
ρεσαν να προσεγγίσουν οι επίγειες δυνάµεις, τα πεζοπόρα τµή-
µατα και η ΕΜΟΔΕ που κλιµακώθηκαν συνολικά σε τριακόσιους
πυροσβέστες, σαράντα οκτώ οχήµατα και το κινητό επιχειρη-
σιακό κέντρο «Όλυµπος». 

Επιπλέον, στις πυρκαγιές αυτού του τύπου η προσβολή της
φωτιάς µε εναέρια µέσα είναι δύσκολη λόγω του υψοµέτρου, σε
συνδυασµό µε την έντονη κλίση και τις χαράδρες. Επιπρόσθετα,
αρκετές ηµέρες υπήρχε χαµηλή νέφωση στα αεροδρόµια της
κεντρικής Μακεδονίας αλλά και στην περιοχή ενδιαφέροντος
που εµπόδιζε τις επιχειρήσεις των αεροσκαφών και των ελικο-
πτέρων. 

Παρά ταύτα, από την έναρξη, από την πρώτη µέρα του συµ-
βάντος επιχείρησαν ένα ελικόπτερο Μ8, τρία αεροσκάφη Καναν-
τέρ και δύο ΡΖL, ενώ από την 1η Νοεµβρίου έως την κατάσβεση
της πυρκαγιάς επιχείρησαν τέσσερα Καναντέρ και ένα ελικό-
πτερο. Θα πρέπει να γνωρίζετε ότι λόγω των παραπάνω ιδιαίτε-
ρων χαρακτηριστικών η κατάσβεση πυρκαγιών αυτού του τύπου
διαρκεί περισσότερο χρόνο, όπως εξάλλου συνέβη στη Βάλια
Κάλντα αλλά και στην Κόνιτσα, όπως αναφέρατε.

Ωστόσο η πυρκαγιά οριοθετήθηκε, αξιοποιώντας το υπάρχον
οδικό δίκτυο σε ζώνη ανάσχεσης και ακολούθως τέθηκε υπό
έλεγχο. Η συνολική περίµετρος της πυρκαγιάς η οποία ξεπέρασε
τα δεκαπέντε χιλιόµετρα, αντιµετωπίστηκε από πεζοπόρα τµή-
µατα και ΕΜΟΔΕ µε χειρωνακτικά µέσα. Η πυρκαγιά οριοθετή-
θηκε στις 7 Νοεµβρίου και ελέγχθηκε στις 10 Νοεµβρίου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αρσένης.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλάτε πάλι για την κλιµατική κρίση. Προφα-

νώς και η κλιµατική κρίση είναι ένα φαινόµενο που επιδεινώνει
τις δασικές πυρκαγιές. Τη φετινή χρονιά είχαµε ρεκόρ βροχο-
πτώσεων. Έβρεξε µέχρι και το καλοκαίρι και µέχρι µέσα στο κα-
λοκαίρι, πολύ σπάνιο φαινόµενο. Επειδή η κλιµατική αλλαγή έχει
την τάση να έχει εµµονικές χρονιές, ήταν η εµµονή στη βροχή η
χρονιά που µας πέρασε. Ήταν µια καλή περίπτωση, δηλαδή, για
ένα καλοκαίρι όσον αφορά τις πυρκαγιές. Και σε αυτό το καλο-
καίρι σας κάηκε η Δαδιά, η Βάλια Κάλντα, τώρα το Παπίκιο, η
Πεντέλη και µύρια χίλια όσα. Πραγµατικά δεν είναι καλά αποτε-
λέσµατα. Φτιάξατε ένα Υπουργείο ολόκληρο για να αντιµετωπί-
σετε αυτή τη κατάσταση. Δηλαδή, αν η χρονιά που µας έρχεται
είναι χρονιά ξερή, δεν έχουµε βροχές, τι θα γίνει θα καεί όλη η
Ελλάδα; 

Μας λέτε εδώ πέρα ότι δεν είχε λήξει η αντιπυρική περίοδος.
Το παραδέχεστε κι εσείς. Υπήρχαν και τα ελικόπτερα Έρικσον,
το παραδέχεστε και εσείς και δεν τα βάλατε σε λειτουργία. Οι
άνθρωποι εκεί πάλι καταγγέλλουν ότι δεν έβλεπαν πολλά εναέρια
µέσα, ότι τα εναέρια µέσα που πήγαιναν δεν ήταν κατάλληλα, ότι
µόνο σε τόσο δυσπρόσιτο έδαφος θα χρειαζόταν ένα πολύ µε-
γάλο µέσο όπως ένα ελικόπτερο Έρικσον, που θα µπορεί να αν-
τιµετωπίσει αυτή την πυρκαγιά και αυτά δεν πήγαιναν εκεί πέρα.
Η σύµβαση ίσχυε µέχρι τις 31 του µήνα. Γιατί δεν τα στείλατε;
Θέλουµε να µας εξηγήσετε, γιατί δεν πήγαν τα κατάλληλα εναέ-
ρια µέσα εκεί πέρα.

Γιατί προφανώς και πιστεύουµε ότι το σηµαντικότερο είναι
πρόληψη. Προφανώς πιστεύουµε ότι το σηµαντικότερο είναι η
εκπαίδευση του προσωπικού ειδικά για την κατάσβεση των πυρ-
καγιών. Αλλά υπάρχουν κάποιες συγκεκριµένες φωτιές που ναι
εκεί χρειάζονται τα εναέρια µέσα. Εµείς δεν θεωρούµε ότι τα
εναέρια µέσα είναι πανάκεια και θεωρούµε ότι είναι δυσανάλογα
τα χρήµατα συνολικά που έχουν διατεθεί προς εκείνη την κατεύ-
θυνση αντί για την πρόληψη και την εκπαίδευση. Όµως σε αυτή
την περίπτωση είχαµε µια πυρκαγιά που χρειαζόταν εναέρια
µέσα ακριβώς λόγω του δύσβατου, δυσπρόσιτου της περιοχής.
Όποτε θέλουµε, πραγµατικά, να µας εξηγήσετε τι έχει γίνει.

Και δεν µπορούµε να ξεχάσουµε ότι η πυρκαγιά στη Βάλια
Κάλντα έκαιγε πάλι για δύο εβδοµάδες, και πάλι δεν υπήρχαν τα
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εναέρια µέσα παρά µόνο πολύ καθυστερηµένα. Και πάλι υποτι-
µήθηκε από την Πυροσβεστική και το Υπουργείο σας και πάλι εί-
χαµε πάρα πολύ αρνητικές εξελίξεις εκεί. Το πρόβληµα ποιο
είναι; Ότι ξεκίνησε σαν έρπουσα; Γιατί και στο Παπίκιο ξεκίνησε
σαν έρπουσα η φωτιά, όµως είδαµε σιγά σιγά ακριβώς επειδή
δεν υπήρχε έγκαιρη πυρόσβεση, να εξαπλώνονται από τον άνεµο
τµήµατα δέντρων και φύλλα καµένα και να εξαπλώνεται σε µε-
γάλες περιοχές και να έχουµε νέες εστίες. Είδαµε, δηλαδή, τη
στρατηγική σας να αποτυχαίνει ξανά και ξανά. 

Τα ερωτήµατα του κόσµου -και µιλάω έχοντας µιλήσει µε τον
κόσµο στην Κοµοτηνή, µε τους πολίτες- είναι: Γιατί δεν υπήρξε
έγκαιρη πυρόσβεση; Τους θεωρείτε δεύτερης κατηγορίας πολί-
τες; Για ποιον λόγο δεν υπήρχαν τα κατάλληλα µέσα πυρόσβε-
σης κοντά στην περιοχή τους; Είναι µόνο για την περιοχή γύρω
από την Αθήνα; Για ποιον λόγο δεν βρέθηκαν εκεί που έπρεπε,
όταν ήταν η µόνη πυρκαγιά, στην ουσία, σε τέτοια έκταση σε όλη
τη χώρα σε τόσο σηµαντική περιοχή και µε δραµατικά αποτελέ-
σµατα; Σε είκοσι τρεις µέρες κάηκαν είκοσι χιλιάδες στρέµµατα!
Για µήνα Οκτώβρη και Νοέµβρη νοµίζω ότι είναι ανεπίτρεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Αρσένη.

Τον λόγο έχει ο κ. Τουρνάς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Κύριε Βουλευτά, σας απήντησα ήδη
στην πρωτολογία µου για τον τρόπο που δουλέψαµε αυτή τη
χρονιά, και δεν αφορούσε µόνο στην Αθήνα αφορούσε σε όλη
την Ελλάδα. Αντιµετωπίσαµε κοντά στις εννέα χιλιάδες τριακό-
σιες πυρκαγιές σε όλη την επικράτεια. Και το σύστηµα, η στρα-
τηγική, το σχέδιο ήταν για την αντιµετώπιση όλων των
πυρκαγιών, και στέφθηκε µε επιτυχία γιατί σώθηκαν µεγάλες πε-
ριοχές όπως σώθηκε η Δαδιά, κύριε Βουλευτά.. Γιατί χάριν στις
επιχειρήσεις, στο σχεδιασµό και στα µέτρα τα οποία εφαρµόστη-
καν, σώθηκαν πεντακόσιες χιλιάδες στρέµµατα. 

Πράγµατι, η φωτιά άγγιξε περίπου σαράντα τέσσερις χιλιάδες
στρέµµατα από τα οποία όµως περίπου τα είκοσι δύο πραγµα-
τικά έχουν καεί, γιατί στην υπόλοιπη έκταση πέρασε η φωτιά και
σώθηκαν χάρη στο σχεδιασµό, στην επέµβαση και στη λειτουρ-
γία των δυνάµεων στο πεδίο. Κατορθώθηκε να σωθούν πεντακό-
σιες χιλιάδες στρέµµατα παρθένου δάσους,
συµπεριλαµβανοµένης της καρδιάς του δάσους όπου ζουν τα
αρπακτικά. Το σχέδιό µας, λοιπόν, ήταν πανελλαδικό και απέ-
δωσε. 

Σας επισήµανα και τις ιδιαιτερότητες που έχουν οι ορεινοί
όγκοι, οι φωτιές που µπαίνουν σε αυτές τις περιοχές. Παρ’ όλα
αυτά θα επισηµάνω κάποια πράγµατα παρ’ ότι ως οικολόγος, ως
άνθρωπος που ενδιαφέρεστε για τη φύση, πιστεύω ότι θα
έπρεπε να τα γνωρίζετε. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας πω ότι ήταν µια φωτιά σε µεγάλο
υψόµετρο που εξελίχθηκε σε δύσβατη περιοχή, βραχώδη, µε χα-
ράδρες και πολύ µεγάλες κλίσεις. Η µεγάλη κλίση του εδάφους
δυσκολεύει την προσέγγιση των πεζοπόρων τµηµάτων και των
οχηµάτων. Σε αυτές τις φωτιές όµως είναι ανάγκη να φτάσουν
τα πεζοπόρα τµήµατα, γιατί µόνο αυτά η µπότα του πυροσβέστη,
ο πυροσβέστης είναι αυτός που σβήνει αυτές τις φωτιές. Όσα
εναέρια µέσα και αν στείλουµε, όσα ελικόπτερα και αεροπλάνα
να πάνε είναι αναποτελεσµατικά. Και είναι αναποτελεσµατικά,
γιατί λόγω του ανάγλυφου αναγκάζονται να ρίχνουν το νερό από
µεγάλα ύψη. Συνήθως το νερό µένει στην κώµη, ελάχιστο φτάνει
στον υπόροφο, όπου εν πάση περιπτώσει υπάρχει και η φωτιά η
οποία είναι υφέρπουσα. Άρα, λοιπόν, παρ’ ότι πήγαν από την
πρώτη στιγµή τα εναέρια µέσα, διαπιστώσαµε ότι ήταν αναποτε-
λεσµατικά και γι’ αυτό στείλαµε όλες αυτές τις ενισχύσεις των
πεζοπόρων και των δασοκοµάντο για να πλησιάσουν τη φωτιά,
να φτάσουν τη φωτιά και να τη σβήσουν. 

Ένα άλλο σηµαντικό στοιχείο, το οποίο πιστεύω ότι θα έπρεπε
να το γνωρίζετε, είναι ότι η περιοχή εκεί έχει δρύες και οξιές. Τι
σηµαίνει αυτό; Είναι δέντρα τα οποία καίει ο υπόροφος, αλλά δεν
τα επηρεάζει, δεν καίγονται τα δέντρα εκτός αν είναι ξερά, αν
είναι νεκρά. Αντίθετα µε την πεύκη στην οποία η υφέρπουσα
φωτιά θα ανέβει και στο δέντρο και θα το καταστρέψει. Το ίδιο
συνέβη και στη Βάλια Κάλντα, την οποία επικαλείστε. 

Στη Βάλια Κάλντα είχαµε, πράγµατι, είκοσι µία µέρες µια φωτιά
η οποία έκαιγε και στείλαµε άπειρα εναέρια µέσα το καλοκαίρι
και δεν είχαν κανένα αποτέλεσµα. Καθηµερινά από το πρώτο
φως µέχρι το τελευταίο φως είχαµε εναέρια µέσα και δεν είχαν
κανένα αποτέλεσµα. Η φωτιά ξέρετε πότε σβήστηκε; Σβήστηκε
η υφέρπουσα φωτιά στην Τσακατούρα της Βάλια Κάλντα πότε;
Όταν τα πεζοπόρα τµήµατα έφτασαν εκεί που ήταν η φωτιά µε
τα εργαλεία που διέθεταν για να την σβήσουν, να την τελειώσουν
τη φωτιά. 

Και ξέρετε ποια ήταν η οικολογική καταστροφή την οποία επι-
καλείστε; Αν πάτε, δεν θα δείτε καµένο δέντρο. Ουσιαστικά τι
έγινε; Καθαρίστηκε η περιοχή από τη νεκρή καύσιµη ύλη που αν
υπήρχε άλλο πυροθερµικό φορτίο, σε άλλη περίπτωση θα µπο-
ρούσε να έχει προκαλέσει µια πολύ µεγαλύτερη καταστροφή. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σας πω ότι θα καταθέσω στα
Πρακτικά και παρακαλώ, αν θέλετε, ρίξτε µια µατιά τελειώνον-
τας, το Project Flame, αν το έχετε δει, του Εθνικού Αστεροσκο-
πείου, σύµφωνα µε το οποίο αυτές οι φωτιές είναι χαµηλής
έντασης και δεν προκαλούν καταστροφή ακριβώς γιατί αφορούν
σε τέτοια φωτιά που έρπει, δεν πειράζει τα δέντρα, δεν καίγονται
τα δέντρα εκτός αν τα δέντρα είναι νεκρά, είναι ξερά και ούτω
καθεξής. Παράλληλα έχω µια σειρά από φωτογραφίες -τις
οποίες σας παρακαλώ να δείτε- από το πεδίο κατά τη διάρκεια
της ηµέρας αλλά και κατά τη διάρκεια της νύχτας, που επιβεβαι-
ώνουν αυτό που λέει το Flame, αυτό που λένε οι επιστήµονες,
αυτό το οποίο είδαµε και εµείς ως αποτέλεσµα και στη Βάλια
Κάλντα αλλά και στη συγκεκριµένη πυρκαγιά.

Θα ήθελα παρ’ ότι σας εξήγησα όσον αφορά τα εναέρια µέσα,
σε αυτό το σηµείο να αναφερθώ στις επιχειρησιακές απαιτήσεις
που σας είπα προηγουµένως. Σας είπα ότι από την αρχή ξεκίνη-
σαν τα εναέρια µέσα και πήγαν στην περιοχή αλλά δεν είχαν κα-
νένα αποτέλεσµα. Με εγκαλείτε και µας ρωτάτε γιατί αφήσαµε,
υποτίθεται, να λήξουν οι συµβάσεις. Οι συµβάσεις έχουν συγκε-
κριµένη διάρκεια, λήγουν και όταν λήξουν τα εναέρια µέσα απο-
δεσµεύονται. Δεν θα µπορούσαµε να κάνουµε κάτι διαφορετικό,
γιατί σύµφωνα µε τον νόµο όταν λήγουν οι συµβάσεις πρέπει να
φύγουν. Για να κάνουµε κάτι διαφορετικό ως πολιτική ηγεσία θα
έπρεπε να έχει διαµορφωθεί µια νέα επιχειρησιακή απαίτηση από
τον χρήστη.

Δηλαδή, το Πυροσβεστικό Σώµα θα έπρεπε να µας πει την
ανάγκη -που δεν την έβλεπε και ορθά δεν την έβλεπε- να διατη-
ρήσει αυτά τα εναέρια µέσα για να µπορέσει να τα χρησιµοποι-
ήσει. Όµως το ίδιο το Πυροσβεστικό Σώµα ρωτήθηκε έγκαιρα,
µας έφερε αυτή την εικόνα ότι δεν είναι αποτελεσµατικά. Πρέπει
να ενισχύσουµε µε πεζοπόρα τµήµατα και µε ΕΜΟΔΕ για να µπο-
ρέσουµε να σβήσουµε τη φωτιά. Άρα, λοιπόν, αποδεσµεύτηκαν
τα εναέρια µέσα. Θα ήθελα να προσέχετε και εσείς αλλά και πολ-
λοί Βουλευτές οι οποίοι συχνά τοποθετούνται υπέρ κάποιων ενα-
έριων µέσων ή εναντίον κάποιων άλλων. 

Θα ήθελα να τονίσω εδώ ότι οι επιχειρησιακές απαιτήσεις,
όσον αφορά τα µέσα αλλά και όσον αφορά τα χρονοδιαγράµ-
µατα, βγαίνουν από τον επιχειρησιακό χρήστη. Η εποχή όπου ο
πολιτικός έβγαζε τις επιχειρησιακές απαιτήσεις και ο ίδιος τις
υλοποιούσε έχει καταδικαστεί και από τον ελληνικό λαό και από
τη δικαιοσύνη. Άρα, λοιπόν, θα παρακαλέσω να είµαστε πιο προ-
σεκτικοί όλοι όταν αναφερόµαστε στις επιχειρησιακές ανάγκες.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι κάνετε φασαρία και για τη
Βάλια Κάλντα και γι’ αυτή εδώ την περίπτωση όσον αφορά στην
οικολογική καταστροφή την οποία δεν βλέπουν οι επιστήµονες.
Θα ήθελα, λοιπόν, να σας πω ότι, πράγµατι, ολοκληρώσαµε µια
πολύ επιτυχηµένη αντιπυρική περίοδο. Δεν ήταν εύκολες οι συν-
θήκες, όπως τα λέτε. Αυτό το καλοκαίρι, τον Ιούνιο και τον Ιούλιο
είχαµε παρατεταµένες υψηλές θερµοκρασίες αλλά κυρίως ισχυ-
ρούς ανέµους που έφταναν τα 13 µποφόρ. Κατά τη διάρκεια της
νύχτας που συνήθως πέφτουν και µας βοηθάνε, δεν είχαµε αυτή
την πτώση. Οι δε βροχές που επικαλείστε, πράγµατι, υπήρξαν
από 14 Αυγούστου αν δείτε τα µετεωρολογικά δελτία. Μέχρι τότε
όµως είχαµε πολύ άσχηµες συνθήκες. Και αυτές οι άσχηµες συν-
θήκες προξένησαν στην Ευρώπη επτάµισι εκατοµµύρια στρέµ-
µατα καµένων δασικών εκτάσεων. Πόσα είχαµε στην Ελλάδα;
Εκατόν σαράντα χιλιάδες καµένα στρέµµατα από τα οποία σα-
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ράντα περίπου ήτανε δάση και τα υπόλοιπα ενενήντα ήταν δασι-
κές εκτάσεις. Αυτός ήταν ο απολογισµός. Είχαµε µία αύξηση των
πυρκαγιών κατά 3% και µία µείωση των καµένων δασικών εκτά-
σεων κατά 50% κατά µέσο όρο σε σύγκριση µε τη δεκαπενταετία. 

Αυτά ήταν τα αποτελέσµατα της φετινής χρονιάς και παρα-
καλώ µελετήστε τα και επιτέλους αποδεχθείτε ότι ήταν µια καλή
χρονιά. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-

τικής Προστασίας κ. Ευάγγελος Τουρνάς καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
Καλή συνέχεια και στους δυο. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Επιτροπή του

Απολογισµού και του Γενικού Ισολογισµού του Κράτους και
Ελέγχου της Εκτέλεσης του Προϋπολογισµού του Κράτους κα-
ταθέτει την έκθεσή της στα σχέδια νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµικών: α) «Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού
έτους 2020», β) «Κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρη-
µατοοικονοµικών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιό-
δου αναφοράς από το 11/2020 έως 31/12/2020. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.13’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Τετάρτη 16 Νοεµβρίου 2022 και ώρα 9.00,’ µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που θα διανεµηθεί.

2200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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